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Η περίοδος που ο Αβέρωφ Νεοφύτου και ο
Άντρος Κυπριανού είχαν τον δικό τους κώ-
δικα επικοινωνίας λόγω Κυπριακού ανήκει
στο παρελθόν. Τα τελευταία εικοσιτετράωρα
επικρατεί αλληλοφάγωμα με αντιπαραθέσεις
σε κοινωνικά μέσα δικτύωσης και τηλεο-
πτικά πάνελ. Τα δύο κόμματα εκτιμούν
πως κάτι τέτοιο πολώνει και συσπειρώνει

το ακροατήριό τους. Ο ΔΗΣΥ αντιμετωπίζει
τον φόβο διαρροών προς το ΕΛΑΜ, αλλά
και το ενδεχόμενο καθόδου «μυρίων» Τ/κ
λόγω υποψηφιότητας Νιαζί, ενώ το ΑΚΕΛ
θα πρέπει να διαχειριστεί αναπάντητα
ερωτήματα του κ. Κιζίλγιουρεκ, αλλά και
τη στείρα για κάποιους αντιπολιτευτική
κριτική στον Αναστασιάδη. Σελ. 6

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΟΠΕΡΑ

Στην Ελληνική Λυρική Σκηνή κοστούμια για Οσκαρ
Η πολυβραβευμένη ενδυματολόγος Μιλένα Κανονέρο θα ντύσει τους καλλιτέ-
χνες της παράστασης «Λαίδη Μάκβεθ του Μτσενσκ» του Σοστακόβιτς, σε σκη-
νοθεσία Φανί Αρντάν που ανεβάζει η Ελληνική Λυρική Σκηνή. Η «Κ» συνάντη-
σε την ενδυματολόγο στα εργαστήρια του Λυρικής Σκηνής.  Ζωή, σελ. 1

ΘΕΑΤΡΟ

Ο ηθοποιός Μάριος Ιωάννου στην «Κ»
Η παράσταση «Tea Ceremony» με τον Μάριο Ιωάννου σε σκηνοθεσία Achim
Wieland στη Νέα Σκηνή του ΘΟΚ μεταμορφώνει τον ηθοποιό σε μία γκέισα.
Ο Μάριος στη συνέντευξή του στην «Κ» λέει ότι μέσω της γκέισας καταγγέλ-
λονται πολλά κακώς κείμενα της κοινωνίας μας. Ζωή, σελ. 3

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

Οι συγκυρίες μία ακόμη πτυχή έμπνευσης ή όχι;
Η τρίτη δράση της ομάδας «Διαβάσεις» φέρνει στο κυπριακό αναγνωστικό
κοινό τους συγγραφείς Χρίστο Κυθρεώτη και Γιάννη Γορανίτη των εκδόσεων
Πατάκης για να μιλήσουν για τη λογοτεχνικότητα των συγκυριών. Συντονίστρια
της συζήτησης η συγγραφέας Κωνσταντία Σωτηρίου. Ζωή, σελ. 4

Αντί για το Βερολίνο
στο Ιράν ο Πομπέο
Αλλοπρόσαλλη πολιτική Τραμπ

Ο Αμερικανός υπουργός Εξωτερικών Μάικ
Πομπέο ακύρωσε επίσκεψη στο Βερολίνο,
επικαλούμενος την ιρανική κρίση, και αντί
της Γερμανίας βρέθηκε στο Ιράν. Η κίνηση
αυτή έκανε αρνητικότατη εντύπωση στη
γερμανική πολιτική ελίτ, η οποία θέτει ζή-
τημα αξιοπιστίας του ΝΑΤΟ. Σελ. 22

Ανήλικα μεροκάματα
στη σημερινή Ελλάδα 
Εξευτελιστικές αμοιβές 

«Είσαι ανήλικος χωρίς χαρτιά, αν φύγεις
από εδώ, θα σε πιάσει η αστυνομία»,
έλεγε στον Χασάν ο Ελληνας εργοδότης
του. Το 2018 η Ελλάδα από την 5η θέση
στο slavery index εκτοξεύθηκε στη 2η,
λόγω του εγκλωβισμού χιλιάδων προ-
σφύγων στη χώρα. Σελ. 19

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Το διακύβευμα 
Η Ε.Ε. ξοδεύει ετησίως 55 δισ. ευρώ για
έξοδα σε υγεία και περιβαλλοντικό κό-
στος, γιατί εμείς οι πολίτες της δεν
εφαρμόζουμε πλήρως την περιβαλλον-
τική της νομοθεσία. Αυτό σημαίνει ότι
καταδικάζουμε ανθρώπους και άλλα
όντα στον πλανήτη,  σε θάνατο. Μάλι-
στα, όπως σημειώνει στο σημερινό άρ-
θρο του για την «Κ», (σελ. 15), εξ αφορ-
μής των επερχόμενων ευρωεκλογών,
ο Ευρωπαίος Επίτροπος Θαλασσίων
Υποθέσεων και Αλιείας κ. Karmenu
Vella, κάθε χρόνο πάνω από 400.000
άνθρωποι πεθαίνουν πρόωρα λόγω
ατμοσφαιρικής ρύπανσης. Είναι για
τούτο που η προσπάθεια για μεγαλύτερη
βιωσιμότητα συνάδει με τη  διεκδίκηση
στις χώρες μας αυστηρής τήρησης των
σχετικών νομοθεσιών, διότι η προστα-
σία του περιβάλλοντος ισοδυναμεί με
την προστασία της ζωής μας. Ίσως, γι’
αυτό και μόνο πρέπει να πάμε στις κάλ-
πες στις 26 Μαΐου.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Ο ΔΗΣΥ θα είχε 
Τ/κ υποψήφιο μετά 
την επανένωση 

«Δεν θα γίνω άπατρις
ούτε άθρησκος γιατί κά-
ποιοι θα μου πουν ότι εί-
μαι συντηρητικός», λέει
στη συνέντευξή του

στην «Κ» ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου, απαντώντας στις κρι-
τικές που δέχεται ότι ο ΔΗΣΥ συντη-
ρητικοποιείται. Όπως είπε, ανέχθηκε
για έξι χρόνια το ΑΚΕΛ για το εθνικό
καλό και δεν μετανιώνει που εξήρε τη
στάση του μέχρι και το Κραν Μοντάνα,
υπογραμμίζοντας, ωστόσο, πως η
ανοχή έχει και τα όριά της. Σελ. 8 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

Η κρίση με το «Φατίχ» 
επιβεβαίωσε το ΔΗΚΟ 
«Θα μπορούσαμε να αποτρέψουμε
την κρίση με το «Φατίχ», εάν τα τε-
λευταία χρόνια ακολουθούσαμε μια
αποτρεπτική πολιτική», λέει στην
«Κ» ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ Νικόλας
Παπαδόπουλος. Υποστηρίζει πως
όποιος υποψήφιος εκλεγεί με το
ψηφοδέλτιο του κόμματος θα ανήκει
στους Σοσιαλιστές, στέλνοντας έτσι
και το μήνυμα στην Ελένη Θεοχά-
ρους για το πού θα ανήκει. Σελ. 10

ΑΛΕΚΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ

Το ΓεΣΥ θα μειώσει
τις λίστες αναμονής
Την εκτίμηση ότι με την εισαγωγή
του ΓεΣΥ θα μειωθούν αισθητά οι λί-
στες αναμονής, διατυπώνει ο πρό-
εδρος του ΟΚΥπΥ Αλέκος Σταμάτης.
Τονίζει, επίσης, ότι οι συζητήσεις για
το ΓεΣΥ έφεραν στην επιφάνεια το
χάσμα εισοδημάτων μεταξύ των ια-
τρών του δημόσιου και του ιδιωτικού
τομέα. Οικονομική, σελ. 6

Τον Ιανουάριο του 2015 ο Ε.Μ. Αϊντε είχε
δηλώσει πως υπήρχε αποδοχή ότι το θέμα
των υδρογονανθράκων μπορεί να συζη-
τηθεί στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων.
Την περασμένη Δευτέρα ο εκπρόσωπος
του γενικού γραμματέα των Ηνωμένων
Εθνών στη Νέα Υόρκη, Στεφάν Ντουζαρίκ

διαχειριζόμενος το ζήτημα ως δικοινοτικό
πρόβλημα και παραβλέποντας την πρό-
κληση του «Πορθητή» στην κυπριακή
ΑΟΖ, περιορίστηκε να πει ότι «η θέση του
ΟΗΕ σχετικά με την εξερεύνηση των υδρο-
γονανθράκων δεν έχει αλλάξει. Οι υπερά-
κτιοι υδρογονάνθρακες μπορούν να ωφε-

λήσουν και τις δύο κοινότητες στην Κύ-
προ». Προκύπτει ότι αυτό οι νέες προκλή-
σεις της Άγκυρας, στόχο έχουν να πεισθεί
–μέσω της έντασης– ο κ. Γκουτιέρες να
μιλήσει υπέρ μιας διαπραγμάτευσης μεταξύ
των δύο ηγετών για τη διανομή των υδρο-
γονανθράκων. Σελ. 4 

H επιβίωση της πολικής
αρκούδας είναι υπό απειλή
χωρίς τον πάγο, όπου κυνη-
γάει, ξεκουράζεται και γεν-
νάει. Οι ειδικοί προειδοποι-
ούν ότι το εντυπωσιακό αυ-
τό ζώο ίσως εξαφανιστεί
τελείως από την Αρκτική
μέσα στα επόμενα 100 χρό-
νια, ενώ η ανθρωπότητα με
τη συμπεριφορά της έναντι
της Φύσης που τη φιλοξενεί
ωθεί ένα εκατομμύριο
ζώων και φυτών στον αφα-
νισμό. Ο ΥΠΕΞ των ΗΠΑ δη-
λώνει κυνικά ότι η Αρκτική
Θάλασσα θα πρέπει να γίνει
το Σουέζ του 21ου αιώνα.
Αντίθετα ο Ευρωπαίος Επί-
τροπος Θαλασσίων Υποθέ-
σεων και Αλιείας κ. Karme-
nu Vella σε άρθρο του στην
«Κ» (σελ. 15) απευθύνει μή-
νυμα προστασίας του περι-
βάλλοντος. Σελ. 20-21 

Στη μάχη της πόλωσης ΔΗΣΥ-ΑΚΕΛ
Το παρασκήνιο της αντιπαράθεσης του ΔΗΣΥ με το ΑΚΕΛ

Η Τράπεζα Κύπρου βρήκε τον νέο διευ-
θύνοντα σύμβουλό της σε διαδοχή του
Τζων Πάτρικ Χούρικαν, ο οποίος απο-
χωρεί τον Σεπτέμβριο του 2019. Το όνομα
του νέου διευθύνοντα συμβούλου ανα-
μένεται να ανακοινωθεί κατά πάσα πι-
θανότητα αύριο ή μεθαύριο μαζί με τα
αποτελέσματα της Τράπεζας για το πρώτο

τρίμηνο του 2019. Πληροφορίες της «Κ»
ανέφεραν ότι θα είναι Κύπριος του εξω-
τερικού και επικρατέστερος φαίνεται να
είναι ο Κύπριος τραπεζίτης και μη εκτε-
λεστικό της μέλος, Ιωάννης Ζωγραφάκης.
Στο shortlist βρίσκονται επίσης και τα
ονόματα των Ξάνθου Βράχα και Νίκολας
Σκοτ Σμιθ. Οικονομική, σελ. 3

Ανακοινώνεται ο CEO της Τρ. Κύπρου
Στο shortlist τρεις Κύπριοι τραπεζίτες - Ποιος ο επικρατέστερος

Σε διαπραγμάτευση για Φ.Α.
στοχεύει η πρόκληση σε ΑΟΖ  
Στόχος της Άγκυρας συνομιλίες μεταξύ των ηγετών για τους υδρογονάνθρακες

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ

Με ευρωπαϊκή
ομπρέλα ασφάλειας
Τη λήψη δραστικών μέτρων κατά της
Τουρκίας, όπως τον τερματισμό των
προενταξιακών χρηματοδοτήσεων
και επιβολή διπλωματικών και πολιτι-
κών κυρώσεων, προτείνει ο υποψή-
φιος ευρωβουλευτής Νίκος Τορναρί-
της. Στη συνέντευξή του στην «Κ» ο
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του
ΔΗΣΥ τοποθετείται και για την πα-
ρουσία Τ/κ σε ψηφοδέλτια. Σελ. 15

ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΑ 

Μπαίνει σε πέντε
τεμάχια της ΑΟΖ
η γαλλική TOTAL
Ανακοινώσεις οσονούπω 

Σε κίνηση-απάντηση στις τουρκικές προ-
κλήσεις η κυβέρνηση έχει καταλήξει σε
συμφωνία που ενισχύει το εταιρικό στάτους
της κυπριακής ΑΟΖ. Η συμφωνία που θα
ανακοινωθεί οσονούπω περιλαμβάνει την
παραχώρηση του τεμαχίου 7 στην κοινο-
πραξία TOTAL – ENI σε ποσοστό 50%,
καθώς και συμμετοχή της γαλλικής εταιρείας
στο τεμάχιο 8, που είχε παραχωρηθεί στην
ΕΝΙ και στα 2, 3 και 9 της κοινοπραξίας
ΕΝΙ-KOGAS. Σελ. 16

ΤΑΓΙΠ ΕΡΝΤΟΓΑΝ 

Αναζητεί σωσίβιο 
σε Συρία - Κύπρο 
Ο Τούρκος πρόεδρος καταφεύγει στην προ-
βολή της στρατιωτικής ισχύος, ικανοποι-
ώντας τους εθνικιστές συμμάχους του. Οχυ-
ρώνεται, επίσης, πίσω από μια μιλιταριστική
ρητορική για να «προφυλαχθεί» από την
οικονομική-πολιτική κρίση που συρρικνώνει
την εκλογική του δύναμη κατά τους ανα-
λυτές. Ταυτόχρονα, οι ΗΠΑ και οι άλλοι
σύμμαχοι δεν λαμβάνουν υπόψη τις αντιρ-
ρήσεις της Άγκυρας λόγω προβλημάτων
που ο Ερντογάν δημιουργεί στις διμερείς
τους σχέσεις. Σελ. 23

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ Γ. ΛΑΚΚΟΤΡΥΠΗ 

Οι εξελίξεις τρέχουν
χωρίς την Τουρκία. Σελ. 16

Όταν η ζωή τελειώνει… από την Αρκτική ώς τον Αμαζόνιο
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΔΗΛΩΣΕΙΣ ΝΤΑΛΑΝΤΙΕ: «Η γαλλική Κυβέρ-
νησις θεωρεί ως ουσιωδώς επιθυμητήν την συμ-
μετοχήν της Σοβιετικής Ρωσσίας εις το κοινόν
τούτο έργον της αμοιβαίας βοηθείας. Το γαλλο-
σοβιετικό Σύμφωνον του 1935 ισχύει πάντοτε και
εάν επικρατούν εισέτι διαφοραί τινές αντιλήψεων
επί της διαδικασίας εφαρμογής της συμφωνίας
ταύτης μεταξύ των Κυβερνήσεων Αγγλίας, Γαλλίας
και Ρωσσίας, διεπιστώθη ευθύς εξ αρχής των δια-
πραγματεύσεων συνεννόησις μεταξύ των επί της
ανάγκης της διά κοινής ενεργείας προασπίσεως
των ανωτέρων συμφερόντων της ειρήνης. Ούτω
διά πρώτην φοράν εν τη Κεντρική Ευρώπη και
εν τη Εγγύς Ανατολή έχει πραγματοποιηθή ο απα-
ραιτήτος ούτος διά την διατήρησιν της ειρήνης
όρος, η κοινότης δηλαδή υποχρεώσεων της Γαλλίας
και της Μ. Βρεταννίας. Το διπλωματικό τούτο
έργον δεν έχει άλλον σκοπόν ειμή να εξασφαλίση
την ελευθερίαν και την ανεξαρτησίαν όλων των
λαών. Η γαλλική Κυβέρνησις θέλει ειρήνην εντός
του πλαισίου του σεβασμού των δικαιωμάτων
όλων και της συμφωνίας με όλα τα Κράτη τα θέ-
λοντα να ζήσουν εν τιμή. Είναι αποφασισμένη να
ορθωθή κατά της βίας και της απειλής».

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
12.V.1939

Έχω πολλάκις γράψει
ότι τα τρία κακά της μοί-
ρας του τόπου είναι η
έλλειψη λογοδοσίας, η
ατιμωρησία και η ασυ-
δοσία και έχω παραθέ-

σει συγκεκριμένα παραδείγματα συμ-
φορών που έπληξαν τον τόπο τον τε-
λευταίο μισό αιώνα που ήταν απόρροια
των τριών κακών. Πλέον χαρακτηρι-
στικά, η ατιμωρησία των αυτουργών
και των εκτελεστών του πραξικοπή-
ματος, των εγκληματιών πολέμου Ε/κ
και Τ/κ, του σκανδάλου του ΧΑΚ, της
Ήλιος, του Μαρί και του Κουρέματος.
Χρόνια πολλά ανησυχούσα για το γε-
γονός ότι η λύση του Κυπριακού γι-
νόταν ολοένα και πιο απρόσιτη. Την
τελευταία δεκαετία, μέσα από τα τρα-
γικά βιώματα του τόπου, κατέληξα
στο συμπέρασμα ότι και η λύση του
Κυπριακού είναι συνυφασμένη με τα
τρία κακά, που συνιστούν στοιχεία
του τυχοδιωκτικού DNA ημών των
Κυπρίων. Μάλιστα, αυτό το «υπερόπλο»
κατορθώνει να ξεγελά οργανισμούς
και ανθρώπους με τεράστια πείρα στην
πολιτική, οικονομική και κοινωνική
ζωή του πλανήτη, όπως ο γ.γ. του ΟΗΕ,
ο οποίος στην τελευταία έκθεσή του
για το Κυπριακό τονίζει ότι «το στάτους
κβο δεν αποτελεί βιώσιμη επιλογή».
Όχι κ. Γκουτιέρες, το στάτους κβο
είναι η μεγαλύτερη επένδυση για τους
πολιτικούς ταγούς της ταλαιπωρημένης
αυτής χώρας, οι οποίοι σε μια ανίερη
σιωπηλή σύμπραξη με τους ταγούς
της δικαιοσύνης και μιας λερής ολι-
γαρχίας νέμονται τον πλούτο της χώ-
ρας. Δεν τους αγγίζουν νόμοι, διωκτικές
αρχές και έλεγχοι. Περπατούν ανάμεσα
σε πτώματα από εγκλήματα που αυ-
τουργοί ήταν οι ίδιοι, κλέβουν τον
ιδρώτα του κόσμου, καλύπτοντας με
το αζημίωτο τραπεζικά κόλπα. Αυτά
που κατέστησαν και τους ίδιους ζάμ-
πλουτους, ενώ έχουν ξανά υποθηκεύσει
τα σπίτια του μισού πληθυσμού που
του κούρεψαν εφάπαξ τις οικονομίες
και μονίμως τους μισθούς. Τώρα χωρίς
την όποια ενσυναίσθηση, μας οδηγούν
σε μια δεύτερη τραγωδία, μεγαλύτερη
της τουρκικής εισβολής. Ο πρόεδρος
Αναστασιάδης μιλά για «δεύτερη ει-
σβολή» όταν αναφέρεται στην παρου-
σία του τουρκικού πλοίου «Πορθητής»
36 ναυτικά μίλια από την Κύπρο. Το

κάνει για να κερδίσει πολιτικούς πόν-
τους εσωτερικής κατανάλωσης στο
Κυπριακό και εν μέρει είναι κατανοητό.
Στη «δεύτερη εισβολή» του προέδρου
έσπευσε να συμπράξει η βουλευτίνα
του ΔΗΣΥ και υποψήφια στις ευρωε-
κλογές Ελένη Σταύρου, προφανώς
όπως συνέπραξε στην πρώτη και ο
πατέρας της ως αρχηγός το ’74 της
ΕΟΚΑ Β’ . Η κ. Σταύρου επικρότησε
άστοχα και τις βολές Αναστασιάδη
κατά ΑΚΕΛ για «δανεικές ψήφους»
από τους Τ/κ, λέγοντας ότι η συμπε-
ρίληψη Τ/κ υποψηφίου στο ευρωψη-
φοδέλτιο του ΑΚΕΛ «θα προκαλέσει
ολέθριες συνέπειες στις εξελίξεις του
Εθνικού μας Ζητήματος». Υποψιάστηκα
ότι γνωρίζει η κυρία από ολέθριες συ-
νέπειες, λόγω του ’74 με τις δυόμισι
χιλιάδες νεκρούς και αγνοούμενους
και τα είπε για να αποφύγουμε επα-
νάληψη των ίδιων λαθών. Μετά στη
μηχανή αναζήτησης είδα την ανάρ-
τησή της τον περασμένο Ιανουάριο
στο FB, όταν φωτογραφήθηκε μπροστά
τον τάφο του αρχηγού της ΕΟΚΑ Β΄
Γεωργίου Γρίβα μαζί με τον μπαμπά
της κι έβαλε τη λεζάντα: «Δεν είναι
σάρκα ο ΔΙΓΕΝΗΣ για να τον φάει το
χώμα, είναι ιδέα Υψηλή! Αθάνατος !
Ελλάδα - Κύπρος – Ένωσις! Οι αρχαίοι
Έλληνες θεωρούσαν υβριστή εκείνον
που υπερεκτιμώντας τις δυνάμεις του,
συμπεριφερόταν προσβλητικά και
αλαζονικά έναντι ανθρώπων, νόμων
και κυρίως θεών, δηλαδή σε αυτά που
επέβαλλαν όρια στην ανθρώπινη δρά-
ση. Ο υβριστής επιχειρούσε να υπερβεί
τη θνητή φύση του και να εξομοιωθεί
με τους θεούς, με συνέπεια να τους
προσβάλει-εξοργίζει. Στον αρχαίο ελ-
ληνικό κόσμο πίστευαν πως μια «ύβρις»
συνήθως προκαλούσε την επέμβαση
των θεών, που έστελναν στον υβριστή
την «άτην, δηλαδή το θόλωμα του νου.
Η άτη τον οδηγούσε σε νέες ύβρεις,
ώσπου να υπέπιπτε σε ένα πολύ σο-
βαρό σφάλμα, το οποίο προκαλούσε
την «νέμεσιν», την οργή και εκδίκηση
δηλαδή των θεών, που επέφερε την
«τίσιν», δηλ. την τιμωρία και την κα-
ταστροφή του υβριστή. Κι εδώ πλέον
η ατιμωρησία εξελίσσεται σε αλαζονεία,
γι’ αυτό και η έσχατη πλάνη, θα είναι
χειρότερη της πρώτης… εισβολής.

Το «υπερόπλο» μας

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy
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Τα τρεχάματα του Νίκου Χριστοδουλίδη δεν
έχουν τελειωμό μετά τις νέες απειλές της
Τουρκίας. Τη Δευτέρα θα βρεθεί στη συνεδρία
του Συμβουλίου Εξωτερικών Υποθέσεων στις
Βρυξέλλες όπου έχει προγραμματίσει ουκ ολί-
γες συναντήσεις από τις οποίες αναμένει πολύ
συγκεκριμένα αποτελέσματα. Και δεν αναφέ-
ρομαι μόνο σε κάποια ανακοίνωση ή δηλώσεις
συμπαράστασης. Πρόκειται για την προεργα-
σία που θα γίνει για το επόμενο, άκρως σημαν-
τικό για την Κύπρο, Ευρωπαϊκό Συμβούλιο στις
28 Μαΐου.

Η ευτυχής συγκυρία της σύγκλησης την Τρίτη
του Συμβουλίου με τη συμμετοχή και των
υπουργών Άμυνας των κρατών μελών της Ε.Ε.
θεωρείται ως ακόμη μία ευκαιρία. Μάλιστα,
κατά τη διάρκεια του γεύματος οι υπουργοί
Άμυνας θα έχουν την ευκαιρία να ανταλλάξουν
απόψεις και με την αναπληρώτρια γενική
γραμματέα του ΝΑΤΟ...

Μιας και αναφέρθηκα στους Ευρωπαίους
υπουργούς Άμυνας, σας αναφέρω πως ο δικός
μας Σάββας Αγγελίδης αναμένει πολύ συγκε-
κριμένες εξελίξεις στον τομέα του, εντός των
ημερών, οι οποίες θα είναι και ανακοινώσιμες.
Πιο σημαντικές, όμως, σύμφωνα με τις πληρο-
φορίες μου, είναι οι εξελίξεις που ολοκληρώ-
νονται, αλλά δεν θα ανακοινωθούν...

Ποια μεγάλη κρίση ενδέχεται να υποβόσκει
και έχει σημάνει συναγερμό στην κυβέρνηση
του Healthy; Σύμφωνα με όσα ακούω από τον
Λόφο της Εξουσίας, επικρατεί μια όλο και αυ-
ξανόμενη ανησυχία για επανάληψη του μπά-
χαλου στην εκπαίδευση. Τα σημάδια που έρ-
χονται από τις εκπαιδευτικές οργανώσεις είναι
άκρως ανησυχητικά γι’ αυτό και έχουν δοθεί
οδηγίες και συμβουλές προς τον Χαμπιαούρη
για άμεση εκτόνωση της κατάστασης...

Αφόρητη έχει γίνει η κατάσταση σε κάποια
κόμματα λόγω του προεκλογικού. Όπως έλεγε
μεγαλοστέλεχος του κόμματος «πρώτη φορά
υπάρχει τόση ένταση και τόσο άχτι μεταξύ των
υποψηφίων ακόμα και από το ίδιο μας το κόμ-
μα». Κάποιοι υποψήφιοι πάντως γνωρίζουν
πως η υποψηφιότητά τους είναι υποψηφιότη-
τα αποτυχίας και έχουν αποδοθεί σε αγώνα για
εξαργύρωσή της εσωκομματικά. Ενέργεια που
κάνει την ήδη δύσκολη καθημερινότητα του εν
λόγω κόμματος ακόμα δυσκολότερη. Ειδικά
δύο υποψήφιοι, όπως μου λέει η πηγή μου,

έχουν κάνει σμπαράλια τα νεύρα όλης σχεδόν
της κομματικής ηγεσίας με τα καμώματά τους. 

Αληθεύει ότι σε ένα από τα τρία πιο μεγάλα
κόμματα ξέσπασε κρίση μεγατόνων μεταξύ
τριών στελεχών; Οι δύο είναι υποψήφιοι ευρω-
βουλευτές και ο τρίτος υψηλόβαθμο στέλεχος
πολύ κοντά στον κομματάρχη. Αιτία της κρίσης
είναι η φανερή υποστήριξη της οποίας απολαμ-
βάνει συγκεκριμένος υποψήφιος από το υψη-
λόβαθμο στέλεχος. Ο έτερος υποψήφιος δια-
μαρτυρήθηκε επανειλημμένα για τις ενέργειες
του στελέχους. Τον κατήγγειλε μάλιστα και
στον κομματάρχη και σε όργανο του κόμματος
ότι προωθεί την υποψηφιότητα του εσωκομμα-
τικού του αντιπάλου επειδή έχει προσωπικό
συμφέρον... Μπάχαλο. Οι ιστορίες καθημερι-
νής τρέλας διαδραματίζονται σε όλα σχεδόν τα
κόμματα. 

Σε άλλο μεγάλο κόμμα στέλεχος προσεύχεται
«να τελειώνουν γρήγορα οι ευρωεκλογές, για-
τί κινδυνεύουμε να μείνουμε χωρίς κόμμα».
Όπως ο ίδιος υποστηρίζει η μόνη έγνοια κάποι-
ων είναι να αλληλοφαγωθούν για να προωθή-
σουν τη δική τους υποψηφιότητα όχι μόνο πα-
ραγνωρίζοντας κάθε κανόνα δεοντολογίας,

αλλά και χωρίς να τηρούν κανένα πρόσχημα.
Στέλεχος του ίδιου κόμματος συζητείται έντο-
να για τις πρακτικές που ακολουθεί στα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης και για τις πληρωμένες
του διαφημίσεις.

Σε άλλο κόμμα η κριτική στρέφεται κατευθεί-
αν στον κομματάρχη, ο οποίος βρέθηκε ξαφνι-
κά στο μάτι του κυκλώνα. Η κριτική που του
ασκείται και από τις τρεις τάσεις που επικρα-
τούν μεταξύ των υποψήφιων ευρωβουλευτών
είναι ότι ο ίδιος είναι «υποτονικός» και άφησε
το κόμμα χωρίς πρωτοβουλίες και παρεμβά-
σεις στην προεκλογική περίοδο. Άλλη μία κα-
ταγγελία που ακούστηκε είναι για την απουσία
πολιτικών διαφημίσεων τη στιγμή που όλα
σχεδόν τα αντίπαλα κόμματα διαφημίζουν.
Ένας από τους υποψήφιους μάλιστα, όπως
μου λέει η πηγή μου, εκνευρίστηκε πολύ όταν
έλαβε ως απάντηση πως «το ταμείο είναι μεί-
ον»... 

ΚΟΥΪΖ: Ποιος κομματάρχης έχει παραγγείλει
νέες δημοσκοπήσεις και προειδοποίησε στε-
λέχη του πως θεωρεί ότι φέρουν ευθύνη για
τα αποτελέσματα; Αληθεύει ότι είναι η δεύτε-
ρη φορά που το κάνει σε δύο μήνες; 

Ο Σπονδοφόρος απουσιάζει.

«Πώς μπορώ να το εξαφανίσω για πάντα;»

Οι ευρωεκλογές, τα αλληλοφαγώματα
και το επερχόμενο μπάχαλο

ΓΝΩΜΗ / Του ΚΩΣΤΑ ΚΑΡΡΑ

Μ ε την προκήρυξη επαναληπτικών
εκλογών στην Πόλη, ο Ταγίπ Ερν-
τογάν διακινδυνεύει την όξυνση

της αποδοκιμασίας που εκφράστηκε την
31η Μαρτίου, με αρνητικές συνέπειες
για την ήδη δοκιμαζόμενη οικονομία.
Επιθυμώντας να αποφύγει το ΔΝΤ, ο
Ερντογάν θα αναγκαστεί να προσεγγίσει
την Ευρωπαϊκή Ενωση. Με δεδομένο
ότι η επόμενη εκλογική αναμέτρηση
στην Τουρκία θα είναι το 2023, θα υπάρ-
ξει, έστω για μόνον περίπου ένα έτος,
δυνατότητα πρωτοβουλιών στο Κυπρια-
κό. Οι επερχόμενες ελληνικές εκλογές
δεν πρέπει να τις καθυστερήσουν.

Πέντε είναι οι σχετικές παράμετροι.
Πρώτον, η Ελλάδα εξασθένησε δραμα-
τικά κατά την προηγούμενη δεκαετία
ενώ η Τουρκία ισχυροποιήθηκε. Ο Ερν-
τογάν δεν θεωρεί τους Ελληνες προαι-
ώνιο εχθρό, έχει όμως ένα «όραμα οθω-
μανικό» που έχει γίνει αντιληπτό με τη
σταδιακή αλλαγή του περιφερειακού
ρόλου της Τουρκίας. Δεύτερον, ιδι-
αίτερα το 1999, το 2003 και το
2014, μεγάλες δυνάμεις κινήθηκαν
βιαίως χωρίς την έγκριση του ΟΗΕ.
Αυτό συνέβαλε στη χαμηλή αί-
σθηση ασφάλειας των πολιτών
της Ελλάδας και της Κύπρου. Τρίτον,
η αποφασιστική επέκταση των αρμο-
διοτήτων της Ε.Ε. στον χώρο της ασφά-
λειας που επιζητεί ο πρόεδρος Μακρόν,
και επιτέλους συζητεί η γερμανική ηγε-
σία, θα άμβλυνε αυτήν την αίσθηση χα-
μηλής ασφάλειας. Η Αθήνα, που ακόμα

σε χρόνια χαλεπά υπήρξε συνεπής όσον
αφορά το ύψος των αμυντικών της δα-
πανών, έχει το κύρος αλλά σήμερα και
την ευκαιρία να ενθαρρύνει την Ε.Ε.
προς την κατεύθυνση μιας κοινής αμυν-
τικής πολιτικής. Τέταρτον, πολλοί Τουρ-
κοκύπριοι, που είναι ήδη, όσον αφορά
τα ιδιωτικά τους δικαιώματα, πολίτες
της Ε.Ε., προτιμούν να αποτελέσουν
πρωτοπόρο τουρκική κοινότητα στην
Ενωση, παρά μικρό τμήμα μιας νέας
μορφής οθωμανικού και ισλαμικού κρά-
τους. Αυτοί εξέλεξαν αρχηγό τον Μου-

σταφά Ακιντζί.
Η Αγκυρα σύντο-

μα θα ζητήσει την
αναβάθμιση της τε-

λωνειακής ένωσης με την Ε.Ε., όπως και
στήριξη για δημοσιονομική σταθερο-
ποίηση. Και όμως απαιτεί διχοτόμηση
ή συνομοσπονδιακή λύση του Κυπρια-
κού. Η αντίδρασή μας πρέπει να είναι
φιλική αλλά βασισμένη σε ευρωπαϊκές
αρχές που απαγορεύουν και τις δύο. Αν-
τίθετα, είναι ευκταίο να αναδειχθεί ευ-
ρωβουλευτής ένας Τουρκοκύπριος υπο-
ψήφιος – ελπίδες διαθέτει ο Νιγαζί Κι-
ζιλγουρέκ, καθηγητής του Πανεπιστημίου
Κύπρου. Αναβάθμιση της τελωνειακής
ένωσης της Τουρκίας οφείλει να συν-
δυαστεί με συμφωνία γενικής αποχώ-
ρησης ξένων στρατευμάτων από μια
ομοσπονδιακή Κύπρο, δικοινοτική και
διζωνική, σύμφωνα με τις επιταγές του
Συμβουλίου Ασφαλείας, με τις σημερινές
εγγυήτριες δυνάμεις να εγγυώνται πλέον
στην Ε.Ε. τη στήριξή τους εάν υπάρξει
κρίση. Η καθυστέρηση του ΟΗΕ να ξε-
κινήσει νέα διαδικασία συνομιλιών δίνει

πολύτιμο χρόνο για προετοιμασία
μιας τέτοιας διαπραγμάτευσης.

Πέμπτον, πολλοί Ελληνοκύπριοι
και Τουρκοκύπριοι βρίσκονται
πιο κοντά από ποτέ σε μια συμ-
φωνία. Εάν επιτευχθεί, η Τουρ-
κία θα επωφεληθεί από αξιό-
λογες μελλοντικές μεταφορές
υδρογονανθράκων και από ένα
αναβαθμισμένο πρότυπο τελω-

νειακής ένωσης. Τα όρια της κυ-
πριακής (και άλλων) ΑΟΖ θα ορί-

ζονταν από το Διεθνές Δικαστήριο
της Χάγης. Εσωτερικά, προέχει η προ-

ώθηση ενός νέου προτύπου προεδρικής
ηγεσίας βασισμένου στις επιταγές ενός
δικοινοτικού ομοσπονδιακού συντάγ-
ματος, με δύο συμπροέδρους – ο ένας
εκλεγμένος από το σύνολο του εκλογικού
σώματος, ο δεύτερος με σταθμισμένη
ψήφο. Οι συμπρόεδροι θα είχαν περιο-
ρισμένες αλλά σημαντικές αρμοδιότητες
ώστε να διατηρούν την ενότητα της
ομοσπονδίας. Νέοι θεσμοί προερχόμενοι
από μια κοινοβουλευτική δημοκρατία –
πρωθυπουργός και υπουργικό συμβού-
λιο– θα βασίζονταν σε ψήφο εμπιστο-
σύνης των δύο κοινοβουλευτικών σω-
μάτων, αλλά κυρίως ξεχωριστών πλει-
οψηφιών των κοινοβουλευτικών αντι-
προσωπειών των δύο κοινοτήτων.Ετσι
θα διασφαλίζεται και δημοκρατικό πο-
λίτευμα και δικοινοτική ισότητα.

Μια τέτοια λύση θα απαιτήσει λεπτές
και σκληρές διαπραγματεύσεις. Δεν μπο-
ρεί ασφαλώς να επιτευχθεί μόνο με τις
δικές μας δυνάμεις, ούτε όμως χωρίς
δική μας πρωτοβουλία και επιμονή. Τόσο
σπάνιες όμως για έναν μικρό λαό είναι
οι ευκαιρίες μιας ευεργετικής κατάληξης
σε ένα μακροχρόνιο πρόβλημα, ώστε η
ανάληψη της σχετικής προσπάθειας να
αποτελεί εθνική επιταγή.

Ο Κώστας Καρράς είναι ο ιδρυτής της οργάνω-
σης «Friends of Cyprus» και ο Ελληνας συντονι-
στής του Ελληνοτουρκικού Φόρουμ. Οι απόψεις
που εκφράζονται στο άρθρο είναι προσωπικές.

Ενα παράθυρο για το Κυπριακό





Ηνωμένα Eθνη - Ανάλυση 
του ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Την εβδομάδα που πέρασε οι ΗΠΑ
επεφύλαξαν ευχάριστη έκπληξη
στην Κύπρο, καθώς το Στέιτ Ντι-
πάρτμεντ με δήλωση της εκπρο-
σώπου του Μόργκαν Ορτέιγκους
εξέδωσε την ισχυρότερη από ποτέ
ανακοίνωση σε σχέση με τις τουρ-
κικές προκλήσεις στην ΑΟΖ της
Κυπριακής Δημοκρατίας. Η γραπτή
δήλωση –που εκδόθηκε αργά την
Κυριακή– ανέφερε ότι «οι ΗΠΑ ανη-
συχούν βαθιά για τις εξαγγελθείσες
προθέσεις της Τουρκίας να ξεκινή-
σουν τις υπεράκτιες γεωτρήσεις
σε μια περιοχή την οποία ανακήρυξε
(claimed) η Κυπριακή Δημοκρατία
(Κ.Δ.) ως Αποκλειστική Οικονομική
Ζώνη της. Αυτό το βήμα είναι ιδι-
αίτερα προκλητικό και διακινδυ-
νεύει να αυξήσει τις εντάσεις στην
περιοχή». Και κάλεσαν τις τουρκικές
αρχές να σταματήσουν αυτές τις
επιχειρήσεις, ενθαρρύνοντας όλα
τα μέρη να ενεργήσουν με αυτο-
συγκράτηση. Μόλις την προηγού-
μενη μέρα, η αμερικανική πρεσβεία
στη Λευκωσία είχε εκδώσει ανα-
κοίνωση, η οποία επαναλάμβανε
την πάγια αμερικανική θέση για
τα κυριαρχικά δικαιώματα της Κύ-
πρου να εκμεταλλεύεται τους πό-
ρους της, οι οποίοι στην περίπτωση
λύσης θα διανέμονται ακριβοδίκαια
μεταξύ των δύο κοινοτήτων. Μία
θέση θετική, αλλά κάτω των περι-
στάσεων. Όπως πληροφορείται η
«Κ», η αλλαγή της αμερικανικής
στάσης ήταν αποτέλεσμα παρέμ-
βασης του ΥΠΕΞ Ν. Χριστοδουλίδη,
προς τον αρμόδιο για ενεργειακές
υποθέσεις υφυπουργό Εξωτερικών,
Φράνσις Φάνον, ο οποίος, να ση-
μειωθεί, είχε μόλις την Πέμπτη
κάνει ανάλογη δήλωση με αυτή της
πρεσβείας στη Λευκωσία, στο Συ-
νέδριο του Economist στη Νέα Υόρ-
κη. Όμως στην έδρα του ΟΗΕ στη
Νέα Υόρκη τα πράγματα δεν ήταν
τόσο ευχάριστα, καθώς η Γραμμα-
τεία συνεχίζει να βλέπει τα ενερ-
γειακά της Κύπρου ως δικοινοτικό
πρόβλημα, αποφεύγοντας να σχο-
λιάσει τη σαφή παραβίαση των δι-
καιωμάτων ενός κυρίαρχου κράτους
μέλους του από ένα άλλο. Ερωτηθείς

σχετικά ο εκπρόσωπος του γ.γ. Στε-
φάν Ντουζαρίκ είπε, «όσον αφορά
την απόφαση της Τουρκίας να στεί-
λει πλοία για να ξεκινήσουν υπε-
ράκτιες γεωτρήσεις γύρω από την
Κύπρο, ο γ.γ. παρακολουθεί στενά
και με ανησυχία τις εξελίξεις. Η
θέση μας σχετικά με την εξερεύ-
νηση των υδρογονανθράκων δεν
έχει αλλάξει. Οι υπεράκτιοι υδρο-
γονάνθρακες μπορούν να ωφελή-
σουν και τις δύο κοινότητες στην
Κύπρο». Ενώ υπενθύμισε ότι ο Ε/κ
ηγέτης και ο Τ/κ συμφώνησαν στις
διαπραγματεύσεις τους ότι οι φυ-
σικοί πόροι σε μια ενωμένη Κύπρο

θα ανήκουν στην αρμοδιότητα της
μελλοντικής ομοσπονδιακής κυ-
βέρνησης. Η αποφυγή της καταδί-
κης εξόργισε τη Λευκωσία, καθώς
ξύπνησε μνήμες του 2015, όταν
αρχικά μέσω της έκθεσης του γ.γ.
του ΟΗΕ για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ και
στη συνέχεια μέσω δηλώσεων του
ειδικού συμβούλου, Έσπεν Μπαρθ
Αϊντε, δινόταν κάλυψη στις τουρ-
κικές παραβιάσεις στην κυπριακή
ΑΟΖ. Με διπλωματικά διαβήματα
της επιτετραμμένης της μόνιμης
αντιπροσωπείας στον ΟΗΕ, Πόλυς
Ιωάννου, η Λευκωσία προσπάθησε
να λάβει διορθωτική δήλωση από
τα Η.Ε., ωστόσο παρά τις υποσχέ-
σεις ότι θα υπάρξει βελτιωμένη το-
ποθέτηση, μέχρι την Πέμπτη όταν
ο αν. εκπρόσωπος του γ.γ. Φερχάν
Χακ σε ερώτηση Τουρκάλας δημο-
σιογράφου είπε ότι ακόμη δεν έχει
κάτι νεότερο να πει. 

Mνήμες της εποχής Αϊντε
Η ερώτηση, όμως, ήταν πιο εν-

διαφέρουσα από την απάντηση,
καθώς η Τουρκάλα δημοσιογράφος

ρώτησε «αν ο γ.γ. ανησυχεί από
το γεγονός ότι οι φυσικοί πόροι
γύρω από την Κύπρο θα ωφελήσουν
μόνο μία κοινότητα και όχι τους
Τ/κ, γιατί δεν υπάρχει λύση του
Κυπριακού». Ήταν ερώτηση που
επιζητούσε προφανώς να εκμαι-
εύσει απάντηση ανάλογη με αυτή
που είχε δώσει ο κ. Αϊντε στις
8/4/2015, σε συνέντευξη προς τη
δημοσιογράφο του ΚΥΠΕ, Αιμιλία
Χριστοφή. Είχε πει τότε ο Αϊντε,
ότι το θέμα έχει δύο διαστάσεις:
«Υπάρχει μια νομική διάσταση, η
οποία είναι πολύ έντονη στην πλευ-
ρά της Κ.Δ., ότι η Κ.Δ. είναι μια
χώρα όπως όλες οι χώρες και μπορεί
να καθορίσει ποια είναι η οικονο-
μική της ζώνη. Και να πούμε την
αλήθεια, κανείς δεν την έχει αξιο-
ποιήσει. Είναι θέμα σε ποιο βαθμό
πραγματικά έγινε παραβίαση, γιατί
πολλές χώρες δεν βλέπουν τις σει-
σμικές έρευνες ως παραβίαση, εφό-
σον δεν οδηγούν σε εξόρυξη. Γιατί
η οικονομική ζώνη δεν είναι κυ-
ρίαρχη περιοχή. Βασικά οποιοσ-
δήποτε μπορεί να κάνει οτιδήποτε

εκεί εκτός από το να λαμβάνει πό-
ρους. Αλλά αυτό είναι ένα πολύ τε-
χνικό θέμα». Πρόσθεσε ότι υπάρχει
μια άλλη διάσταση - επιχείρημα
της τ/κ πλευράς, ότι οι υδρογονάν-
θρακες του νησιού ανήκουν σε
όλους τους Κυπρίους: «Και δεν μπο-
ρεί μια πλευρά στην Κύπρο να λαμ-
βάνει όλες τις αποφάσεις που θα
έχουν κάποιου είδους επίδραση
για πάντα πάνω σε όλους, χωρίς
να συμβουλεύεται η μια την άλλη
πλευρά. Έτσι, υπάρχει ένα νομικό
επιχείρημα και ένα πολιτικό επι-
χείρημα. Και αυτό δείχνει πραγ-
ματικά πόσο βαθύ είναι το κυπριακό

πρόβλημα. Ουσιαστικά υπάρχει
μια διαμάχη του τι είναι το Κυπρια-
κό. Είναι ένα απαχθέν κράτος (hi-
jack state) ή μέρος της χώρας είναι
υπό κατοχή; Και γνωρίζουμε ότι
ποτέ δεν θα υπάρξει μια πλήρης
συμφωνία σχετικά με αυτό. Αλλά
μπορείτε να συμφωνήσετε για το
πώς θα επανενώσετε τη χώρα. Έτσι,
η κρίση υδρογονανθράκων στην
ουσία απεικονίζει τις μεγάλες δια-
φωνίες της όλης αντίληψης του τι
είναι το Κυπριακό».

Βεβαίως, σε σχέση με το πρώτο
σκέλος, μάλλον σήμερα που η Τουρ-
κία προχωρά πέραν των σεισμικών
ερευνών, ούτε καν ο Αϊντε δεν θα
τολμούσε να το αναφέρει. Το δεύ-
τερο όμως σκέλος είναι αυτό που
επιδιώκει σταθερά η τουρκική πλευ-
ρά από το 2011 που ανακαλύφθηκε
το κοίτασμα στην «Αφροδίτη», πιέ-
ζοντας να υπάρξουν διαπραγμα-
τεύσεις για το φυσικό αέριο στο
πλαίσιο των συνομιλιών. Σχετικές
προτάσεις έχουν επιδώσει στον
Μπαν Κι Μουν και ο Έρογλου και
ο Ακιντζί, ενώ το 2017 πριν από το
Κραν Μοντάνα, ο Μουσταφά Ακιν-
τζί έθετε –αρχικά– ως όρο για να
παρουσιάσει χάρτη, τη συμφωνία
για διαπραγμάτευση των ενεργει-
ακών. Πολλοί πολιτικοί παρατη-
ρητές υποπτεύονται ότι αυτό ακρι-
βώς στοχεύουν οι νέες πρωτοφανείς
προκλήσεις της Άγκυρας, να πείσει
–μέσω της έντασης– τον γ.γ. να
μιλήσει υπέρ μιας διαπραγμάτευσης
μεταξύ των δύο ηγετών για τη δια-
νομή των υδρογονανθράκων. Θα
θυμίσουμε ότι τον Ιανουάριο του
2015 ο Αϊντε είχε δηλώσει πως
υπήρχε αποδοχή ότι το θέμα των
υδρογονανθράκων μπορεί να συ-
ζητηθεί στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων: «Αυτό δεν ήταν σε ισχύ
πριν από το νέο έτος, αλλά ισχύει
τώρα και θεωρώ πως είναι προς
την ορθή κατεύθυνση», είχε πει ο
τέως ειδικός απεσταλμένος. Το
ερώτημα είναι μήπως σε πολιτική
βάση, ο εκβιασμός της Άγκυρας
δημιουργήσει ρήγματα στο μέτωπο
της διεθνούς κοινότητας, ανάλογα
με τοποθετήσεις Ιταλών αξιωμα-
τούχων οι οποίοι μετά την παρεμ-
πόδιση της ΕΝΙ ενθάρρυναν συ-
νομιλίες για τους υδρογονάνθρακες. 
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Τα ενεργειακά στο τραπέζι θέλει η Αγκυρα 
Είχε μιλήσει γι’ αυτό τον Ιανουάριο του 2015 ο Eσπεν Μπαρθ Αϊντε και τώρα οι τουρκικές προκλήσεις στην ΑΟΖ σε αυτό στοχεύουν

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Η προηγούμενη εβδομάδα περνά ως
μια νέα σύντομη περίοδος μεγάλης
πολιτικής αναταραχής, στην πολιτική
ιστορία της τ/κ κοινότητας, καθώς
μέσα σε λίγες ώρες μια υπόθεση δια-
φθοράς με επίκεντρο τον Σερντάρ
Ντενκτάς είχε ως αποτέλεσμα τη
διάλυση της τετρακομματικής «κυ-
βέρνησης», που σχηματίστηκε πριν
από περίπου ενάμιση χρόνο. Ο Σερν-
τάρ Ντενκτάς, «υπουργός Οικονο-
μικών» παρείχε διευκολύνσεις για
την ενοικίαση οικοπέδων στο «πα-
νεπιστήμιο» που φέρει το όνομα
του πατέρα του, Ραούφ, και στο
οποίο πρόεδρος του δ.σ. είναι ο γιος
του. Η αποκάλυψη των ενεργειών
Ντενκτάς προκάλεσε έκρηξη οργής
στον «κυβερνητικό» εταίρο Κουντρέτ

Όζερσαϊ του Κόμματος του Λαού
(ΚΛ), το κόμμα του οποίου αποφάσισε
την αποχώρηση από την «κυβέρ-
νηση». Σύμφωνα με τους άλλους
τρεις «κυβερνητικούς» εταίρους ο
Όζερσαϊ έψαχνε αφορμή και του
την έδωσε ο Σερντάρ. 

Η διάλυση της τετρακομματικής
«κυβέρνησης» προέκυψε εν μέσω
της χειρότερης οικονομικής κρίσης
που αντιμετωπίζει η τ/κ κοινότητα,
η οποία είναι κυρίως απότοκο της
κρίσης στην Τουρκία, η οποία και
έκλεισε τη στρόφιγγα της χρηματι-
κής τροφοδότησης των Κατεχομέ-
νων εντελώς, καθώς για 15 μήνες,
η Άγκυρα καθυστερεί την υπογραφή
της νέας οικονομικής συμφωνίας.
Η Άγκυρας έχει όρους για το νέο οι-
κονομικό μνημόνιο. 1: μικρότερο
«δημόσιο τομέα». 2: αυστηρά μέτρα

λιτότητας. 3: ιδιωτικοποιήσεις. Απαι-
τεί επίσης από την τ/κ πλευρά νέες
«πολιτογραφήσεις», στις οποίες αν-
τιτίθεται ο Μουσταφά Ακιντζί. 

Ανεβάζει τον πήχη η Δεξιά
Το μεγαλύτερο κόμμα της τ/κ Δε-

ξιάς, το ΚΕΕ του Ερσίν Τατάρ, συμ-
φωνεί με τις νέες οδηγίες της Άγ-
κυρας και έχει ξεκαθαρίσει εδώ και
καιρό ότι θα θέσει σε εφαρμογή όλα
τα απαιτούμενα μέτρα, αμέσως μετά
την επιστροφή του στην εξουσία.
Ευκαιρίας δοθείσης, ο κ. Τατάρ στο-
χεύει να σχηματίσει τώρα την επό-
μενη «κυβέρνηση» και λέγεται ότι
στο παρασκήνιο συνομιλεί εδώ και
καιρό με τον κ. Όζερσαϊ και τα άλλα
δύο κόμματα της τ/κ Δεξιάς για τον
σχηματισμό της νέας «κυβέρνησης».
Σε περίπτωση που οι συνομιλίες του

ΚΕΕ με το ΚΛ δεν καρποφορήσουν,
ο Τατάρ θα στραφεί στα δύο μικρό-
τερα κόμματα για «κυβέρνηση μει-
οψηφίας». 

Mάχη με τον χρόνο
Το ενδεχόμενο της συνεργασίας

του Ρεπουμπλικανικού Τουρκικού
Κόμματος (ΡΤΚ) με το ΚΕΕ χαρα-
κτηρίζεται ως απομακρυσμένο από
την τ/κ κεντροαριστερά λόγω του
χάσματος μεταξύ των δύο στο Κυ-
πριακό. Το ΡΤΚ παραδέχεται ότι
στενεύουν απειλητικά τα χρονικά
περιθώρια για την αντιμετώπιση
σοβαρών προκλήσεων, όπως η οι-
κονομική κρίση και οι «προεδρικές
εκλογές» του 2020. Το όνομα του
απερχόμενου «πρωθυπουργού» Του-
φάν Έρχιουρμαν ακούγεται όλο και
περισσότερο για τον ρόλο του υπο-

ψηφίου της τ/κ κεντροαριστεράς
για τον επόμενο Απρίλη, πράγμα
που θα βάλει σε σοβαρό προβλημα-
τισμό τον Μουσταφά Ακιντζί, ο οποί-
ος δεν αποκλείει το ενδεχόμενο νέας
διεκδίκησης. 

Πάντως, σε περίπτωση που κα-
ταρρεύσει η προσπάθεια σχηματι-
σμού νέας «κυβέρνησης», δεν απο-
κλείεται η καταφυγή σε «πρόωρες
εκλογές», λίγους μήνες πριν από τις
«προεδρικές». Σε τελική ανάλυση,
με νέα «κυβέρνηση» συνασπισμού
ή «πρόωρες εκλογές», η τ/κ πλευρά
θα επιχειρήσει να δημιουργήσει ένα
«κυβερνητικό» σχήμα που θα είναι
κομμένο και ραμμένο στις νέες επι-
ταγές της Άγκυρας. Παράλληλα, θα
αναδυθεί το πολιτικό πλαίσιο πάνω
στο οποίο θα εκτυλιχθεί η κούρσα
για τις «προεδρικές εκλογές».  
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Στόχος  της Aγκυρας είναι
να πείσει, μέσω της έντα-
σης, τον γ.γ. να μιλήσει
υπέρ μιας διαπραγμάτευ-
σης μεταξύ των δύο 
ηγετών για τη διανομή
των υδρογονανθράκων.
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Αϊντε: «Έτσι, η κρίση
υδρογονανθράκων
στην ουσία απεικονίζει
τις μεγάλες διαφωνίες
της όλης αντίληψης 
του τι είναι το Κυπριακό».
(08/04/2015). 

Τον Ιανουάριο του 2015 ο Αϊντε είχε δηλώσει πως υπήρχε αποδοχή ότι το θέμα των υδρογονανθράκων μπορεί να συζητηθεί στο τραπέζι των διαπραγματεύσε-
ων. Την περασμένη Δευτέρα, ενώ ο εκπρόσωπος του γ.γ. των Η.Ε., περιορίστηκε να πει, «η θέση του ΟΗΕ Η.Ε. σχετικά με την εξερεύνηση των υδρογονανθρά-
κων δεν έχει αλλάξει. Οι υπεράκτιοι υδρογονάνθρακες μπορούν να ωφελήσουν και τις δύο κοινότητες στην Κύπρο», δήλωση που εξόργισε τη Λευκωσία. 

Ράβει κοστούμι στα μέτρα του Ερσίν Τατάρ η Τουρκία 
Η τ/κ Δεξιά στα Κατεχόμενα επιχειρεί να επιστρέψει στο προσκήνιο ως «κυβέρνηση» με συγκεκριμένη λίστα της Aγκυρας  

Ο Τατάρ αναμένει από τον Μουστα-
φά Ακιντζί να του δώσει την εντολή
για σχηματισμό «κυβέρνησης».





Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν κατά την υποβολή υποψηφιο-
τήτων, ο Αβέρωφ Νεοφύτου και ο
Άντρος Κυπριανού συναντήθηκαν
έξω από το Συνεδριακό Κέντρο και
αντάλλαξαν θερμούς χαιρετισμούς,
κανείς δεν ανέμενε πως λίγα εικο-
σιτετράωρα αργότερα, θα άρχιζε το
αλληλοφάγωμά τους, σε τηλεοπτικά
πάνελ, κοινωνικά δίκτυα και προ-
εκλογικές συγκεντρώσεις. Είχαν,
άλλωστε, αναπτύξει λόγω Κυπριακού
και παρά τις όποιες άλλες ιδεολογικές
τους διαφωνίες, κώδικα επικοινωνίας
και μία σχέση συνεννόησης. Τόσο
κατά την παραμονή τους στο Κραν
Μοντάνα, όταν αντάλλαζαν απόψεις,
πληροφόρηση και ανησυχίες, όσο
και προηγουμένως, σε σημείο που
να καλλιεργείται από τις υπόλοιπες
πολιτικές δυνάμεις το αφήγημα του
ΔΗΣΑΚΕΛ. Τόση συνεννόηση υπήρ-
χε που ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ εξήρε
συχνά την «υπεύθυνη και πατριω-
τική στάση του ΑΚΕΛ» και απέφευγε
για καιρό τις όποιες επικρίσεις απέ-
ναντι στο κόμμα της Αριστεράς.
Όμως και το ΑΚΕΛ, ενώ κτυπούσε
καθημερινά την κυβέρνηση Ανα-
στασιάδη για τους χειρισμούς και
τις θέσεις τους απέφευγε για καιρό
να επικρίνει τον συναγερμικό πρό-
εδρο. Χρειάστηκε να απομακρυν-
θούν οι δύο πλευρές από το τραπέζι
των συνομιλιών, να δημοσιοποιηθεί
το πόρισμα του Συνεργατισμού,
να γίνει η αποκάλυψη των δολο-
φονιών και να βρεθούμε μία ανάσα
πριν από τον προεκλογικό για να
πουν και οι δύο «ώς εδώ». Φάνηκε
τότε, πως οι διαφωνίες ΔΗΣΥ και
ΑΚΕΛ, όχι απλώς δεν γεφυρώνον-
ται, αλλά και αξιοποιούνται πλήρως
προεκλογικά. Το αν αυτή η αντι-
παράθεση θα φέρει την πόλωση
και τη συσπείρωση άλλων εποχών,
αν θα ωφελήσει ή αν τελικά θα βλά-
ψει τα δύο μεγάλα κόμματα είναι
ακόμα θολό. 

Η αρχή της σύγκρουσης
Το περασμένο Σάββατο ο Αβέ-

ρωφ Νεοφύτου ανέβαινε στο βήμα
του παγκύπριου συνεδρίου και συν-
ταύτιζε την Αριστερά με την Ακρο-
δεξιά ως τον κύριο κίνδυνο για το
ευρωπαϊκό οικοδόμημα, θυμίζοντας
τη στάση του ΑΚΕΛ επί κουρέματος.
Έθετε, όμως, και ερωτήματα γύρω
από το τι τάζει το ΑΚΕΛ στους Τ/κ,
ανοίγοντας έτσι τη συζήτηση για
το πού το πάει και ο Αβέρωφ Νεο-
φύτου, αλλά και ο ΔΗΣΥ με τη σύγ-
κρουσή του απέναντι στο ΑΚΕΛ. 

Από το αφήγημα του ΕΛΚ
Η κίνηση συνταύτισης Αριστε-

ράς και Ακροδεξιάς δεν αποτελεί
βεβαίως κυπριακό φαινόμενο του
ΔΗΣΥ. Είναι αφήγημα από το πο-
λιτικό μανιφέστο του Ευρωπαϊκού
Λαϊκού Κόμματος. Καθόλου τυχαίο,
καθώς το κόμμα των Χριστιανοδη-

μοκρατών, πλέον αντιμετωπίζει
πολλαπλά κτυπήματα και προκλή-
σεις στις επικείμενες εκλογές. Είναι
σίγουρα η άνοδος της Ακροδεξιάς
και της Αριστεράς σε κάποιες χώρες
που παίζουν τον ρόλο τους. Είναι,
όμως, και η απώλεια εδρών που πα-
ρουσίασε στις τελευταίες ευρωε-
κλογές σε συνδυασμό με τη ενί-
σχυση των Φιλελευθέρων που τεί-
νουν να αποκτήσουν ρόλο κλειδί.
Ήδη η υποψηφιότητα Βέμπερ και
η διαδικασία εκλογής νέου προ-
έδρου της Κομισιόν, με την οποία
ο υποψήφιος της μεγαλύτερης κοι-
νοβουλευτικής ομάδας αναμένεται
να είναι ο διάδοχος Γιούνκερ, έχει
διχάσει τους ηγέτες της Ε.Ε. Το Ευ-
ρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα χάνει σοβαρά
ερείσματα στη Γαλλία, την Ισπανία,
απουσιάζει από τη Μεγάλη Βρετα-
νία, καθώς εκεί επικρατούν οι Με-
ταρρυθμιστές και αντιμετωπίζει
σοβαρά ζητήματα εξαιτίας του κε-
φαλαίου Όρμπαν. Με αυτά ως δε-
δομένα, η επικράτηση του Ευρω-
παϊκού Λαϊκού Κόμματος δεν θε-
ωρείται για κάποιους σίγουρη. Αυτός
είναι και ο λόγος που το ΕΛΚ έχει
δώσει έμφαση σε πιο συντηρητική
ρητορική, η οποία, όπως λέγεται,
θα αποκόψει από τη μία τις διαρροές
προς την Ακροδεξιά και θα αποδυ-
ναμώσει την Αριστερά, την οποία
εκπροσωπούν κόμματα που ενι-
σχύονται τελευταίως, όπως ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ στην Ελλάδα, οι Podemos
στην Ισπανία και στην περίπτωση
της Κύπρου το ΑΚΕΛ. 

Η αλλαγή
Πώς μεταφράζονται όμως αυτά

τα δεδομένα στην Κύπρο; Ο πρό-
εδρος του ΔΗΣΥ δίνει έμφαση πλέον
και στη ρίζα και στη θρησκεία του,
απορρίπτει όμως κατηγορηματικά
τα περί συντηρητικοποίησης του
ΔΗΣΥ. Όπως αναφέρει στη συνέν-
τευξή του στην «Κ» (σελ. 8), «δεν
θα γίνω άπατρις ούτε άθρησκος,
γιατί κάποιοι θα μου πουν ότι είμαι
συντηρητικός». Στον ΔΗΣΥ εδώ και
καιρό παρακολουθούν μέσω δημο-
σκοπήσεων το κόμμα, όχι μόνο να
μη συσπειρώνεται, αλλά να παρου-
σιάζει και διαρροές προς το ΕΛΑΜ.
Διαρροές που ερμηνεύονται από
κάποιους ως ψήφος διαμαρτυρίας
απέναντι στους κυβερνητικούς χει-
ρισμούς και από άλλους ως μήνυμα
ότι το κυβερνών κόμμα έχει χάσει
την ιδεολογικοπολιτική του ταυ-
τότητα και ρέπει σε πιο αριστερά
μονοπάτια. 

Σιωπή για ΕΛΑΜ
Στην Πινδάρου δεν θέλουν βε-

βαίως με τίποτα να ανοίξουν μετω-
πική επίθεση με το ΕΛΑΜ. Κάτι τέ-
τοιο, όπως λέγεται, θα ενισχύσει
τη δυναμική τους, καθώς αποτελεί
μία καθαρά αρνητική ψήφο, ψήφο
θυμού απέναντι στα συστημικά
κόμματα. Καθόλου τυχαίο ότι στη

συνέντευξή του στην «Κ» ο Αβέρωφ
Νεοφύτου απέφυγε να τοποθετηθεί
συγκεκριμένα για τον κίνδυνο του
ΕΛΑΜ, υπογραμμίζοντας πως δεν
τον ενδιαφέρει το εκλογικό ποσοστό
άλλων κομμάτων, όμως τη δυναμική
τους και την παρακολουθούν και
τους ανησυχεί. 

Τους ανησυχεί, όμως, και η ανά-
καμψη που παρουσιάζει το ΑΚΕΛ.
Ανάκαμψη που βάσει δημοσκοπή-
σεων που έγιναν σε ΑΚΕΛ και ΔΗΚΟ
την τρέχουσα εβδομάδα μειώνει
αρκετά την ψαλίδα. Σε αυτό ακριβώς
το πλαίσιο το κόμμα της Δεξιάς ξε-
κίνησε μια μετωπική επίθεση εναν-
τίον της Αριστεράς, η οποία ανέ-
καθεν πόλωνε και συσπείρωνε τα
δύο ακροατήρια. Υπενθύμισε μέσω
διαφημίσεων και αναρτήσεων τη
διακυβέρνηση Χριστόφια με το
«δεν θα αφήσουμε να μας γυρίσουν
πίσω» τη στάση του ΑΚΕΛ επί κου-
ρέματος, αλλά και τις εναλλακτικές

περί εξόδου από το ευρώ. Το κατά
πόσο αυτή η πολιτική των όσων
έγιναν το 2013, θα έχει έρεισμα σε
αυτή την εκλογική μάχη δεδομένου
ότι χρησιμοποιήθηκε και στο πα-
ρελθόν είναι βεβαίως ανοικτό. 

Η κάθοδος των μυρίων; 
Όμως η αντιπαράθεση των δύο

δεν μένει, όπως άλλοτε, στην οι-
κονομία. Πλέον ανοίγει μέτωπο και
στο Κυπριακό. Στον ΔΗΣΥ θέλησαν
πρώτα να αποδομήσουν το αφή-
γημα του ΑΚΕΛ περί προσήλωσης
στη λύση, επαναφέροντας στο προ-
σκήνιο τη στάση που κράτησε το
ΑΚΕΛ επί Σχεδίου Ανάν και παλαι-
ότερα. Την ίδια στιγμή θέλησαν να
κτυπήσουν την τ/κ υποψηφιότητα
του ΑΚΕΛ, καθώς ο αριθμός των
Τ/κ που θα προσέλθουν στην κάλπη
αποτελεί το μεγάλο ερώτημα και
ανησυχεί κύκλους ότι μπορεί να
οδηγήσει ακόμα και σε ανατροπές.
Αυτός είναι και ο λόγος που επικοι-
νωνιακά το κυβερνών κόμμα επέ-
λεξε να θέσει ερωτήματα προς το
ΑΚΕΛ για το τι λένε στα Κατεχόμενα
για να κάμψει τις όποιες εισροές
Τ/κ αλλά και να φέρει κοντά το πιο
σκληρό ακροατήριό του. Ερωτήματα
που δεν ήθελαν βεβαίως να στοχο-
ποιήσουν ευθέως τον Νιαζί Κιζίλ-
γιουρεκ, καθώς ο υποψήφιος του
ΑΚΕΛ, πέραν από το ότι διατηρούσε
στενούς δεσμούς και με τον ΔΗΣΥ
και με συναγερμικά στελέχη, ήταν
μέχρι πρότινος σύμβουλος του Νί-
κου Αναστασιάδη.
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Στον ίσκιο
της πόλωσης
Αβέρωφ
και Αντρος
Το παρασκήνιο πίσω από την ένταση 
στις σχέσεις των δύο μεγάλων κομμάτων

Το πώς συμπεριφέρεται σε όλο αυ-
τό το ΑΚΕΛ έχει το δικό του εν-
διαφέρον. Οι ευρωεκλογές απο-
τελούσαν ανέκαθεν δύσκολη μάχη
για το αριστερό ακροατήριο, με
το διακύβευμα να αποτελεί πάντα
ένα δύσκολο γρίφο. Η άνοδος της
Ακροδεξιάς σε ευρωπαϊκό επίπεδο,
σε συνδυασμό με τη σκλήρυνση
της στάσης του ΔΗΣΥ δίνει στο
ΑΚΕΛ την κατάλληλη ευκαιρία
και να συσπειρώσει, αλλά και να
πολώσει το ακροατήριό του, χρη-
σιμοποιώντας το αφήγημα πως ο
ΔΗΣΥ ρέπει στον εθνικισμό. Σε
αυτό βοήθησε, όπως λένε, η πα-
ρουσία της Ελένης Σταύρου. Πρώ-
τα με τη συνθηματολογία του Ελ-
λάς - Κύπρος - Ένωσις και τις δο-
ξασίες του –κόκκινου πανιού για
το ΑΚΕΛ- Γρίβα, αλλά και με την
προσωπική της επίθεση απέναντι
στον Νιαζί Κιζίλγιουρεκ. 

Όσο, όμως, κι αν βλέπουν ότι
η υποψηφιότητα Νιαζί έχει ενι-
σχυθεί από την επίθεση Σταύρου,
υπάρχουν και κομματικοί κύκλοι
που βλέπουν με ανησυχία το γε-
γονός ότι ο κ. Κιζίλγιουρεκ δεν
έδωσε σαφή απάντηση γύρω από
το θέμα της άρσης του εμπάργκο,
ενώ δεν κρύβουν την ανησυχία
τους για δηλώσεις που κάνει και
διαφοροποιείται από το ΑΚΕΛ.
Από την εξίσωση δεν θα πρέπει
να αγνοηθεί και η αντίδραση υπο-
ψηφίων ευρωβουλευτών, μπροστά
στη δυναμική, αλλά και την κά-
λυψη που δέχεται ο κ. Κιζίλγιουρεκ
από την ηγεσία. 

Στην Εζεκία Παπαϊωάννου μπή-
καν σε μετωπική επίθεση μετά
από καιρό, που για πολλούς θεω-
ρείται πως επανέκτησε τον αντι-
πολιτευτικό του ρόλο, για άλλους
ότι ασκεί ισοπεδωτική κριτική.
Ήδη βάσει δημοσκοπήσεων που
έχει το ΑΚΕΛ, αυτή η αντιπαρά-
θεση φαίνεται να πολώνει το κόμ-
μα και αυτό έχει ήδη προκαλέσει
χαμόγελα ανακούφισης στο ΑΚΕΛ.
Το ότι όμως αμέσως μετά την πα-
ραίτηση Ιωνά κάποια στελέχη
άφησαν αιχμές πως αυτή ήταν
απόρροια προεκλογικής πίεσης,
έδωσε την ευκαιρία στον ΔΗΣΥ
να βγει μπροστά και να κάνει λόγο
για ισοπεδωτική κριτική. Ένα

όπλο που έβγαλε την Πινδάρου
από την αμηχανία, όπως άλλωστε
έκανε και κατά την κρίση της ΑΟΖ.
Η ανάρτηση του Άντρου Κυπρια-
νού την επόμενη μέρα της έλευσης
του «Πορθητή» κατά την οποία
σχολίαζε σκωπτικά τις τριμερείς
και τις χειραψίες σε συνδυασμό
με τη συνέντευξη του κοινοβου-
λευτικού εκπροσώπου του ΑΚΕΛ
Γιώργου Λουκαΐδη στο ραδιόφωνο
του «Π» για το ότι πρέπει να συ-
ζητήσουμε τα αίτια της τουρκικής
επιθετικότητας, αποτέλεσαν την
κατάλληλη πάσα για τον Αβέρωφ
Νεοφύτου να ενισχύσει το αφή-
γημά του ότι το ΑΚΕΛ προχωρά
σε ισοπεδωτική κριτική, αποδυ-

ναμώνοντας με τη στάση του τον
πρόεδρο στη διεθνή κοινότητα. 

Καθόλου τυχαίο ότι στο ΑΚΕΛ
συζήτησαν το θέμα και αντιλή-
φθηκαν την γκάφα και αποφάσι-
σαν να τηρήσουν χαμηλούς τό-
νους, στέλνοντας το μήνυμα σε
στελέχη, να χαμηλώσουν τους
αντιπολιτευτικούς τόνους γύρω
από την ΑΟΖ. Αυτό φάνηκε και
στο Εθνικό Συμβούλιο και στις
τοποθετήσεις του Άντρου Κυ-
πριανού. Στο ΑΚΕΛ θα δώσουν
έμφαση και στις πολιτικές λιτό-
τητας της Ε.Ε. τις οποίες, όπως
λένε, μεθοδεύει το ΕΛΚ. Καθόλου
τυχαίες και οι διαφημίσεις στα
κοινωνικά μέσα δικτύωσης περί
φτωχοποίησης και υψηλών ενοι-
κίων. Το κατά πόσο αυτή η καμ-
πάνια θα συσπειρώσει, δεδομένου
ότι πολλοί συνδέουν το ΑΚΕΛ με
την οικονομική καταστροφή ακό-
μη, θα φανεί το επόμενο διάστημα. 

Σε μετωπική
επίθεση το ΑΚΕΛ
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Στην Εζεκία Παπαϊωάν-
νου αντιλήφθηκαν εκ
των υστέρων ότι οι επι-
κρίσεις προς τον Ανα-
στασιάδη, αμέσως μετά
τις τουρκικές προκλή-
σεις, έκανε και ζημιά και
πως έδωσαν την πάσα
που έψαχνε ο ΔΗΣΥ.
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Στην Πινδάρου είδαν με
δυσφορία την ανάρτηση
Σταύρου για τον Νιαζί, με
τον Νίκο Νουρή να στέλ-
νει εκ των υστέρων οδη-
γία προς τους υποψηφί-
ους να ακολουθούν κατά
γράμμα την επίσημη
γραμμή του κόμματος.

Το μπουρλότο Σταύρου 
Όσο κι αν ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ θέλησε να κρατήσει κάποιες ισορροπίες
κατά την ομιλία του, αποφεύγοντας ονόματα η ανάρτηση της υποψήφιας
του ΔΗΣΥ Ελένης Σταύρου λίγη ώρα μετά την ομιλία του, κατά την οποία
άφηνε ξεκάθαρες αιχμές ότι ο κ. Κιζίλγιουρεκ δεν θα ήταν υποψήφιος,
αν δεν είχε την έγκριση της Τουρκίας, θεωρείται πως έκανε τεράστια ζη-
μιά στην Πινδάρου. Αφενός γιατί επισκίασε το επίσημο επικοινωνιακό
αφήγημα του ΔΗΣΥ την ώρα που κορύφωνε την προεκλογική του σύγ-
κρουση και αφετέρου γιατί έδωσε σε πολλούς την αίσθηση –δικαίως ή
αδίκως– πως η κίνηση Σταύρου έγινε με τις ευλογίες της Πινδάρου. Σε
αυτό το πλαίσιο ο επικεφαλής της προεκλογικής καμπάνιας, Νίκος Νου-
ρής φρόντισε, έστω και εκ των υστέρων, να στείλει αυστηρή οδηγία προς
τους έξι υποψήφιους ευρωβουλευτές ότι απαγορεύεται να βγαίνουν
εκτός πλαισίου και εκτός της επίσημης θέσης του κόμματος. Το αν αυτό
διέσωσε την κατάσταση είναι λίγο πολύ αμφίβολο, καθώς οι αντιδράσεις
σε κοινωνικά μέσα δικτύωσης ενισχύθηκαν, με συναγερμικούς κύκλους
να καταγγέλλουν τον ΔΗΣΥ ότι ρέπει προς τον εθνικισμό και ευνοεί τον
ρατσισμό, μέσω της υποψηφιότητας Σταύρου. Όπως μαθαίνει η «Κ», ο
πρόεδρος του ΔΗΣΥ ήδη έχει ζητήσει να μετρηθεί στη νέα δημοσκόπηση
κατά πόσο θα ήθελαν οι ερωτώμενοι να εκλεγεί Τ/κ ευρωβουλευτής. Κί-
νηση που καταδεικνύει πως θέλει να προσμετρήσει τις αντιδράσεις, είτε
για να ενισχύσει την εν λόγω ρητορική είτε για να αναδιπλωθεί.

Ο καιρός που οι Αβέρωφ Νεοφύτου και Άντρος Κυπριανού είχαν τον δικό τους κώδικα επικοινωνίας λόγω Κυπριακού έχει παρέλθει.





Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Μένω προσηλωμένος στη ρίζα και
τη θρησκεία μου και ως καλός Έλ-
ληνας και καλός χριστιανός σέβομαι
τον συμπατριώτη μου τον Τ/κ και
τη μουσουλμανική του θρησκεία.
Δεν θα γίνω άπατρις ούτε άθρησκος
γιατί κάποιοι θα μου πουν ότι είμαι
συντηρητικός», λέει στησυνέντευξή
του στην «Κ» ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ
Αβέρωφ Νεοφύτου, απαντώντας
στις κριτικές που δέχεται ότι ο ΔΗΣΥ
συντηρητικοποιείται. Όπως είπε,
ανέχθηκε για έξι χρόνια το ΑΚΕΛ
για το εθνικό καλό και δεν μετανιώνει
που εξήρε τη στάση του μέχρι και
το Κραν Μοντάνα, υπογραμμίζοντας,
ωστόσο, πως η ανοχή έχει και τα
όριά της. Όπως επισημαίνει, ο ίδιος
δεν θα έβαζε Τ/κ υποψήφιο στο ψη-
φοδέλτιο, παρά μόνο μετά την επα-
νένωση και σημειώνει πως στο εν-
δεχόμενο που εκλεγεί ο Νιαζί Κιζίλ-
γιουρεκ είναι το ΑΚΕΛ που θα έχει
πρόβλημα μαζί του. 
–Αναμένατε τις τουρκικές προ-
κλήσεις στην ΑΟΖ και την έλευση
του «Πορθητή»;

–Θα σας παραπέμψω σε συνεν-
τεύξεις μου τον περασμένο Σεπτέμ-
βρη, όταν ανέλυα πως η Τουρκία
έχει συγκεκριμένους σχεδιασμούς
και η προτεραιότητά της –πέραν
από την κατοχή στην Κύπρο– είναι
να τριχοτομήσει την ΑΟΖ. Είπα πως
θα προσπαθήσει να γκριζάρει μια
περιοχή, διεκδικώντας την ως επέ-
κταση της δικής της ΑΟΖ, όπως
κάνει τώρα, και σε μεταγενέστερο
στάδιο να γκριζάρει μια άλλη περιοχή
ως Αποκλειστική δήθεν Ζώνη του
ψευδοκράτους.
–Λάβαμε, όμως, τα αναγκαία μέ-
τρα για να αποτρέψουμε τέτοιες
ενέργειες;

–Τα εργαλεία μας είναι πολιτικά
και γι’ αυτό θεωρώ πωςη κυβέρνηση
έπραξε ό,τι μπορούσε μέσα από κα-
λές σχέσεις με σημαντικούς παίκτες,
τόσο στη διεθνή κοινότητα όσο και
στην Ευρώπη, ούτως ώστε να έχει
πολιτικά ερείσματα και στηρίγματα. 
–Σε θέμα ενεργειών κάναμε κάτι; 

–Θέλω να είμαι πραγματιστής.
Δεν πρέπει να δημιουργούμε ψευ-
δαισθήσεις ότι θα έρθει οποιαδήποτε
τρίτη χώρα να κάνει πόλεμο για μας.
Είναι πολιτικά τα στηρίγματά μας
και έχουμε ήδη τα πρώτα δείγματα.
Βγήκε μία χώρα όπως η Αίγυπτος
και καταδικάζει την Τουρκία, η οποία
είναι από τις πιο σημαντικές χώρες
στον Οργανισμό Μουσουλμανικής

Διάσκεψης. Βγαίνει το Ισραήλ να
μας στηρίξει, η Αμερική, η Ρωσία,
ενώ η Μογκερίνι, ο Γιούνκερ, ο Τουσκ
και ο Ταγιάνι έκαναν σημαντικές
δηλώσεις. Μαζί φυσικά και με την
ανακοίνωση του Άτυπου Συμβουλίου
που τάσσεται κατά των κινήσεων
της Τουρκίας στην ΑΟΖ. Φαίνεται
ξεκάθαρα πως έχουμε πολιτική στή-
ριξη. Η χώρα μας σήμερα είναι κάτω
από απειλή. Όταν ο τόπος είναι υπό
απειλή ανεξαρτήτως του ποιος κυ-
βερνά, έχουμε την εθνική υποχρέ-
ωση να θωρακίσουμε και τον οποι-
οδήποτε πρόεδρο. Λυπούμαι να πα-
ρατηρήσω ότι κάποιοι ξεφεύγουν
και σε αυτό το σημείο.
–Το ΑΚΕΛ; 

–Ναι. Δεν είναι δυνατόν να κα-
ταδικάζεις την Τουρκία, αλλά την
ίδια στιγμή να λες πρέπει να βρούμε
και τα αίτια που την οδήγησαν σε
αυτή την ενέργεια. Τι εννοούμε; 
–Ότι δεν έγιναν οι κατάλληλες
ενέργειες για να τα αποτρέψου-
με...

–Όχι, η δική μου ερμηνεία είναι
ωσάν να στέλνουμε στη διεθνή κοι-
νότητατο μήνυμαότι καταδικάζουμε
μεν την Τουρκία, αλλά είναι τα δικά
μας λάθη που ώθησαν την Τουρκία
στην εν λόγω ενέργεια. Το 2006,
όταν υπέβαλλε τις παράνομες συν-
τεταγμένες η Τουρκία, έφταιγε ο
Τάσσος Παπαδόπουλος γι’ αυτό; Αυ-
τό πιστεύει το ΑΚΕΛ; Κατανοώ ότι
έχουμε εκλογές, αλλά η χώρα βρί-
σκεται σε κίνδυνο και στέλνουμε
μια εικόναότι ναι μεν καταδικάζουμε
την Τουρκία αλλά να δούμε και τα
αίτια που την οδήγησαν. 
–Ευνοείτε την προσφυγή στο
Συμβούλιο Ασφαλείας;

–Είναι κάτι που κουβεντιάσαμε
και στο Εθνικό. Η κάθε κίνησή μας
πρέπει να είναι μετρημένη καιπρέπει
να ξέρουμε εκ των προτέρων ότι θα
έχουμε θετικό αποτέλεσμα. Διαφο-
ρετικά, αν προβούμε σε οποιαδήποτε
ενέργεια και δεν έχουμε το επιδιω-
κόμενο αποτέλεσμα καλύτερα να
μην κάνουμε την κίνηση. 
–Με βάση ότι –όπως είπατε– βρι-
σκόμαστε σε εθνική απειλή, μπο-
ρούμε να μιλάμε για επανέναρξη
των συνομιλιών; 

–Δεν μπορεί να επαναρχίσει ο
διάλογος με το τρυπάνι της Τουρκίας
να παραβιάζει τα ζωτικά κυριαρχικά
μας δικαιώματα. Εάν ο γ.γ. του ΟΗΕ,
αν η Ε.Ε., η διεθνής κοινότητα πεί-
σουν την Τουρκία να σταματήσει
αυτή την εχθρική ενέργεια, τότε ξέ-
ρετε τη θέση του κόμματός μας. Θέ-
λουμε διάλογο, χθες.

–Μετά και τις επιθέσεις προς
το ΑΚΕΛ, αλλά και την τοποθέ-
τησή σας για τον Τ/κ υποψήφιο
του ΑΚΕΛ πολλοί θεωρούν ότι
ο ΔΗΣΥ γίνεται πιο συντηρητι-
κός. Αληθεύει; Τι σημαίνει αυτό
για το φιλελεύθερο ακροατήριο
του κόμματος; 

–Το απορρίπτω κατηγορηματι-
κά. Θεωρείται συντηρητισμός να
πω ότι ανεξαρτήτως αν είμαι Ευ-
ρωπαίος, νιώθω περήφανος και δεν
απαρνούμαι τη ρίζα μου που είναι
ελληνική; Είναι συντηρητισμός να
μην απαρνούμαι τη θρησκεία μου
και να λέω πως είμαι χριστιανός
ορθόδοξος; Μένω προσηλωμένος
στη ρίζα και τη θρησκεία μου και
ως καλός Έλληνας και καλός χρι-
στιανός σέβομαι τον συμπατριώτη

μου τον Τ/κ και τη μουσουλμανική
του θρησκεία. Δεν θα γίνω άπατρις
ούτε άθρησκος, γιατί κάποιοι θα
μου πουν ότι είμαι συντηρητικός.
Δεν θα απεμπολήσω ποτέ αυτή την
ταυτότητά μου και επειδή έχω αυτή
την ταυτότητα γι’ αυτό και είμαι
Ευρωπαίος. Ο ΔΗΣΥ με αυτές τις
ιδιότητες έβαλε την Κύπρο στην
Ευρώπη. Κάποιοι πολέμησαν την
Ευρώπη. Να θυμίσω πως το 2013
μάς πρότειναν να φύγουμε από το
ευρώ και από την Ευρώπη. Όμως
πέραν της οικονομίας, μαθήματα
από το ΑΚΕΛ για το Κυπριακό δεν
δέχεται ο ΔΗΣΥ και ο Αβέρωφ Νε-
οφύτου. Όποτε κλήθηκαν να πά-
ρουν αποφάσεις για τον τόπο, έβα-
λαν το κόμμα πάνω από την πα-
τρίδα. Και δεν αναφέρομαι μόνο
στο 2004, αλλά και στο τέλος της
δεκαετίας του 1980. Τα ιδεολογή-
ματα και το κόμμα πάνω από την
ουσία. Βεβαίως και υπάρχει σήμερα
ο κίνδυνος της διχοτόμησης που
είναι κατάρα για μένα και την πα-
ράταξή μου. Κάποιοι θα πρέπει να
αναλογιστούν μήπως το όχι για να
τσιμεντώσουν το ναι, σταδιακά
τσιμεντώνει και τη διχοτόμηση. 
–Μέχρι πριν από λίγους μήνες
βεβαίως εξήρατε τη στάση του
ΑΚΕΛ...

–Μέχρι το Κραν Μοντάνα. 
–Δεν είναι βαρύ να τους καταλο-
γίζετε σήμερα μικροκομματικές
σκοπιμότητες και να τους εξισώ-
νετε με την Ακροδεξιά ως την κύ-
ρια απειλή για την Ευρώπη; 

–Δεν παίρνω τίποτα πίσω για τα
όσα έλεγα για την υπεύθυνη στάση
του ΑΚΕΛ μέχρι το Κραν Μοντάνα.
Όμως από τότε μέχρι σήμερα, έχουν
μία ρητορική που δίνει την αίσθηση
στην κοινωνία ότι δεν λύθηκε το
Κυπριακό εξαιτίας του Αναστασιάδη
και ότι ο λόγος που δεν επαναρχίζει
ο διάλογος είναι γιατί ευθύνεται η
δική μας πλευρά. Αυτή η ρητορική
τους συνεχίζει και αυτές τις μέρες
που δεχόμαστε επίθεση ως χώρα.
Συνεπώς δεν μπορώ να συμφωνήσω
με αυτά, χωρίς βεβαίως να παίρνω
πίσω αυτά που έλεγα για το ΑΚΕΛ
μέχρι το Κραν Μοντάνα. Θα επι-
μείνω έτσι ότι οι εθνικιστές και ευ-
ρωσκεπτικιστές είναι κίνδυνος για
την Ευρώπη. 
–Λέτε ότι άλλαξε για μικροκομ-
ματικές σκοπιμότητες;

–Γίνεται να δεχόμαστε επίθεση
από την Τουρκία, η χώρα να είναι
κάτω από κίνδυνο και εσύ να χλευά-
ζεις με μικροψυχία τις τριμερείς;
Να κινδυνεύει η χώρα κι εμείς να
θεωρούμε πως πρέπει να αυτοδι-
καιωθούμε; Είναι αυτός πατριωτι-
σμός;
–Κάποιοι βεβαίως θεωρούν ότι
η αντιπαράθεσή σας με το ΑΚΕΛ
έχει ως στόχο την αποτροπή διαρ-
ροών προς το ΕΛΑΜ… 

–Δεν σχολιάζω άλλα κόμματα
όσον αφορά την εκλογική τους δύ-
ναμη, ούτε και με ενδιαφέρει, όμως
κάποιοι ας αποφασίσουν τι είμαι.
Είμαι νεοφιλελεύθερος ή συντηρη-
τικός; Είμαι νενέκος ή απορριπτικός; 
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–Προσωποποιείται αναπόφευ-
κτα το θέμα, γιατί ένας είναι ο
Τ/κ υποψήφιος του ΑΚΕΛ και
είναι ο Νιαζί Κιζίλγιουρεκ. 

–Δεν είναι ένας ο Τ/κ υποψήφιος,
είναι επτά στο σύνολό τους. Κι αν
είναι ένα κόμμα που έκανε επίθεση
ονομαστικά σε Τ/κ υποψήφιο με
πλήρη συνδυασμό έξι Τ/κ, αυτό
δεν είναι άλλο από το ΑΚΕΛ που
επιτέθηκε και άφησε υπονοούμενα
για τον Σενέρ Λεβέντ. Ζητήσαμε
να είμαστε ειλικρινείς με τους Τ/κ,
να τους εξηγήσουμε ότι και να βγει
Τουρκοκύπριος δεν μπορεί η ομιλία
του είτε στην ορκωμοσία είτε στη
συζήτηση να γίνει στα τουρκικά.
Όχι γιατί δεν το θέλουμε. Να σας
θυμίσω ότι το 2016, δεν είναι ο Χρι-
στόφιας και το ΑΚΕΛ, αλλά ο Νίκος
Αναστασιάδης που ζήτησε να γίνει
επίσημη γλώσσα και του είχαν πει

όχι. Είναι συνεπώς ψέμα αυτό που
λένε στους Τ/κ ότι αν βγει Τ/κ ευ-
ρωβουλευτής θα γίνει επίσημη
γλώσσα η τουρκική. 
–Δεν δικαιούται να πει ότι θα
αγωνιστεί να εισαγάγει την τουρ-
κική γλώσσα; 

–Βεβαίως. Άλλο να λες να προ-
σπαθήσω και άλλο να λέει το ΑΚΕΛ
κατά την προεκλογική του στα Κα-
τεχόμενα ότι αν βγει Τ/κ θα μιλάει
την τουρκική στο Ευρωκοινοβούλιο.
Αυτό είναι ένα ψέμα. Ο Συναγερμός
σέβεται τους Τ/κ υποψήφιους και
τους Τ/κ που θα ψηφίσουν. Εμείς
το χαιρετίζουμε, γιατί είτε οι υπο-
ψηφιότητές τους είτε η συμμετοχή
τους στέλνουν ένα μήνυμα της
αναγνώρισης της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας και της καταδίκης του
ψευδοκράτους. Ας μου απαντήσουν,
λοιπόν, από το ΑΚΕΛ, αν η συμμε-

τοχή των Τ/κ σημαίνει αναγνώριση
της Κυπριακής Δημοκρατίας και
καταδίκη του ψευδοκράτους.
–Δεν την αναγνωρίζουν με το να
ψηφίζουν; 

–Η καμπάνια από εκεί είναι δια-
φορετική. Τους λέει «ελάτε να ψη-
φίσετε για να έχετε φωνή στην Ευ-
ρώπη». 
–Μπορεί οποιοσδήποτε υποψή-
φιος να έχει τέτοιο προεκλογικό
σύνθημα...

–Καλά γιατί μόνο στα Κατεχό-
μενα; Γιατί τις διαφημίσεις που κά-
νουν στα Κατεχόμενα δεν τις βά-
ζουν και εδώ; Δεν είναι ειλικρινείς
έναντι των Τ/κ όπως δεν ήταν ει-
λικρινείς μαζί τους ούτε το 2004,
ούτε το 1990.
–Εσείς θα βάζατε Τ/κ υποψήφιο
στο ψηφοδέλτιό σας; 

–Με την επανένωση του τόπου
ναι. 
–Τώρα γιατί όχι; 

–Αν έβαζα Τ/κ υποψήφιο θα τους
έλεγα ευθέως πως ο υποψήφιος εί-
ναι στο ψηφοδέλτιο του ΔΗΣΥ,

αλλά με τη συμμετοχή του απορ-
ρίπτει το ψευδοκράτος. Πως με τη
συμμετοχή του θα είναι εκπρόσω-
πος της Κυπριακής Δημοκρατίας
και όχι ως Ευρωπαίος πολίτης που
δεν δεσμεύεται αν θα στηρίξει ή
όχι την Κυπριακή Δημοκρατία. 
–Το όλο ζήτημα βεβαίως προ-
σωποποιείται απέναντι στον
Νιαζί Κιζίλγιουρεκ, έναν στενό
συνεργάτη του Νίκου Αναστα-
σιάδη και του Γλαύκου Κληρίδη. 

–Ακούσατε να πω οτιδήποτε για
τον Νιαζί Κιζίλγιουρεκ; Εγώ προ-
βλέπω πως αν βγει ο Νιαζί, είναι
το ΑΚΕΛ που θα συγκρουστεί μαζί
του και να μου το θυμάστε. Ο Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου δεν συγκρούστηκε
με τον Νιαζί, ο ΔΗΣΥ υποβάλλει
στο ΑΚΕΛ ερωτήματα, που δεν
απάντησε και δεν θα απαντήσει
ποτέ. Γιατί αν απαντήσουν το αυ-

τονόητο, την επόμενη μέρα ξέρουν
ότι θα μεταφραστεί στα τουρκικά
ότι το ΑΚΕΛ είπε ότι η συμμετοχή
των Τ/κ σημαίνει αναγνώριση της
Κυπριακής Δημοκρατίας και κατα-
δίκης του ψευδοκράτους. Κι αυτό
δεν τους βολεύει να ακουστεί στα
Κατεχόμενα
–Σας φοβίζει η κυβερνητική φθο-
ρά στις επικείμενες εκλογές;

–Είναι φυσιολογικό κι εμείς ως
κόμμα να κάνουμε λάθη και η κυ-
βέρνηση να κάνει λάθη. Δεν είμα-
στε ποτέ αλάνθαστοι, αλλά παρά
τα λάθη μας σώσαμε τη χώρα. Με-
τρήθηκε η Δεξιά και η Αριστερά
στην Κύπρο. Εμείς βάλαμε την Κύ-
προ στην Ευρώπη για να την πο-
λεμούν εκείνοι. Εκείνοι χρεοκόπη-
σαν την οικονομία και εμείς τη
στήσαμε στα πόδια της και μας ζη-
τούν και τα ρέστα. 

Αν εκλεγεί ο Νιαζί, είναι το ΑΚΕΛ που θα συγκρουστεί μαζί του

Aν είναι ένα κόμμα που
έκανε επίθεση ονομαστι-
κά σε Τ/κ υποψήφιο με
πλήρη συνδυασμό έξι
Τ/κ, αυτό δεν είναι άλλο
από το ΑΚΕΛ που επιτέ-
θηκε στον Σενέρ Λεβέντ.

Μαθήματα από το ΑΚΕΛ
για το Κυπριακό δεν 
δέχεται ο ΔΗΣΥ και 
ο Αβέρωφ Νεοφύτου.
Οποτε κλήθηκαν να πά-
ρουν αποφάσεις για τον
τόπο, έβαλαν το κόμμα
πάνω από την πατρίδα.

«Δηλαδή για να είμαι φιλελεύθερος πρέπει από το πρωί μέχρι το βράδυ να ακούω το ΑΚΕΛ να κτυπά την κυβέρνηση
και τον ΔΗΣΥ και να τους λέω ευχαριστώ;», διερωτάται στη συνέντευξή του στην «Κ» ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ.

Ανέχτηκα
το ΑΚΕΛ
έξι χρόνια
–Λέγεται πως έχετε στραφεί
πλέον προς τον συντηρητισμό. 

–Δηλαδή για να είμαι φιλε-
λεύθερος πρέπει από το πρωί
μέχρι το βράδυ να ακούω το
ΑΚΕΛ να κτυπά την κυβέρνηση
και τον ΔΗΣΥ και να τους λέω
ευχαριστώ; Για να είμαι φιλε-
λεύθερος και ωραίος για κάποι-
ους πρέπει να συνεχίσω να σιω-
πώ; Μία υπόσχεση θέλω να δώ-
σω στην κυπριακή κοινωνία και
στους συναγερμικούς: Η ανοχή
έχει τα όριά της και δεν θα αφή-
σω κανέναν στην κοινωνία ή
στον ΔΗΣΥ να νιώθει ηθικά μει-
ονεκτικά έναντι του ΑΚΕΛ. Σιω-
πήσαμε έναντι της σκληρής και
ισοπεδωτικής κριτικής του
ΑΚΕΛ επί όλων των θεμάτων.
Έγινε το ΑΚΕΛ φιλελεύθερο;
Το κόμμα που πήγε να απομυ-
ζήσει κομματικά οφέλη από ένα
στυγερό έγκλημα, λέγοντας ότι
είναι αποτέλεσμα του εθνικού
ναρκισσισμού μας; Ζήτησε να
παραιτηθεί ο υπουργός. Όταν
παραιτήθηκε ο υπουργός, ζή-
τησε την παύση του αρχηγού,
όταν παύτηκε και ο αρχηγός
παραπονέθηκε γιατί καθυστέ-
ρησε να παυτεί. Ξέρετε γιατί το
κάνουν αυτό; Γιατί δεν έχουν
πλέον το φύλλο συκής για να
συνεχίσουν να απομυζούν κομ-
ματικά οφέλη, ακόμα και από
κοινωνικά φαινόμενα και εγ-
κλήματα που συμβαίνουν στον
τόπο. Ανέχτηκα το ΑΚΕΛ έξι
χρόνια. 
–Κακώς;

–Όχι, δεν το μετανιώνω. Το
ανέχτηκα και για το Κυπριακό
και για τη σταθερότητα της χώ-
ρας και δεν το μετανιώνω. Ήταν
απαραίτητο. Όμως την ανεκτι-
κότητά μου για το υπέρτατο,
να σώσουμε δηλαδή τον τόπο,
να μην το παρεξηγούν. Να μη
θεωρούν ότι πρέπει από το πρωί
μέχρι το βράδυ να βαράνε την
κυβέρνηση και τον ΔΗΣΥ και
για να μη χάσω από το φιλελεύ-
θερο προφίλ μου να αναμένουν
πως θα σιωπώ. Πού φτάσαμε!
Να ακούς τους αριστερούς να
σου λένε ότι ξέφυγες από το φι-
λελεύθερο προφίλ σου. Πού φτά-
σαμε, να παρουσιάζονται οι αρι-
στεροί ως φιλελεύθεροι! Να πάω
στην Ευρώπη και να τους πω
ότι οι κουμουνιστές της Κύπρου
είναι φιλελεύθεροι και με κα-
τηγορούν ότι έγινα συντηρη-
τικός!
–Δεν σας κατηγορεί μόνο το
ΑΚΕΛ, αλλά και μερίδα των
συναγερμικών, ιδιαίτερα μετά
την τοποθέτησή σας για τις
τ/κ ψήφους. 

–Ο Αβέρωφ Νεοφύτου και ο
ΔΗΣΥ έχουν μία ειλικρινή στά-
ση με τους Τ/κ στο σύνολό τους.
Εμείς δεν έχουμε σχέση μόνο
με δύο κόμματα από την τ/κ
κοινότητα. Προσωπικά, μπορώ
να συναντιέμαι, να ανταλλάζω
απόψεις να ξέρω πώς σκέφτον-
ται και να ξέρουν κι αυτοί τις
θέσεις μου. Ο ΔΗΣΥ ουδέποτε
έπαιξε σε δύο ταμπλό. Εμείς
δεν απευθυνθήκαμε σε πρόσω-
πα, αλλά στη διγλωσσία του
ΑΚΕΛ.

Ο ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ ΣΤΗΝ «Κ»

Μόνο μετά 
την επανένωση 
θα είχε ο ΔΗΣΥ 
Τ/κ υποψήφιο
Δεν θα γίνω άπατρις ούτε άθρησκος, γιατί 
κάποιοι θα πουν ότι είμαι συντηρητικός
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Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Δύο σοροί δεν έχουν ακόμα ανευ-
ρεθεί, αν οι ομολογίες του 35χρονου
ιλάρχου ισχύουν, ωστόσο οι έρευνες
φαίνεται ότι δεν θα είναι καθόλου
εύκολες, σε «Κόκκινη Λίμνη» και
λίμνη Μεμί, σε Μιτσερό και Ξυλιά-
το, αντίστοιχα. Στην «Κόκκινη Λί-
μνη» εξακολουθεί να αγνοείται η
τρίτη ταξιδιωτική βαλίτσα, με τη
σορό της Maricar Valdez, ενώ στη
λίμνη Μεμί, με τη βοήθεια του so-
nar, σηματοδοτήθηκαν σημεία που
θα ερευνηθούν, με την ελπίδα του
εντοπισμού της σορού της 6χρονης
Sierra, κόρης της Marry Rose. Το
απόγευμα της Παρασκευής πραγ-
ματοποιήθηκε σύσκεψη στο Αρ-

χηγείο της Πυροσβεστικής Υπη-
ρεσίας, σε σχέση με τα επόμενα
βήματα στις έρευνες. Στη σύσκεψη
έγινε ανασκόπηση των ερευνών
και αποφασίστηκε όπως συνεχι-
στούν με δύτη και σκάφανδρο στην
«Κόκκινη Λίμνη».

Συζητήθηκε και η χρήση ραντάρ
διείσδυσης εδάφους από το Λον-
δίνο, ενδεχόμενο το οποίο θα αξιο-
λογηθεί μετά από συνεννόηση με
ειδικούς από τη Βρετανία. Σημει-
ώνουμε ότι την Κυριακή 5 Μαΐου,
από τον βυθό της «Κόκκινης Λί-
μνης», ανασύρθηκε η δεύτερη βα-
λίτσα, η οποία περιείχε τη σορό

της 8χρονης Elena Natalia Bunea
κόρης της 36χρονης Livia Floren-
tina, το πτώμα της οποίας ανασύρ-
θηκε ανήμερα του Πάσχα. Η βαλί-
τσα εντοπίστηκε σε σημείο μερικά
μέτρα μακριά από την πρώτη, γε-
γονός που ενισχύει τις εκτιμήσεις
ότι πρόκειται για μητέρα και κόρη.
Στη μάχη του εντοπισμού, εκτός
από έμπειρους δύτες, έχουν επι-
στρατευθεί σύγχρονα μέσα, όπως
η ρομποτική κάμερα και το ηχο-
εντοπιστικό σύστημα Sonar που
παρέχονται από ιδιωτική εταιρεία.

Πλήγωσε την Πολιτεία 
Ένας περίπου μήνας έχει περά-

σει από την ημέρα έναρξης των
ερευνών για την αποκάλυψη της
μακάβριας δράσης του 35χρονου
καθ’ ομολογία κατά συρροή δολο-
φόνου, Νίκου Μεταξά. Παρά το γε-
γονός ότι ο ίδιος έχει ομολογήσει
δολοφονίες πέντε ενήλικων γυναι-
κών και δύο παιδιών, τα τραύματα
που έχει προκαλέσει η υπόθεση
στην κυπριακή πολιτεία είναι πολύ
πιο βαθιά από ό,τι θα ανέμενε κα-
νείς. Το κύρος των θεσμών έχει
τρωθεί σε πολύ μεγάλο βαθμό και
το στοίχημα των αρχών είναι η
αποκατάστασή του στη συνείδηση
των πολιτών.

Εκ μέρους της κυβέρνησης,
ωστόσο ήδη έγιναν κινήσεις, σε
σχέση με αλλαγές στο Αστυνομικό
Σώμα και στο Υπουργείο Δικαιο-
σύνης και Δημοσίας Τάξεως. Αφού
τα πυρά κατά των θεσμών του κρά-
τους στράφηκαν στον υπουργό Δι-
καιοσύνης, Ιωνά Νικολάου, ο οποίος
υπέβαλε την παραίτησή του στον
πρόεδρο στις 2 Μαΐου. Ο κ. Ανα-
στασιάδης την έκανε αποδεκτή,
εκφράζοντας λύπη για την εξέλιξη
και για το γεγονός ότι έχει απολέσει
έναν εκ των στενότερων συνερ-
γατών του, ο οποίος συνέβαλε στη

μεταρρύθμιση του συστήματος
απονομής δικαιοσύνη. Ο κ. Νικο-
λάου, αν και οι αιχμές αφορούσαν
σε μεγάλο βαθμό τον ίδιο, όσον
αφορά την αδικαιολόγητη ολιγωρία

της Αστυνομίας, στις υποθέσεις
ελλειπόντων προσώπων, δήλωσε
ότι παραιτήθηκε για λόγους ευθιξίας
και μόνον, κρίνοντας ως άδικη την
επίρριψη ευθυνών στον ίδιο, αφού

δεν είχε ενημερωθεί σχετικά από
την Αστυνομία.

Επιπρόσθετα, είπε ότι ζήτησε
ανεξάρτητη έρευνα, η οποία ανα-
μένεται να καταδείξει τις τυχόν
ποινικές και πειθαρχικές ευθύνες
εντός της Αστυνομίας Κύπρου. Την
επόμενη μέρα, στις 3 Μαΐου, ο αρ-
χηγός Αστυνομίας, Ζαχαρίας Χρυ-
σοστόμου, μετά από συνάντηση
στο Προεδρικό Μέγαρο με τον κ.
Αναστασιάδη, ανακοινώθηκε ότι
παύθηκε από τον πρόεδρο. Στην
ανακοίνωση της Προεδρίας εξη-
γείται ότι ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας έλαβε τη σχετική απόφαση
λόγω «της διαφαινόμενης αμέλειας
ή παράλειψης επιτέλεσης των κα-
θηκόντων αστυνομικών οργάνων

στη διερεύνηση καταγγελιών για
ελλείποντα πρόσωπα». Το όνομα
του υπαρχηγού του Σώματος Κύ-
πρου Μιχαηλίδη φαινόταν ως το
επικρατέστερο, τις επόμενες μέρες
μέχρι και τις 6 Μαΐου, όταν ανα-
κοινώθηκε ο διορισμός του στη θέ-
ση του αρχηγού της Αστυνομίας.
Υπαρχηγός διορίστηκε ο Στυλιανός
Παπαθεοδώρου. Ο νέος αρχηγός,
σε δήλωσή του κατά την τελετή
διορισμού, υποσχέθηκε ότι οι ευ-
θύνες θα αποδοθούν, ενώ απολο-
γήθηκε και στις οικογένειες των
θυμάτων. Επίσης, σε τηλεδιάσκεψή,
την Παρασκευή, μίλησε για «μια
νέα αρχή», με σεβασμό στον πολίτη,
τον οποίο θεωρεί στήριγμα της
Αστυνομίας και εξέφρασε ετοιμό-
τητα να βάλει πλάτη και να στηρίξει
τους ευσυνείδητους αστυνομικούς,
καθώς και να φανεί άτεγκτος απέ-
ναντι στους διεφθαρμένους.

Καθυστερημένη απολογία
Κι ενώ ήταν ο πρώτος ο οποίος

βαλλόταν από κάθε κατεύθυνση,
ο απερχόμενος πολιτικός προϊστά-
μενος της Αστυνομίας, Ιωνάς Νι-
κολάου, είπε συγγνώμη με καθυ-
στέρηση, είκοσι και πλέον ημερών
κατά τη συνεδρία της Κοινοβου-
λευτικής Επιτροπής Νομικών και
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, στις 9
Μαΐου.

Ο κ. Νικολάου, απαντώντας σε
ερωτήσεις, άφησε αιχμές κατά της
Αστυνομίας, αναφερόμενος σε μέλη
της τα οποία δεν μπορούν να απο-
δώσουν τα αναμενόμενα ή δεν χρη-
σιμοποίησαν όλα τα εργαλεία που
έχει στη διάθεσή του το Σώμα. Η
επόμενη μέρα για τη διαδοχή στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης παραμένει
άγνωστο τι θα φέρει. Η θέση του
Ιωνά Νικολάου παραμένει κενή
ακόμα, ενώ δεν έχουν διαρρεύσει
ονόματα υποψηφίων διαδόχων. 

Σκέψεις για χρησιμοποίηση ραντάρ στις λίμνες 
Ανεξάρτητοι ποινικοί ανακριτές που θα αναζητήσουν ευθύνες, η συγγνώμη που άργησε και τα τραύματα της Πολιτείας

Ο νέος αρχηγός Αστυνομίας Κύπρος Μιχαηλίδης υποσχέθηκε ότι οι ευθύνες θα αποδοθούν, μίλησε για «μια νέα αρ-
χή», με σεβασμό στον πολίτη, και εξέφρασε ετοιμότητα να βάλει πλάτη και να στηρίξει τους ευσυνείδητους αστυνομι-
κούς, καθώς και να φανεί άτεγκτος απέναντι στους διεφθαρμένους. Στη φωτογραφία ο αρχηγός στην Κόκκινη Λίμνη
ενημερώνεται από τον διευθυντή της Πυροσβεστικής Μάρκο Τράγκολα.

Ανεξάρτητοι ανακριτές για τις ευθύνες
Έντονες επικρίσεις υπήρξαν κατά της Αστυνομίας και του παυθέντα
αρχηγού σε σχέση με τη διαταγή εσωτερικής έρευνας για την αποκά-
λυψη και απόδοση ποινικών και πειθαρχικών ευθυνών στους χειρι-
σμούς των υποθέσεων των ελλειπόντων προσώπων. Αυτό είχε ως
αποτέλεσμα η «Ανεξάρτητη Αρχή Διερεύνησης Ισχυρισμών και Παρα-
πόνων κατά της Αστυνομίας» να προβεί στον διορισμό ανεξάρτητων
ποινικών ανακριτών. Πρόκειται για το Μέλος της Αρχής, Άθω Καννα-
ουρίδη – δικηγόρο, και τους Χριστίνα Σκουλιά και Λεωνίδα Χατζηπέ-
τρου, επίσης δικηγόρους», σύμφωνα με σχετική ανακοίνωση.

������

Οι ανεξάρτητοι ποινικοί
ανακριτές που ανέλαβαν
να αναζητήσουν τυχόν
ευθύνες είναι οι δικηγό-
ροι Άθως Κανναουρίδης,
Χριστίνα Σκουλιά και
Λεωνίδας Χατζηπέτρου. 



Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Θα μπορούσαμε να αποτρέψουμε
την κρίση με το «Φατίχ», εάν τα τε-
λευταία χρόνια ακολουθούσαμε μια
αποτρεπτική πολιτική», λέει ο πρό-
εδρος του ΔΗΚΟ Νικόλας Παπαδό-
πουλος. Όπως είπε η κατάσταση
επιβεβαιώνει την ανάγκη και την
ορθότητα της νέας στρατηγικής που
έθεσε ο ίδιος στις προεδρικές εκλο-
γές. «Η δημιουργία κόστους δεν
είναι κάτι που μπορεί να γίνει σε
ένα διήμερο ή σε μία βδομάδα, ούτε
είναι κάτι που πρέπει να επιδιώκεται
αποσπασματικά ή επικοινωνιακά.
Και λυπούμαι να σημειώσω ότι η
κυβέρνηση του ΔΗΣΥ όλα αυτά τα
χρόνια ασχολείτο περισσότερο με
την επικοινωνιακή διαχείριση παρά
με την ουσία», τονίζει ο κ. Παπαδό-
πουλος. Ο Νικόλας Παπαδόπουλος
απορρίπτει το ότι έχουν χαμηλώσει
τους αντιπολιτευτικούς τόνους μετά
και την προαναγγελία της παραίτη-
σης του Χάρη Γεωργιάδη. «Δεν απο-
τελεί ανάληψη της κραυγαλέας πο-
λιτικής ευθύνης που αποδίδει στον
υπουργό το πόρισμα, αλλά είναι
απλώς μέρος των προσωπικών πο-
λιτικών σχεδιασμών του κ. Γεωρ-
γιάδη», αναφέρει χαρακτηριστικά.
Ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ μιλάει και
για τη συνεργασία με το ΑΚΕΛ και
κρατά χαμηλούς τόνους γύρω από
το αποτέλεσμα των ευρωεκλογών.
Ο ίδιος ξεκαθαρίζει πως όποιος υπο-
ψήφιος εκλεγεί με το ψηφοδέλτιο
του κόμματος θα ανήκει στους Σο-
σιαλιστές, στέλνοντας έτσι μήνυμα
και στην Ελένη Θεοχάρους, η οποία
αφήνει σε συνεντεύξεις της ανοικτό
το σε ποια ομάδα θα ανήκει εάν επα-
νεκλεγεί. 
–Θα μπορούσαμε να αποτρέψου-
με την κρίση που προκλήθηκε
με την έλευση του «Φατίχ»; 

–Θεωρώ πως ναι, θα μπορούσαμε
να αποτρέψουμε την κρίση με το –
, εάν τα τελευταία χρόνια ακολου-
θούσαμε μια αποτρεπτική πολιτική.
Και θα σας πω ένα μικρό παράδειγμα.
Αν τα εντάλματα σύλληψης φυσικών
προσώπων είχαν εκδοθεί από την
αρχή και αφορούσαν το προσωπικό
του «Μπαρμπαρός» τα προηγούμενα
χρόνια, ενδεχομένως να ήταν πιο
δύσκολη η δράση του «Φατίχ» σή-
μερα. Εάν, δηλαδή αυτή η παρούσα
στάση μας έναντι του είχε προηγηθεί
με το «Μπαρμπαρός», ίσως να μη
φτάναμε στη δράση του «Φατίχ».
Διότι, εξίσου παράνομες είναι οι
ενέργειες και των δύο σκαφών, οι
οποίες είναι μέρος μιας συνολικής
διαδικασίας. 
–Πόσο ανησυχητικά είναι τα δε-
δομένα σήμερα και με ποιο τρόπο
θα πρέπει να δράσουμε ως Κυ-
πριακή Δημοκρατία;

–Σε κάθε περίπτωση, τα δεδο-
μένα, σήμερα, προφανώς είναι πολύ
ανησυχητικά. Οι ενέργειες του «Φα-
τίχ», αλλά και του «Μπαρμπαρός»,
είναι παράνομες και συνιστούν ει-
σβολή στην κυπριακή ΑΟΖ, περι-
φρόνηση του διεθνούς δικαίου και
της διεθνούς νομιμότητας και αμ-

φισβήτηση των κυριαρχικών δι-
καιωμάτων της Κυπριακής Δημο-
κρατίας. Η χώρα μας οφείλει να αν-
τιδράσει, αξιοποιώντας τα πολιτικά,
διπλωματικά και νομικά μέσα τα
οποία διαθέτει, προκειμένου να δη-
μιουργήσει πολιτικό, διπλωματικό
και οικονομικό κόστος στην Τουρκία
ώστε να σταματήσει τις παράνομες
ενέργειές της. Η Ευρωπαϊκή Ένωση,
στην οποία η χώρα μας είναι πλήρες
μέλος, είναι το πιο σημαντικό πεδίο
άμυνας και διεκδίκησης. Γι’ αυτό
προτείναμε από την πρώτη μέρα ο
πρόεδρος Αναστασιάδης να θέσει
το θέμα στο άτυπο Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο που έγινε προχτές και να
ζητήσει, στην τακτική σύνοδο τον
Ιούνιο, συμπεράσματα επικριτικά
για την Τουρκία και λήψη απόφασης
για κυρώσεις και μέτρα. Η επιβολή
κυρώσεων από την Ευρωπαϊκή Ένω-
ση είναι ακόμη ένα σημαντικό ερ-
γαλείο άσκησης πίεσης. Για παρά-
δειγμα, η Ευρωπαϊκή Ένωση, με τη
σύμφωνη γνώμη της Κυπριακής
Δημοκρατίας, η οποία έχει και δι-
καίωμα βέτο, επιβάλλει κυρώσεις
στη Ρωσία για το θέμα της Κριμαί-
ας/Ουκρανίας, χωρίς μάλιστα να εί-
ναι μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης
η Ουκρανία. Αναλογιστείτε πόσο

επιβεβλημένη είναι η επιβολή κυ-
ρώσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης
στην Τουρκία για όσα κάνει εναντίον
της χώρας μας, η οποία είναι και
μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Επομένως, δυνατότητες δημιουργίας
κόστους υπάρχουν. Και είναι πολλές.
Αυτό που χρειάζεται είναι πολιτική
βούληση, συνέπεια και συνέχεια
και όχι σπασμωδικές ή πρόχειρες
ενέργειες. Είναι γι’ αυτό τον λόγο,
που τις τελευταίες μέρες αναδει-
κνύεται η ορθότητα και η αναγκαιό-
τητα της Νέας Στρατηγικής που το
Δημοκρατικό Κόμμα και εγώ προ-
σωπικά προτείνουμε από το 2017. 
–Έχετε υπογραμμίσει την ανάγκη
καθορισμού των συντεταγμένων,
οι οποίες, όπως είχατε αναφέρει,
καθυστέρησαν να καθοριστούν
από την κυβέρνηση. Κάτι τέτοιο,
εκτός από θετική εξέλιξη μπορεί
να είναι αρκετό για την αντιμε-
τώπιση της κρίσης;

–Ασφαλώς και καθυστέρησαν.
Θυμίζω ότι τον Δεκέμβριο του 2017
η κυβέρνηση ΔΗΣΥ είχε αντιγράψει
και διακηρύξει αυτή την πρότασή

μας από τη Νέα Στρατηγική, αλλά,
έκτοτε πέρασαν 15 μήνες και μόλις
προχτές προχώρησε στην κατάθεση.
Είναι αρκετό από μόνο του για αν-
τιμετώπιση της κρίσης; Προφανώς
όχι. Και ακριβώς για αυτό τον λόγο
επιβάλλεται να γίνουν και άλλες
ενέργειες, όπως αυτές που ανέφερα
πριν, για έκδοση απόφασης στην
τακτική Σύνοδο του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου τον Ιούνιο, για την έκ-
δοση συμπερασμάτων και την επι-
βολή κυρώσεων. Επαναλαμβάνω, η
δημιουργία κόστους δεν είναι κάτι
που μπορεί να γίνει σε ένα διήμερο
ή σε μία εβδομάδα, ούτε είναι κάτι
που πρέπει να επιδιώκεται αποσπα-
σματικά ή επικοινωνιακά. Και λυ-
πούμαι να σημειώσω ότι η κυβέρ-
νηση του ΔΗΣΥ όλα αυτά τα χρόνια
ασχολείτο περισσότερο με την επι-
κοινωνιακή διαχείριση παρά με την
ουσία.
–Το ΔΗΚΟ διαφωνεί με την επα-
νέναρξη συνομιλιών στη βάση
του πλαισίου Γκουτιέρες. Η στα-
σιμότητα στο Κυπριακό δεν επι-
τρέπει στην Τουρκία να επιβάλλει

τετελεσμένα, όπως αυτό με τη
γεώτρηση στην ΑΟΖ; Αυτό από
μόνο του δεν αποτελεί αποτυχία
της πολιτικής που προτείνετε; 

–Δεν είναι η στασιμότητα που
προκαλεί τις τουρκικές ενέργειες,
είναι η τουρκική πολιτική που τις
προκαλεί. Και είναι την τουρκική
πολιτική που πρέπει να προσπαθή-
σουμε να αλλάξουμε, μέσω της δη-
μιουργίας πολιτικού κόστους και
όχι το περιβάλλον μέσα στο οποίο
η Τουρκία ενεργεί. Οι θέσεις μας για
το Πλαίσιο Γκουτιέρες είναι γνωστές.
Και σαφείς από την πρώτη μέρα,
καθώς για εμάς ένα ήταν και ένα
είναι το Πλαίσιο. Ούτε πρακτικά χά-
σαμε εμείς, ούτε θυμηθήκαμε ότι
υπάρχουν διαφορετικές εκδοχές.
Από κει και πέρα, το να λέει κάποιος
ότι φταίει η στασιμότητα για τη στά-
ση της Τουρκίας συνιστά απενοχο-
ποίηση της κατοχικής δύναμης και
δίνει άλλοθι στις παράνομες ενέρ-
γειές της. 
–Το τελευταίο διάστημα έχετε
χαμηλώσει τους τόνους αντιπα-
ράθεσης με το ΑΚΕΛ. Ήταν λαν-

θασμένη τελικώς η στρατηγική
του προεκλογικού περί «ΔΗΣΑ-
ΚΕΛ»; 

–Η ταύτιση των ηγεσιών ΔΗΣΥ
και ΑΚΕΛ στο Κυπριακό και σε κά-
ποια άλλα θέματα δεν ήταν δική μας
στρατηγική, αλλά εμφανής πολιτική
στάση των δύο αυτών κομμάτων.
–Να υποθέσουμε πως μετά και
το κοινό ψήφισμα για τον Συνερ-
γατισμό αρχίζει μία νέα περίοδος
συνεννόησης-συνεργασίας μεταξύ
ΔΗΚΟ-ΑΚΕΛ; 

–Συνεννόηση και συνεργασία με
το ΑΚΕΛ υπήρχε και θα υπάρχει
όταν και όποτε υπάρχουν κοινές
εκτιμήσεις, απόψεις και στόχοι. Και
αυτό αφορά τη σχέση του Δημο-
κρατικού Κόμματος με όλες τις δη-
μοκρατικές πολιτικές δυνάμεις εντός
Βουλής.
–Έχετε θέσει ως εκλογικό στόχο
για τις ευρωεκλογές ένα ποσοστό
υψηλότερο από το ποσοστό που
λάβατε το 2014. Δεν είναι χαμηλά
ο πήχης δεδομένου και του τι
δείχνουν τα δημοσκοπικά ευρή-
ματα;

–Σεβόμαστε και μελετούμε τις
δημοσκοπήσεις, αλλά πάνω απ’ όλα
σεβόμαστε και αναμένουμε το απο-
τέλεσμα των εκλογών. Επομένως,
δεν προτρέχουμε, ούτε εφησυχά-
ζουμε. Και θέλω με την ευκαιρία να
ευχαριστήσω τους εκατοντάδες εθε-
λοντές και εθελόντριες του κόμματος
που καθημερινά εργάζονται σκληρά,
μαζί με τους υποψήφιους και τις
υποψήφιες, για να πετύχουμε τους
στόχους μας. 
–Οι ευρωεκλογές αποτελούσαν
ανέκαθεν μία εκλογική μάχη αδιά-
φορη, ιδιαίτερα για το ακροατήριο
του ΔΗΚΟ. Για ποιο λόγο να έρ-
θουν να ψηφίσουν αυτή τη φορά;
Ποιοι είναι οι κύριοι στόχοι που
θα θέσει το κόμμα του Κέντρου
για την επόμενη πενταετία; 

–Το ενδιαφέρον ή η αδιαφορία
–για να χρησιμοποιήσω τη δική σας
λέξη– του κόσμου για τις ευρωεκλο-
γές είναι ένα οριζόντιο χαρακτηρι-
στικό, που σχετίζεται με τον βαθμό
επίδρασης του αποτελέσματός τους
στην καθημερινότητα των πολιτών,
σύμφωνα πάντα με την αντίληψη
των ίδιων των πολιτών. Ως Δημο-
κρατικό Κόμμα απευθυνόμαστε
στους πολίτες με την εγκυρότητα
και την αξιοπιστία του κόμματός
μας, η οποία πηγάζει από την ορ-
θότητα των θέσεών μας, αλλά και
τη διαχρονική συμβολή μας, ως κυ-
βερνών κόμμα τότε, στην Τελωνει-
ακή Ένωση Κύπρου-ΕΟΚ, το 1987,
στην ένταξη της χώρας μας στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, το 2004, και
την ένταξή μας στην Ευρωζώνη, το
2008, καθώς και την αφοσίωσή μας
στην ευρωπαϊκή πορεία και προ-
οπτική της χώρας, τη δύσκολη πε-
ρίοδο της χρεοκοπίας και του Μνη-
μονίου. Και ζητάμε από τους πολίτες
να μας δώσουν τη δύναμη να συ-
νεχίσουμε την πετυχημένη 15ετή
δράση μας, εντός του Ευρωκοινο-
βουλίου και εντός της δεύτερης με-
γαλύτερης ομάδας του, την ομάδα
του S&D και να μας ενισχύσουν
εκλογικά και πολιτικά ώστε να εδραι-
ώσουμε ακόμα περισσότερο την πα-
ρουσία και τον ρόλο του κόμματός
μας στα πολιτικά πράγματα του τό-
που.
–Η συμμαχία με την Ελένη Θεο-
χάρους δίνει σε πολλούς την αί-
σθηση πως είστε ένα βήμα πριν
από τη συγχώνευση. Ισχύει; Ποια
είναι τα επόμενα βήματα της συ-
νεργασίας σας; 

–Δεν ισχύει κάτι τέτοιο και ούτε
έχουμε συζητήσει οτιδήποτε πέρα
από τη συνεργασία που βρίσκεται
σε εξέλιξη για τις ευρωεκλογές.
–Η πρόεδρος της Αλληλεγγύης
άφησε ανοικτό το σε ποια ομάδα
θα ανήκει στο ενδεχόμενο εκλο-
γής της. Δεν αποτελεί προϋπό-
θεση για εσάς να ανήκει στην
ομάδα των Σοσιαλιστών;

–Το Δημοκρατικό Κόμμα ανήκει
στην Ομάδα των Σοσιαλιστών &
Δημοκρατών (S&D) και όπως είναι
φυσικό σε αυτή την ομάδα θα ανή-
κει και ο/η ευρωβουλευτής που θα
εκλεγεί με το ψηφοδέλτιο του κόμ-
ματος.
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Το να λέει κάποιος ότι
φταίει η στασιμότητα για
τη στάση της Τουρκίας
συνιστά απενοχοποίηση
της κατοχικής δύναμης
και δίνει άλλοθι στις πα-
ράνομες ενέργειές της. 

O ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Η κρίση μας επιβεβαίωσε για τη Νέα Στρατηγική
Η κατάσταση θα μπορούσε να αποτραπεί, αν η κυβέρνηση του ΔΗΣΥ ασχολείτο με την ουσία και όχι με την επικοινωνία

Ο ι ευρωεκλογές στις 26 Μαΐου
είναι μια καλή ευκαιρία για
να σκεφτούμε την ευρωπαϊ-

κή μας πορεία, από το 2004 μέχρι
σήμερα. Προσωπικά, εκτιμώ ότι ο
απολογισμός της 15ετίας είναι θε-
τικός. Μπήκαμε στην Ε.Ε. και απο-
κτήσαμε τις βασικές ιδιότητες του
μέλους με τη συμμετοχή μας στην
κοινοτική ζωή: με έναν επίτροπο,
με έξι ευρωβουλευτές, με συμμετοχή
στα Συμβούλια Υπουργών, με συμ-
μετοχή στην Επιτροπή των Περι-
φερειών που αφορά θέματα της Το-
πικής Αυτοδιοίκησης, με συμμετοχή
τεχνοκρατών στην προετοιμασία
των αποφάσεων. Ταυτόχρονα, βλέ-
πουμε την εφαρμογή κανονισμών
που έχουν οδηγήσει στην ελεύθερη
διακίνηση ανθρώπων, κεφαλαίων,
αγαθών. Είναι πολύ σημαντικό για
την Κύπρο ότι για πρώτη φορά στην

ιστορία της συμμετέχει σε μια πο-
λυεθνική οντότητα με ομοσπον-
διακά χαρακτηριστικά και, βεβαίως,
συμμετέχει ως ισότιμο μέλος στη
λήψη των αποφάσεων ανάμεσα στα
άλλα κράτη μέλη. 

Οι «λεπτομέρειες» έχουν τη ση-
μασία τους. Όλοι έχουμε παρατη-
ρήσει να συμβαίνουν πολλά στην
καθημερινότητά μας, όπως για πα-
ράδειγμα, να ταξιδεύουμε, βλέπον-
τας τις ταμπέλες στο εσωτερικό
των αεροδρομίων με την οδηγία
«Ευρωπαίοι Πολίτες». Χρησιμοποι-
ούμε το ευρώ, το κοινό ευρωπαϊκό
νόμισμα στις συναλλαγές μας. Κα-
ταργούμε τις πλαστικές σακούλες.
Λαμβάνουμε μέρος στις κοινές εκλο-
γές για την ανάδειξη των μελών
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

Η πλειοψηφία των Κυπρίων απο-
τιμά με θετικό τρόπο τη συμμετοχή

μας στην Ε.Ε. Το Εαρινό Ευρωβα-
ρόμετρο έδειξε πως «το 68% των
Ευρωπαίων και το 60% των Κυπρίων
θα ψήφιζαν υπέρ της παραμονής
της χώρας τους στην Ε.Ε. σε περί-
πτωση δημοψηφίσματος». Κάθε
ανάλυση χρειάζεται να έχει σφαι-
ρικότητα, να βλέπει το σύνολο και
έτσι να επιτρέπει στον καθένα μας
να εργάζεται πάνω σε καθορισμέ-
νους στόχους. Θεωρώ ότι, παρά τη
μεγάλη πρόοδο τις τελευταίες δε-
καετίες, η Ε.Ε. χρειάζεται να βελ-
τιώσει τις αδύνατες πλευρές της,
να έρθει πιο κοντά στους πολίτες
της και να γίνει πιο γρήγορη στις
αποφάσεις της. Δίνω ιδιαίτερο βάρος
στις πολιτικές αλλαγές που δίνουν
στους ευρωπαϊκούς θεσμούς πε-
ρισσότερη αμεσότητα και περισ-
σότερη ταχύτητα στον τρόπο λήψης
των αποφάσεων. 

Ομάδες από πολίτες επισκέπτον-
ται τις Βρυξέλλες με πρωτοβουλία
των ευρωβουλευτών. Κρίνω ότι
είναι χρήσιμο οι Κύπριοι ευρωβου-
λευτές να ανοίξουν τον κατάλογο
για τις επισκέψεις και σε πολίτες
που δεν ανήκουν στις διάφορες
κομματικές γραμμές. Αυτό το άνοιγ-
μα θα επιτρέψει και σε άλλους Κύ-
πριους πολίτες να έχουν την εμ-
πειρία της άμεσης γνώσης του χώ-
ρου και των προσώπων στην πρω-
τεύουσα της Ε.Ε. 

Οι συζητήσεις μπροστά στις ευ-
ρωεκλογές μάς δίνουν την ευκαιρία
να θέσουμε στον δημόσιο διάλογο
το ζήτημα της ενίσχυσης των εξου-
σιών του Ευρωκοινοβουλίου, καθώς
είναι το μόνο σώμα που εκλέγεται
απ’ ευθείας από όλους τους πολίτες.
Το ίδιο Ευρωβαρόμετρο μάς ενη-
μερώνει ότι οι Κύπριοι πολίτες σε

ποσοστό 91% θέλουν το Ευρωκοι-
νοβούλιο να αποκτήσει περισσό-
τερες εξουσίες. Αυτό είναι σημαν-
τικό, καθώς όλοι γνωρίζουμε ότι η
Ε.Ε. βρίσκεται σε διαρκή εξέλιξη,
συνεπώς με τη συμμετοχή μας,
συμβάλλουμε στις προσπάθειες
για να έχουμε την περισσότερη
αμεσότητα και την περισσότερη
ταχύτητα στον τρόπο λειτουργίας
της. 

Από την προσωπική μου εμπει-
ρία στον χώρο της τοπικής αυτο-
διοίκησης έχω καταλήξει στο συμ-
πέρασμα ότι όποιος ετοιμαστεί σω-
στά και έχει καλά μελετημένες προ-
τάσεις κερδίζει την ευρωπαϊκή υπο-
στήριξη, είτε αυτή αφορά τα κοι-
νοτικά, είτε τα εθνικά, είτε τα συγ-
χρηματοδοτούμενα έργα. Το «κλει-
δί» βρίσκεται στη σωστή κατανόη-
ση της κοινοτικής διαδικασίας,

έτσι που η Κύπρος να έχει διαρκώς
και περισσότερη πρόσβαση στα
ευρωπαϊκά προγράμματα. Η Λεμε-
σός υπήρξε τα τελευταία χρόνια
ένα εξαιρετικό παράδειγμα για την
έγκαιρη προετοιμασία, τη μελέτη
προτάσεων και οργάνωση των σχε-
διασμών που εξασφάλισαν ευρω-
παϊκή χρηματοδότηση. Σε κάθε
περίπτωση έπαιξε ρόλο η ικανότητα
να διαχειριστούμε σύγχρονα έργα
με βιώσιμο χαρακτήρα και έμπρα-
κτο κοινωνικό όφελος.

Η 15χρονη πορεία μας μέσα στην
Ε.Ε. βεβαιώνει ότι η πλειοψηφία
των Κυπρίων εγκρίνει το ευρωπαϊκό
εγχείρημα. Η πλειοψηφία μάς ζητάει
να γίνουμε πιο ενεργά μέλη της για
να εξυπηρετήσουμε καλύτερα τα
συμφέροντα της Κύπρου.

Ο κ. Γιάννης Αρμεύτης είναι αρχιτέκτονας.

ΑΡΘΡΟ / Του ΓΙΑΝΝΗ ΑΡΜΕΥΤΗ

Η γόνιμη παρουσία μας στην Ευρωπαϊκή Ενωση

–Με τη δημοσιοποίηση του πορίσμα-
τος απαιτούσατε καθημερινά την
παραίτηση Χάρη Γεωργιάδη, αφή-
νοντας ανοικτό το ενδεχόμενο σταυ-
ρώματος σημαντικών νομοσχεδίων.
Με δεδομένο ότι πλέον έχετε χαμη-
λώσει τους τόνους, να θεωρήσουμε
πως η προαγγελία της παραίτησης
του κ. Γεωργιάδη σας ικανοποιεί; 
–Δεν χαμηλώνουμε τους τόνους
ούτε μας ικανοποιεί η προαναγγε-

λία αποχώρησης του υπουργού
Οικονομικών το τέλος του χρό-
νου. Συνεχίζουμε με την ίδια έν-
ταση να ζητούμε την παραίτηση
του υπουργού Οικονομικών και να
κρίνουμε ότι έχει χάσει πλήρως
την αξιοπιστία του έναντι της Βου-
λής, απλώς τα τραγικά εγκλήματα
εναντίον παιδιών και γυναικών
και οι τουρκικές ενέργειες των
τελευταίων ημερών προσέλκυ-

σαν, αναπόφευκτα, το ενδιαφέ-
ρον της κοινωνίας και των ΜΜΕ.
Σε ό,τι αφορά την εξαγγελθείσα
πρόθεση αποχώρησης, θέλω να
σημειώσω ότι αυτή δεν αποτελεί
ανάληψη της κραυγαλέας πολιτι-
κής ευθύνης που αποδίδει στον
υπουργό το πόρισμα, αλλά είναι
απλώς μέρος του προσωπικών
πολιτικών σχεδιασμών του κ. Γε-
ωργιάδη.

Ο Χάρης φεύγει για τους προσωπικούς του σχεδιασμούς

Εάν αυτή η παρούσα στάση μας έναντι του «Φατίχ» είχε προηγηθεί με το «Μπαρμπαρός», ίσως να μη φτάναμε στη δρά-
ση του «Φατίχ», λέει ο Νικόλας Παπαδόπουλος στη συνέντευξή του στην «Κ». 
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Πάγωσαν οι φιλελεύθεροι 
Η υποψηφιότητα της Ελένης Σταύρου,
εκτός από το να προκαλέσει ενδιαφέρον σε
μία εντελώς αδιάφορη μάχη, κατάφερε να
προκαλέσει απανωτά κτυπήματα στους φι-
λελεύθερους του ΔΗΣΥ. Ήταν πρώτα τα
συνθήματα Ελλάς-Κύπρος- Ένωσις μπρο-
στά από το μνημείο του Γρίβα, τώρα πυρο-
δότησε το κλίμα με τις καταγγελίες της ότι ο
Νιαζί Κιζίλγιουρεκ είναι εγκάθετος της Άγ-
κυρας. Πονοκέφαλο προκάλεσε και στην
Πινδάρου, καθώς η ανάρτησή της, όχι μόνο
επισκίασε την ομιλία Αβέρωφ στην κορύ-
φωση του προεκλογικού, αλλά την ίδια
στιγμή εξόργισε συναγερμικά στελέχη, που
όχι μόνο βλέπουν με ανησυχία τη σκλήρυν-
ση στάσης του ΔΗΣΥ, αλλά και που έχουν
φιλικές σχέσεις με τον Τ/κ ακαδημαϊκό.

••••
Ο νικητής
Όπως λένε στα κομματικά πηγαδάκια, η κί-
νηση της κυρίας Ελένης Σταύρου Σύρου
ήταν αρκετή για να εκλέξει πανηγυρικά
τον Νιαζί Κιζίλγιουρεκ. Υποψήφιοι του
ΑΚΕΛ είδαν με ανησυχία την δυναμική
που απέκτησε πάντως ο κ. Κιζίλγιουρεκ,
ενώ κύκλοι πέριξ της Αριστεράς διαρρέ-
ουν πως ο ίδιος δεν αποκλείεται να προ-
καλέσει προβλήματα στο ΑΚΕΛ με την
εκλογή του, καθώς δεν φαίνεται διατεθει-
μένος να υπακούει πλήρως στις θέσεις και
τοποθετήσεις του ΑΚΕΛ. Όσοι γνωρίζουν
τον καθηγητή ξέρουν ότι η αλητεία έχει
μια γοητεία, αλλά και η ευφυΐα είναι αυτό
που κρατεί πάντοτε τους αλήτες αδέσμευ-
τους. Και ο νοών νοείτω. 

••••
Περί δραστήριων
«Ο ευρωβουλευτής μας ο Νεοκλής Συλικιώ-
της είναι ο πιο δραστήριος ευρωβουλευτής»
έλεγε τις προάλλες ο γ.γ. του ΑΚΕΛ, θέλον-
τας να υποδείξει πως το κόμμα δεν αντι-
στρατεύεται την Ευρώπη, αλλά μάλλον το
αντίθετο. Η αλήθεια είναι πως ο κ. Συλικιώ-
της έχει κάνει πολύ έργο στην ευρωβουλή
κατά τη θητεία του. Ένα αυτό και άλλο το πό-
σο αξιόπιστο είναι το MEP Ranking. Η συγ-
κεκριμένη μέθοδος δεν καταγράφει ούτε
τις πρωτοβουλίες ούτε τις δράσεις, αλλά δί-
νει βαθμούς ανάλογα με το πόσες τροπολο-
γίες και ερωτήματα έχεις καταθέσει. 

••••
Προς τι η έκπληξη
Προ εκπλήξεως βρέθηκε η κυβέρνηση
μπροστά στην έλευση του «Πορθητή». Για

ποιο λόγο όμως; Ο πρόεδρος των Οικολό-
γων είχε πει πως ο Ε/κ διαπραγματευτής
Ανδρέας Μαυρογιάννης είχε προειδοποι-
ήσει για το ενδεχόμενο κορύφωσης των
τουρκικών προκλήσεων. Τις ίδιες εκτιμή-
σεις περί εντάσεων και όξυνσης είχε κάνει
και το μέλος του πολιτικού γραφείου του
ΑΚΕΛ Χρίστος Χριστοφίδης αμέσως μετά
τις προεδρικές εκλογές και την επανεκλο-
γή του Νίκου Αναστασιάδη. Αν λοιπόν κά-
ποιοι ήταν σε θέση να το προβλέψουν και
προειδοποιούσαν, για ποιο λόγο η κυβέρ-
νηση φάνηκε τόσο απροετοίμαστη;

••••
Πού ήταν; 
Είναι και λίγο αστείο να μιλά κανείς για
έκπληξη, καθώς από το καλοκαίρι και εν-
τεύθεν τα ελληνικά κανάλια πρώτα και κα-
λύτερα και τα κυπριακά πιο συγκρατημένα

έκαναν τηλεναυμαχίες στα δελτία ειδήσε-
ων, με όλους του Βερύκιους να περπατούν
ανάμεσα σε φρεγάτες και υποβρύχια και
να αλαλάζουν για το θερμό καλοκαίρι στα
θαλασσοτεμάχια της κυπριακής ΑΟΖ. Μου
τηλεφωνούσαν σοβαροί συνάδελφοί από
την Αθήνα, να τους πω τι γίνεται, αν θα με-
τακομίσουμε οικογενειακώς και τα τοιαύ-
τα… Μόνο στην κυβέρνηση δεν πήραν
πρέφα;

••••
Έμεινε μόνος 
Τώρα για να λέμε και του στραβού το δί-
καιο, εκεί που φαίνεται ότι υπάρχει μια
φουρτούνα είναι στην επικοινωνιακή δια-
χείριση που γίνεται στο Προεδρικό. Ο Νί-
καρος είναι εκ γενετής ξερόλας και δεν
δέχεται μύγα στο σπαθί του, αλλά αφήστε
τον πρόεδρο στην μπάντα και μοιράστε

παιχνίδι οι άλλοι. Δεν γίνεται την εμφανέ-
στατη κυβερνητική ολιγωρία στα κατά
συρροή εγκλήματα, που μετεξελίχθηκαν
σε κατά συρροή γκάφες με αποκορύφωμα
τη φοβερή απολογία στις οικογένειες των
θυμάτων έστω κι αν αυτές –τα θύματα–
ήταν αλλοδαπές. Ύστερα δεν γίνεται να
αποπέμπεις έναν υπουργό κι έναν αρχηγό
αστυνομίας και στις σχετικές προεδρικές
ανακοινώσεις, να τους γλείφεις από πάνω
ώς κάτω. Ποιος είναι πρόεδρε ο επικοινω-
νιολόγος σου ή τους έδιωξες όλους κι
έμεινες μόνος. 

••••
Το λάβαρο 
Δεν είναι τυχαίο όμως που ο συμπαθής
Φούλης, μέσα σε δύο βδομάδες φόρεσε
τα άμφιά του, πήρε το λάβαρο της Αγίας
Λαύρας και ανέκραξε: πατρίς, θρησκεία,

οικογένεια. Η πρώτη που χάρηκε ήταν η
Ελένη φυσικά, όχι η Θεοχάρους, αλλά η
Σταύρου που ο αρχηγός της τελικά μπήκε
στον δρόμο που έδειξε πρώτη η ίδια. Η
στροφή του Αβέρωφ είναι λόγω του ότι
και το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα άλλαξε πο-
ρεία, έσφιξε τα ζωνάρια και πάει συντη-
ρητικά. Κι αυτό γιατί είδε ότι τα ακροδεξιά
κόμματα, έχουν παραβιάσει της πίσω πόρ-
τες του ΕΡΡ κι άρχισαν να του παίρνουν
κόσμο, πολύ κόσμο. Τόσο που η επικράτη-
ση του στις ευρωεκλογές να μη θεωρείται
πια εντελώς σίγουρη όπως παλιά. Για τού-
το βγάλανε από τα μπαούλα παλιά συντη-
ρητικά λάβαρα και ύπνους που θυμίζουν
λίγο πολύ μελανοχίτωνες και πιάσανε τις
λεωφόρους των μεγαλουπόλεων και τις
ρούγες των επαρχιών. Μόνο που με τα
λουστρίνια δεν βγαίνεις για κυνήγι …

••••
Τα κουκιά 
Η κοινωνία μας είναι κατά βάθος συντη-
ρητική κι έπρεπε να το είχαμε συνειδητο-
ποιήσει, μου είπε ένας φίλος του ΔΗΣΥ,
προσπαθώντας να δικαιολογήσει τη στρο-
φή του κόμματος. Ήταν μεσημέρι και τρώ-
γαμε. Εγώ κουκιά φρέσκα κι εκείνος μπρι-
ζόλα με πατατούλες τηγανητές. Του είπα
ότι τα κουκιά τα φρέσκα είναι υπέροχα και
μου απάντησε ότι ποτέ δεν έφαγε διότι η
μάνα του από μικρό δεν τον άφηνε να
τρώει κουκιά. Κι εγώ του απάντησα ότι μό-
λις είχα επακριβώς καταλάβει γιατί θεω-
ρούσε ότι η κοινωνία μας είναι κατά βάθος
συντηρητική. Διότι δεν τρώει κουκιά… 

Το λάβαρο της Αγίας Λαύρας και τα κουκιά 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Μάρκος Τράγκολας

Ο διευθυντής της Πυροσβεστικής
Υπηρεσία Μάρκος Τράγκολας και δεν
χρειάζεται να εξηγήσουμε γιατί.  

Οι δικαστές του Ανωτάτου Δικαστηρίου πήγαν την Παρασκευή στο Προεδρικό Μέγαρο, συνοδευόμενοι από τον Ιωνά Νικολάου στο πλαί-
σιο της εξαγγελθείσας μεταρρύθμισης στη Δικαιοσύνη. Ακούω ότι ο αγαπητός κύριος Νικολάτος μόλις είδε τον Ιωνά άρχισε να τραγουδά
με νόημα το άσμα του Μίκη, «της δικαιοσύνης ήλιε νοητέ». Ερώτημα: Αληθεύει ότι οι Ολύμπιοι υπαναχωρούν από τις δεσμεύσεις τους; 

Πέρασα τρεις αξέχαστες ημέρες
(πού να σας τα λέω...), παρακολου-
θώντας επί ώρες τη συζήτηση στη
Βουλή και για ένα πράγμα μπορώ
να είμαι βέβαιος: από όσα ανάποδα
του έχουν συμβεί, τίποτε δεν έχει
ενοχλήσει περισσότερο τον Αλέξη
Τσίπρα όσο οι περίφημες φωτογρα-
φίες του στο κότερο της συνεργάτι-
δός του κ. Παναγοπούλου. Το έδει-
χνε το πρόσωπό του στη Βουλή.
Από τις ημέρες της ιστορικής kolo-
toumba του 2015 έχω να τον δω
έτσι: σφιγμένος, συνοφρυωμένος,
περίεργα πρησμένος στο πρόσωπο,
έδινε την εντύπωση ανθρώπου που
με το ζόρι είχε καταφέρει εκείνο το
πρωί να συρθεί έξω από το κρεβάτι
του. Ηταν για λύπηση.

Ευνόητη η αξιοθρήνητη κατάστασή
του, διότι η αποκάλυψη που τον
έπληξε δεν είναι δυνατόν να αμφι-
σβητηθεί, ούτε όμως και να δικαιο-
λογηθεί – ιδίως μετά τη σωστική πα-
ρέμβαση της κ. Παναγοπούλου. Φυ-
σικά, ο Τσίπρας το ήξερε και, γι’ αυ-
τό, όταν αναγκάστηκε να μιλήσει
για το θέμα των διακοπών του, το
έκανε με μια αφ’ υψηλού διάθεση,
ισχυριζόμενος μάλιστα ότι επρόκει-
το για κάτι ήδη γνωστό. Ηταν εμφα-
νής η προσπάθειά του να μεταθέσει
το κέντρο του ενδιαφέροντος από
τις διακοπές του στο σκάφος της κ.
Παναγοπούλου στην παραβίαση της
ιδιωτικότητάς του.

Φυσικό, διότι η αποκάλυψη εξέθε-
σε τον Τσίπρα πολλαπλώς. Κατ’ αρ-
χάς, τον εκθέτει απέναντι στον κοι-
νωνικό φθόνο, που ο ίδιος καλλιερ-
γεί συστηματικά στον κόσμο εδώ
και χρόνια, με τον σκοπό να σχημα-
τίσει μια εκλογική βάση καθυστε-
ρημένων και κρατικοδίαιτων (τους
«Ινδιάνους» που χρειάζεται ο τσα-

βισμός). Ο Τσίπρας σκαφάτος δεν
χωνεύεται με τίποτα από εκείνο τον
κόσμο που είναι πια μαθημένος,
έπειτα από τόσες δεκαετίες ΠΑΣΟΚ,
να ποθεί τον ψόφο της κατσίκας του
γείτονα. Σε αυτούς, εξηγήσεις δεν
μπορεί να δώσει. Δεν μπορεί να
δώσει, όμως, ούτε στους αριστε-
ρούς και στους ιδεολόγους της ομά-
δας των «53», που ανησυχούν φο-
βούμενοι πως ο ΣΥΡΙΖΑ πασοκοποι-
είται. Πώς να τους αντιμετωπίσει,
όταν οι φωτογραφίες αποκαλύ-
πτουν τόσο ενδιαφέρουσες ομοι-
ότητες, ως προς τα γούστα, με τον
Ανδρέα Παπανδρέου;

Τέλος, ας μην υποτιμάμε τον αντί-
κτυπο της αποκάλυψης στο άμεσο
και στενό περιβάλλον του. Στη γυ-
ναίκα του δεν θα άρεσε καθόλου η
παραβίαση της ιδιωτικότητάς τους.
Θυμίζω τον θόρυβο που είχε προ-
κληθεί το 2015, όταν δημοσιεύθηκε
φωτογραφία του γιου τους από εκ-
δήλωση του νηπιαγωγείου της Σχο-
λής Χιλλ. Η σύζυγος του πρωθυ-
πουργού είχε τότε προκαλέσει έν-
τονο επεισόδιο στο σχολείο και, εξ
όσων γνωρίζω, κατάφερε τελικά να
επιβάλει το δικό της. Μην αμφιβάλ-
λετε, λοιπόν, ότι, κατά το λεγόμενο,
πρέπει να έπεσε παντόφλα, δεδο-

μένου ότι η κ. Μπέτυ έχει τη φήμη
δυναμικής προσωπικότητας. Ας μη
λησμονούμε, επίσης, πόσο ακραιφ-
νής είναι στις αριστερές θέσεις της:
εκείνη είναι που παραπονιέται
επειδή «δεν έχουμε την πραγματι-
κή εξουσία» (ευτυχώς, θα έλεγα
εγώ...), εκείνη είναι που κλαίει κά-
θε που φτάνει «η 15 του Ιούνη».

Μπορώ να φαντασθώ, επομένως,
πόσο θα εθίγη η ίδια από την απο-
κάλυψη των οικογενειακών διακο-
πών τους στο σκάφος που τους πα-
ραχώρησε μια κυρία εφοπλιστού. Τι
να κάνουμε όμως; Αυτά συμβαί-

νουν, επειδή έτσι είναι το παιχνίδι
στη δημοκρατία τη δική μας, όπως
θα έλεγε ο Πολάκης. Στη δική τους
δημοκρατία, αυτά δεν θα συνέβαι-
ναν ποτέ! Εκεί, ναι, σέβονταν τους
ηγέτες. Ο Στάλιν, π.χ., κειτόταν για
πολλές ώρες νεκρός, βουτηγμένος
μέσα στα ούρα του, επειδή κανείς
από τους υπηρέτες του δεν τολμού-
σε να ανοίξει την πόρτα, εφόσον
δεν είχε πάρει καταφατική απάντη-
ση από τον ίδιο. Τέτοιος σεβασμός
στην ιδιωτικότητα του ηγέτη... 

Ο Τσίπρας στη Βουλή είχε πλήρη
επίγνωση της ζημίας που του έκανε

η αποκάλυψη. Αυτό ήταν η αιτία του
θυμού που τον κατέκλυζε και ο
οποίος τελικά ξέσπασε εναντίον του
Μητσοτάκη. Είδα τρεις φορές τις
επίμαχες ομιλίες, τις δευτερολο-
γίες, που τόσο σκανδάλισαν, ώστε
να μην έχω αμφιβολία. (Σας συνιστώ
να τις δείτε για να κρίνετε. Υπάρ-
χουν στο YouTube και διαρκούν λίγο
περισσότερο από 15 λεπτά και οι
δύο μαζί.) Προσωπικώς, δεν έχω δει
ποτέ χυδαιότερο τον Τσίπρα έναντι
του Μητσοτάκη και έχω την εντύπω-
ση ότι θα πρέπει να σόκαρε και ορι-
σμένους από την Κ.Ο. του ΣΥΡΙΖΑ.
Διότι εκείνη την ώρα όσοι έχουν κά-
ποια αξιοπρέπεια στον ΣΥΡΙΖΑ
έβλεπαν τον αρχηγό τους να ταυτί-
ζεται με τον Πολάκη, και μάλιστα με
τον πιο αδιάψευστο τρόπο: μέσω
της απερίγραπτης χυδαιότητας με
την οποία μιλούσε στον Μητσοτάκη.
Οπωσδήποτε το αισθάνθηκαν, ανε-
ξαρτήτως της θετικής ψήφου τους. 

Οσο για τη δευτερολογία του Κυ-
ριάκου, ειλικρινά προσπαθώ να
βρω τι το μεμπτό υπήρχε. Ισως μό-
νο ότι απέδωσε στην οικογένεια
του Τσίπρα την ιδιοκτησία της εται-
ρείας «Σκαπανέας». Πέραν αυτού,
όλα τα υπόλοιπα ήσαν σωστά και
στο αρμόζον ύφος. Αριστα έκανε ο
Μητσοτάκης και αντιμετώπισε τον
Τσίπρα στο ίδιο επίπεδο, διότι, στο
κάτω κάτω, η ουσία της τριήμερης
συζήτησης αφορούσε τα διπλά μέ-
τρα και σταθμά που προσπαθεί να
επιβάλει προς όφελός της η Αρι-
στερά. Ας αρχίσει να μαθαίνει ότι
όπως δεν μπορεί μόνο εκείνη να
δέρνει, έτσι δεν μπορεί μόνο εκεί-
νη να κάνει ανενόχλητη διακοπές
με κότερα εφοπλιστών.

Οπως με τη βία, έτσι και με τα κότερα
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ
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Η αξιοπρεπής διαβίωση περιλαμβάνει ουσια-
στικά τρία πράγματα, φαγητό, στέγη και ελευ-
θερία επιλογής. Η στέγαση είναι ένα βασικό-
τατο ανθρώπινο δικαίωμα, το οποίο θεωρώ
ότι θα πρέπει να καθιερωθεί και νομοθετικά.
Σύμφωνα με δημοσίευμα στον «Guardian»

ημερομηνίας 17/4/19  η μισή γη της Αγγλίας ανήκει στο
1% του πληθυσμού, δηλαδή η κατοικήσιμη γη ανήκει σε
χέρια πολύ λίγων, και ως ολιγοπώλια βασικά καθορίζουν
πανύψηλα ενοίκια. Σύμφωνα με το σχετικό δημοσίευμα,
περίπου 25 χιλιάδες ιδιοκτήτες ελέγχουν τη μισή γη της
χώρας. Σε μεγάλες πόλεις σε όλο τον κόσμο ισχύει το ίδιο,
με τον έλεγχο των κατοικιών από οιονεί καρτέλ και η τιμή
των ενοικίων αυξάνεται συνεχώς: μόνο το 2017, οι τιμές
σημείωσαν άνοδο κατά 20,5% στο Βερολίνο, 16% στο Βαν-
κούβερ και 14,8% στο Χονγκ Κονγκ. Ενεργοί πολίτες στο
Βερολίνο πήραν την κατάσταση στα χέρια τους και πλέον
ζητούν κάτι που ακούγεται ριζοσπαστικό, αλλά στην πραγ-
ματικότητα είναι απλώς ένα λογικό μέτρο για την κατοχύρωση
της αξιοπρεπούς διαβίωσης. Οι πολίτες στο Βερολίνο επι-
καλούμενοι το γερμανικό Σύνταγμα στο άρθρο 15 προτάσσουν
μια νέα πρόταση για εθνικοποίηση της στέγασης με το
54,9% των κατοίκων του Βερολίνου να το θεωρούν λογικό
και αντί να περιμένουν την κυβέρνηση να ενεργήσει, οι
πολίτες έχουν πάρει τα πράγματα στα χέρια τους. Στις 6
Απριλίου 2019 η δημοτική εκστρατεία Deutsche Wohnen
& Co Enteignen (DWE) ξεκίνησε συλλογή υπογραφών με
σκοπό τη διεξαγωγή δημοψηφίσματος, που θα μπορούσε
να οδηγήσει σε επανεθνικοποίηση μέχρι και 200.000 κοι-
νοτικών διαμερισμάτων, τα οποία προηγουμένως πωλήθηκαν
σε εταιρίες. Εάν είναι επιτυχής, η κίνηση θα μπορούσε να
αποτελέσει ένα νομικό προηγούμενο για άλλες πόλεις να
ζητήσουν την εθνικοποίηση ως μια σύγχρονη λύση στις
στεγαστικές τους κρίσεις. Θα μπορούσε, επίσης, να επιφέρει
αλλαγές στο διεθνές δίκαιο, ενισχύοντας τις νομοθετικές
πρωτοβουλίες που θεωρούν τη στέγαση ως ανθρώπινο δι-
καίωμα. Κρίσιμο είναι, όπως ανέφερα, το άρθρο 15 του γερ-
μανικού Συντάγματος, το οποίο καθιερώθηκε μετά τον Β΄
Παγκόσμιο Πόλεμο, το οποίο επιτρέπει είτε στο γερμανικό
κράτος είτε στις τοπικές κυβερνήσεις να μετατρέπουν τη
γη, τους φυσικούς πόρους και τα μέσα παραγωγής σε συλ-
λογική ιδιοκτησία, για σκοπούς κοινωνικοποίησης που ου-
σιαστικά καθιερώνει τη στέγαση ως βασικό ανθρώπινο και
κοινωνικό δικαίωμα. Στόχος είναι να τεθεί ένα πλαφόν στη
δημιουργία ολιγοπωλίων, αφού θα απαγορεύει την απόκτηση
σε ένα μονοπώλιο ή ολιγοπώλιο πέραν των 3.000 διαμερι-
σμάτων/κατοικιών της πόλης. Τα τελευταία 15 χρόνια οι
τιμές ενοικίου έχουν αυξηθεί τόσο πολύ που υπολογίζεται
ότι το 40% των Βερολινέζων ηλικιών 45 με 55 δεν θα μπορούν
να αντεπεξέλθουν οικονομικά να ενοικιάζουν στην πόλη
του Βερολίνου, μετά τη συνταξιοδότησή τους εκτός και αν
γίνει πραγματικότητα η προσπάθεια κοινωνικοποίησης.

Το προτεινόμενο δημοψήφισμα, το οποίο θα μπορούσε
να γίνει ακόμη και στα μέσα του 2020, αν οι ακτιβιστές
κατορθώσουν να συγκεντρώσουν 20.000 υπογραφές μέσα
στους επόμενους έξι μήνες και άλλους 170.000 μέχρι τον
Φεβρουάριο, θα δημιουργούσε ένα νομικό προηγούμενο
για τον καθορισμό της στέγης ως ανθρώπινου δικαιώματος.
Σύμφωνα με δημοσκόπηση της Forsa από τον Φεβρουάριο,
το 44% των Βερολινέζων ασπάζονται αυτή την ιδέα ενώ
μόνο το 39% την απορρίπτει. Σύμφωνα, επίσης, με υπο-
λογισμούς των διοργανωτών, αν υλοποιηθεί η πρότασή
τους και οι ιδιοκτήτες που κατέχουν περισσότερα από
3.000 διαμερίσματα εξαναγκαστούν μέσω απαλλοτρίωσης
να τις αποδώσουν υπό τον έλεγχο ενός νέου δημόσιου
φορέα, υπεύθυνου για την κοινωνική στέγαση, μια τέτοια
κίνηση θα μπορούσε να απελευθερώσει περίπου 200.000
διαμερίσματα. Δυστυχώς, όπως λειτουργεί σήμερα η
ελεύθερη αγορά, πολλές φορές αφήνει ανοικτή την πόρτα
στις καταχρήσεις και τη δημιουργία καρτέλ, που επιτρέπει
σε μεγάλες επιχειρήσεις παγκόσμιας ή και περιφερειακής
εμβέλειας, λόγω της δεσπόζουσας οικονομικής τους δύναμης,
να μπορούν να επιβάλουν πρακτικά αυτό που οι ίδιες
θέλουν. Αυτή η τεράστια προσπάθεια έχει πολύ μεγάλη
σημασία για όλους μας, αφού σηματοδοτεί μια σειρά από
ζητήματα, πρώτον τη δυνατότητα των απλών πολιτών να
λαμβάνουν ενεργά μέρος στις αποφάσεις που αφορούν τις
ζωές τους με την καθιέρωση δημοψηφισμάτων, αλλά και
πλέον την καθιέρωση μιας σειράς από ζητήματα που
αφορούν την ουσία της αξιοπρεπούς διαβίωσης, όπως αυτό
της στέγασης. Έχουμε πάρα πολλές δυνατότητες φτάνει
να τις επιδιώξουμε!

Ο κ. Μιχάλης Παρασκευάς είναι δικηγόρος.

Η στέγαση είναι
κοινωνικό δικαίωμα

ΑΡΘΡΟ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑ

«Ουδείςπροφήτης εν τη πατρίδι αυτού», είπε
ο Χριστός, απευθυνόμενος στους συγχωρια-
νούς του, στη Ναζαρέτ και ο λαός παράφρασε
την αναφορά, λέγοντας «κανένας δεν άγιασε
στον τόπο του». Ο Χριστόδουλος Πρωτοπαπάς,
διευθύνων σύμβουλος σήμερα των δορυφόρων

του Hellas Sat πρέπει να αισθάνεται πλέον δικαιωμένος,
γιατί η μικρή του πατρίδα τον τίμησε και μαζί τους αγώνες
του, για εισαγωγή πρώτα του διαδικτύου και αργότερα της
ανάδειξη της Κύπρου και της Ελλάδας στον διαστημικό
χάρτη, δηλαδή στο κλαμπ των ισχυρών χωρών με δορυφορική
τεχνολογία. Και στα δύο «κατορθώματα» αντιμετώπισε
σκληρές επιθέσεις, πολλές φορές από δικούς του ανθρώπους.
Για να επιβεβαιωθεί το ρηθέν ότι «κανένας δεν αγιάζει στον
τόπο του.» Για την ιστορία να αναφέρουμε ότι ο Χριστόδουλος
Πρωτοπαπάς είναι, μεταξύ άλλων, και πρόεδρος του Ελληνικού
Διαστημικού Οργανισμού. Ασχολήθηκε επιστημονικά με
την Τεχνητή Νοημοσύνη, τα Έμπειρα Συστήματα, τις νοή-
μονες μηχανές και τον νοήμονα έλεγχο. Πρωτοστάτησε
στην ίδρυση της Κυπριακής Επιτροπής Διαστήματος.
Διετέλεσε πρόεδρος της Ένωσης Ευρωπαϊκών Δορυφορικών
Οργανισμών . Είναι ισόβιο μόνιμο μέλος της ειδικής τετρα-
μελούς Επιτροπής των Ηνωμένων Εθνών για τις τηλεπικοι-
νωνίες έκτακτης ανάγκης. Τιμήθηκε από την Εταιρεία
Ελλήνων Ευεργετών ως πρεσβευτής του Ελληνισμού. Και
επιπλέον πολλοί θα ζήλευαν τις γνώσεις του, στην αρχαία
ελληνική γραμματεία και τα πατερικά ορθόδοξα κείμενα.

Πριν από μερικές ημέρες η Οργάνωση Νέων Επιστημόνων
του ΔΗΣΥ, απένειμε διά του Προέδρου της Δημοκρατίας,
στον «Hellas Sat» και ειδικότερα στον Χριστόδουλο Πρω-
τοπαπά και τους συνεργάτες του, το 19ο βραβείο «Μανώλης
Χριστοφίδης». Αυτό το οποίο ξεχώρισε στην εκδήλωση ήταν
οι αποκαλυπτικές ομιλίες για την πάλη, με το δημοσιοϋπαλ-
ληλικό κατεστημένο, το οποίο πολέμησε την εισαγωγή του
διαδικτύου και την ανάδειξη της Κύπρου στον διαστημικό
χάρτη. Πριν από τρεις και πλέον δεκαετίες, η CYTA έθετε
απίστευτα εμπόδια στην εισαγωγή του ίντερνετ με τον «LO-
GOSNET». Ωστόσο, από τους λίγους, οι οποίοι στήριξαν τις
προσπάθειες του τότε διευθυντή του Λογοδικτύου και του
ραδιοτηλεοπτικού σταθμού «Ο ΛΟΓΟΣ», ήταν ο τότε αντι-
πρόεδρος του ΔΗΣΥ Νίκος Αναστασιάδης. Αποκαλυπτικός
ήταν και ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου, τότε
υπουργός Συγκοινωνιών, ο οποίος πολέμησε για να συμ-
πορευτούν η CYTA και η ΑΗΚ, στο εγχείρηση του Hellas
Sat, παρά τις επιφυλάξεις του Χριστόδουλου Πρωτοπαπά.
Αποκάλυψε μελέτες τις οποίες ετοίμασε το Υπουργείο Οι-
κονομικών στις οποίες γινόταν εισήγηση να μην εμπλακεί
το κράτος, στο εγχείρημα. Αποκάλυψε και τις πιέσεις τις
οποίες άσκησε στον Χριστόδουλο Πρωτοπαπά να υπογράψει
συμφωνία με τη CYTA, για συμμετοχή στο 10% του μετοχικού
κεφαλαίου της Hellas Sat, στην περίπτωση επιτυχημένης
εκτόξευσης του δορυφόρου. Ωστόσο και πάλι ο ημικρατικός
οργανισμός αρνήθηκε τη συμμετοχή. Αντιθέτως προτίμησε
να επενδύσει στην Ελλάδα και στη CYTA Hellas και να
χάσει δεκάδες ή και εκατοντάδες εκατ. ευρώ. Αντιθέτως,
ο Hellas Sat πέτυχε κέρδη δεκάδων εκατομμυρίων ευρώ,
από τα πρώτα χρόνια λειτουργίας της εταιρίας, ενώ τα
κέρδη στη συνέχεια ήταν πολλαπλάσια. Εξάλλου δεν είναι
τυχαίο το γεγονός ότι έσπευσε o Arab Sat να αγοράσει
τους δορυφόρους και να επεκτείνει τις δραστηριότητές
του, στην Κύπρο και την Ελλάδα. Ο πρωταγωνιστής Χρι-
στόδουλος Πρωτοπαπάς συγκινημένος ανέφερε ότι «είναι
η πρώτη φορά που απολαμβάνει η εταιρεία μας στην Κύπρο
τέτοιας τιμής και αναγνώρισης.» Αποκάλυψε ότι στα πρώτα
βήματα του Hellas Sat, το Υπουργείο Οικονομικών χαρα-
κτήριζε καταστροφική και ζημιογόνα οποιαδήποτε συμ-
μετοχή του κράτους στην επένδυση, ενώ διευθυντής του
Υπουργείου Οικονομικών στοιχημάτιζε και το μικρό του
δακτυλάκι αν κατάφερνε ο Hellas Sat να εκτοξεύσει δο-
ρυφόρο. Αποκάλυψε και τις απειλές για κακή βαθμολογία,
σε λειτουργό, από τον διευθυντή του Γραφείου Προγραμ-
ματισμού, ο οποίος αξιολόγησε θετικά το επιχειρησιακό
σχέδιο της Hellas Sat. Το σημαντικότερο ίσως επίτευγμα
του Hellas Sat είναι ότι κατάφερε να εργοδοτήσει στην
Κύπρο 20 και πλέον επιστήμονες του διαστήματος, πολλοί
από τους οποίους έχουν και διδακτορικά. Σίγουρα αυτά
τα άτομα με τις σπουδαίες ικανότητες δεν θα έμεναν στο
νησί, αν δεν υπήρχε ο Hellas Sat. Το κατόρθωμα του Hellas
Satδίνει ελπίδα σε πολλούς νέους, οι οποίοι ακόμη πολεμούν
με τις «Σκύλες και τις Χάρυβδες». Και όπως έγραψε και ο
Διονύσιος Σολωμός : «με λογισμό και μ’ όνειρο», για το
καλό και για την πρόοδο των νέων γενεών.

Η δικαίωση
του Πρωτοπαπά

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Μία χαρτορίχτρα εξηγεί τα σημάδια στην Ταϊπέι της Ταϊβάν. Στη χώρα συνυπάρχουν το σύγχρονο με τις
παραδοσιακές πρακτικές, όπως η λαϊκή θρησκεία. 

Είναι το ερώτημα που περιφέ-
ρεται τις τελευταίες ημέρες
στα πάνελ μετά από τα δημο-
σιεύματα ξένων μέσων που
μας θέτουν στο στόχαστρο.
Είναι το τραγικό ερώτημα που

τίθεται προκειμένου να αποφύγουμε την
ουσία και να υπεραμυνθούμε εαυτών για
να τη βγάλουμε ακόμη μία φορά καθαρή
με τη συνείδησή μας. Με τον πρόεδρο της
Δημοκρατίας να συμπυκνώνει σε μια μόνο
φράση όλο το μεγαλείο της ρατσιστικής
μας νοοτροπίας χωρίς καν να αντιλαμβά-
νεται τι ακριβώς εκστόμισε και με τον κάθε
πολιτικό ή πολιτικάντη (όπως το προτιμάτε)
να επιρρίπτει ευθύνες (αναλόγως με το πού
τον συμφέρει προεκλογικά) σχετικά με το
πού στεκόμαστε σαν κοινωνία και σαν θε-
σμοί απέναντι στον ρατσισμό, είναι του-
λάχιστον αφελές να θεωρούμε ότι έχουμε

ξεμπερδέψει μ’ αυτό το ερώτημα. Ή ότι το
θέτουμε γιατί πραγματικά αναζητούμε μια
ουσιαστική απάντηση και όχι γιατί αγω-
νιούμε να διασώσουμε την εικόνα μας (ως
συνήθως). Ή γιατί προσφέρεται ώστε να
βρουν αιτία οι πολιτικοί αρχηγοί να παίξουν
το προεκλογικό τους παιχνίδι εις βάρος
ενός φρικτού εγκλήματος, το οποίο κατα-
δεικνύει τη βαθύτερη παθογένεια αυτής
της κοινωνίας που είναι να κοιταχτεί στον
καθρέφτη και να θέσει τα σωστά ερωτή-
ματα. Πόσο στα αλήθεια όλη αυτή η ιστορία
μας έχει κάνει να συνειδητοποιήσουμε πι-
κρές αλήθειες, οι οποίες αντανακλούν ένα
τρόπο σκέψης που πλέον θεωρείται «κοινή
λογική» και η οποία ως τέτοια δεν μας «επι-
τρέπει» να συνειδητοποιήσουμε τη ρατσι-
στική μας νοοτροπία που κρύβεται από πί-
σω; Πόσο αντιλαμβανόμαστε ότι στην πλει-
οψηφία μας θεωρούμε αυτούς τους ξένους

που ζουν ανάμεσα μας ως ανθρώπους δεύ-
τερης διαλογής; Δηλαδή «υπηρέτες» μας
και όχι εργοδοτούμενούς μας. Ανθρώπους
που στη χώρα τους «ζουν σε καλύβες» και
άρα πρέπει να αισθάνονται ευγνώμονες
απέναντί μας διότι τους δώσαμε ένα δωμάτιο
2Χ2 για να κοιμούνται ή γιατί τους νοικιά-
ζουμε ένα κατάστημα που έχουμε μετα-
τρέψει σε «σπίτι» για να μένουν έξι-έξι,
χωρίς να απασχολεί κανένα μας ότι είναι
αδιανόητο να θεωρούνται «επιτρεπτές»
αυτές οι συνθήκες. Είναι οκ δηλαδή στη
συνείδησή μας να ενοικιάζουν τα χαμόσπιτά
μας και να ζουν μέσα στις τρώγλες μας
διότι αυτοί είναι «έτσι μαθημένοι». Είναι
οκ να τρώνε σε διαφορετικό τραπέζι, αφού
στη χώρα τους τρώνε με τα χέρια τους,
άρα δεν είναι του δικού μας επιπέδου, ώστε
να μοιραζόμαστε το ίδιο τραπέζι. Είναι οκ
να είμαστε καχύποπτοι απέναντί τους γιατί

η φτώχια τους τους καθιστά όλους εν δυ-
νάμει κλέφτες και απατεώνες και κοψο-
νούρηδες. Είναι οκ να τους βάζουμε δύο
και τρεις δουλειές έξτρα χωρίς να τους πλη-
ρώνουμε, αφού πρέπει να είναι και ευχα-
ριστημένοι που τους «σώζουμε» από τη
«μιζέρια» τους. Είναι οκ να επιζητούμε τα
εύσημα όταν τους συμπεριφερόμαστε καλά,
διότι αυτή η κατανόηση που επιδεικνύουμε
δεν εκπορεύεται από την ανθρωπιά μας,
αλλά από τη θέση ισχύος στην οποία το-
ποθετούμε τον εαυτό μας. Είναι οκ που
δεν μας ενδιαφέρει καν να μάθουμε κάτι
περισσότερο για την κουλτούρα και την
ιστορία τους, γιατί για μας είναι πιο βολικό
να κρατάμε αποστάσεις ασφαλείας, όπως
απέναντι σε οτιδήποτε μας είναι «ξένο».
Είναι οκ να μην έχουμε καν διερωτηθεί
για τις συνθήκες στη χώρα τους που τους
ανάγκασαν να εγκαταλείψουν παιδιά και

οικογένεια και να έρθουν εδώ να ξεσκατί-
ζουν τα παιδιά και τους πατεράδες μας,
θεωρώντας πως αυτή είναι η μοίρα τους η
οποία δεν τους «επιτρέπει» να έχουν άλλα
όνειρα. Είναι οκ αυτή η ανισορροπία που
διαχωρίζει τους ξένους μας σε κείνους που
μας «υπηρετούν» και στους άλλους που
μας «χρηματοδοτούν» με τα κινέζικα και
ρωσικά τους εκατομμύρια στους οποίους
«υποκλινόμαστε». Όλες αυτές οι παθογέ-
νειές μας είναι οκ, γιατί εμείς δεν είμαστε
ρατσιστές, απλώς αυτοί είναι «μαύροι/ες»,
αλλά και γιατί εμείς επιλέγουμε να ζούμε
στην κοσμάρα μας προκειμένου να παρι-
στάνουμε τους σερ και τις μάνταμ, ώστε
να αποκτά μια υπόσταση η χρεωκοπημένη
από αξίες, αρχές και ουσιαστική παιδεία,
ύπαρξή μας.

Είμαστε ρατσιστές;
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

«Οι χειραψίες στις τριμερείς, τα
μεγάλα λόγια περί θωράκισης, οι
πρωτοσέλιδοι τίτλοι δοκιμάζονται
τώρα με τις τουρκικές προκλήσεις»
έλεγε την περασμένη Κυριακή ο
γ.γ. του ΑΚΕΛ Άντρος Κυπριανού,

την ώρα που με την έλευση του «Πορθητή»
στην ΑΟΖ μας κάποιοι μιλούσαν για δεύτερη
εισβολή. Είχε, βεβαίως, όλο τον χρόνο να ψέξει
και να ειρωνευτεί τις κινήσεις εντυπωσιασμού
του διαστήματος που προηγήθηκε και τη με-
γαλομανία των κυβερνώντων, που παραμυ-
θιάζονται και μας παραμυθιάζουν για τους φί-
λους μας τους ξένους, που θα βάλουν πλάτη
για μας. Λίγο αργότερα, όμως, και όχι όταν η
Τουρκία βρίσκεται στον ζωτικό μας χώρο. Γιατί
οι όποιες επιθέσεις τη στιγμή που η χώρα σου
δέχεται επίθεση ενισχύει την αίσθηση ότι το
κόμμα χαιρεκακεί και δεί-
χνει μικροπρέπεια στην
πιο δύσκολη στιγμή για
τον τόπο. Όμως, την ίδια
ώρα που ο «Πορθητής» βρι-
σκόταν στην ΑΟΖ μας,
απειλώντας ότι θα τρυπή-
σει, ούτε ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας φάνηκε αν-
τάξιος των περιστάσεων.
Αποδείχτηκε όταν από το
βήμα του παγκύπριου συ-
νεδρίου του ΔΗΣΥ επέλεγε
συνειδητά να μετατραπεί από αρχηγός του
κράτους και από πρόεδρος όλων των Κυπρίων
σε κομματάρχη παλαιάς κοπής. 

Ένας κομματάρχης που στόχο έχει μέσα
από συναισθηματική έξαρση και συνθηματο-
λογία να κερδίσει το χειροκρότημα του ακρο-
ατηρίου του και να πολώσει, ανεξαρτήτως του
κόστους που θα προκαλέσει η ρητορική του
στην κοινωνία. Και δεν το λέμε, γιατί φρόντισε
να επικαλεστεί το Μαρί για να πολώσει τον
συναγερμικό κόσμο, αλλά γιατί φρόντισε να
ρίξει το δηλητήριό του σε μία κοινωνία από
καιρό διαιρεμένη και πολωμένη. Ένας πρόεδρος
στον οποίο έλαχε κατά τα άλλα ο κλήρος να
λύσει το Κυπριακό, όταν μιλάει απαξιωτικά
για τη συμμετοχή των Τ/κ και την ψήφο τους
θα έπρεπε να γνωρίζει τι σύνδρομα ξυπνά
στην κοινωνία. Γιατί όταν ο πρόεδρος παρου-
σιάζεται κατώτερος των περιστάσεων και συμ-
περιφέρεται ως κομματάρχης που σκέφτεται
αποκλειστικά τη δική του επιβίωση, τότε τι
μπορούμε να αναμένουμε από το κόμμα του
και τους υποψηφίους του; Μάλλον τα ίδια και
χειρότερα. Γιατί τη ρητορική του υιοθέτησε

κάπως και ο ΔΗΣΥ του κατά τα άλλα πατριω-
τικού ρεαλισμού και κορύφωσε η υποψήφια
ευρωβουλευτής τους Ελένη Σταύρου, με την
επίθεσή της εναντίον του Νιαζί Κιζίλγιουρεκ,
χαρακτηρίζοντάς τον στην ουσία εγκάθετο
της Τουρκίας. Και εδώ είναι η υποκρισία. Γιατί
ο κ. Κιζίλγιουρεκ δεν είναι άγνωστος στον
ΔΗΣΥ και στα στελέχη του. Τον καλούσαν στις
εκδηλώσεις τους να μιλήσει για την ομοσπον-
διακή Κύπρο. Τον συνέχαιραν μέχρι προχθές
για την προσήλωσή του στο όραμα της επα-
νένωσης. Ήταν στενός συνεργάτης του ιδρυ-
τικού ηγέτη του ΔΗΣΥ Γλαύκου Κληρίδη. Και
ακριβώς επειδή ούτε οι θέσεις του ούτε το
έργο τού κ. Κιζίλγιουρεκ ήταν άγνωστο, ο πρό-
εδρος Αναστασιάδης φρόντισε να τον διορίσει
μέλος του Γεωστρατηγικού Συμβουλίου. Ενός
συμβουλίου που έδειχνε με τον πιο σαφή τρόπο

την εμπιστοσύνη που είχε
στο πρόσωπό του, καθώς
με αυτόν τον τρόπο είχε
πρόσβαση σε ευαίσθητες
και εν πολλοίς απόρρητες
πληροφορίες γύρω από το
εθνικό μας θέμα. Αυτό, βε-
βαίως, δεν καθιστά τον
Νιαζί Κιζίλγιουρεκ ιερή
αγελάδα, ο οποίος θα πρέ-
πει να μείνει εκτός κριτι-
κής. Είναι υποψήφιος ευ-
ρωβουλευτής και θα πρέ-

πει να απαντήσει στα ερωτήματα που του θέ-
τουν για τη θέση του στο Κυπριακό, την ιδε-
ολογική του προσέγγιση, τις σκέψεις του γύρω
από την Ε.Ε., αλλά και για το τι προτίθεται να
κάνει στο ενδεχόμενο που εκλεγεί. Όπως άλ-
λωστε οφείλουν να κάνουν όλοι οι υποψήφιοι
ευρωβουλευτές. Όμως ένα είναι αυτό και άλλο
η στοχοποίησή του. Η προσπάθεια να εμφα-
νιστεί ως υπονομευτής της Κυπριακής Δημο-
κρατίας και των συμφερόντων της, αλήθεια
ποιον εξυπηρετεί; Οι εκλογές θα τελειώσουν
σε λίγες μέρες και θα φανεί και η συσπείρωση,
αλλά και η αποχή. Αυτό που δεν είναι μετρήσιμο
είναι η ζημιά που προκάλεσε στον τόπο και
στην όποια προσπάθεια επαναπροσέγγισης
των δύο κοινοτήτων η συγκεκριμένη συζήτηση.
Είναι μάλλον ανεπανόρθωτη, σε ένα τοξικό
προεκλογικό κλίμα. Όλα αυτά καλό είναι καλό
να τα θυμούνται την επομένη των εκλογών
και την επόμενη φορά που θα μας κάνουν μα-
θήματα πατριωτικού ρεαλισμού και διαβεβαί-
ωσης πως εργάζονται για τη λύση. 

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ / Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Σε ένα τοξικό κλίμα 

economidoum@kathimerini.com.cy
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Και εδώ είναι η υποκρισία.
Γιατί ο κ. Κιζίλγιουρεκ δεν
είναι άγνωστος στον ΔΗΣΥ
και στα στελέχη του. Τον
καλούσαν στις εκδηλώσεις
τους να μιλήσει για την
ομοσπονδιακή Κύπρο. 

EP
A/

RI
TC

H
IE

 B
. T

O
N

GO



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     13Γ Ν Ω Μ Ε ΣKυριακή 12 Μαΐου 2019

Από τη βραδιά της
εκλογικής ήττας του
κόμματός του στην
Κωνσταντινούπολη
την 31η Μαρτίου,
πολλοί περίμεναν

τον Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν να
εξαντλήσει κάθε μέσο για να ακυ-
ρώσει το αποτέλεσμα, κι ας επι-
δείνωνε την πολιτική και οικονο-
μική κατάσταση στη χώρα του.
Προβλέψιμο, επίσης, ήταν ότι ο
Τούρκος πρόεδρος θα χρησιμοποι-
ούσε κάθε μέσο που διαθέτει εντός
της χώρας του, και κάθε μέτωπο
της εξωτερικής πολιτικής, για να
πετύχει τον στόχο του. Μέσα στα
σχέδιά του να προκαλέσει έκρηξη
πατριωτισμού, που θα ωφελήσει
το κόμμα του, ήταν σίγουρο ότι η
Κύπρος και η Ελλάδα θα αποτε-
λούσαν στόχο. Οι εξελίξεις επιβε-
βαίωσαν τις προβλέψεις. Το ότι η
συγκυρία σήμερα θα ήταν τόσο
δύσκολη για την Τουρκία δεν ήταν
προβλέψιμο. Αυτό, όμως, δεν πρέπει
να μας καθησυχάζει.

Με την επιλογή του να ανατρέ-
ψει την εκλογή του δημάρχου
Εκρέμ Ιμάμογλου, ο κ. Ερντογάν
αναλαμβάνει μεγάλο ρίσκο. Εάν
αποτύχει και ο Ιμάμογλου επανε-

κλεγεί στις 23 Ιουνίου, ο πρόεδρος
θα είναι δύο φορές ηττημένος. Επι-
πλέον, θα χρεώνεται και την επι-
δείνωση της ήδη ταλαιπωρημένης
οικονομίας, ενώ οι οπαδοί της αν-
τιπολίτευσης θα έχουν γευθεί αίμα.
Γι’ αυτό ο πρόεδρος θα κάνει ό,τι
είναι δυνατό για να κερδίσει. Ελέγ-
χοντας τον κρατικό μηχανισμό, τα
σώματα ασφαλείας, τη Δικαιοσύνη,
τα μέσα ενημέρωσης κ.ά., θεωρεί
ότι μπορεί να πετύχει. Αδιαφορεί
για το γεγονός ότι περαιτέρω χει-
ραγώγηση του κρατικού μηχανι-
σμού θα πλήξει ακόμη περισσότερα
την εικόνα της Τουρκίας στα μάτια
ξένων κυβερνήσεων και επενδυ-
τών. Το πλήγμα στο προσωπικό
του κύρους εάν αποτύχει είναι πιο
σοβαρό ζήτημα γι’ αυτόν. Οπως
έχει επισημανθεί, ο Τούρκος ηγέτης
είναι «υποχρεωμένος» να καταγάγει
νίκες χωρίς τέλος, αλλιώς η εικόνα
του θα υποστεί μοιραίο πλήγμα
στα μάτια των οπαδών. Τώρα που
ο κ. Ιμάμογλου εμφανίζεται ως ηγε-
τική φυσιογνωμία, ο κ. Ερντογάν
έχει κάθε λόγο να φοβάται, και ας
είναι προγραμματισμένες για το
2023 οι προεδρικές εκλογές.

Εκτός από την κατάχρηση εξου-
σίας εντός συνόρων, ο Τούρκος

πρόεδρος θα εκμεταλλευθεί κάθε
ευκαιρία που του προσφέρεται
στην εξωτερική πολιτική για να
δείξει ότι εξασφαλίζει τα «δικαιώ-
ματα» της χώρας και την «αξιο-
πρέπεια» του λαού του, δύο αγα-
πημένα θέματα κάθε εθνικολαϊκι-
στή. Το πρόβλημα του κ. Ερντογάν,
όμως, είναι ότι δεν ελέγχει αυτός
πλέον τον βαθμό της έντασης,
όπως έκανε τόσα χρόνια. Σήμερα
η συγκυρία στην περιοχή είναι επι-
κίνδυνη. Οι σχέσεις μεταξύ Αγκυ-
ρας και Ουάσιγκτον βρίσκονται
στα Τάρταρα. Οσον αφορά τις σχέ-
σεις με τη Ρωσία, σε διμερές επί-
πεδο αλλά και στις εξελίξεις στη
Συρία, ο Βλαντιμίρ Πούτιν κρατάει
τα ηνία. Η αυξημένη ένταση μεταξύ
ΗΠΑ και Ιράν σημαίνει ακόμη ισχυ-
ρότερη σύνδεση μεταξύ των κυρίων
Τραμπ και Νετανιάχου, με αποτέ-
λεσμα ο Τούρκος πρόεδρος να δυ-
σκολευτεί να εμπλακεί στο Παλαι-
στινιακό. Επειδή αυτοπροβάλλεται
ως προστάτης όλων των μουσουλ-
μάνων, κινδυνεύει είτε να τραβήξει
πολύ το σχοινί και να υποστεί τις
συνέπειες είτε να φανεί αδύναμος.

Επίσης, οι ΗΠΑ και η Ε.Ε. έχουν
πάρει σαφή θέση υπέρ της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας, όσον αφορά την

παρουσία της Τουρκίας στην κυ-
πριακή ΑΟΖ. Η Αγκυρα, όμως, δεν
οπισθοχωρεί εάν δεν βρεθεί σε
αδιέξοδο, οπότε είναι κρίσιμο να
κοπεί από τώρα η προκλητική της
συμπεριφορά. Αυτό, όμως, εξαρ-
τάται κυρίως από την ίδια και από
την πίεση των συμμάχων μας. Οπό-
τε το καλύτερο που μπορούν να
κάνουν Λευκωσία και Αθήνα είναι
να βρίσκονται σε επιφυλακή και
να διατηρούν την ψυχραιμία τους,
έως ότου κάτι πιο επείγον απαιτήσει
την προσοχή της Αγκυρας. Αυτή
η κρίση ίσως προκληθεί από την
προσπάθεια του κ. Ερντογάν να
σπάσει το κοινό μέτωπο της αντι-
πολίτευσης στη χώρα του, ώστε
το κουρδικό κόμμα HDP να μη στη-
ρίξει τον κ. Ιμάμογλου. Την ώρα
που ο ίδιος απειλεί με πόλεμο τους
Κούρδους της Συρίας, όποια προ-
σπάθεια χειραγώγησης των Κούρ-
δων της Τουρκίας θα συμπεριλαμ-
βάνει κάποια συμφωνία, είτε εντός
είτε εκτός συνόρων, πράγμα που
θα εξοργίσει τους ακραίους εθνι-
κιστές συμμάχους του Ερντογάν
στο κόμμα MHP.

Οι αυτοσχεδιασμοί του κ. Ερν-
τογάν καθιστούν την Τουρκία
απρόβλεπτη και επικίνδυνη.

Η Τουρκία στη δίνη Ερντογάν
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Κατρακύλα
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Το αποτέλεσμα των
εκλογών της 6ης
Μαΐου 2012 συγκλό-
νισε τη μεταπολιτευ-
τική πολιτική τάξη
της χώρας. Η Νέα

Δημοκρατία πολυδιεσπάσθη, με
την ανάδειξη των ΑΝΕΛ και της
Χρυσής Αυγής. Το ΠΑΣΟΚ υπέστη
ήττα συντριπτική και ανεδείχθη
ως αξιωματική αντιπολίτευση ο
ΣΥΡΙΖΑ με πρόεδρο τον Αλέξη Τσί-
πρα.

Στις επόμενες εκλογές, έναν μή-
να αργότερα, άρχισε να καθίσταται
σαφές ότι οι  ανθεκτικότεροι από
τους νέους πολιτικούς σχηματι-
σμούς ήσαν ο ΣΥΡΙΖΑ και η Χρυσή
Αυγή, η οπαία ευθύς εξαρχής αν-
τιμετωπίστηκε ως μετενσάρκωση
του ναζισμού εν Ελλάδι.

Με τον Αλέξη Τσίπρα τα πράγ-
ματα ήσαν πιο περίπλοκα. Λενι-
νιστικό κόμμα δεν ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ,
διότι απλούστατα δεν ήταν κόμμα,

και ο επικεφαλής του αντιμετω-
πίστηκε ως μία πολιτική ασημαν-
τότης, από το ΚΚΕ έως το ΠΑΣΟΚ.
Μόνον που στην πραγματικότητα
τους «έκλεψε το μαγαζί».

Είναι παράδοξο, έως ακατανόη-
το, ότι η μόνη ορθή και ως εκ τού-
του επιτυχής «ανάγνωση» του κ.
Τσίπρα έγινε από την Αγκελα Μέρ-
κελ. Ισως διότι η Γερμανίδα καγ-
κελάριος είχε και αντίληψη της
άλλης όψεως του κόσμου –της κομ-
μουνιστικής– καθώς και αυτή στα
νεανικά της χρόνια επίστευσε
στην αυταπάτη των επαγγελιών
των Μαρξ και Ενγκελς έως ότου
υπέστη ανακύκλωση.

Δεν είναι τυχαίο ότι ο Χέλμουτ
Κόλ την κ. Μέρκελ επέλεξε ως διά-
δοχό του και όχι κάποιον «καθα-
ρόαιμο» Χριστιανοδημοκράτη να

ηγηθεί του κόμματος των συντη-
ρητικών πολιτών μετά την επα-
νένωση της Γερμανίας, και τα κα-
τάφερε όντως για ένα πολύ μεγάλο
διάστημα, εάν λάβει κανείς υπ’
όψιν τους ξέφρενους ρυθμούς των
αλλαγών στα χρόνια μας.

Ο κ. Τσίπρας αντιμετωπίστηκε
από της εμφανίσεώς του στην ελ-
ληνική πολιτική σκηνή ως  ένας
νέος «μπολσεβικικών» τάσεων και
κάποιοι θεωρούν ότι παρέμεινε
σε αυτήν τη φάση. Εάν κάποιος
του έδινε ένα ποτήρι νερό να το
μεταφέρει από το ένα τραπέζι στο
άλλο, υποστηρίζουν ορισμένοι, η
τάση του θα ήταν να το μετατρέψει
σε «μολότοφ» και να τη ρίξει σε
αυτόν που του είχε δώσει το πο-
τήρι.

Η Γερμανίδα καγκελάριος διέ-
γνωσε ορθώς την ανατρεπτική
του τάση, αλλά ταυτόχρονα την
ισχυρότατη θέληση παραμονής
του στην εξουσία. Επεξεργάσθη
πρόγραμμα, που διασφάλιζε απο-
λύτως τα συμφέροντα της χώρας
της, επέβαλε τεράστια πλεονά-
σματα στην Ελλάδα, αλλά επέτρεψε
στον κ. Τσίπρα να διαχειριστεί το
υπερπλεόνασμα κατά βούληση.

Ετσι επέπεσε ο ΣΥΡΙΖΑ επί της
ανωτέρας μεσαίας τάξεως –οι άλλες
τάξεις είχαν ήδη συνθλιβεί– και
στην κυριολεξία την εξουθένωσε,
προς ικανοποίηση των εταίρων
μας. Διότι οι «Ευρωπαίοι» δεν εν-
διαφέρονται τόσο για τις συντα-
ξιοδοτήσεις δήθεν τυφλών και άλ-
λους παρόμοιους, με τους οποίους
ουδεμία είχαν επαφή, αλλά για
τους «επίλεκτους» της κοινωνίας
μας, που θεωρούν ότι τους εξαπά-
τησαν. Ετσι κατέστημεν οι Ελληνες
πολίτες  οι Greco maskara – όπως
έλεγε ένα ημέτερο τραγούδι πριν
από αρκετές δεκαετίες.

Εδόθη εν ολίγοις η δυνατότης
εις τον κ. Τσίπρα τής εκ των έσω
αλλαγής του ευρωπαϊκού συστή-
ματος – μία άλλη αυταπάτη και
«ανατάξεως» της ελληνικής κοι-
νωνίας –αποδιοργανώσεώς της
δηλαδή. Το θηριώδες όμως ενυ-
πάρχει στον κ. Τσίπρα  και εκδη-
λώνεται, διότι ισχύει και εις την
πολιτική η θεολογική προειδοποί-
ηση «σκληρόν προς κέντρα λακτί-
ζειν».

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Τι να ψηφίσουμε τη μεθεπόμενη
Κυριακή; Ερώτημα αγχωτικό για
πολίτες που αρνούνται να απεμ-
πολήσουν τη νοημοσύνη και αξιο-
πρέπειά τους. Αν θέλει ένας πολί-
της να μη φυγομαχεί, αλλά ούτε
και να εμπαίζεται, πρέπει να βρει
για να ψηφίσει κόμμα και υποψή-
φιους που εκτιμά την πολιτική
τους ταυτότητα και σέβεται την
πολιτική τους συνέπεια.

Τέτοιο κόμμα και τέτοιοι υπο-
ψήφιοι δεν υπάρχουν. Καθόλου
τυχαίο που τα «πολιτικά» των κομ-
μάτων «προγράμματα» τα συντάσ-
σουν διαφημιστές. Οι κομματικοί
επαγγελματίες της εξουσίας ξέρουν
μόνο να αγορεύουν ή να συνεν-
τευξιάζονται, με μονολόγους. Τους
ενδιαφέρουν μόνο οι εντυπώσεις.
Δεν ξέρουν τι θα πει «πολιτικό
πρόγραμμα», «πολιτικός σχεδια-
σμός» – τίποτε από αυτά. Νομίζουν
ότι κάνουν πολιτική επαναλαμβά-
νοντας σε αντιπάλους την απαί-
τηση: «Φύγετε εσείς, να έρθουμε
εμείς»! Ή την απίστευτου κρετι-
νισμού αισιοδοξία: «τη Δευτέρα
το πρωί που θα είμαστε κυβέρνη-
ση...!».

Τι να ψηφίσουμε τη μεθεπόμενη
Κυριακή οι πολίτες; Το ελλαδικό
«κράτος» σήμερα είναι ένας γκρο-
τέσκος Λεβιάθαν, σάπιος ώς το
μεδούλι, η αδυσώπητη σήψη του
μακάβρια απειλή θανάτου. Απειλή,
όχι μόνο για  τον σημερινό φθί-
νοντα ελληνώνυμο πληθυσμό του,
αλλά και για την ελληνικότητα: με
ό,τι μπορεί να σημαίνει αυτή η
λέξη για την Ιστορία και τον πο-
λιτισμό.

Αυτόν τον εφιάλτη τον προ-
σπερνάμε με εκπληκτική (επίσης

τερατώδη) εθελοτυφλία, κάθε φορά
που στήνονται κάλπες. Εκούσια
παραδινόμαστε, άνευ όρων, σε
μικρονοϊκές ψευδολογίες απατε-
ώνων, ανθρώπων που δεν πι-
στεύουν σε τίποτα, ούτε στις ιδε-
ολογίες που δήθεν εκπροσωπούν
ούτε σε «αρχές» ούτε σε εντιμό-
τητα – αλληλοβρίζονται και την
άλλη μέρα συγκυβερνάνε, καλύ-
πτει ο ένας τις πομπές και τα εγ-
κλήματα του άλλου, ενώ ταυτό-
χρονα μαλλιοτραβιούνται έχοντας
όλοι υπερψηφίσει «νόμους» a pri-
ori αμνήστευσης των εγκλημάτων
τους.

Το ολοκληρωτικά πια σαπισμέ-
νο και ανήμπορο να λειτουργήσει
κράτος (απομνημείωσαν την ανυ-
παρξία του οι εικόνες του εφιάλτη
από το ολοκαύτωμα στο Μάτι)
είναι αποκύημα των ίδιων (ή με
παραλλαγμένα ψευδώνυμα) κομ-
μάτων, που πάλι ζητάνε την ψήφο
μας την επόμενη Κυριακή. Αξιώ-
νουν, «δίχως αιδώ ή λύπην», να
μας «εκπροσωπήσουν» στην Ευ-
ρωβουλή και να «στελεχώσουν»
με δευτεροκλασάτους δικούς τους
αυλοδίαιτους το κουκλοθέατρο
της τάχα και «τοπικής αυτοδιοί-
κησης».

Δεν υπάρχει κόμμα που δείχνει
ότι καταλαβαίνει, έστω, το ολο-
κληρωτικό αδιέξοδο, την εξόφθαλ-
μη ανάγκη «επανίδρυσης του κρά-
τους». Κόμμα που να συνειδητο-

ποιεί ότι η λέξη «κράτος» εξακο-
λουθεί να σημαίνει: λειτουργίες
στην υπηρεσία των αναγκών του
πολίτη, όχι στην υπηρεσία των
λειτουργών κάθε λειτουργήματος.
Αλλά για να στηθεί στην Ελλάδα
σήμερα σωστό κράτος, πρέπει να
απολυθούν (με ανένδοτη συνέπεια)
κάποιες εκατοντάδες χιλιάδες πα-
ρασιτικών δημόσιων υπαλλήλων.
Δηλαδή διορισμένων με κομματικό
ρουσφέτι, δίχως κριτική αποτίμηση
προσόντων και επάρκειας. Που
παραμένουν δημόσιοι λειτουργοί,
χωρίς καμιά ποτέ αξιολόγηση της
αποδοτικότητάς τους.

Εκατοντάδες χιλιάδες οι άκριτα
και αυθαίρετα διορισμένοι δημό-
σιοι λειτουργοί, όπως εκατοντάδες
χιλιάδες και ιλιγγιώδους ανηθικό-
τητας συντάξεις – άνθρωποι που
συνταξιοδοτήθηκαν σε ηλικία κά-
τω των πενήντα ετών. Τι νόημα
λοιπόν έχει η ψήφος του πολίτη,
όταν είναι των αδυνάτων αδύνατο
να αναχαιτίσει τόση απανθρωπία
και τόση κακουργία μασκαρεμένη
σε «δημοκρατία» και «κοινοβου-
λευτισμό»;

Δύσκολα τολμάει να θυμίσει
κανείς το ακαταμάχητο συμπέρα-
σμα που συνάγεται από την πα-
νανθρώπινη εμπειρία: Οτι η περι-
φρόνηση, η καπηλεία, η διαστροφή
των όρων-κανόνων της δημοκρα-
τίας δεν θεραπεύονται με ηθικο-
διδασκαλίες ούτε με νομοθετήματα
και σωφρονιστικό ποινολόγιο. Η
δημοκρατία δεν είναι συνταγή, εί-
ναι κοινωνικό κατόρθωμα. Μπορεί
να διαθέτει μια χώρα όλα τα «υλι-
κά» της συνταγής για δημοκρατία:
σύνταγμα, εκλογές, κοινοβούλιο,
Πρόεδρο Δημοκρατίας, Συμβούλιο

Επικρατείας, ελευθεροτυπία – αλλά
να μην έχει δημοκρατία. Αυτή την
καταπληκτική απατεωνία μπορεί
να την πετύχει μόνο το καθεστώς
της κομματοκρατίας.

Οι βασικοί μοχλοί της καθεστω-
τικής αυτής τυραννίας είναι: το
πελατειακό κράτος (ρουσφέτι), η
υποταγή της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης στον κομματισμό, η εξαγορά
του συνδικαλισμού από τα κόμ-
ματα, η κομματικοποίηση των φοι-
τητικών νεολαιών, ο διορισμός
από την κυβέρνηση της ηγεσίας
των Δικαστικών Λειτουργών, της
ηγεσίας των Ενόπλων Δυνάμεων,
σύσσωμου του Εθνικού Ραδιοτη-
λεοπτικού Συμβουλίου.

Δυνατότητες αποτίναξης του
ζυγού της κομματοκρατίας μάλλον
δεν υπάρχουν. Μόνο λαϊκές εξε-
γέρσεις με μακρά αντοχή συνέ-
πειας: Πεντακόσιες χιλιάδες πο-
λίτες στην Πλατεία Συντάγματος,
αμετακίνητοι μέρα-νύχτα, μέχρι
να γίνει δεκτό το ένα αίτημα: Υπη-
ρεσιακή κυβέρνηση «τεχνοκρα-
τών» με ετήσια προθεσμία, που
θα ετοιμάσει συνταγματική ανα-
θεώρηση καταλυτική της κομμα-
τοκρατίας.

Τέτοιες εξεγέρσεις δεν σχεδιά-
ζονται, δεν υποδείχνονται, δεν
επιβάλλονται. Γεννιούνται. Η γέν-
νησή τους είναι συνάρτηση της
κατά κεφαλήν καλλιέργειας ενός
λαού. Γι’ αυτό και πρώτη μέριμνα
της κομματοκρατίας είναι η μέγι-
στη δυνατή υποβάθμιση σχολείου
και πανεπιστημίου, η μεθοδική
εξηλιθίωση του τεράστιου πλήθους
με την τηλεθέαση. Και η θεσμική
θρησκειοποίηση του εκκλησια-
στικού γεγονότος.

Πανούργος απατεωνία

Το ελληνικό πολιτικό
σύστημα έχει μια μο-
ναδική ικανότητα να
απορρυθμίζεται και
να κατρακυλάει πο-
λύ χαμηλά. Οταν το

παθαίνει αυτό, συμπαρασύρει και
τη χώρα σε περιπέτειες. Ολα γί-
νονται βαθύτατα προσωπικά και
κυριαρχεί το «ο θάνατός σου η
ζωή μου». Τα όρια στην αντιπα-
ράθεση καταργούνται, δεν υπάρχει
ούτε φραγμός ούτε πάτος. Οι θε-
σμοί γίνονται εργαλεία. Ο διχασμός
το ίδιο.

Η ελληνική κοινωνία παθιάζεται
και αυτή μαζί με τους μοιραίους

πρωταγωνιστές, γιατί είμαστε λαός
μεσογειακός, εύκολα «ανάβουμε»
και ενθουσιαζόμαστε ή απογοη-
τευόμαστε. Πριν από το 1974 η
απορρύθμιση του πολιτικού συ-
στήματος οδηγούσε πάντοτε σε
στρατιωτικά κινήματα, εθνικές
περιπέτειες ή εμφύλιους διχα-
σμούς. Ο στρατός ήταν ένας ισχυ-
ρός παράγων που επενέβαινε κάθε
φορά που οι πολιτικοί έφταναν σε
αδιέξοδα. Μαζί στο παρασκήνιο
και οι Μεγάλες Δυνάμεις, οι οποίες
παρενέβαιναν για να ελέγξουν το
παιχνίδι.

Ευτυχώς όλα αυτά τελείωσαν
το 1974. Ο στρατός έχει περιορισθεί
αυστηρά στον θεσμικό του ρόλο

και υποφέρει ο ίδιος από τις πολι-
τικές παρεμβάσεις, όχι η πολιτική
από τις δικές του. Το γεγονός ότι
μπήκαμε στην Ευρωπαϊκή Ενωση
μας έδωσε θεσμική σταθερότητα,
μας έβαλε πάνω σε ράγες από τις
οποίες δύσκολα μπορούμε να
εκτροχιασθούμε εντελώς. Ο ρόλος
των Μεγάλων Δυνάμεων γίνεται
ενίοτε σημαντικός, αλλά, παρά τη
σχετική νεοελληνική μυθοπλασία,
σπανιότατα μπορεί να επηρεάσει
τις εσωτερικές εξελίξεις.

Κάποιοι παλαιότεροι ισχυρί-
ζονται ότι αν η Ελλάδα περνούσε
την οικονομική και πολιτική κρίση
διαρκείας που βιώνουμε τα τελευ-
ταία χρόνια τη δεκαετία του 1960,
το πιθανότερο είναι ότι θα είχε
πάλι καταλήξει σε δικτατορία. Δύ-
σκολο να ξέρει κανείς αν αυτό ευ-
σταθεί ως ιστορική υπόθεση. Γε-
γονός είναι ότι θεσμοί, κοινωνία,
η ίδια η δημοκρατία έχουν υπο-
βληθεί σε ένα γερό κρας τεστ διαρ-
κείας. Και στο τέλος της ημέρας
μείναμε πάνω στις ράγες, εμφύλιος
δεν έγινε και η χώρα στέκεται όρ-
θια.

Οι κυβερνώντες πίεσαν όμως
πολύ τα πράγματα προς τα κάτω,
όσο κανείς άλλος στη μεταπολί-
τευση. Τώρα γεύονται τους καρ-
πούς της ανεύθυνης συμπεριφοράς
τους. Οδήγησαν ακόμη και τους
πιο εχέφρονες πολιτικούς τους αν-
τιπάλους στην υιοθέτηση ακραίων
μεθόδων. Η χώρα είναι βαθιά δι-
χασμένη. Οι κίνδυνοι που ελλο-
χεύουν στη γειτονιά μας μεγαλώ-
νουν μέρα με τη μέρα, ενόσω εί-
μαστε απορροφημένοι με το εσω-
τερικό πολιτικό μας παιχνίδι. Ενας
αόρατος, πολύ δυνατός μαγνήτης
μάς τραβάει, όλους, προς τα κάτω.
Ας αντισταθούμε όλοι στη «γοη-
τεία» του και ας μη δοκιμάζουμε
πάλι την τύχη μας.

Α. Μέρκελ και Αλ. Τσίπρας
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Οι κίνδυνοι που ελλο-
χεύουν στη γειτονιά μας
μεγαλώνουν μέρα με τη
μέρα, ενόσω είμαστε
απορροφημένοι με το
εσωτερικό πολιτικό μας
παιχνίδι.
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Η Γερμανίδα καγκελά-
ριος διέγνωσε ορθώς 
την ανατρεπτική του 
τάση, αλλά ταυτόχρονα
την ισχυρότατη θέληση
παραμονής του στην
εξουσία.
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Η δημοκρατία δεν 
είναι συνταγή, είναι 
κατόρθωμα.
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Τ ι τρέχει στην «ΑΟΖ μας»; Το
τουρκικό ερευνητικό πλοίο
«Πορθητής» διενεργεί ερευ-

νητικές γεωτρήσεις στη Φοινίκη,
60 χιλιόμετρα δυτικά της Πάφου,
στην προέκταση που σχηματίζουν
οι θαλάσσιες ζώνες μεταξύ Ελλάδας,
Αιγύπτου και Κύπρου. 

Από τη μία ο γ.γ. του ΟΗΕ Α.
Γκουτιέρες «παρακολουθεί στενά
και με ανησυχία τις εξελίξεις», ση-
μειώνοντας ότι «οι υπεράκτιοι υδρο-
γονάνθρακες μπορούν να ωφελή-
σουν και τις δύο κοινότητες», (6/5).
Ο πρόεδρος του Συμβουλίου Ντ.
Τουσκ κάλεσε την Τουρκία «να σε-
βαστεί τα κυριαρχικά δικαιώματα
ενός κράτους μέλους της Ε.Ε., ενώ
το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο θα παρα-
κολουθεί στενά τις εξελίξεις» (9/5).
Η εκπρόσωπος τύπου της Ύπατης
Εκπροσώπου για την Εξωτερική
Πολιτική Φ. Μογκερίνι είπε «έχουμε
μια ξεκάθαρη τοποθέτηση από το
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, Μάρτιος,
2018» (8/5). Χώρες όπως οι ΗΠΑ, το
Ισραήλ, η Γαλλία και η Αίγυπτος
ασκούν κάποιου βαθμού κριτική
στην απόφαση της Άγκυρας. Από
την άλλη ο Ν. Αναστασιάδης λέει
ότι «αυτές τις κρίσιμες ώρες θα πρέ-
πει να τεθεί το συμφέρον της πα-
τρίδας υπεράνω όλων, το οποίο εξυ-
πηρετείται μέσα από την ενότητα
και τις δράσεις μας» (7/5). Αντίδραση
προέκυψε και από το «Ράδιο Κύ-
προς»: με μήνυμά του προειδοποίησε
για «σύλληψη των μελών του πλη-
ρώματος του «Πορθητή»... μέσω
ενός διεθνούς εντάλματος σύλλη-

ψης». Σχετικές δηλώσεις έκαναν
τόσο ο υπουργός Εξωτερικών Ν.
Χριστοδουλίδης, όσο και ο υφυ-
πουργός παρά τω Προέδρω Β. Πάλ-
μας, για έκδοση δικαστικού εντάλ-
ματος από το επαρχιακό δικαστήριο
Λευκωσίας. Τι πραγματικά συμβαίνει
60 χιλιόμετρα δυτικά της Πάφου;
Για να εξηγήσουμε τις εξελίξεις στη
Φοινίκη, χρειάζεται να πάμε μια
βόλτα στο Μον Πελεράν (2016) και
μια στο Κραν Μοντάνα (2017). Ο Ν.
Αναστασιάδης σηκώθηκε και έφυγε
από το πρώτο και διέλυσε με τους
χειρισμούς του το δεύτερο. Έκτοτε
έπαιζε με τον χρόνο και τους τακτι-
κισμούς (δήθεν αποκεντρωμένη
ομοσπονδία, παιχνίδι με το προ-
εδρικό/κοινοβουλευτικό σύστημα,
ανατροπή συμφωνηθέντων, τοξικό
κλίμα στην κοινή γνώμη), ενώ, απέρ-
ριψε την πρόταση Μ. Ακιντζί (30
Απριλίου 2018) να γίνει το Πλαίσιο
Γκουτιέρες «Στρατηγική Συμφωνία»
για την επίλυση. Το πάγωμα των
συνομιλιών συνέπεσε με διάφορες
«τριμερείς» συναντήσεις, οι οποίες
είχαν ως κύριο αντικείμενο την εσω-
τερική κατανάλωση και τον απο-
κλεισμό της Τουρκίας από τις ζυ-
μώσεις για τα ενεργειακά στην Α.
Μεσόγειο.  

Επί της ουσίας, ακόμη και ένας
μαθητής του νηπιαγωγείου θα μπο-
ρούσε να προβλέψει πώς θα εξελίσ-
σονταν τα πράγματα με διαλυμένο
το διαπραγματευτικό τοπίο στο νησί
και με συγκρουσιακή σχέση ανά-
μεσα στους ηγέτες των δύο κοινο-
τήτων. Η Τουρκία διενεργεί εξορύ-

ξεις έξω από την Πάφο και ουδείς
θα την παρεμποδίσει, ενώ ο Μ. Τσα-
βούσογλου κάνει λόγο και για απο-
στολή δεύτερου γεωτρύπανου. Εκ-
δίδονται ανακοινώσεις χωρίς πρα-
κτικό αντίκρισμα, άλλωστε η Κύπρος
κατέχει διδακτορική διατριβή σχε-
τική με την αξία των ψηφισμάτων.
Στους πραγματικούς όρους άσκησης
πολιτικής (συσχετισμοί δύναμης,
ισορροπίες ισχύος, διεθνείς συνθή-
κες) η Κύπρος δεν μπορεί να επιβάλει
τους όρους της, και γι’ αυτό τον
λόγο εκτίθεται στον κλασικό ορισμό
της. Ο Ν. Αναστασιάδης είτε υπε-
ρεκτίμησε υποσχέσεις από εταιρείες
εξόρυξης, είτε, πράγμα πιθανότερο,
οδήγησε τα πράγματα με επιδέξιο
τρόπο στο να έχει το «τέλειο άλλοθι»
για να μην «υποχρεωθεί» από τον
ΟΗΕ για νέο, τελικό κύκλο συνομι-
λιών. Όσοι μπλόκαραν τη διαδικασία
επίλυσης ή έθεσαν την ενεργειακή
τους πολιτική σε στραβή βάση δεν
μπορούν να παριστάνουν τους αγα-
νακτισμένους. Γιατί είναι με τους
δικούς τους χειρισμούς, που έχουμε
φτάσει στον ορατό κίνδυνο της δι-
πλής διχοτόμησης. 

Ο Ν. Αναστασιάδης αντιλαμβα-
νόταν πλήρως τον κίνδυνο αυτό,
και με τις πράξεις ή με τις παραλεί-
ψεις του, άφησε τα πράγματα να
φτάσουν στα σημερινά γεγονότα
στα δυτικά της Πάφου. Όσοι παρι-
στάνουν τους αγανακτισμένους
μπορούν να απευθυνθούν στον βα-
σιλιά της Ιορδανίας για υποστήριξη,
αλλιώς θα παράγουν αστειότητες,
όπως αυτή με το «Ράδιο Κύπρος».

Όσοι ενδιαφέρονται να κατανοή-
σουν τα γεγονότα μπορούν να βρουν
πλήθος από παραδείγματα στην
ιστορία του Κυπριακού, στα οποία,
με λάθος αναγνώσεις της πραγμα-
τικότητας ή με λάθος χειρισμούς,
οδηγούσαν την Κύπρο από τον ένα
γκρεμό στον άλλο. Ο ηγέτης της ε/κ
κοινότητας, αν ήθελε μια διαφορε-
τική πορεία, θα μπορούσε να προ-
ωθήσει το αυτονόητο: επίλυση του
Κυπριακού στη βάση του πολύ αξιό-
πιστου «Πλαισίου Γκουτιέρες», και
έτσι να ανοίξει ο δρόμος στους ενερ-
γειακούς σχεδιασμούς μέσα σε ήρε-
μα νερά. 

Η πολιτική με την κωδική ονο-
μασία «το τέλειο άλλοθι» εξελίσσεται
με την πλήρη συνενοχή τμήματος
της ηγεσίας του ΔΗΣΥ, η οποία έχει
παραδοθεί στην περιδίνηση του
εθνικολαϊκισμού. Μπορεί μια ηγεσία
να απολαύσει πρόσκαιρες στιγμές
«δόξας», που, ενίοτε, προσφέρει η
κατοχή εξουσίας, αλλά το πέρασμα
του χρόνου αποδεικνύεται απολύτως
στέρεο. Αυτή η ηγεσία οδηγεί το
Κυπριακό στα πρόθυρα της «διπλής
διχοτόμησης»: στο έδαφος με την
παγίωση των τετελεσμένων της ει-
σβολής και στη θάλασσα με την
«καθιέρωση» δραστηριοτήτων σε
«δύο ΑΟΖ», στην «ΑΟΖ μας» και
στην άλλη, υπό τον έλεγχο της Τουρ-
κίας. Μια εξέλιξη, την οποία, ούτε
ο Ρ. Ντενκτάς δεν θα μπορούσε να
φανταστεί, ακόμα και στα πιο τρελά
διχοτομικά του όνειρα... 

www.larkoslarkou.org.cy

Το τέλειο άλλοθι!
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

«Ε νός κακού μύρια έπονται»
μας είπε ο αρχαίος τρα-
γικός Σοφοκλής. Μια σο-

φή ρήση που σχεδόν πάντα απο-
δεικνύεται σωστή. Στη νεότερη
ιστορία της μικρής μας πατρίδας,
δυστυχώς για μας, η πιο πάνω
φράση κατάντησε κανόνας. Μή-
πως το κακό του 1963 δεν ακο-
λούθησαν άλλα και μάλιστα χει-
ρότερα με κορύφωση την τουρ-
κική εισβολή του 1974 και την
ανακήρυξη του ψευδοκράτους το
1983; Και επειδή ποτέ δεν μάθαμε
από τα παθήματά μας και ούτε η
κατοχή της μισής μας πατρίδας
μας συνέτισε, τα μύρια κακά συ-
νέχισαν να έπονται με τα σχέδια
και τις ιδέες λύσης που απορρί-
πταμε, με αποκορύφωμα την κα-
ταψήφιση του σχεδίου Ανάν το
2004.

Όλα τα πιο πάνω τρανή από-
δειξη του τι έπεται όταν η σώ-
φρονα και ρεαλιστική πολιτική
δίνει τη θέση της στα μεγάλα λό-
για, στα κούφια συνθήματα και
στην πολιτική της φουστανέλας,
των προτάξεων και των μακρο-
χρόνιων αγώνων.

Τις προάλλες, διά στόματος
του πρόεδρου της Δημοκρατίας,
η κάθοδος του «Πορθητή» στην
κυπριακή ΑΟΖ σωστά χαρακτη-
ρίστηκε δεύτερη εισβολή. Δεν ξέ-
ρω αν κατανοήσαμε τη δήλωση
αυτή, αλλά όταν ο πρώτος πολίτης
ενός κράτους μιλάει για εισβολή
τότε δεν υπάρχουν λόγια για να
περιγράψουν την τραγική κατά-
σταση στην οποία έχουμε βρεθεί.
Ακόμα ένα κακό επακόλουθο των
όσων συνέβησαν στο Κραν Μον-
τάνα. Η κατάσταση γίνεται ακόμα
πιο κρίσιμη, γιατί η γεώτρηση,
δυτικά της Πάφου, δεν είναι το
απόγειο των τραγικών γεγονότων
που ακολουθούν τo ναυάγιο στο
ελβετικό θέρετρο. Έπονται δυ-
στυχώς και άλλα, όπως τουλάχι-
στον διακηρύττουν Τούρκοι αξιω-
ματούχοι.

Πριν από σχεδόν έναν χρόνο
ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ
Νεοφύτου μίλησε για τσουνάμι
που έρχεται. Ανεξαρτήτως αν κά-
ποιοι πιστεύουν ότι το είπε για
συγκεκριμένες σκοπιμότητες,
ανεξαρτήτως αν το είπε για να
μπορεί στο τέλος να λέει το γνω-
στό, «εγώ σας το έλεγα» και ανε-
ξαρτήτως ότι έχει τεράστια ευ-
θύνη, γιατί οι κομματικές σκοπι-
μότητες δεν τον άφησαν να συ-
νεχίσει και τώρα μιλάει για κα-
λοκαιρία, δυστυχώς για μας επι-
βεβαιώνεται. Τότε του απαντού-
σαμε ότι δεν ασχολούμαστε με
καιρικά φαινόμενα, απαξιώνοντας
τις προειδοποιήσεις του. Χαρα-
κτηρίστηκε, μάλιστα, κινδυνο-

λόγος και υπερβολικός. Είτε το
παραδεχόμαστε είτε όχι η γεώ-
τρηση του «Πορθητή», η δεύτερη
εισβολή κατά τον ΠτΔ, είναι η
αρχή των καιρικών φαινομένων
που κοροϊδεύαμε. Είναι το τσου-
νάμι του Αβέρωφ Νεοφύτου που
μόλις ξεκίνησε και για το οποίο
τον χλευάζαμε.

Σίγουρα η αντίδραση της δικής
μας πλευράς είναι η ενδεδειγμένη
υπό τας περιστάσεις. Η Κυπριακή
Δημοκρατία σωστά αντιδρά στις
τουρκικές προκλήσεις με τις πε-
νιχρές δυνατότητες που διαθέτει.
Σωστά τα μέτρα που εφαρμόζουμε
τα οποία βέβαια θα μπορούσαν
να ήταν αχρείαστα αν λαμβάναμε
τα σωστά μέτρα πρόληψης. Σε
ανάλογα δύσκολη, ίσως και δυ-
σκολότερη, θέση βρεθήκαμε όταν
η Τουρκία απειλούσε για την έν-
ταξή μας στην Ε.Ε. Τότε ο Γλαύκος
Κληρίδης σε πλήρη συνεννόηση
με ένα άλλο συνετό ηγέτη, τον
Κώστα Σημίτη, δεν σχεδίαζαν μέ-
τρα αντίδρασης, αλλά μέτρα πρό-
ληψης και τελικά δικαιώθηκαν
πανηγυρικά.

Η αντίδραση των εταίρων και
των άλλων συμμάχων μας σίγουρα
μας ικανοποιεί. Το αποτέλεσμα,
όμως, είναι εκεί. Η κυπριακή ΑΟΖ
έχει ήδη «διακορευθεί» από τον
«Αττίλα». Τα τετελεσμένα πλέον
εδραιώνονται και στη θάλασσα.
Το τσουνάμι που ξεκίνησε φουν-
τώνει και αργά ή γρήγορα θα κτυ-
πήσει τον χερσαίο χώρο. Το αν
μπορεί κανείς να το σταματήσει
είναι πλέον αμφίβολο. Ο θυμός
της φύσης δυστυχώς δεν αντιμε-
τωπίζεται με ρητορικές ασπίδες,
αλλά με δραστικά μέτρα. Μόνο
με την αλλαγή της φοράς και της
έντασης των θαλασσίων ρευμά-
των σταματά ένα τσουνάμι.

Στην προκειμένη περίπτωση
μόνο με σώφρονα, ρεαλιστική και
συνετή πολιτική θα μπορούσαμε
να προλάβουμε τις καταστροφικές
εξελίξεις. Μόνο με ουσιαστική
και όχι με λεκτική πολιτική βού-
ληση για λύση του Κυπριακού θα
μπορούσαν τα μανιασμένα κύ-
ματα να σταματήσουν από το να
συνεχίσουν την καταστροφική
τους πορεία. 

Δυστυχώς, όμως, με μεταλλά-
ξεις, παλινδρομήσεις και ανέφι-
κτες κόκκινες γραμμές γι’ αλλού
αρμενίζαμε και προς αλλού αλ-
ληθωρίζαμε. Όταν θα αντιλη-
φθούμε ότι τα τετελεσμένα δεν
αποτρέπονται με νέες στρατηγι-
κές, νεοφανείς ιδέες και «τροφές
προς σκέψη», θα είναι ήδη αργά.
Το τσουνάμι ήδη ξεκίνησε.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός
προγραμμάτων ηλεκτρ. υπολογιστών. 

Το τσουνάμι
ήδη ξεκίνησε

Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Π ολύς λόγος γίνεται τελευταία
αφενός για την ανεπανόρ-
θωτη καταστροφή που ση-

μειώνεται στις θάλασσες από τα
πλαστικά απορρίμματα και αφετέρου
για την αναγκαιότητα περιορισμού
της χρήσης επί καθημερινής βάσεως
των πλαστικών ειδών. Ας σημειωθεί
ότι στις αναπτυγμένες χώρες το
πλαστικό αποτελεί τον σοβαρότερο
κίνδυνο μόλυνσης του περιβάλλον-
τος. Τα υποκατάστατα του πλαστι-
κού, όπως μαχαίρια, πιρούνια, πιάτα,
καλαμάκια, ακόμη και η διάφανη
μεμβράνη για φύλαξη του φαγητού
αποτελούν συνεπώς σοβαρότατο
κίνδυνο για την υγεία του ανθρώπου,
ενώ ταυτόχρονα επηρεάζουν και
την επιβίωση των ζωντανών οργα-
νισμών σε θάλασσες, λίμνες και πο-
ταμούς. 

Αυτό επιβεβαιώνεται από το πε-
ριοδικό «Der Spiegel», σύμφωνα με
το οποίο το ένα τέταρτο των πλα-
στικών απορριμμάτων που κατα-
λήγουν στη φύση, προέρχεται από
τα σκουπίδια, αλλά και τα οικιακά
λύματα. Τα υπόλοιπα τρία τέταρτα
προέρχονται από κομμάτια συνθε-
τικού υλικού, από την επεξεργασία
ελαστικών και από την ακάθαρτη
κομποστοποίηση.

Οι θάλασσες της Ασίας είναι ακρι-
βώς εκείνες που αντιμετωπίζουν το
μεγαλύτερο πρόβλημα με τα πλα-
στικά απορρίμματα που φτάνουν

στις παραλίες της Κίνας, της Ινδο-
νησίας, των Φιλιππινών, του Βιετνάμ,
της Σρι Λάνκα, της Ινδίας, της Μα-
λαισίας και της Ταϋλάνδης. Δυστυ-
χώς, αν δεν ληφθούν άμεσα μέτρα
για την αποφυγή της ανεξέλεγκτης
απόρριψης πλαστικών υλικών στη
φύση, μέχρι το 2025 θα συγκεντρω-
θούν στις θάλασσές αυτές –και όχι
μόνο– 250 εκατομμύρια τόνοι πλα-
στικών απορριμμάτων, κάτι που
υποδεικνύει ότι οι άνθρωποι και τα
λιγοστά ψάρια θα κολυμπούν πλέον
μέσα σε στοίβες σκουπιδιών. 

Η συνεχιζόμενη μετατροπή των
θαλασσών σε ανοιχτές χωματερές
πλήττει σοβαρά τον θαλάσσιο πλού-
το, τον τουρισμό, αλλά και την αλιεία,
στερώντας έτσι ένα σταθερό εισό-
δημα από όσους εξαρτώνται από
τη θάλασσα. Η υπεραλίευση, τα εγ-
καταλελειμμένα δίκτυα των ψαριών,
καθώς και η απόρριψη σκουπιδιών
από τα πλοία αναψυχής και τα
κρουαζιερόπλοια αποτελούν επίσης
σοβαρούς μολυσματικούς παράγον-
τες για τους ωκεανούς. 

Γι’ αυτούς τους λόγους η Κίνα
αρνείται πλέον να εισάγει απόβλητα
από την Ευρώπη, αφού θεωρούνται
μολυσμένα και θέτουν σε κίνδυνο
την υγεία των εργαζομένων. Η Ε.Ε.
προσπαθεί και αυτή με τη σειρά
της να εξεύρει καλύτερους τρόπους
ανακύκλωσης μέσω της προώθησης
της κυκλικής οικονομίας, στην οποία

η ενέργεια και οι πόροι περισυλλέ-
γονται και επαναχρησιμοποιούνται.
Οι εξαγωγές απορριμμάτων σε άλλες
χώρες δεν προσφέρουν λύση στο
πρόβλημα, αφού θα πρέπει η ίδια
η Ευρώπη να διαχειρίζεται τα από-
βλητά της, είτε αυτά είναι καλής ή
χαμηλής ποιότητας. 

Με τόσους τόνους πλαστικών
απορριμμάτων που ξεβράζουν οι
ωκεανοί δεν είναι καθόλου τυχαίο
που κάποιοι έχουν κάνει επιχείρηση
την πώλησή τους, όπως γίνεται στην
Ασία και στην Αφρική, θέτοντας σε
κίνδυνο τους σκυβαλοσυλλέκτες
λόγω μολυσματικών ασθενειών. Άλ-
λωστε, σύμφωνα με την εφημερίδα
«Τα Νέα», ένα εκατομμύριο θαλάσ-
σιων πουλιών πεθαίνει κάθε χρόνο
από την πλαστική ρύπανση, όπως
και 100.000 θαλάσσια θηλαστικά,
ενώ 25% των θαλάσσιων χελωνών
παγκοσμίως έχουν καταναλώσει
πλαστικά απορρίμματα. Σοβαρή
μορφή μόλυνσης για τις θάλασσες
αποτελούν επίσης τα εγκαταλελειμ-
μένα ή βυθισμένα πλοία, τα οποία
μολύνουν τον βυθό των θαλασσών
με αργό πετρέλαιο. Υπολογίζεται
ότι γύρω στα οκτώ εκατομμύρια
πλαστικά εισέρχονται στους ωκεα-
νούς κάθε χρόνο, ενώ περίπου 51
τρισεκατομμύρια μικροπλαστικά
καταλήγουν σε αυτούς, μολύνοντας
αισθητά τα υδατικά οικοσυστήματα. 

Ανησυχητικό φαινόμενο αποτε-

λεί και η χρήση συνθετικού γρασι-
διού σε χώρους άθλησης, αφού σύμ-
φωνα με το περιοδικό «DerSpiegel»,
8.000 τόνοι αυτής της κατηγορίας
μικροπλαστικών καταλήγουν στη
φύση. Οι κάψουλες του καφέ απο-
τελούν επίσης ρυπογόνο ουσία,
αφού είναι κατασκευασμένες από
αλουμίνιο, το οποίο καταλήγει στο
υπέδαφος. Υπάρχουν, όμως, χώρες,
όπως το Βέλγιο, όπου οι συγκεκρι-
μένες κάψουλες παραδίδονται σε
ανακυκλώσιμες σακούλες για επα-
ναχρησιμοποίηση. Το υπόλοιπο πε-
ριεχόμενο του καφέ χρησιμοποιείται
για εμπλουτισμό του εδάφους, για
κομποστοποίηση, αλλά και για την
παραγωγή ενέργειας. Το αλουμίνιο
χρησιμοποιείται στη βιομηχανία
για την κατασκευή κονσερβών, σκε-
λετών ποδηλάτων και ατομικών πο-
λυμαχαιριών. Η φύση, λοιπόν, έχει
γεμίσει με σκουπίδια, τα οποία μο-
λύνουν το φυσικό περιβάλλον με
τη συμβολή του ανθρώπινου πα-
ράγοντα. Όσες προσπάθειες κι αν
καταβάλουν οι τοπικές αρχές, μέσω
της εμπέδωσης σωστής παιδείας
και αγωγής για την προστασία του
περιβάλλοντος, τόσο θα υπάρχουν
κράτη που δεν θα νοιάζονται για
την επιβίωση του πλανήτη και της
ανθρώπινης ύπαρξης. 

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δήμαρ-
χος Δερύνειας.

Η καθημερινή μόλυνση του περιβάλλοντος
Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Ε πειδή είναι γλυκός και ήπιος
και δεν καλεί σε αντιπαρα-
θέσεις, λεονταρισμούς και

λογομαχίες. Επειδή τιμά το όνομά
του: Λεβέντης όνομα και πράμα,
αλλά όχι ψευτοπαλίκαρο. Επειδή
είναι σταθερός και συνεπής στις
θέσεις του, καθαρός στη διατύ-
πωσή τους, δεν κρύβεται πίσω
από ασάφειες και δεν στρεψοδικεί.
Επειδή προτιμά το ενιαίο κράτος
και απορρίπτει τους διαχωρισμούς
και τις διζωνικότητες.

Επειδή προτιμά την ειρήνη
και την ειλικρινή αλληλοαποδοχή
των δύο κοινοτήτων.

Επειδή παραδέχεται ότι κάναμε
λάθη εκατέρωθεν, αλλά δεν μένει
σ’ αυτά. Θέλει να προχωρήσουμε
στην αναγνώριση των λαθών μας,
ώστε, συγχωρώντας ο καθένας
τον εαυτό του (είτε ως άτομα είτε
ως κοινότητες), να προχωρήσουμε
στο μέλλον λυτρωμένοι, καθαροί
και με πραγματική συμβίωση και
συνύπαρξη στην κοινή μας πα-
τρίδα. Επειδή θέλει αυτή την πα-
τρίδα να μην κινδυνεύει από νέες
αιματοχυσίες. Επειδή τη θέλει
απαλλαγμένη από εισβολείς –
τάχα προστάτες, αλλά στην πραγ-
ματικότητα εκμεταλλευτές για
ιδιοτελείς σκοπούς– απαλλαγμένη

από ξένους στρατούς, που ευθύ-
νονται κατά μεγάλο μέρος για τη
σημερινή κατάσταση του νησιού.
Επειδή ο ανθρωπισμός του είναι
γνήσιος και δεν τον θυμάται μόνο
όποτε τον συμφέρει. Επειδή δεν
επικαλείται το δίκαιο ως τιμωρός.
Επειδή θέλει την αξιοπρέπεια αυ-
τού του τόπου και του λαού, που
μάθαμε να τον λέμε πολύπαθο,
αλλά δεν θέλουμε να κάνουμε
κάτι για να πάψει να είναι. Επειδή,
όντως έχουμε πάθει πολλά και
δεν θέλω να επικρέμαται από πά-
νω μας η απειλή και η δαμόκλειος
σπάθη ότι θα πάθουμε κι άλλα,
αν όχι και χειρότερα. Επειδή είναι
ο μόνος που με κάνει να νιώθω
ότι θα δώσω την ψήφο μου χαλάλι
και δεν θα φοβάμαι το τι θα προ-
κύψει, άμα τη δώσω και μετά.
Επειδή είναι από τις ελάχιστες
φορές, αφότου έχω έρθει το 1972,
που δίνω την ψήφο μου θετικά
και όχι με τη στρεβλή, υποχρεω-
τική και αναπόφευκτη επιλογή
του να ψηφίζω, ώστε να μη βγει
εκείνος που θέλω λιγότερο. Και
για ένα κάρο ακόμη λόγους. Ευ-
χαριστώ.

Η κ. Άννα Τενέζη είναι φιλόλογος – συγ-
γραφέας. 

Γιατί ψηφίζω Λεβέντ 
Της AΝΝΑΣ ΤΕΝΕΖΗ 

Επί τη ευκαιρία της ενθρόνισης του νέου βασιλιά στην Ταϋλάνδη Maha Vajiralongkorn δόθηκε χάρη σε χιλιάδες τροφίμους των φυλακών της χώρας. Στη
φωτογραφία φυλακισθέντες βουδιστές μοναχοί προσεύχονται υπέρ του νέου βασιλιά.
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ΑΡΘΡΟ / Του KARMENU VELLA

Το διακύβευμα της περιβαλλοντικής πολιτικής 

Ο ι ευρωπαϊκές εκλογές βρί-
σκονται πια προ των πυλών.
Στο χρονικό διάστημα που

τελειώνει στις 23-26 Μαΐου, ένα από
τα σημαντικότερα ζητήματα που
αποτέλεσαν αντικείμενο συζήτησης
και κινητοποίησης για τους πολίτες
είναι το πώς θα προστατεύσουμε
το κλίμα και το περιβάλλον μας. Η
προστασία του περιβάλλοντος είναι
ένας τομέας στον οποίο οι Ευρωπαίοι
θεωρούν πως η Ε.Ε. έχει καλές επι-
δόσεις, θα μπορούσε να κάνει πε-
ρισσότερα και θα έπρεπε να έχει
περισσότερες εξουσίες. Οι πολίτες
αντιλαμβάνονται πως η νομοθεσία
έχει περιορισμένο νόημα, εάν δεν
εφαρμόζεται πλήρως και δίκαια.
Πρόσφατα, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
ενέκρινε τη δεύτερη Επισκόπηση
Εφαρμογής της Περιβαλλοντικής
Πολιτικής (ΕΕΠΠ). Το εργαλείο αυτό
προορίζεται για την ενίσχυση της
πλήρους και δίκαιης εφαρμογής της
νομοθεσίας. Είναι το αποτέλεσμα
δύο χρόνων δουλειάς, το τελικό συμ-
πέρασμα ενός κύκλου ανάλυσης,
διαλόγου και συνεργασίας. Πρόκειται
για μία συνοπτική, αντικειμενική
ματιά σε αυτά που λειτουργούν στην
περιβαλλοντική πολιτική, όπως και
σε αυτά που απομένουν ακόμα να
γίνουν.

Σε όλη την Ε.Ε., οι πολιτικοί, οι
επιχειρήσεις και η κοινωνία των πο-
λιτών υποστηρίζουν το κάλεσμά
μας για μεγαλύτερη βιωσιμότητα.
Έχουμε προχωρήσει αρκετά στην
πορεία μας προς μία πιο κυκλική οι-
κονομία, στην οποία αυτά που πα-
ράγουμε θα μπορούν να επαναχρη-
σιμοποιούνται, να επισκευάζονται
ή να ανακυκλώνονται. Όταν έγινα
Επίτροπος, πριν από τέσσερα χρόνια,
με κινούσε το όραμα πως μία φιλό-
δοξη στρατηγική για τα πλαστικά
και η απαγόρευση των πλαστικών
μιας χρήσης θα ήταν κάτι το εφικτό,

αλλά είχα τις επιφυλάξεις μου για
το αν θα τα καταφέρναμε τόσο γρή-
γορα. Θα έπρεπε να είχα μεγαλύτερη
εμπιστοσύνη στις ικανότητές μας
και στην υποστήριξή σας. Όμως δεν
αποδίδουν όλες οι πολιτικές μας
τόσο καλά όσο θα μπορούσαν, και
για αυτό χρειαζόμαστε αυτή την
επισκόπηση, η οποία θέτει τα θεμέλια
για την καλύτερη εφαρμογή τους
σε στενή συνεργασία με τα κράτη
μέλη. Επίσης, φέραμε τις αρχές των
κρατών μελών σε επαφή μεταξύ
τους, επιτυγχάνοντας απτά αποτε-
λέσματα. Το περασμένο έτος υλο-
ποιήθηκαν 19 προγράμματα μάθη-
σης μεταξύ ομότιμων με τη συμμε-
τοχή όλων των κρατών μελών, στα
οποία φέτος θα προστεθούν τουλά-
χιστον 20 ακόμα. Κάθε χώρα έχει
σημειώσει τις δικές της συγκεκρι-
μένες επιτυχίες και αντιμετωπίζει
ιδιαίτερες προκλήσεις. Οι 28 εκθέσεις
ανά χώρα δείχνουν πού σημειώθηκε
ικανή πρόοδος και πού υπάρχουν
περιθώρια βελτίωσης. Οι εκθέσεις
περιλαμβάνουν συγκεκριμένες δρά-
σεις προτεραιότητας για κάθε χώρα,
συμπεριλαμβανομένης της Κύπρου.
Οι περισσότερες δράσεις αφορούν
σε τομείς, όπως είναι η ποιότητα
του αέρα και των υδάτων, η διαχεί-
ριση αποβλήτων και η προστασία
της φύσης. Πρόκειται για τομείς που

είναι πολύ σημαντικοί για εσάς. Με-
ταξύ των κύριων συμπερασμάτων
είναι το ότι η πρόληψη της δημι-
ουργίας αποβλήτων παραμένει μία
σημαντική πρόκληση για όλα τα
κράτη μέλη. Εννέα χώρες βρίσκονται
σε καλό δρόμο και πέντε έχουν ήδη
επιτύχει το 50% των στόχων ανα-
κύκλωσης για το 2020, αλλά δεκα-
τέσσερις, μεταξύ αυτών και η Κύ-
προς, διατρέχουν κίνδυνο να μην
τους εκπληρώσουν. Η Κύπρος έχει
σημειώσει κάποια πρόοδο στη δια-
χείριση αποβλήτων, καθώς έχει πλέ-
ον θεσπιστεί το στρατηγικό πλαίσιο
για τα απόβλητα, και τα εθνικά σχέ-
δια διαχείρισης αποβλήτων έχουν
εγκριθεί. Επιπλέον, ο παράνομος
χώρος υγειονομικής ταφής στη Λε-
μεσό έχει κλείσει, ενώ αυτός στη
Λευκωσία αναμενόταν να κλείσει
πριν από το τέλος του 2018. Η κα-
τάλληλη αποκατάσταση των δύο
χώρων πρέπει να διασφαλιστεί, όταν

αυτοί κλείσουν. Στο εθνικό σχέδιο
διαχείρισης αποβλήτων έχουν προ-
βλεφθεί νέα οικονομικά εργαλεία,
αλλά σημειώνεται σημαντική κα-
θυστέρηση στην έγκριση και εφαρ-
μογή τους. Η Κύπρος θα πρέπει να
καταβάλει σημαντικές προσπάθειες
για τη δημιουργία ενός κατάλληλου
δικτύου εγκαταστάσεων, το οποίο
θα διαχειρίζεται αποτελεσματικά
όλα τα απόβλητά της, ώστε να επι-
τύχει τους στόχους ανακύκλωσης
για το 2020 και ακόμα υψηλότερους
στόχους.

Αυτά που στην Κύπρο
μας προκαλούν ανησυχία 
Όσον αφορά στην προστασία

της φύσης, τα περισσότερα κράτη
μέλη, όπως και η Κύπρος, θα πρέπει
να επισπεύσουν τις προσπάθειές
τους για την ολοκλήρωση και την
ορθή διαχείριση του δικτύου Natura
2000. Στην Κύπρο, η αποτελεσματική
προστασία των ζωνών Natura 2000

—και ιδίως της παράκτιας ζώνης—
από δραστηριότητες ή εξελίξεις που
τις κατακερματίζουν ή τις υποβαθ-
μίζουν συνεχίζει να προκαλεί ανη-
συχία. Κάποια πρόοδος έχει σημει-
ωθεί όσον αφορά στην παράνομη
παγίδευση πτηνών, χάρη στην αυ-
ξημένη επιβολή της νομοθεσίας και
αυστηρότερα πρόστιμα για την πα-
γίδευση με δίχτυα στενής πλέξης.
Ωστόσο, οι αριθμοί παγιδευμένων
πτηνών παραμένουν σε απαράδεκτα
υψηλά επίπεδα.

Τα δύο τρίτα των κρατών μελών
μας συνεχίζουν να αντιμετωπίζουν
προβλήματα με την επεξεργασία
των αστικών λυμάτων. Σε αυτό το
πλαίσιο, ουσιαστική σημασία έχει
η επίτευξη περισσότερων επενδύ-
σεων, ενώ η έκθεση δείχνει πώς τα
χρηματοδοτικά μέσα της Ε.Ε. μπο-
ρούν να αξιοποιηθούν για την υπο-
στήριξη προσπαθειών εφαρμογής.
Αυτό ισχύει, επίσης,για την ποιότητα
του νερού γενικότερα. Όσον αφορά
στη διαχείριση των υδάτων, η Κύ-
προς έχει σημειώσει κάποια πρόοδο,
κυρίως με την έγκριση του δεύτερου
σχεδίου διαχείρισης λεκανών απορ-
ροής ποταμών και τη θέσπιση νέας
πολιτικής τιμολόγησης νερού, η
οποία καλύπτει συγκεκριμένες υπη-
ρεσίες ύδρευσης. Ωστόσο, απομένει
να διαπιστωθεί αν το νέο νομικό
πλαίσιο για την τιμολόγηση του νε-
ρού παρέχει στους χρήστες τα κα-
τάλληλα κίνητρα για αποδοτική χρή-
ση του νερού, καθώς η κατάλληλη
μέτρηση του νερού πραγματοποι-
είται σε περιορισμένο βαθμό.

Η ΕΕΠΠ εξετάζει επίσης τη δια-
κυβέρνηση, ρωτά αν οι περιβαλλον-
τικές αρχές διαθέτουν τους πόρους
και τις δεξιότητες που χρειάζονται
και ερευνά επίσης πώς η περιβαλ-
λοντική πολιτική ενσωματώνεται
σε άλλες τομεακές πολιτικές, όπως
αυτές για τη γεωργία, τις μεταφορές,

κ.τ.λ. Είναι η δεύτερη φορά που εκ-
πονούμε τέτοιουείδους επισκόπηση
και αυτή τη φορά ήμασταν πιο φι-
λόδοξοι, καλύπτοντας για πρώτη
φορά την κλιματική αλλαγή, τις βιο-
μηχανικές εκπομπές και τα χημικά.

Και το κάναμε για έναν πολύ απλό
λόγο: Τέτοια κενά εφαρμογής βλά-
πτουν την υγεία των πολιτών. Επί-
σης, αποτελούν εμπόδιο για τη βιώ-
σιμη οικονομική ανάπτυξη. Γνωρί-
ζουμε πως αυτό ισχύει, επειδή δια-
θέτουμε επίσης μία νέα μελέτη εκτί-
μησης του κόστους τέτοιων κενών.
Αυτή μας δείχνει πως η πλήρης εφαρ-
μογή της περιβαλλοντικής νομοθε-
σίας της Ε.Ε. θα σήμαινε μία εξοι-
κονόμηση 55 δισεκατομμυρίων ευρώ
ετησίως για την οικονομία της Ε.Ε.
Πρόκειται για έξοδα για την υγεία
και το άμεσο περιβαλλοντικό κόστος,
αλλά το ζήτημα είναι πιο σημαντικό
από οποιοδήποτε χρηματικό ποσό.
Κάθε χρόνο, πάνω από 400.000 άν-
θρωποι πεθαίνουν πρόωρα λόγω
της ατμοσφαιρικής ρύπανσης.

Αυτό είναι το διακύβευμα της πε-
ριβαλλοντικής πολιτικής και γι’ αυτό
χρειαζόμαστε εργαλεία όπως αυτή
την επισκόπηση.Η δημοσίευση των
αποτελεσμάτων της είναι ένα ακόμα
βήμα σε έναν συνεχιζόμενο κύκλο.
Συνεχίζουμε αυτές τις ανταλλαγές
απόψεων, ενσωματώνουμε τα απο-
τελέσματά τους στο έργο μας και
σύντομα θα αφιερώσουμε ένα πα-
νευρωπαϊκό συνέδριο στην εφαρ-
μογή της περιβαλλοντικής πολιτικής:
την Ευρωπαϊκή Πράσινη Εβδομάδα
από τις 13 έως τις 17 Μαΐου 2019. 

Θα βρείτε την έκθεση για την Κύπρο στον
σύνδεσμο: http://ec.europa.eu/
environment/eir/pdf/report_cy_el.pdf

Ο κ. Karmenu Vella είναι ο Ευρωπαίος
Επίτροπος Θαλασσίων Υποθέσεων και
Αλιείας.
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Η Κύπρος θα πρέπει να
καταβάλει σημαντικές
προσπάθειες για τη δημι-
ουργία ενός κατάλληλου
δικτύου εγκαταστάσεων,
το οποίο θα διαχειρίζεται
αποτελεσματικά όλα τα
απόβλητά της. 

Η πλήρης εφαρμογή της περιβαλλοντικής νομοθεσίας της Ε.Ε. θα σήμαινε
εξοικονόμηση 55 δισ. ευρώ ετησίως για έξοδα σε υγεία και περιβαλλοντικό
κόστος. Κάθε χρόνο πάνω από 400.000 άνθρωποι πεθαίνουν πρόωρα λόγω
ατμοσφαιρικής ρύπανσης.

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Το πλαίσιο αντίδρασης στις τουρ-
κικές προκλήσεις εντός της ΑΟΖ
ξεδιπλώνει σε συνέντευξή του στην
«Κ» ο Νίκος Τορναρίτης. Ο κοινο-
βουλευτικός εκπρόσωπος του ΔΥΣΗ
και υποψήφιος ευρωβουλευτής
αναφέρεται στα οφέλη από τη συμ-
μετοχή της Κύπρου στην ευρωπαϊ-
κή ομπρέλα, καθώς και για τις επι-
διώξεις του ιδίου και του κόμματός
του στη νέα ευρωβουλή.

–Πώς μπορεί η Κυπριακή Δημο-
κρατία να αντιμετωπίσει τις συ-
νεχιζόμενες παράνομες και προ-
κλητικές τουρκικές ενέργειες εν-
τός της κυπριακής ΑΟΖ;

–Η νέα επιθετική ενέργεια της
Τουρκίας στρέφεται ευθέως όχι μόνο
εναντίον της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας, αλλά και όλης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Εφαρμόζει νέα τετελεσμένα
και επιδιώκει να προκαλέσει ένταση
και αποσταθεροποίηση. Η απάντησή
μας είναι η πολιτική και διπλωματική
αντεπίθεση, γιατί η Τουρκία πρέπει
να καταβάλει ακριβό τίμημα για τις
ενέργειές της. Ισχυρές χώρες, όπως
οι ΗΠΑ και οι χώρες της περιοχής
μας, έχουν καταδικάσει την τουρκική
ενέργεια. Ο πρόεδρος Αναστασιάδης
εξασφάλισε ομόθυμη στήριξη και
έμπρακτη αλληλεγγύη από τους Ευ-
ρωπαίους εταίρους στο Σίμπιου της
Ρουμανίας. Θα ακολουθήσει κλιμά-
κωση πολιτικών μέτρων, που ανα-
λόγως της στάσης της Τουρκίας θα
λάβουν συγκεκριμένη μορφή. Η Κύ-
προς διεκδικεί πλήρη ευρωπαϊκή
ομπρέλα ασφάλειας και κλιμακωτές
κυρώσεις που θα καταδείξουν ότι
δεν είναι μόνη. Αυτό πρακτικά με-
ταφράζεται σε τερματισμό των προ-
ενταξιακών χρηματοδοτήσεων προς
την Τουρκία, επιβολή διπλωματικών
και πολιτικών κυρώσεων στο πλαίσιο
της υφιστάμενης διαδικασίας πολι-
τικού διαλόγου Τουρκίας – Ε.Ε., αλλά
και σύνδεση των επιθετικών ενερ-
γειών της Τουρκίας με αναστολή
κάθε συζήτησης για ενισχυμένη Τε-
λωνειακή Ένωση ή φιλελευθερο-

ποίηση της βίζας. Ως επόμενο βήμα,
θα μπορούσε να μπει στο ευρωπαϊκό
τραπέζι και το αίτημα για ενεργο-
ποίηση του Άρθρου 42 της Συνθήκης
της Λισαβόνας για αμοιβαία συν-
δρομή των κρατών μελών στην πε-
ρίπτωση που ένα κράτος μέλος δέ-
χεται επιθετικές ενέργειες.
–Ο Δημοκρατικός Συναγερμός
θα συγκρατήσει τις δύο έδρες
στο νέο Ευρωκοινοβούλιο;

–Η κυπριακή κοινωνία έχει υψηλό
αισθητήριο και σε κάθε εκλογική
αναμέτρηση δίνει στον ΔΗΣΥ την
πρωτοπορία, γιατί μας εμπιστεύεται.
Δώσαμε αγώνες για την ένταξη στην
Ευρώπη, είμαστε η κατ’ εξοχήν ευ-
ρωπαϊκή πολιτική δύναμη. Με τις
προκλητικές ενέργειες της Τουρκίας,
ο κάθε πολίτης αντιλαμβάνεται ότι
η ασφάλειά μας απέναντι στην κα-
τοχική δύναμη και την κάθε πρό-
κλησή της, είναι η Ευρώπη και η δρα-
στήρια συμμετοχή μας. Η Ε.Ε. δεν
είναι τέλεια, έχει αδυναμίες και πρέπει
να γίνει καλύτερη, να ισχυροποιηθεί,
να έρθει πιο κοντά στους πολίτες.
Θα πρέπει να οργανώσει μια κοινή
άμυνα απέναντι σε ξένες απειλές και
προκλήσεις. Ο λαός μας αναγνωρίζει
στη μεγάλη του πλειοψηφία τα έμ-
πρακτα οφέλη της συμμετοχής μας,
τη βελτίωση της ποιότητας ζωής, το
περιβάλλον, τους κανόνες για το 80%
της νομοθεσίας που ισχύει στην κα-
θημερινή μας ζωή. 

«Tο μέλλον της Ευρώπης»
–Τον Συναγερμό τον ενοχλεί που
το ΑΚΕΛ έχει Τ/κ στο ψηφοδέλτιό
του;

–Όχι βέβαια. Γιατί να μας ενο-
χλήσει; Για εμάς δεν τίθεται καν
αυτό το ερώτημα. Η συμμετοχή
Τουρκοκυπρίων συμπολιτών μας σε
ψηφοδέλτια για τις Ευρωεκλογές εί-
ναι και ευπρόσδεκτη και καλοδε-
χούμενη. Όπως ευπρόσδεκτοι είναι
και όσοι Τουρκοκύπριοι συμπολίτες
μας θελήσουν να ασκήσουν το εκλο-
γικό τους δικαίωμα, όπως κάθε πο-
λίτης. Έτσι δυναμώνουμε ακόμη
περισσότερο την Κυπριακή Δημο-
κρατία. 
–Γιατί διεκδικείτε έδρα στη νέα
ευρωβουλή;

Κατά τη νέα 5ετία θα γίνουν πολ-
λά στο Ευρωκοινοβούλιο και θα δρο-
μολογηθούν σημαντικές αλλαγές
για το μέλλον της Ευρώπης. Ως βου-
λευτής ανέπτυξα δράση, εκπροσω-
πώντας τον ΔΗΣΥ στο Ευρωπαϊκό
Λαϊκό Κόμμα και παράλληλα διεθνή
δράση στην Ασιατική Κοινοβουλευ-
τική Συνέλευση. Γνωρίζω πολύ καλά
την ανθρωπογεωγραφία στις Βρυ-
ξέλλες και το Στρασβούργο. Θεωρώ
ότι με τις γνώσεις και την εμπειρία

μου θα συμβάλω ώστε η Κύπρος να
έχει ξεκάθαρες θέσεις και δυνατή
φωνή στο Ευρωκοινοβούλιο. Είμαστε
μόνο έξι Κύπριοι σε 700 και πλέον
ευρωβουλευτές. Λοιπόν, χρειαζό-
μαστε ισχυρή εκπροσώπηση και
συντονισμένες κινήσεις. Μπορεί να
είμαστε μικρή χώρα, αλλά τα ευερ-
γετήματα της συμμετοχής της Κύ-
πρου γίνονται πολλαπλάσια. Αν οι
πολίτες με τιμήσουν με την ψήφο
τους, θα εργαστώ έξυπνα και σωστά,
με σαφήνεια ως προς τον προσανα-
τολισμό μας, στον κεντρικό δρόμο
της ευρωπαϊκής ενοποίησης.
–Τι είναι αυτό το οποίο πιστεύετε
πως θα προσπαθήσετε να πετύ-
χετε αν εκλεγείτε;

Στην Ευρώπη κερδίζεις αν κατα-
φέρεις να συντονίσεις το δικό σου
εθνικό συμφέρον με τις κοινές ευ-
ρωπαϊκές επιδιώξεις. Δεν αρκεί να
σηκώνεις το χέρι για να κάνεις τον
μονόλογό σου. Σήμερα, 15 χρόνια
μετά, μάθαμε ότι η τέχνη της ευρω-
παϊκής πολιτικής, είναι να ελκύεις
την προσοχή των εταίρων, βάζοντας

στόχους για την Κύπρο με πανευ-
ρωπαϊκή κατεύθυνση. Χρειάζεται
αξιοπιστία και συνέπεια σε κάθε
πρωτοβουλία μας. Με αυτό το σκε-
πτικό θα εργαστώ για μεγάλους,
αλλά και πιο μικρούς αλλά συγκε-
κριμένους στόχους: (1) Στην Κοινή
Ενεργειακή Πολιτική, να γίνει η Κύ-
προς αναπόσπαστο μέρος της συ-
ζήτησης για την εναλλακτική τρο-
φοδοσία, κόμβος για τις πηγές της
ανατολικής Μεσογείου, (2) στην ενί-
σχυση των πρωτοβουλιών για έμ-
πρακτη στήριξη της νέας γενιάς,
ιδίως στον τομέα της εργασίας και
των νέων επαγγελμάτων, (3) χρη-
ματοδοτική στήριξη προς τους πρό-
σφυγες και εκτοπισθέντες μας, σε
σχέση με την απώλεια χρήσης της
περιουσίας τους στα Κατεχόμενα,
(4) ανάπτυξη ενός πλήρους σχεδίου
για την Κύπρο, με βάση τη στρατη-
γική της Ε.Ε. για την Κλιματική Αλ-
λαγή, (5) άμεση προώθηση και χρη-
ματοδοτική στήριξη του αιτήματος
για θαλάσσια σύνδεση Κύπρου –
Ελλάδας – Ευρώπης. Βέβαια, η όλη
δράση στο Ευρωκοινοβούλιο, η δι-
κτύωση, η άσκηση επιρροής στην
πολιτική μου ομάδα, θα έχει ως επί-
κεντρο να κερδίσουμε συμμαχίες
στον κορυφαίο σκοπό: την Ελεύθερη
Ευρωπαϊκή Κύπρο.

«Η ακροδεξιά...»
–Πολύς λόγος γίνεται για την απο-
χή. Γιατί ο πολίτης πρέπει να συμ-
μετάσχει στις εκλογές της 26ης
Μαΐου;

–Ο Κύπριος πολίτης πρέπει να
λάβει μέρος στις Ευρωεκλογές, διότι
τον αφορούν άμεσα. Οι Βρυξέλλες
δεν είναι τόσο μακριά όσο μπορεί
να νομίζουν κάποιοι. Ένα πολύ με-
γάλο ποσοστό των αποφάσεων που
αφορούν την καθημερινότητά μας
αποφασίζονται εκεί. Οπότε με την
αποχή αφήνουμε τους άλλους να
καθορίζουν το δικό μας παρόν και
άμεσο μέλλον. Ειδικά αυτές οι ευ-
ρωεκλογές είναι πολύ κρίσιμες διότι
σε αυτές διακυβεύεται το ίδιο το
μέλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Όλοι μαζί, οι Ευρωπαίοι πολίτες, θα
αποφασίσουμε εάν θα προχωρή-

σουμε μπροστά με μια ισχυρότερη
και καλύτερη Ευρώπη ή εάν θα επι-
τρέψουμε στις φωνές του λαϊκισμού
και του εθνικισμού να καταστρέψουν
αυτό που με τόσο κόπο κτίσαμε τα
τελευταία 60 χρόνια.
–Ποια είναι τα προβλήματα που
πρέπει να αντιμετωπίσει η Ευ-
ρώπη;

–Η Ευρωπαϊκή Ένωση εξακο-
λουθεί να αντιμετωπίζει πολλές προ-
κλήσεις, όπως είναι το Brexit, το με-
ταναστευτικό, η ασφάλεια των συ-
νόρων της, η υψηλή ανεργία των
νέων και η ενίσχυση κρατών ή πε-
ριοχών που είναι υποβαθμισμένες.
Όλα αυτά μπορούν να αντιμετωπι-
στούν αποτελεσματικά μόνο μέσα
από συλλογική προσπάθεια σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο. Καμία χώρα σή-
μερα, μικρή ή μεγάλη, δεν μπορεί
να διαχειριστεί τα σύγχρονα προ-
βλήματα από μόνη της. Γι’ αυτό και
η δική μου επιλογή είναι ξεκάθαρη:
σταθερή στήριξη των στόχων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, χωρίς δεύτε-
ρες σκέψεις ή υστεροβουλίες. Θέλω
μια ισχυρή Ε.Ε., με κοινή άμυνα και
περισσότερη αλληλεγγύη προς τους
πολίτες της.
–Η Ευρώπη κινδυνεύει από την
άνοδο της ακροδεξιάς;

–Το καμπανάκι ήδη κτυπά και
πρέπει να κτυπήσει και σε όλα τα
κυπριακά σπίτια. Η Ευρωπαϊκή Ένω-
ση δεν είναι κοινωνία αγγέλων, αλλά
παρ’ όλα αυτά είναι μέρος της λύσης
των προβλημάτων που αντιμετωπί-
ζουμε σήμερα, και όχι μέρος των
ίδιων των προβλημάτων. Η ακροδεξιά
θέλει να πάρει την Ευρώπη πίσω.
Θέλει την Κύπρο να σκέφτεται όπως
πριν από 60 χρόνια! Η λύση στον
κόσμο της παγκοσμιοποίησης δεν
είναι να κρυφτούμε στο χωριό μας!
Η απειλή για την Ευρώπη προέρχεται
τόσο από την ακροδεξιά όσο και από
τις δυνάμεις του λαϊκισμού που πα-
ραπλανούν, κτίζοντας πάνω σε υπαρ-
κτά προβλήματα χωρίς να έχουν τί-
ποτε να προτείνουν. Η Ευρώπη,
όμως, προχωρά και η Κύπρος μαζί
της, γιατί στην Ευρώπη είναι η ασφά-
λεια, η σταθερή ανάπτυξη, η ευημερία
και το κράτος δικαίου.

Καλοδεχούμενη η συμμετοχή Τ/κ σε ψηφοδέλτια
Κλιμάκωση μέτρων και κυρώσεις για αναίρεση τετελεσμένων από πλευράς Τουρκίας προκρίνει ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΔΗΣΥ

Ο Νίκος Τορναρίτης στη συνέντευξή του στην «Κ» εισηγείται τον τερματισμό
των προενταξιακών χρηματοδοτήσεων προς την Τουρκία, καθώς και την επι-
βολή διπλωματικών και πολιτικών κυρώσεων.

������

Η Ε.Ε. δεν είναι τέλεια,
έχει αδυναμίες και πρέ-
πει να γίνει καλύτερη, να
ισχυροποιηθεί, να έρθει
πιο κοντά στους πολίτες.
Θα πρέπει να οργανώσει
κοινή άμυνα απέναντι σε
απειλές και προκλήσεις.
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Νέα Υόρκη
Συνέντευξη στην ΚΑΤΕΡΙΝΑ ΣΩΚΟΥ

Ο υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου,
Βιομηχανίας και Τουρισμού Γιώργος
Λακκοτρύπης μίλησε στην «Κ» στο
περιθώριο συνεδρίου του Economist
για την Ανατολική Μεσόγειο. Εν
μέσω της έντασης που προκαλεί
στην περιοχή η Τουρκία, ο κ. Λακ-
κοτρύπης εστιάζει στην περιφερει-
ακή συνεργασία και στον ρόλο της
Ε.Ε. και των ΗΠΑ στην εξασφάλιση
συνθηκών σταθερότητας για τους
επενδυτές. Όπως λέει, «οι ανακα-
λύψεις φυσικού αερίου στην Ανα-
τολική Μεσόγειο είναι μία εναλλα-
κτική επιλογή για την Ευρώπη, η
οποία αναζητάει πηγές φυσικού
αερίου, καθώς οι δικές της εξαντ-
λούνται. Οι ΗΠΑ επίσης εξάγουν
πλέον LNG στην Ευρώπη, υπάρχει
λοιπόν ένα κοινό συμφέρον να δη-
μιουργηθεί μία εναλλακτική πηγή
για την Ε.Ε.». Παρά την παρουσία
των τουρκικών πλοίων στην κυ-
πριακή ΑΟΖ, ο κ. Λακκοτρύπης δεν
θεωρεί ότι η αξιοποίηση των φυ-
σικών πόρων της χώρας δυσχεραίνει
την επίλυση του Κυπριακού. Όπως
τονίζει, «ειλικρινά δεν βλέπω πώς
το κάνουν πιο δύσκολο από ό,τι εί-
ναι. Είναι ένα μακροχρόνιο ζήτημα
που έχει αποδειχθεί ότι είναι πολύ
δύσκολο. Ελπίζουμε ότι οι ενεργει-
ακές εξελίξεις στην περιοχή και ιδι-
αίτερα στην Κύπρο θα είναι ένα κί-
νητρο για την Τουρκία να προσέλθει
στο τραπέζι και να συνεισφέρει
στην επίλυση του κυπριακού προ-
βλήματος». Σύμφωνα με τον υπουρ-
γό, οι διεκδικήσεις της Τουρκίας
δεν βοηθούν τους Τουρκοκύπριους,
τα δικαιώματα των οποίων η χώρα
υποστηρίζει ότι υπερασπίζεται.
Όπως λέει, αν υιοθετήσει κάποιος
τη λογική της Άγκυρας, που δεν

αναγνωρίζει ότι η Κύπρος έχει ΑΟΖ
πέρα από τα 12 ν.μ. δυτικά της νή-
σου, η κυπριακή ΑΟΖ περιορίζεται
στο 30% της σημερινής της επιφά-
νειας. «Με αυτή τη λογική όλες οι
μέχρι σήμερα ανακαλύψεις θα ανή-
καν σε άλλες χώρες: η ‘Αφροδίτη’
στο Ισραήλ, η ‘Καλυψώ’ και ο ‘Γλαύ-
κος’ στην Αίγυπτο… Αν λοιπόν υιο-
θετήσεις αυτήν την πολύ περίεργη
άποψη, αναρωτιέσαι πώς προστα-
τεύσεις τα δικαιώματα των Τουρ-
κοκυπρίων, όταν προσπαθείς να
περιορίσεις την ΑΟΖ τους στο 30%
αυτού που είναι στην πραγματικό-
τητα»; 

Oι σχέσεις με ΗΠΑ 
Εν τω μεταξύ, οι εξελίξεις τρέ-

χουν χωρίς την Τουρκία. Οι υπό-
λοιπες χώρες της περιοχής (Αίγυ-
πτος, Ισραήλ, Ελλάδα, Κύπρος, Ιτα-
λία, Ιορδανία και Παλαιστινιακή
Αρχή) ίδρυσαν το East Med Gas Fo-
rum, το οποίο θα συνεδριάσει την
επόμενη εβδομάδα στο Κάιρο. Ο κ.
Λακκοτρύπης εξηγεί τον σκοπό του
φόρουμ: «Συνεργαζόμαστε όχι μόνο
για να δούμε πως μπορούμε να κά-
νουμε την Ανατολική Μεσόγειο πιο
ανταγωνιστική, πως μπορούμε να
αξιοποιήσουμε τις κοινές μας υπο-
δομές, ποιες υποδομές χρειαζόμαστε

για να κεφαλαιοποιήσουμε το φυ-
σικό αέριο. Συνεργαζόμαστε, επίσης,
για να συνεισφέρουμε στη δημι-
ουργία ενός σταθερού περιβάλλον-
τος, το οποίο χρειάζονται οι επι-
χειρήσεις για να έχουν την εμπι-
στοσύνη να επενδύσουν τα δισε-
κατομμύρια που χρειάζονται για
την ανάπτυξη αυτών των πηγών».
Όπως τονίζει, το East Med Gas Fo-
rum έχει «την ένθερμη υποστήριξη»
της Ε.Ε. και των ΗΠΑ, και σημειώνει
ότι «κάθε υποστήριξη που δεχόμα-
στε από τις ΗΠΑ είναι κρίσιμη, όχι
μόνο για την Κύπρο, αλλά και την
Ανατολική Μεσόγειο γενικά. Δεν
είναι μυστικό ότι η περιοχή μας
έχει γεωπολιτικές προκλήσεις, χρει-
αζόμαστε, λοιπόν, την υποστήριξη
της Ε.Ε., των ΗΠΑ, για να προωθή-
σουμε» τη σταθερότητα.

Το East Med Gas Forum δεν απο-
κλείει την Τουρκία, αλλά «όλοι οι
άλλοι συνεργάζονται, μοιράζονται
κοινές αξίες, σέβονται ο ένας τον
άλλον, τη Σύμβαση των Ηνωμένων
Εθνών για το Δίκαιο της Θάλασσας
(UNCLOS). Σέβονται τα δικαιώματα
των άλλων να εκμεταλλεύονται τις
φυσικές τους πηγές. Δεν είναι ένα
κλαμπ ή συνεργασία που αποκλείει
κάποιον, η Τουρκία είναι καλοδε-
χούμενη, εφόσον σεβαστεί τους
κανόνες πάνω στους οποίους ιδρύ-
θηκε». Για οποιαδήποτε εξάλλου
συμμετοχή της Τουρκίας, τονίζει
ότι η ομαλοποίηση των σχέσεων
με την Κύπρο είναι απαραίτητη
προϋπόθεση για τους επενδυτές.
Ο κ. Λακκοτρύπης φέρνει το πα-
ράδειγμα της Αιγύπτου, με την
οποία πρόσφατα η Κύπρος υπέ-
γραψε διακρατική συμφωνία που
«κατοχυρώνει τη δικαιοδοσία, τους
κανόνες ασφάλειας που θα τηρού-
με… τους κανόνες του παιχνιδιού.
Τη συμφωνία τη ζήτησαν οι επεν-

δυτές, οι εταιρίες, διότι θέλουν
επενδυτική βεβαιότητα που ξεπερ-
νά τις σχέσεις των τωρινών κυβερ-
νήσεων, καθώς οι κυβερνήσεις έρ-
χονται και παρέρχονται, που εν-
σωματώνεται σε μία διακρατική
συμφωνία, διότι αυτά τα έργα διαρ-
κούν για δεκαετίες». Σημειώνει ότι
κάτι ανάλογο γίνεται και για τον
αγωγό East Med, όπου οι τέσσερις
χώρες -Ιταλία, Ελλάδα, Κύπρος και
Ισραήλ- «έχουν ήδη συμφωνήσει
σε ένα κείμενο διακρατικής συμ-
φωνίας, όπως θέλουν οι επενδυτές
ώστε να δημιουργηθεί πολιτική
βεβαιότητα». Όπως προβλέπει, θα
υπογραφεί σύντομα, καθώς «το μό-
νο που απομένει είναι να ορισθεί
η ημερομηνία υπογραφής». 

Ο κ. Λακκοτρύπης βλέπει το νο-
μοσχέδιο Μενέντεζ/Ρούμπιο για
την Ανατολική Μεσόγειο ως μία
απόδειξη της βελτίωσης των σχέ-
σεων των ΗΠΑ με την Κύπρο και
την περιοχή. Τονίζει ότι οι σχέσεις
ισχυροποιούνται συνεχώς σε όλα
τα επίπεδα, με το Κογκρέσο, αλλά
και με τον Λευκό Οίκο και βέβαια
σε διπλωματικό επίπεδο, με το State
Department να εκδίδει ανακοίνωση
που ζητάει από την Τουρκία να
αποχωρήσει από την κυπριακή
ΑΟΖ. Όπως λέει, «δεν υπάρχει αμ-

φιβολία ότι όσο περισσότερο εν-
διαφέρον έχουμε από χώρες, όπως
οι ΗΠΑ και η Γαλλία, τόσο πιο κοντά
ερχόμαστε σε αυτές τις χώρες, και
δεν είναι τυχαίο ότι έχει βελτιωθεί
η σχέση των ΗΠΑ με την Κύπρο
τα τελευταία χρόνια, όταν η Noble
και η Exxon δραστηριοποιούνται
στις ανακαλύψεις τους. Ούτε είναι
τυχαίο ότι η Γαλλία ενδιαφέρεται
να δραστηριοποιηθεί στην Ανα-
τολική Μεσόγειο, η Total παίζει
ρόλο σε αυτό. Σαφώς, λοιπόν, οι
χώρες υποστηρίζουν τα συμφέρον-
τα των εταιριών τους, όπου αυτές
δραστηριοποιούνται. Και αυτό προ-
σπαθούμε να κάνουμε, να διατη-
ρήσουμε το ενδιαφέρον τους». 

Οι επιλογές υποδομών
Ο υπουργός λέει ότι για την ώρα,

οι βεβαιωμένες ανακαλύψεις δεν
επαρκούν για τη δημιουργία νέου
τερματικού υγροποίησης αερίου
στην Κύπρο. Για το κοίτασμα της
«Αφροδίτης», το φυσικό αέριο θα
διοχετευθεί στην Αίγυπτο μέσω αγω-
γού, όπου θα υγροποιείται και θα
μεταφέρεται με πλοία στην Ευρώπη.
Όπως υπογραμμίζει, «ως περιοχή
θέλουμε να αξιοποιήσουμε τις υπάρ-
χουσες υποδομές, και παράλληλα
εξετάζουμε νέα έργα, όπως ένα ερ-

γοστάσιο LNG ή τον αγωγό East
Med. Προωθούμε και τις δύο αυτές
επιλογές παράλληλα, μέχρις ότου
έρθει η ώρα που θα διαλέξουμε». 

Το τι θα διαλέξουν «θα εξαρτηθεί
από τα κοιτάσματα. Πρέπει να συ-
νεχίσουμε, λοιπόν, τις έρευνες, να
δούμε πόσα κοιτάσματα έχουμε,
και ποιες επιλογές βγάζουν νόημα»
– αυτό εξαρτάται από βασικά ερω-
τήματα, όπως το αν υπάρχει αγορά
για το αέριο της Ανατολικής Με-
σογείου στην Ευρώπη, και σε ποια
τιμή, καθώς πρέπει να είναι αντα-
γωνιστικό. Όπως τονίζει, όμως,
«δεν μιλάμε για τεχνολογίες, αλλά
για έναν διάδρομο. Θέλουμε να δη-
μιουργήσουμε έναν διάδρομο φυ-
σικού αερίου από την Ανατολική
Μεσόγειο στην Ε.Ε., και αυτός θα
αποτελείται από διαφορετικές τε-
χνολογίες: αγωγούς, σταθμούς
υγροποίησης, ίσως και επιπλέον-
τες». Όσο για το επενδυτικό εν-
διαφέρον, δεν δείχνει να ανησυχεί:
«Αν υπάρχουν οι πόροι, αν η αγορά
είναι εκεί, οι επενδυτές θα ενδια-
φερθούν, όπως κάνουν ήδη για το
κοίτασμα της ‘Αφροδίτης’, για τις
υποδομές του οποίου υπάρχει με-
γάλο ενδιαφέρον. Αν τα νούμερα
βγάζουν νόημα, οι επενδυτές δεν
θα είναι ντροπαλοί». 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Σε έναν ιδιότυπο αγώνα δρόμου επι-
δίδεται από το προπερασμένο Σάβ-
βατο η κυπριακή διπλωματία, προ-
κειμένου να προλάβει ενδεχόμενες
νέες κινήσεις από πλευράς Τουρ-
κίας, αυτή τη φορά εντός της οριο-
θετημένης ΑΟΖ. Σε μια πρώτη απο-
τίμηση των διπλωματικών μέτρων
που έχουν ξεδιπλωθεί, από τότε
που το τουρκικό γεωτρύπανο έριξε
άγκυρες 36 ναυτικά μίλια δυτικά
του Ακάμα, αποκαλύπτονται δύο
σημαντικά στοιχεία τα οποία είναι
αλληλένδετα.

Πρώτον γίνεται σαφές πως η
Λευκωσία δεν είναι διατεθειμένη
να ρίξει λευκή σημαία απέναντι
στις επιδιώξεις της Άγκυρας, να
δημιουργήσει τετελεσμένα και δεύ-
τερον με διπλωματικές κινήσεις
προσπαθεί να δημιουργήσει δύο
ζώνες προστασίας, οριοθετημένης
και μη Αποκλειστικής Οικονομικής
Ζώνης. Με εξασφαλισμένη έστω
την τετριμμένη στήριξη Ε.Ε. και
διεθνή παράγοντα σε φραστικό
επίπεδο, το βάρος των προσπαθει-
ών που καταβάλλονται πέφτει στον
σκληρό πυρήνα της ΑΟΖ, εκεί δη-
λαδή που έχουν παραχωρηθεί τε-
μάχια για έρευνες σε εταιρείες. Το
τελευταίο διάστημα είχαν ενταθεί
οι πληροφορίες πως η κυβέρνηση
έχει καταλήξει σε συμφωνία με τη
γαλλο-ιταλική κοινοπραξία, TO-
TAL-ENI, για την παραχώρηση ενός
επιπλέον τεμαχίου, ενώ ανοιχτό
παρέμενε και το ενδεχόμενο, όπως

η συνεργασία Γάλλων και Ιταλών
να επεκταθεί στο μεγαλύτερο μέρος
της κυπριακής ΑΟΖ. Οι επαφές με-
ταξύ κυβέρνησης και γαλλο-ιταλι-
κής κοινοπραξίας, σύμφωνα με άρι-
στα ενημερωμένες πηγές της «Κ»,
έχουν ολοκληρωθεί και αυτό που
απομένει μόνο είναι κάποια νομικά
ζητήματα. Σύμφωνα με τις ίδιες
πληροφορίες έχει συμφωνηθεί όπως
η TOTAL επεκτείνει την παρουσία
της εντός της ΑΟΖ. Μία συμφωνία
που εκ των πραγμάτων είναι αλλη-
λένδετη με την επιχειρούμενη δι-
εύρυνση της συνεργασίας Κύπρου
– Γαλλίας και στον στρατιωτικό το-
μέα. Επί του προκειμένου μόνο τυ-
χαία δεν ήταν η δημόσια αναφορά
του Προέδρου Αναστασιάδη, πως
η συνάντησή του με τον Εμανουέλ
Μακρόν στο περιθώριο του Άτυπου
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, στο Σίμ-
πιου της Ρουμανίας, επικεντρώθηκε
σε πτυχές της προωθούμενης συ-
νεργασίας με την γαλλική πλευρά,

στο πλαίσιο της PESCO, του ευρω-
παϊκού μηχανισμού για την αμυν-
τική συνεργασία.

Αρχή με το 7
Με βάση τη στρατηγική της κυ-

βέρνησης η προσοχή στρέφεται
σε τεμάχια της οριοθετημένης ΑΟΖ
τα οποία δεν έχουν αδειοδοτηθεί.
Διπλωματικές πηγές εκτιμώντας
την κατάσταση που έχει διαμορ-
φωθεί από τότε που το τουρκικό
γεωτρύπανο ήλθε στην περιοχή,
υποστηρίζουν σθεναρά πως εάν η
Άγκυρα κάνει επόμενη κίνηση αυτή

θα αφορά τεμάχια τα οποία παρα-
μένουν «ορφανά». Ένα από αυτά
είναι το τεμάχιο 7 για το οποίο η
Λευκωσία προκήρυξε δημόσια δια-
δικασία υποβολής αιτήσεων. Στις
26 Νοεμβρίου 2018 ανακοινώθηκε
πως υποβλήθηκε μια αίτηση χο-
ρήγησης Άδειας Έρευνας από την
κοινοπραξία Total E&P Cyprus B.V.
/ Eni Cyprus Limited. Η διαδικασία
εξέτασης της αίτησης δεν έχει ολο-
κληρωθεί πλην όμως πηγές υπο-
στηρίζουν σθεναρά πως έχει επέλ-
θει συμφωνία με το τεμάχιο κατα-
λήγει σε Γάλλους και Ιταλούς σε

ποσοστό 50% η κάθε εταιρεία, με
τις επίσημες ανακοινώσεις να το-
ποθετούνται τις επόμενες μέρες.
Εξίσου σημαντικό με το τεμάχιο 7
είναι πως οι ίδιες πηγές κάνουν
λόγο για συμφωνία γαλλικής πα-
ρουσίας και σε άλλα τεμάχια, τα
οποία έχουν παραχωρηθεί στην
ΕΝΙ. Αυτά είναι το γειτονικό 8, το
9, το 2 και το 3. Με τα δεδομένα
αυτά η κοινοπραξία TOTAL-ENI
μετατρέπεται σε κυρίαρχο παίκτη
στην κυπριακή ΑΟΖ, έχοντας συ-
νολικά 7 από τα 9 αδειοδοτημένα
τεμάχια. Τα άλλα δύο είναι το 10,
της ExxonMobil και το 12 της κοι-
νοπραξίας Noble Energy, Shell και
της ισραηλινής Delek. Στη συμφω-
νία που έχει επιτευχθεί σημαντική
παράμετρος είναι πως η TOTAL θα
έχει παρουσία και στο τεμάχιο 3
που η Τουρκία παρεμπόδισε την
έναρξη εργασιών από την ENI αρχές
του 2018.

Στρατηγική επιλογή
Η ενίσχυση και επέκταση της

γαλλικής παρουσίας στην κυπριακή
ΑΟΖ αποτελεί για τη Λευκωσία
στρατηγική επιλογή, ιδιαίτερα μετά
τα όσα άφησε πίσω της η παρεμ-
πόδιση της γεώτρησης στο τεμάχιο
3. Με τη συμφωνία που επιτεύχ-
θηκε, όπως λέγεται στο διπλωμα-
τικό παρασκήνιο, πρώτον ενισχύε-
ται η γαλλική παρουσία στην ΑΟΖ,
δεύτερον υπό τις σημερινές συν-
θήκες δίνεται το μήνυμα ότι τόσο
η Κυπριακή Δημοκρατία όσο και
οι εταιρείες δεν επηρεάζονται από

τις τουρκικές προκλήσεις, και τρί-
τον συνεχίζεται απρόσκοπτα ο
ενεργειακός σχεδιασμός. Τουτέστιν,
τέλος του χρόνου αρχές του 2019
θα ξεκινήσουν και πάλι οι γεωτρή-
σεις εντός της ΑΟΖ. Με βάση τον
προγραμματισμό θα πραγματοποι-
ηθούν πέντε γεωτρήσεις στα τε-
μάχια: 6 όπου έχει εντοπισθεί πο-
σότητα υδρογονανθράκων στο κοί-
τασμα «Καλυψώ», στο 7 στο 8, στο
11 όπου πραγματοποιήθηκε γεώ-
τρηση χωρίς να εντοπισθεί κοίτα-
σμα, και στο 3.

Σε αδράνεια το γεωτρύπανο
Στα δυτικά της Πάφου, το τουρ-

κικό γεωτρύπανο δέκα μέρες μετά
την άφιξή του παραμένει ακινη-
τοποιημένο και χωρίς να διεξάγον-
ται εργασίες. Σύμφωνα με απόλυτα
διασταυρωμένες πληροφορίες της
«Κ», και παρά τα όσα λέγονται από
τουρκικά μέσα, στην περιοχή δεν
διεξάγονται εργασίες γεώτρησης.
Μια εξέλιξη, που με τα σημερινά
δεδομένα επιβεβαιώνει πληροφο-
ρίες που υπάρχουν στη Λευκωσία,
για τεχνικές αδυναμίες του γεω-
τρύπανου να πραγματοποιήσει ερ-
γασίες σε νερά όπως αυτά της Ανα-
τολικής Μεσογείου, αλλά και για
τεχνική ανεπάρκεια του τουρκικού
προσωπικού του γεωτρύπανου.
Σύμφωνα με την εικόνα που υπάρ-
χει η πρώτη γεώτρηση που πραγ-
ματοποίησε το γεωτρύπανο, ανοι-
χτά της Αττάλειας αποσκοπούσε
στην εκπαίδευση του τουρκικού
προσωπικού.

Ρίχνει άγκυρες εντός της ΑΟΖ η γαλλική Total
Με παραχώρηση θαλασσοτεμαχίου και επέκταση της γαλλικής παρουσίας, απαντά η Λευκωσία στην Άγκυρα 

Σε συμφωνία έχει καταλήξει η κυβέρνηση με TOTAL και ΕΝΙ για το τεμάχιο 7.
Η συμφωνία περιλαμβάνει την είσοδο της γαλλικής εταιρείας και σε άλλα τέσ-
σερα τεμάχια, τα οποία έχουν παραχωρηθεί στην ιταλική ΕΝΙ. Οι επίσημες
ανακοινώσεις αναμένονται την ερχόμενη εβδομάδα.

Στο Forum συνεργαζόμαστε Αίγυπτος, Ισραήλ, Ελλάδα, Κύπρος, Ιταλία, Ιορδανία και Παλαιστινιακή Αρχή για να κά-
νουμε την Ανατολική Μεσόγειο πιο ανταγωνιστική και να αξιοποιήσουμε τις κοινές μας υποδομές, για να κεφαλαιοποι-
ήσουμε το φυσικό αέριο.

������

Το τουρκικό γεωτρύπανο,
σύμφωνα με πληροφο-
ρίες της «Κ» από πηγές
ασφαλείας, παραμένει σε
αδράνεια 36 ναυτικά μίλια
ανοιχτά της Πάφου εξέλι-
ξη που ενισχύει πληρο-
φορίες που υπάρχουν
για τεχνικές ελλείψεις.

������

Ελπίζουμε ότι οι ενεργει-
ακές εξελίξεις στην πε-
ριοχή και ιδιαίτερα στην
Κύπρο θα είναι ένα κίνη-
τρο για την Τουρκία να
προσέλθει στο τραπέζι
και να συνεισφέρει στην
επίλυση του Κυπριακού.

Οι διεκδικήσεις
της Τουρκίας δεν
βοηθούν τους Τ/κ 
Οι εξελίξεις τρέχουν χωρίς την Τουρκία, καθώς το East
Med Gas Forum συνέρχεται την επόμενη εβδομάδα στο Κάιρο
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«Κρυφτούλι» 
με υποβρύχια 
στήνει
η Αγκυρα
Τον Αύγουστο, νότια του Καστελλόριζου

Η Αθήνα επιμένει στην 
αποστολή «μηνυμάτων» 
ετοιμότητας.  
Την περασμένη  
Τετάρτη, συνολικά  
20 τουρκικά αεροσκάφη 
και ελικόπτερα 
αναχαιτίστηκαν από  
30 ελληνικά μαχητικά. 

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

«Η δημοκρατία 
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Στην τελική ευθεία
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Με θετική ατζέντα προς τις κάλπες o Mητσοτάκης
Ο ο πρόεδρος της Ν.Δ δίνει έμφαση στη συζήτηση για τα πραγματικά προβλήματα και στην ανάδειξη του προγράμματος του

Ο κ. Μητσοτάκης -
-
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Συγκριτικό πλεονέκτημα
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Πόλεμος μέχρις εσχάτων 
έως τις ευρωεκλογές

Τρεις ενστάσεις
του Γ. Χουλιαράκη
για τις παροχές

Κορυφώνεται τις επόμενες ημέρες η προσωπική σύγκρουση Τσίπρα - Μητσοτάκη

Απέφυγε το κάδρο του Ζαππείου

Στο Μέγαρο Μαξίμου 
ευελπιστούν πως 
το πακέτο παροχών 
του 2019 θα μειώσει 
ουσιαστικά τη διαφορά 
από τη Ν.Δ. 

Η προσπάθεια -

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Του ΒΑΣΙΛΗ ΖΗΡΑ

Μπλέξαμε! 
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

Μετά τις ανακοινώσεις 
Τσίπρα στο Ζάππειο, 
η Ελλάδα βρίσκεται  
αγκαλιά με τον κίνδυνο 
του «backtracking». 
Η οικονομία βρίσκεται 
πάλι σε κίνδυνο.

Α Ν Α ΛΥ Σ Η

Αντιμέτωποι με τον κίνδυνο «πισωγυρίσματος»

Ο κ. Γιώργος Χουλιαράκης -

ΑΠ
Ε/

Μ
Π

Ε

Του ΜΠΑΜΠΗ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ
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Από τα παράθυρα -
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Εργαζόμενοι έφηβοι
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Οι «Μανωλάδες» της διπλανής πόρτας
Ασυνόδευτοι ανήλικοι εργάζονται «μαύρα» έναντι εξευτελιστικών αμοιβών σε βιοτεχνίες ρούχων, όπου συχνά διανυκτερεύουν

«Είσαι ανήλικος χωρίς 
χαρτιά, αν φύγεις 
από εδώ, θα σε πιάσει 
η αστυνομία», έλεγε 
στον Χασάν ο Ελληνας 
εργοδότης του.  

Ενήλικος -

Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΦΩΤΙΑΔΗ 

Ενα κοινωνικό 
εργαστήριο μόδας 

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

Αναταράξεις -
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«Ενα εργαλείο»
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Εκκλησίες και πολιτική στα Βαλκάνια
Η ενδοορθόδοξη κρίση με αφορμή το Ουκρανικό έχει διαχυθεί στην περιοχή

Επισκεπτόμενος 

Την ευκαιρία 
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Λειψυδρία στις Ανδεις
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ΝEW YORK TIMES, REUTERS

Από την Αρκτική έως τον Αμαζόνιο...
Οι πάγοι λιώνουν με ταχύτητες πολύ μεγαλύτερες από αυτές που ανέμεναν οι επιστήμονες – Η Αλάσκα πρώτη σε απώλειες
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Η αναμέτρηση

Ο υπουργός Εξωτερικών 
των ΗΠΑ Μάικ Πομπέο 
δήλωσε κυνικά  
πως «η Αρκτική 
Θάλασσα πρέπει να γίνει 
το Σουέζ και ο Παναμάς 
του 21ου αιώνα». 

H επιβίωση 
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...η καταστροφή της ζωής επιταχύνεται
Η ανθρωπότητα πριονίζει το κλαδί στο οποίο κάθεται, ωθώντας ένα εκατομμύριο είδη ζώων και φυτών στον αφανισμό

Του BRAD PLUMER 
THE NEW YORK TIMES

Η ιστορία 
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Το έκτο κύμα

Καμπανάκι από  
τον ΟΗΕ για την κλιμα-
τική αλλαγή, την απο-
ψίλωση δασών, την 
υπεραλίευση και την κα-
τασπατάληση φυσικών 
πόρων συνεπεία  
της υπερκατανάλωσης.
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Στη Γερμανία τον περίμεναν,
στο Ιράκ βρέθηκε ο Πομπέο

Κινούμενη άμμος
το πολιτικό σκηνικό
στη Μεγάλη Βρετανία

Νέο επεισόδιο στις ψυχρές σχέσεις Ουάσιγκτον - Βερολίνου λόγω Τραμπ Λόγω των οπαδών του σκληρού Brexit

Επισήμως η καγκελαρία 
κράτησε χαμηλούς  
τόνους όσον αφορά  
την προσβολή  
του Αμερικανού  
υπουργού Εξωτερικών. Οι Συντηρητικοί της Μέι 

απειλούνται με κατάρ-
ρευση, οι Εργατικοί δέ-
χονται πιέσεις, το ακρο-
δεξιό κόμμα του Φάρατζ 
ανεβαίνει επικίνδυνα.

O υπουργός Εξωτερικών 
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Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ
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Ο Ορμπαν «ανακαινίζει» την ιστορία
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Του DAVID E. SANGER 
THE NEW YORK TIMES
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Προειδοποίηση

-

-

-

-

Πολεμικά παιχνίδια από τον Ντόναλντ Τραμπ στον Περσικό Κόλπο
Την ίδια στιγμή, η Τεχεράνη καλεί την Ευρώπη να πάρει θέση και απειλεί με μερική επιστροφή στο πυρηνικό πρόγραμμα

Το αμερικανικό

A.
P.
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Αναζητεί σωσίβιο 
σε Συρία - Κύπρο 
ο Ταγίπ Ερντογάν
Η οικονομική και πολιτική διολίσθηση του Τούρκου προέδρου

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

«Νιώθω ακριβώς την ίδια πικρία,
την οποία αισθάνθηκα πριν από
12 χρόνια. Δεν μπορώ να κατανοή-
σω την απόφαση για ακύρωση των
εκλογών στην Πόλη», υπήρξε η αν-
τίδραση του Αμπντουλάχ Γκιουλ
στις τελευταίες εξελίξεις βδομάδα
που πέρασε. Όπως πολλοί συμπο-
λίτες του, έτσι και ο τέως πρόεδρος
της Τουρκίας εκφράζει προβλημα-
τισμό για την τροπή των εξελίξεων
και διαφωνεί με τις αντιδημοκρα-
τικές πρακτικές που ακολουθεί σή-
μερα το Κόμμα Δικαιοσύνης και
Ανάπτυξης (ΑΚΡ) και οι οποίες
έχουν κοινά σημεία, με αυτές που
πριν από 12 χρόνια επιχείρησαν
να μπλοκάρουν την είσοδό του στο
προεδρικό μέγαρο. Ο κ. Γκιουλ, η
εσωκομματική αντιπολίτευση στο
ΑΚΡ, η οποία το τελευταίο διάστημα
εστιάζει σε διάφορα σχέδια δράσης
σχετικά με τη δημιουργία ενός νέου
κεντρώου πολιτικού φορέα θεωρεί
ότι η κυβέρνηση Ερντογάν αδυνα-
τεί πλέον αντιμετωπίσει μεγάλα
προβλήματα, όπως η οικονομία και
η σταδιακή συρρίκνωση του ΑΚΡ.
Εξαιτίας αυτών ο κ. Ερντογάν ανα-
ζητεί νέα αφηγήματα εθνικιστικής
ρητορικής, στη βόρεια Συρία και
στην ΑΟΖ της Κύπρου. 

Οι εκλογές στην Κωνσταντινού-
πολη θα επαναληφθούν σε μια συγ-
κυρία που η κατρακύλα της τουρ-

κικής λίρας δεν έχει τέλος. Την
πρώτη δεκαετία της διακυβέρνησης
του ΑΚΡ, η αντιστοιχία της λίρας
έναντι του αμερικανικού δολαρίου
κυμαινόταν μεταξύ μιας με δύο μο-
νάδες. Την περίοδο Γκεζί, το δο-
λάριο ξεπέρασε το φράγμα των
τριών μονάδων και κατά τη μεγάλη
κόντρα με τις ΗΠΑ λόγω του φυ-
λακισμένου Αμερικανού πάστορα
πέρασε στις τέσσερις μονάδες. Την
προηγούμενη εβδομάδα, μετά την
τόσο αμφιλεγόμενη απόφαση ακύ-
ρωσης των δημοτικών εκλογών
στον δήμο της Κωνσταντινούπολης,
το δολάριο έσπασε το φράγμα των

6 τουρκικών λιρών. «Δεν αποκλεί-
εται να δούμε το δολάριο να πιάνει
προσεχώς τις 7 και 8 λίρες, αν δεν
ληφθούν έκτακτα μέτρα», προει-
δοποιούν σοβαροί Τούρκοι οικο-
νομολόγοι.

Εκτιμούν ότι η τουρκική κυβέρ-
νηση έχει στη διάθεσή της λιγοστές,
ορθολογικές επιλογές για να κάνει
τις αναγκαίες επώδυνες διορθώσεις
στην οικονομία, όπως η προσφυγή
στο ΔΝΤ, η αύξηση των επιτοκίων
και λήψη αυστηρών μέτρων λιτό-
τητας. Μπορεί, όμως, ο Ερντογάν
να ξεπεράσει εαυτόν και να το πρά-
ξει, αναλαμβάνοντας και το ανάλογο
πολιτικό κόστος; Πολιτικοί αναλυ-
τές με τον ένα ή τον άλλο τρόπο
απαντούν ότι ο πρόεδρος δεν είναι
σε θέση να λάβει επώδυνες απο-
φάσεις.

Σημειώνουν, μάλιστα, ότι «οι
ξένοι αναλυτές έχουν τη λαθεμένη
αντίληψη ότι η Τουρκία είναι μια
χώρα που συνεχίζει ομαλά την πο-
ρεία της με την παντοδυναμία και
την αυτοδυναμία του κόμματος
του Ερντογάν.

Η εξάρτηση των ισορροπιών
της κυβέρνησης από τους Γκρίζους
Λύκους και τους εκπροσώπους του
πολιτικού κατεστημένου, είναι με-
γάλη. Στο ΑΚΡ επικρατεί κλίμα αν-
ταρσίας και τα ποσοστά του συρ-
ρικνώνονται. Και όλα αυτά συμ-
βαίνουν εν μέσω μιας τέλειας οι-
κονομικής καταιγίδας». 

������

Η Άγκυρα καταφεύγει
στην προβολή της στρα-
τιωτικής ισχύος, ικανο-
ποιώντας τους εθνικιστι-
κούς κύκλους και συμ-
μάχους του Ερντογάν, ο
οποίος οχυρώνεται πίσω
από μια μιλιταριστική
ρητορική για να προφυ-
λαχθεί από την οικονομι-
κή και πολιτική κρίση
που συρρικνώνει την
εκλογική του δύναμη. 

Η Τουρκάλα πολιτική αναλύτρια,
Μουχντάν Σαγλάμ, αναφερόμενη
στις αναζητούμενες από τον Ερν-
τογάν εξόδους από την κρίση, λέει
για την περίπτωση της κυπριακής
ΑΟΖ: «Οι εξελίξεις στην Ανατολική
Μεσόγειο, οι ανακοινώσεις των
ΗΠΑ, της Ε.Ε., της Κύπρου μπο-
ρούν να αναλυθούν μονάχα σε
περίπτωση που συσχετιστούν με
την κατάσταση στην Τουρκία. Τα
προβλήματά μας με τους γείτονές
μας, το γεγονός ότι το δολάριο ξε-
περνά τις 6 τουρκικές λίρες, η ακα-
τανόητη απόφαση για επαναλη-
πτικές εκλογές στην Κωνσταντι-
νούπολη, τα ρίσκα της οικονομίας,
η μείωση της εμπιστοσύνης προς
τις δομές του κράτους, επηρεάζουν
την τροπή των εξελίξεων στις θά-
λασσες πέριξ της Κύπρου». Η κ.
Σαγλάμ τονίζει ότι οι εξαιτίας της
συμπεριφοράς της Άγκυρας οι πε-

ριφερειακοί παράγοντες, οι μεγά-
λες δυνάμεις και οι σύμμαχοι της
παραγνωρίζουν πια τις απαιτήσεις
και τα συμφέροντα της Τουρκίας,
η οποία αντιμέτωπη με τον κίν-
δυνο της περιφερειακής απομό-
νωσης καταφεύγει στην προβολή
της στρατιωτικής ισχύος. Κάτι
που ζητούν εδώ και καιρό οι σύμ-
μαχοι Ερντογάν, ο τουρκικός στρα-
τός, οι Γκρίζοι Λύκοι και οι εθνι-
κιστικοί κύκλοι. Έτσι η μιλιταρι-

στική και εθνικιστική ρητορική,
στο εσωτερικό, βοηθάει τον πρό-
εδρο να προφυλάξει όσο μπορεί,
από τη μεγάλη οικονομική και πο-
λιτική κρίση, τα ποσοστά της ολο-
ένα και πιο συρρικνούμενης συν-
τηρητικής συμμαχίας». Για τον
αναλυτή Φεχίμ Τάστεκιν, ακριβώς
το ίδιο σενάριο εκτυλίσσεται σή-
μερα στο βόρειο τμήμα της Συρίας.
Εδώ και καιρό η Άγκυρα εκφράζει
έντονο προβληματισμό για την
ανάδυση ενός αυτόνομου κουρ-
δικού κράτους στην περιοχή. Οι
ΗΠΑ και οι συμμαχικές δυνάμεις
δεν λαμβάνουν υπόψη τους τις
αντιρρήσεις της Άγκυρας κυρίως
εξαιτίας των μεγάλων προβλημά-
των στις διμερείς σχέσεις τους με
την Τουρκία. Αντιδρώντας σε αυ-
τήν την εξέλιξη, σήμερα η Τουρκία
απειλεί τη Δύση με νέες στρατιω-
τικές περιπέτειες στην περιοχή. 

Από την κυπριακή ΑΟΖ στη βόρεια Συρία 

Η προσφυγή στο ΔΝΤ, η αύξηση των επιτοκίων και η λήψη αυστηρών μέτρων λιτότητας είναι οι απόλυτα αναγκαίες
κινήσεις για τον Ερντογάν κατά τους Τούρκους οικονομολόγους, αναλαμβάνοντας και το ανάλογο πολιτικό κόστος.
Μπορεί όμως να ξεπεράσει εαυτόν και να το πράξει; 

������

«Δεν αποκλείεται το δο-
λάριο να πιάσει προσε-
χώς τις 7 και τις 8 λίρες
αν δεν ληφθούν έκτακτα
μέτρα», προειδοποιούν
Τούρκοι οικονομολόγοι.



24 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Α Θ Λ Η Τ Ι Σ Μ Ο Σ Kυριακή 12 Μαΐου 2019

Τσάμπιονς Λιγκ
Ζήσαμε τις τελευταίες μέρες κορυφαίες
ποδοσφαιρικές στιγμές, τεράστιες ποδο-
σφαιρικές συγκινήσεις στο φετινό Τσάμ-
πιονς Λιγκ, με τρόπο που επιβεβαίωσε
πως δικαίως θεωρείται η κορυφαία διορ-
γάνωση σε επίπεδο συλλόγων. Αχρεί-
αστες, λοιπόν, οι συζητήσεις για κορυ-
φαίους ή υπερεκτιμημένους ποδοσφαι-
ριστές, για πετυχημένες προπονητικές
τακτικές ή λάθος κινήσεις από τον πάγκο
που επηρέασαν το τελικό αποτέλεσμα.
Ας αποδεχθούμε απλώς ότι έτσι είναι το
ποδόσφαιρο, ειδικά σε κορυφαίο επίπε-
δο ομάδων. Ας το κατανοήσουμε πως εί-
μαστε τυχεροί, στην εποχή που ζούμε,
απλώς και μόνο με τη δυνατότητα που
έχουμε να απολαμβάνουμε ποδόσφαιρο
τέτοιου επιπέδου. Σε τέτοιο επίπεδο μας
φθάνει και μας περισσεύει απλώς και μό-
νο η ιδιότητα του φιλάθλου, και αχρεί-
αστη μας είναι η… ιδιότητα του προπονη-
τή της κερκίδας και του καναπέ…

* * * * *  

Θερμό καλοκαίρι
Η στήλη παίρνει τα σημάδια και τα μη-
νύματα από τα… επιτελεία των ομάδων

και σας ενημερώνει πως το φετινό κα-
λοκαίρι θα είναι ιδιαίτερα θερμό όχι
μόνο ως προς τις θερμοκρασίες, αλλά
και στο μεταγραφικό παζάρι. Αρκετές
από τις ομάδες μας έχουν πάρει την
απόφαση να αλλάξουν σημαντικά τα
ρόστερ τους και είναι πιθανό παίκτες
που εδώ και χρόνια βλέπουμε στα γή-
πεδά μας είτε να φύγουν είτε να αλλά-
ξουν στέγη. Αυτό το γεγονός ανοίγει
τον δρόμο για να γίνουν σημαντικές
προσθήκες. Πιο προχωρημένοι στον
σχεδιασμό τους είναι οι Ευρωπαίοι μας
και οι πρώτες ανακοινώσεις δεν θα αρ-
γήσουν. 

* * * * *  

Η καρδιά του Τιμούρ
Το καταλαβαίνει όποιος έχει επαφή με
κάποιον που είχε εμπλοκή στα διοικητι-
κά της Ανόρθωσης, πως για ένα θέμα
δεν αγχώνονταν ιδιαίτερα όσοι ξέρουν
από μέσα τις καταστάσεις. Το κομμάτι
του αγωνιστικού σχεδιασμού, εξ αρχής ο
Χρήστος Πουλλαΐδης το είχε αφήσει
στον Τιμούρ Κετσπάγια και ο ίδιος ασχο-
λήθηκε να λύσει όλα τα υπόλοιπα ζητή-
ματα στο οικονομικό, αλλά και το διοικη-
τικό τοπίο. Ο Γεωργιανός είχε καθ’ όλη
αυτή την πορεία διαβεβαιώσεις πως ο

σχεδιασμός του θα υλοποιηθεί και να
τον προχωρήσει απρόσκοπτα και σύντο-
μα θα μάθουμε σημαντικά νέα. Όλοι εμ-
πιστεύονται πως ο Κετσπάγια μπορεί να
φτιάξει ομάδα, αλλά και να την οδηγή-
σει, κοουτσάροντάς την στην άμεση επι-
στροφή της στα κύπελλα Ευρώπης. Όλο
αυτό τον φέρνει σε ρόλο απόλυτου πρω-
ταγωνιστή, ρόλος που είχε και στην προ-
ηγούμενη θητεία του και τότε τον άντε-
ξε. Έχει ενδιαφέρον να δούμε αν θα το
διαχειριστεί με τον ίδιο τρόπο και τώρα.

* * * * *  

O εκρηκτικός Χαμπουλάς
Εάν ο συμπαθής παράγοντας υπερασπι-
στεί ως πρόεδρος την Ανόρθωση όπως
ακριβώς έκανε στην υπόθεση των απο-
δημητικών πουλιών, τότε αναμένονται
πολλές εκρήξεις και διαξιφισμοί στον
παραγοντικό χώρο του κυπριακού ποδο-
σφαίρου. Καιρός ήταν πια γιατί πολλή ξε-
νερωμάρα έπεσε τα τελευταία χρόνια.

* * * * *  

Η δήλωση Σάββα Κωφίδη
«Για σκεφτείτε ο Ρονάλντο ή ο Μέσι
αντί να διαφήμιζαν πατατάκια να μίλα-
γαν στον κόσμο για τα γεγονότα στην
Παλαιστίνη». Για σκεφτείτε…

Και πάλι 
Aγιαξ... 

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Για ακόμη μία φορά τα γεγονότα
επιβεβαιώνουν ότι ο Άγιαξ είναι
μια χαρισματική ομάδα σε σχέση
με πολλές άλλες, μικρού ή με-
γάλου μεγέθους. Και εξ όσων
φαίνεται τούτη η διαφορά δεν
έχει να κάνει, ούτε γιατί κατέ-
χουν την τεχνογνωσία του αθλή-
ματος, ούτε γιατί αναδεικνύουν
ποδοσφαιριστές από την ακα-
δημία, ούτε πολύ περισσότερο

γιατί παρουσίασαν φέτος μια ομάδα μοντέλο. 
Ίσα, ίσα που όλα τα πιο πάνω στοιχεία μάλλον

προκύπτουν μέσα από το ήθος και την κουλτούρα
που προσπαθούν να καλλιεργήσουν ή μάλλον κα-
λύτερα να διατηρήσουν, αφού πρόκειται για έναν
οργανισμό που για δεκαετίες έχει επιβάλει την
ταυτότητά του ανάμεσα στον ποδοσφαιρικό κόσμο. 

Μια μέρα, λοιπόν, μετά τον οδυνηρό, ενδεχο-
μένως και άδικο, αποκλεισμό της ομάδας από τον
τελικό του Τσάμπιονς Λιγκ, ο ολλανδικός σύλλογος
δημοσίευσε ένα βίντεο μέσα από το οποίο δια-
φαίνεται η ηθική υπόσταση πάνω στην οποία στη-
ρίζεται το κλαμπ. 

Χωρίς φανφάρες και μεγάλα λόγια, δίχως καμία
πρόθεση να απολογηθούν στον «τεράστιο» κόσμο
τους, μη έχοντας πρόθεση να δώσουν έμφαση
στην αδικία που κάποιοι άλλοι θα χρησιμοποιούσαν
για να «γλυκάνουν» την πίκρα, οι άνθρωποι του
Αίαντα υπενθυμίζουν απλώς στο κοινό, το ταξίδι
των συναισθημάτων έτσι όπως προέκυψαν μέσα
από το ταξίδι της ομάδας στο φετινό Τσάμπιονς
Λιγκ. Ακολούθως υπενθυμίζουν στον θεατή, την
ηθική ταυτότητα που έχει το σωματείο και βεβαίως
στο τέλος διαβεβαιώνει ότι έτσι ακριβώς θα συ-
νεχίσει. Έχοντας δηλαδή ως προτεραιότητα να
παραμείνουν όπως είναι ανεξαρτήτως επιτυχιών
ή αποτυχιών. Γιατί αλήθεια, πιο σημαντικό από
το αποτέλεσμα είναι η αναγνώριση του ποιος είσαι
και πώς θα πορευτείς. 

Στον Άγιαξ φαίνεται να έχουν άλλες προτε-
ραιότητες. Η διαφύλαξη της ταυτότητας και η
διατήρηση της ελπίδας είναι μάλλον πολύ πιο
βαρύνουσες από την όποια διάκριση. Γνωρίζουν
μάλλον ότι το μεγαλείο του σωματείου δεν μπορεί
να κλυδωνίζεται ανάλογα με το αποτέλεσμα, επι-
τυχημένο ή αποτυχημένο. Σ’ αντίθεση μ’ άλλες
χώρες, κουλτούρες και νοοτροπίες που μιλούν
για μεγαλεία και παλάτια και τα έχουν μάλλον
κτισμένα σε άμμο.

Με αφορμή την ολοκλήρωση του
στόχου της κατάκτησης του τίτ-
λου, ο πρόεδρος του ποδοσφαι-
ρικού ΑΠΟΕΛ Πρόδρομος Πε-
τρίδης επανέλαβε την άποψη
για το φετινό ρόστερ της ομάδας
του, το οποίο θεωρεί ως το κα-
λύτερο των τελευταίων χρόνων.
Ακόμη και έτσι να είναι, η εικόνα
στο γήπεδο, στα περισσότερα
φετινά παιχνίδια, άλλα έδειχνε

και σαφώς δεν επιβεβαίωσε την εκτίμηση αυτή.
Με ή χωρίς το καλύτερο ρόστερ των τελευταίων

χρόνων, η ουσία για τους πρωταθλητές και τη
φετινή χρονιά δεν αλλάζει, ούτε και με ενδεχόμενη
κατάκτηση και του κυπέλλου. Σε δύο με τρεις
μήνες, το ΑΠΟΕΛ θα κληθεί να υλοποιήσει έναν
άλλο μεγάλο στόχο, πολύ πιο δύσκολο, αλλά και
ζωτικής σημασίας για τη βιωσιμότητα της ποδο-
σφαιρικής του εταιρίας. Γιατί είναι γνωστές οι επι-
πτώσεις του περσινού (διπλού) αποκλεισμού, γιατί
έχει ήδη… ανοίξει επικίνδυνα η «μαύρη» οικονο-
μική τρύπα, συνέπεια της απουσίας από ευρωπαϊκό
όμιλο, αν και πρώτης μετά από πολλά χρόνια. Ποι-
οτικότερη των τελευταίων χρόνων ή όχι, η ομάδα
του ΑΠΟΕΛ, στην τωρινή της μορφή, πολύ δύσκολα
θα μπορέσει να υλοποιήσει τον στόχο αυτό.

Αν και εκκρεμεί ακόμη η διεξαγωγή του τελικού
κυπέλλου, το κεφάλαιο προγραμματισμός έχει ήδη
ανοίξει στον ΑΠΟΕΛ. Σε αντίθεση με προηγούμενα
χρόνια, με προηγούμενα καλοκαίρια, οι κρίσιμες
αποφάσεις στο κεφάλαιο αυτό θα εξαρτηθούν,
σχεδόν σε απόλυτο βαθμό, από τις απόψεις των
δύο Ιταλών, τεχνικού διευθυντή και προπονητή,
στη βάση του μοντέλου λειτουργίας που εφαρμό-
στηκε πριν από μερικούς μήνες. Αν κάτι διαφορετικό
επιχειρηθεί, τότε είναι αχρείαστο και το συγκε-
κριμένο μοντέλο και επικίνδυνο το σκηνικό που
θα δημιουργηθεί, ως προς το προσδοκώμενο πο-
σοστό επιτυχίας των όποιων προσθαφαιρέσεων
στο ρόστερ.

Η πίεση αυτό το καλοκαίρι είναι μεγαλύτερη,
όπως και η ανάγκη να προκύψει ουσιαστική ενί-
σχυση σε στενά χρονικά περιθώρια. Οι μεταγραφές,
δαπανηρές ή όχι, πάντα περιέχουν ρίσκο. Ας απο-
φευχθούν, τουλάχιστον, κινήσεις επηρεασμένες
από τον ενθουσιασμό που η κατάκτηση ενός τίτλου
δημιουργεί, από τις τελικές εντυπώσεις που συ-
νήθως μένουν, αποπροσανατολίζουν, και διαφο-
ροποιούν εκτιμήσεις, τόσο ως προς τις πραγματικές
ανάγκες ενίσχυσης, όσο και ως προς τις πραγματικές
δυνατότητες…

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Εποχή Τιμούρ Κετσπάγια
Λαμβάνοντας υπόψη τις τραυματικές εμπειρίες
της φετινής αγωνιστικής περιόδου, εύκολα μπορεί
να δικαιολογήσει κάποιος τον ενθουσιασμό που
έχει προκαλέσεις στους φίλους της Ανόρθωσης η
επιστροφή Τιμούρ Κετσπάγια. Αν μη τι άλλο, υπάρ-
χει ελπίδα, από μια δοκιμασμένη λύση. Θα χρει-
αστεί, ωστόσο, υπομονή και πίστωση χρόνου σε
μεγάλο βαθμό. Η παρουσία και μόνο του Τιμούρ
Κετσπάγια δεν αρκεί και μόνο εύκολη δεν είναι μια
πορεία πρωταθλητισμού. Και άδικο θα είναι, τόσο
για τη νέα διοίκηση όσο και για τη νέα τεχνική ηγε-
σία, να φορτωθεί ένα τέτοιο «βάρος» μια τόσο με-
γάλη πίεση με το ξεκίνημα της προσπάθειας.

Ρεαλιστική 
προσέγγιση

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Ο ΑΠΟΕΛ συνεχίζει με επίδειξη ισχύος
την κυριαρχία του στο ποδόσφαιρό
μας, δείχνοντας μάλιστα αποφασισμέ-
νος να μείνει στον θρόνο του πρωτα-
θλητή Κύπρου και για περισσότερα
χρόνια. Ο νέος τίτλος πρωταθλήματος
είναι ο 7ος σερί και 28ος στην ιστορία
του συλλόγου. Είναι η ομάδα με τους
περισσότερους τίτλους πρωταθλήματος
στο νησί μας, ενώ με το 7ο συνεχόμενο
πρωτάθλημα πέτυχε μια νέα επίδοση
που πολύ δύσκολα θα μπορέσει άλλος
σύλλογος να ξεπεράσει. Κατέκτησε
δώδεκα πρωταθλήματα στα τελευταία
17 χρόνια. Φιλοδοξία των γαλαζοκιτρί-
νων της Λευκωσίας είναι να διευρύνουν
αυτό το σερί και την κυριαρχία τους.
Έχουν την ικανότητα και την εμπειρία
για να συνεχίσουν να κυριαρχούν. Στό-
χος του Ιταλού τεχνικού διευθυντή
Ντομένικο Τέτι και όλων όσοι ασχο-
λούνται με τον προγραμματισμό να
μην προβούν σε πολλές αλλαγές παι-
κτών, αλλά να κάνουν προσθήκες με
ποιοτικούς παίκτες για να μπορέσει
να βελτιωθεί ακόμη περισσότερο η
ομάδα. Η ενίσχυση των πρωταθλητών
θα στοχεύει περισσότερο στη στελέ-
χωση της επιθετικής γραμμής με πρω-
τοκλασάτους παίκτες, που να είναι
αποτελεσματικοί και θα δώσουν ου-
σιαστικές λύσεις. 

Σε ευρωπαϊκά πρότυπα
Οι επιτυχίες του ΑΠΟΕΛ μόνο τυ-

χαίες δεν είναι. Έφτασε και έμεινε
στην κορυφή, αφού οργανώθηκε σε
πλήρως επαγγελματικά πλαίσια και
στα πρότυπα των μεγάλων ευρωπαϊκών
συλλόγων. Έχτισε μεθοδικά, βάζοντας
πολύ γερές βάσεις, επένδυσε και επεν-
δύει σε νέους ταλαντούχους παίκτες
και ενίσχυσε με κάθε ευκαιρία τον χα-
ρακτήρα της ομάδας που κάνει σε μό-
νιμη βάση πρωταθλητισμό και διεκδικεί
κάθε χρόνο συμμετοχή του στους Ομί-
λους μιας εκ των δύο ευρωπαϊκών διορ-
γανώσεων. Στην περσινή σεζόν δεν
τα κατάφερε, όμως αυτό το καλοκαίρι
θα επιδιώξει να επιστρέψει στους ομί-
λους είτε του Τσάμπιονς Λιγκ είτε του
Γιουρόπα Λιγκ. Αυτός είναι ο μεγάλος
και αναγκαίος στόχος για την οικονο-
μική βιωσιμότητά του. Η κατάκτηση
του 28ου πρωταθλήματος στην ιστορία
της ομάδας και έβδομου διαδοχικού
για πρώτη φορά στα χρονικά του κυ-
πριακού ποδοσφαίρου, του δίνει τη
δυνατότητα και την ευκαιρία να κυ-
νηγήσει τη συμμετοχή του στους χρυ-
σοφόρους ομίλους του Τσάμπιονς Λιγκ.
Ένας στόχος πολύ δύσκολος (θα προ-
κριθούν στους ομίλους μόνο 4 από τις
πρωταθλήτριες που θα συμμετάσχουν
στα προκριματικά), αλλά όχι ανέφικτος. 

Ξεκινά ως «ισχυρός»
Ο ΑΠΟΕΛ με 25.500 βαθμούς συγ-

κομιδή θα είναι σίγουρα στους δυνατούς
στους πρώτους δύο προκριματικούς γύ-
ρους του Τσάμπιονς Λιγκ και ενδεχο-
μένως στον γ΄ προκριματικό γύρο εφό-
σον φυσικά καταφέρει να προκριθεί.
Για να συμβεί κάτι τέτοιο ο ΑΠΟΕΛ μάλ-
λον θα χρειαστεί να προκύψουν στους

προηγούμενους γύρους αποκλεισμοί
ομάδων, όπως οι Σέλτικ, Ντιναμό Ζάγ-
κρεμπ, Μπάτε Μπορίσοφ και Αστάνα.

Η πρόκριση της Τότεναμ στον τελικό
του Τσάμπιονς Λιγκ eague επηρεάζει
θετικά τον πρωταθλητή μας, ο οποίος
εκτός συγκλονιστικού απροόπτου θα
αρχίσει το ευρωπαϊκό του ταξίδι από
τον δεύτερο προκριματικό γύρο. Αν
ολοκληρωθεί (σήμερα, 12/5 θα διεξαχθεί
η τελευταία αγωνιστική) η Πρέμιερ Λιγκ
χωρίς να διαφοροποιηθούν δραματικά
τα υφιστάμενα βαθμολογικά δεδομένα,
ο ΑΠΟΕΛ θα κερδίσει έναν προκριματικό
γύρο. Θα ξεκινήσει δηλαδή την προ-
σπάθειά του από τον δεύτερο και όχι
από τον πρώτο προκριματικό γύρο.
Έτσι θα κερδίσει δύο εβδομάδες που
θα αξιοποιηθούν για να πάρουν οι πο-
δοσφαιριστές περισσότερες μέρες δια-
κοπών και η ομάδα θα έχει περισσότερες
μέρες για την προετοιμασία της. Επίσης,
θα υπάρχει μικρότερη πίεση του χρόνου
για τη συμπλήρωση του ρόστερ με καλές,
ποιοτικές προσθήκες. 

Η συμμετοχή του ΑΠΟΕΛ στον Β΄
προκριματικό γύρο του Τσάμπιονς Λιγκ,
αντί του Α΄, αναμένεται να οριστικο-
ποιηθεί σήμερα Κυριακή, όταν θα ολο-
κληρωθεί και το πρωτάθλημα της Πρέ-
μιερ Λιγκ. Η Τότεναμ βρίσκεται στην
4η θέση τρεις βαθμούς πάνω από την
Άρσεναλ. Για να αλλάξουν τα δεδομένα
θα πρέπει να πέσει στην 5η θέση. Για
να συμβεί αυτό θα πρέπει ηττηθεί από
την Έβερτον και ταυτόχρονα η Άρσεναλ
να κερδίζει την Μπέρνλι, καλύπτοντας
παράλληλα και τη διαφορά των οκτώ
τερμάτων έτσι ώστε να υπερτερεί στη
ισοβαθμία. Οι πιθανότητες για ένα τέτοιο
ακραίο σενάριο είναι ελάχιστες. 

Η κατάληψη της τέταρτης θέσης
στην Πρέμιερ Λιγκ από την Τότεναμ
φέρνει ένα ντόμινο ανακατατάξεων. Ο
πρωταθλητής της χώρας Νο11 πάει
απευθείας στους ομίλους, της Νο 13
στα πλέι οφ, της Νο 15 (Ελλάδα) στον
3ο προκριματικό, ενώ οι πρωταθλήτριες
των χωρών που βρίσκονται στις θέσεις
18-19 θα ξεκινήσουν από τον δεύτερο

γύρο. Η Κύπρος μας βρίσκεται στο Νο
19 της βαθμολογίας της UEFA. 

Αρχίζει 23 ή 24 Ιουλίου
Αν ο ΑΠΟΕΛ ξεκινούσε από τον πρώ-

το προκριματικό θα έδινε το πρώτο του
παιχνίδι στις 9 ή 10 Ιουλίου. Με τα νέα
δεδομένα οι «γαλαζοκίτρινοι» θα δώσουν
το πρώτο τους ματς στις 23 ή στις 24
Ιουλίου. Ο Πρόδρομος Πετρίδης είχε
αναφέρει πως η προετοιμασία θα αρχίσει
στις 14 Ιουνίου όμως με τα νέα δεδομένα
αναμένεται να αλλάξει η ημερομηνία.
Το βασικό στάδιο της προετοιμασίας
θα γίνει φέτος στην Αυστρία. Ο πρόεδρος
του ΑΠΟΕΛ είχε πει επίσης ότι υπήρχε
η σκέψη να παραχωρηθεί άδεια σε κά-
ποιους παίκτες πριν το τελικό κυπέλλου
με την ΑΕΛ προκειμένου να έχουν την
ευκαιρία να ξεκουραστούν. Αυτό όμως
τώρα μάλλον δεν θα γίνει καθώς θα με-
τατεθεί η ημερομηνία έναρξης της προ-
ετοιμασίας και έτσι θα υπάρχει χρόνος
για τους παίκτες, να πάρουν τις ανάσες
που χρειάζονται. 

Nα επιστρέψει στους ομίλους
Ο πρωταθλητής για 7η στη σειρά χρονιά ΑΠΟΕΛ, ονειρεύεται ξανά τα αστέρια του Τσάμπιονς Λιγκ

Οι ημερομηνίες που ενδιαφέρουν τους ΑΠΟΕΛίστες
18 Ιουνίου Κλήρωση 1ου και 2ου προκριματικού γύρου

22 Ιουλίου Κλήρωση 3ου προκριματικού γύρου

23–24 Ιουλίου Πρώτοι αγώνες 2ου προκριματικού

30–31 Ιουλίου Επαναληπτικοί αγώνες 2ου προκριματικού

5 Αυγούστου Κλήρωση πλέι οφ

6–7 Αυγούστου Πρώτοι αγώνες 3ου προκριματικού

13 Αυγούστου Επαναληπτικοί αγώνες 3ου προκριματικού

20–21 Αυγούστου Πρώτοι αγώνες των πλέι οφ

27–28 Αυγούστου Επαναληπτικοί αγώνες πλέι οφ

29 Αυγούστου Κλήρωση ομίλων

Μέσα στη σεζόν αμφισβητήθηκαν, πέρασαν δύσκολες στιγμές, όμως οι ποδοσφαιριστές του ΑΠΟΕΛ στο τέλος πανηγύρισαν.

Το βάρος της οργάνωσης του ποδοσφαι-
ρικού τμήματος και της επόμενης μέρας
πέφτει στους ώμους του Ντομένικο Τέτι.
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Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή
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Η εποχή που ζούμε χαρακτηρίζεται
από τη μεγάλη ανάπτυξη στον
χώρο της αυτοματοποίησης και
της τεχνητής νοημοσύνης. Αυτές
οι εξελίξεις επηρεάζουν ήδη την
αγορά εργασίας και θα την επη-
ρεάσουν ακόμα περισσότερο.
Υπολογίζεται ότι σε μερικές δε-
καετίες τα μισά επαγγέλματα θα
είναι πολύ διαφορετικά από τα
σημερινά. Στην Κύπρο το θέμα
αυτό συζητείται ελάχιστα. Ίσως
να επικρατεί η εντύπωση ότι πιο
πολύ από τις εξελίξεις επηρεά-
ζονται τα τεχνικά επαγγέλματα
και εφόσον ο τεχνικός τομέας δεν
είναι τόσο αναπτυγμένος, δεν
πρόκειται να υπάρξουν μεγάλες
αλλαγές. Όμως οι εξελίξεις σχετικά
με το τι μπορούν να κάνουν πια

οι μηχανές αφορούν ένα τεράστιο
εύρος επαγγελμάτων που εκτεί-
νεται και στα λεγόμενα επαγγέλ-
ματα του λευκού κολάρου. Κα-
ταρχάς, όσον αφορά το μέγεθος
των αλλαγών, που θα επέλθουν
σε μία ή δύο δεκαετίες, ίσως αυτή
να είναι ισοδύναμη με τη μηχα-
νοποίηση της γεωργίας ή την εί-
σοδο των κομπιούτερ στον επαγ-
γελματικό χώρο. Το πρώτο φαι-
νόμενο μείωσε κατά πολύ την
απασχόληση στη γεωργία, συνέβη
όμως σταδιακά με αποτέλεσμα
να μην επιφέρει άνοδο της ανερ-
γίας. Το δεύτερο φαινόμενο άλ-
λαξε τη μορφή πολλών επαγγελ-
μάτων. 

Ποια επαγγέλματα κινδυ-
νεύουν περισσότερο; Εκ πρώτης

όψεως εκείνα τα οποία έχουν
μέσα το στοιχείο της επαναλαμ-
βανόμενης εργασίας και πολύ πε-
ρισσότερο εκείνα που γίνονται
με τα χέρια. Για τη δήλωση αυτή,
όμως, υπάρχουν επιφυλάξεις. Μία
μηχανή ή ένα ρομπότ δεν μπορεί
να κάνει πολλές χειρωνακτικές
εργασίες μαζί, όπως το να κου-
ρέψει το γρασίδι, να βάψει τον
τοίχο και να οδηγήσει το αυτο-
κίνητο. Επίσης, κάποια επαγγέλ-
ματα θα μπορούσαν να αυτομα-
τοποιηθούν, αλλά αυτό θα είχε
κοινωνικό κόστος. Δεν θα ήθελε
κάποιος να τον σερβίρει ένα ρομ-
πότ, ούτε θα πήγαινε να παρα-
κολουθήσει ένα κονσέρτο που ο
βιολιστής θα είναι μια μηχανή.
Επίσης, υπάρχουν δουλειές του

λευκού κολάρου που σε μεγαλύ-
τερη έκταση θα διεκπεραιώνονται
από μηχανές, όπως η επεξεργασία
ή ανάλυση στοιχείων. Το πιο πι-
θανόν είναι ότι αλγόριθμοι σύν-
τομα θα καθορίζουν αν η τράπεζα
θα μας εγκρίνει ή όχι ένα δάνειο.

Γενικά σε μία ή δυο δεκαετίες
πολλά αυτοκίνητα θα κινούνται
χωρίς οδηγό, οι παραδόσεις θα
γίνονται από drones και οι αλγό-
ριθμοι θα είναι σε θέση να μας
δώσουν νομικές ή ιατρικές συμ-
βουλές. Πάντως, μια κατηγορία
επαγγελμάτων που δεν κινδυνεύει
δραματικά είναι όσα έχουν να
κάνουν με την προσωπική επαφή.
Σε αυτά περιλαμβάνονται τα ια-
τρικά και παραϊατρικά επαγγέλ-
ματα, οι γυμναστές, σερβιτόροι,

δάσκαλοι κ.λπ. Βεβαίως, θα αλ-
λάξουν πολλά από τα εργαλεία
αυτών των επαγγελμάτων. Υπάρ-
χουν φόβοι ότι με την εξέλιξη της
τεχνολογίας των έξυπνων μηχα-
νών και των ρομπότ πολλοί άν-
θρωποι θα βρεθούν χωρίς δουλειά.
Αν κρίνουμε, όμως, από το τι συ-
νέβη σε προηγούμενες μεγάλες
τεχνολογικές επαναστάσεις, αυτοί
οι φόβοι μάλλον είναι αβάσιμοι.
Εκείνο, όμως, που θα αλλάξει πολύ
είναι το τοπίο της αγοράς εργα-
σίας. Κάποια επαγγέλματα θα
εκλείψουν, άλλα θα πρωτοεμφα-
νιστούν και τα πιο πολλά θα αλ-
λάξουν. Γι’ αυτό χρειάζεται να
παρακολουθούμε τις εξελίξεις και
να προβληματιζόμαστε και στην
Κύπρο για τα θέματα αυτά. 

Θα υπάρξουν σημαντικές αλλαγές στην αγορά εργασίας

Μ. ΝΤΡΑΓΚΙ

To QE έχει
δημιουργήσει
10 εκατ. θέσεις
εργασίας

Σελ. 10

Κύπριος του εξωτερικού θα είναι
κατά πάσα πιθανότητα ο νέος
διευθύνων σύμβουλος της Τρά-
πεζας Κύπρου σε διαδοχή του
Τζων Πάτρικ Χούρικαν, ο οποίος
αποχωρεί τον Σεπτέμβριο. Το
όνομα του νέου CEO αναμένεται
να ανακοινωθεί αύριο ή μεθαύ-

ριο μαζί με τα αποτελέσματα
της Τράπεζας για το πρώτο τρί-
μηνο του 2019. 

Πληροφορίες της «Κ» ανέφε-
ραν ότι υπάρχει μεγάλη πιθα-
νότητα να δούμε στο πηδάλιο
της Τράπεζας Κύπρου, τον Κύ-
πριο τραπεζίτη και μη εκτελε-

στικό της μέλος, Ιωάννη Ζωγρα-
φάκη. Έχει 20 χρόνια εμπειρίας
στη Citibank σε Αμερική, Ηνω-
μένο Βασίλειο και Ελλάδα, ενώ
είναι και στην Εθνική Τράπεζα
της Ελλάδος μη εκτελεστικό μέ-
λος, την τράπεζα όπου διετέλεσε
διευθύνων σύμβουλος ο νέος

πρόεδρος της Τράπεζας Κύπρου,
Τάκης Αράπογλου. 

Δεύτερο πρόσωπο το οποίο εξε-
τάστηκε για τη θέση του διευθύ-
νοντα συμβούλου της Τρ. Κύπρου,
είναι ο νυν CEO της PQH, Ξάνθος
Βράχας, του Ενιαίου Ειδικού Εκ-
καθαριστή για όλα τα πιστωτικά

και χρηματοδοτικά ιδρύματα υπό
ειδική εκκαθάριση στην Ελλάδα. 

Τρίτο όνομα –αν και απομα-
κρυσμένο ως σενάριο- είναι ο δι-
ευθυντής Διεύθυνσης Αναδιάρ-
θρωσης & Ανάκτησης Χρεών της
Τράπεζας Κύπρου, Νίκολας Σκοτ
Σμιθ. Σελ. 3

Σε μια έμμεση αύξηση του κόστους δανεισμού προχώρησε η Τράπεζα της Τουρκίας, εξωθώντας τις τουρκικές τράπεζες να δανειστούν με
υψηλότερο επιτόκιο. Στόχος της είναι να στηρίξει την τουρκική λίρα, που εξακολουθεί να υποχωρεί μαζί με τα ομόλογα της χώρας. Ακόμη και οι
ριψοκίνδυνοι επενδυτές εγκαταλείπουν τους τουρκικούς τίτλους μετά την απόφαση για επαναληπτικές δημοτικές εκλογές στην
Κωνσταντινούπολη. Σελ. 9

Αύξηση επιτοκίων για στήριξη της τουρκικής λίρας Υπό τον φακό
της Moneyval
πάλι η Κύπρος
Ετοιμάζεται έκθεση

Στην τελική ευθεία βρίσκεται η
ετοιμασία της έκθεσης της Mo-
neyval που εξετάζει την εφαρ-
μογή των νομοθεσιών για την
καταπολέμηση της νομιμοποί-
ησης εσόδων από παράνομες
δραστηριότητες. Κλιμάκιο της
Moneyval θα εξετάσει κατά
πόσον η Κύπρος έχει υλοποι-
ήσει τις εισηγήσεις που είχαν
γίνει. Πηγές σημείωναν ότι η
έκθεση θα είναι θετική αλλά
θα γίνονται και κάποιες πα-
ραινέσεις. Σελ. 5

Μειώνουν
κόμβους 
και ρύπους
Εισήγηση πλοιοκτητών
Με μείωση των ταχυτήτων των
πλοίων θα μειωθούν και οι ρύποι
από τη ναυτιλία. Το θέμα τέθηκε
ενώπιον του Διεθνούς Ναυτι-
λιακού Οργανισμού. Όπως δή-
λωσε ο πρόεδρος της Κυπριακής
Ένωσης Πλοιοκτητών Ανδρέας
Χατζηγιάννης ο τομέας της ναυ-
τιλίας συγκεντρώνει μόλις το
1,5% των εκπομπών ρύπων στον
τομέα των μεταφορών. Σελ. 7

Η Τράπεζα Κύπρου βρήκε τον CEO της
Επικρατέστερος ο Ιωάννης Ζωγραφάκης - Στο shortlist και οι Ξάνθος Βράχας και Νίκολας Σμιθ

ΓΙΑΝΝΗΣ ΒΛΑΧΟΝΙΚΟΛΕΑΣ

Με επένδυση 10 εκατ. 
έρχεται η ΜΕΤΡΟ ΑΕΒΕ
Με επένδυση ύψους 10 εκατ. ευρώ, κατε-
βαίνει στην Κύπρο η ΜΕΤΡΟ ΑΕΒΕ, μέσω
της θυγατρικής της MCC Best Value Ltd .
Μέχρι τέλος του 2019 αναμένεται να λει-
τουργήσει το κατάστημα της εταιρείας στη
Λεμεσό. Συνέντευξη του γεν. διευθυντή
της εταιρείας Γιάννη Βλαχονικολέα. Σελ. 4

ΑΓΟΡΑ ΑΚΙΝΗΤΩΝ
Δεν αποτελεί αθέμιτο
ανταγωνισμό η απόκτηση
ακινήτων από το κράτος. Σελ. 12

Ασχολούνται με την απόκτηση
κατοικίας και παραμελούν
τα παιδιά τους. Σελ. 12

Cybarco: Ρεκόρ πωλήσεων
το 2019. Συνέντευξη
του Γιώργου Γεωργίου. Σελ. 3
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Σε ρυθμούς ΓεΣΥ
Η Ολομέλεια ενέκρινε τους πέντε τελευταίους
κανονισμούς που κατατέθηκαν στη Βουλή των
Αντιπροσώπων και ρυθμίζουν τη δευτερογενή
νομοθεσία για την εφαρμογή της πρώτης φάσης,
της πρωτοβάθμιας περίθαλψης του Γενικού Συ-
στήματος Υγείας. Οι κανονισμοί καθορίζουν το
πλαίσιο παροχής υπηρεσιών φροντίδας υγείας
από φαρμακοποιούς μέσω φαρμακείων στο ΓΕ-
ΣΥ, τον τρόπο αμοιβής τους, τη διαδικασία εγγρα-
φής τους στο ΓΕΣΥ και τη διαδικασία σύναψης
σύμβασης των φαρμακοποιών με τον Οργανισμό
Ασφάλισης Υγείας. Αναμένουμε τη σωστή εφαρ-
μογή του ΓεΣΥ.

••••
Κάνοντας υπολογισμούς
Συνεχίζουν ακάθεκτα οι αυξήσεις στα καύσιμα.
Στο αργό πετρέλαιο οι αυξήσεις από την αρχή
του χρόνου ανέρχονται στο 36,2%. Δεν έχει κα-
μία σημασία όμως. Όπως διατείνονται οι εταιρεί-
ες πετρελαιοειδών, τα καύσιμα που φτάνουν
στην αντλία του καταναλωτή είναι διυλισμένο
προϊόν, το οποίο δεν επηρεάζεται από την τιμή
του αργού πετρελαίου. Η τιμή του διυλισμένου
προϊόντος επηρεάζεται μόνο κατά 30% σε σχέ-
ση με τις αυξομειώσεις των τιμών του αργού
προϊόντος. Η στήλη όμως έχει μια απορία. Πώς
δικαιολογείται η αύξηση κατά 15 - 20 σεντ του
ευρώ η τιμή της βενζίνης; Έχει αυξηθεί η τιμή
της τιμής του αργού πετρελαίου διεθνώς κατά
45 - 60 σεντ;

••••
Brexit False alarm
Ισχυρή ώθηση έλαβε το πρώτο τρίμηνο του
2019 η οικονομία της Βρετανίας, σύμφωνα με
επίσημα στοιχεία που ανακοινώθηκαν την Πα-
ρασκευή, καθώς οι βιομηχανίες έσπευσαν να
ολοκληρώσουν τις παραγγελίες πριν από το
Brexit, το οποίο δεν ήλθε ποτέ. Το Ακαθάριστο
Εγχώριο Προϊόν (ΑΕΠ) αυξήθηκε σε τριμηνιαία
βάση κατά 0,5% το πρώτο τρίμηνο του 2019,
μετά από τον αργό ρυθμό του 0,2% που αυξή-
θηκε στα τέλη του 2018. Η αύξηση του ΑΕΠ
ήταν ανάλογη με τις προσδοκίες της Τράπεζας
της Αγγλίας. Ανάλογη πρακτική πρέπει να ακο-
λουθήθηκε πάντως και από τις μάντρες των αυ-
τοκινήτων στην Κύπρο, καθώς γέμισαν αυτοκί-
νητα από την Αγγλία. Βρε, λες να καθυστερούν
επίτηδες εκεί στα βόρεια;

••••
Αρχίζουν οι ποινικές για ΣΚΤ
Άντε να δούμε τι θα βγει από τη διεξαγωγή ποινι-

κών ανακρίσεων για συμπεριφορές προσώπων
σε συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα προ της κρα-
τικής ανακεφαλαιοποίησης του Συνεργατισμού,
αλλά και για επτά ζητήματα κατά τη μετά την ανα-
κεφαλαιοποίηση περίοδο. Το μενού έχει διαγρα-
φές μη εξυπηρετούμενων δανείων, παραχώρη-
ση δανείων, υπερχρέωση τόκων και τη συμφωνία
με την Altamira. Τουλάχιστον αυτά ήταν τα ση-
μεία που ζήτησε ο γενικός εισαγγελέας με επι-

στολή που απέστειλε στον αρχηγό της Αστυνο-
μίας.

••••
Τεστάρισμα οικονομίας
Την πρώτη έκθεση πεπραγμένων παρέδωσε το
Συμβούλιο Οικονομίας και Ανταγωνιστικότητας
Κύπρου στον υπουργό Οικονομικών Χάρη Γεωρ-
γιάδη. Στην έκθεση, σύμφωνα με την ανακοίνω-
ση, παρουσιάζονται οι κύριες εργασίες του Συμ-
βουλίου κατά το προηγούμενο έτος και η σχετική
πρόοδος, ενώ περιλαμβάνεται βασική πληροφό-
ρηση ως προς τη σύσταση, τον ρόλο, τις αρμοδιό-
τητες και τους στόχους, καθώς και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας του Συμβουλίου. Χαιρε-
τίζει τέτοιες ενέργειες η στήλη.

••••
Μουσαφίρηδες τη Δευτέρα
Από τη Δευτέρα και για τις επόμενες δύο εβδο-
μάδες θα έχουμε μουσαφίρηδες στην Κύπρο.
Είναι το κλιμάκιο της Moneyval, ώστε να ολο-
κληρώσουν το έργο που άρχισαν τον Μάιο του
2018. Υπενθυμίζουμε τις δηλώσεις της Χρυ-
στάλλας πως αν η Κύπρος δεν καταγράψει καλή
επίδοση στην έκθεση αυτή, «αλίμονό μας». Λες
και άκουγε τη μάνα του ένιωσε τότε ο Δήκτης
στην κατάμεστη αίθουσα της Επιτροπής Οικονο-
μικών.

A Π Ο Ψ Η  Του ΔΡΑ ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΤΣΑΚΙΡΗ

Οι επιπτώσεις 
του θαλάσσιου «Αττίλα»

A Π Ο Ψ Η  Του ΣΤΈΛΙΟΥ ΧΡΙΣΤΆΚΟΥ*

Η επερχόμενη τουρκική γεώτρηση
50 ν.μ. δυτικά της Πάφου σε σημείο
εντός της μη οριοθετημένης κυπρια-
κής ΑΟΖ αποτελεί τη σοβαρότερη
πρόκληση κατά της ανεξαρτησίας
και των κυριαρχικών δικαιωμάτων
της Κυπριακής Δημοκρατίας μετά
ίσως από την ανακήρυξη του Ψευ-
δοκράτους το 1983. Η Τουρκία δεν
δοκιμάζει μέσω του γεωτρύπανου
«Φατίχ» τις αντοχές μόνο της Λευ-
κωσίας, δοκιμάζει τα αποτρεπτικά
αντανακλαστικά και της Ελλάδας
και την αποφασιστικότητά της να
προασπίζει τα δικά της ζωτικά συμ-
φέροντα σε όλη τη θαλάσσια ζώνη
μεταξύ του 28ου και 32ου παραλ-
λήλου, που κατά την τουρκική διεκ-
δίκηση βρίσκεται εντός της δικής
της υφαλοκρηπίδας. Εάν η γεώτρηση
του «Φατίχ» ολοκληρωθεί άνευ κό-
στους το επόμενο –ανακηρυγμένο
από την 21η Απριλίου– βήμα της,
θα είναι η εκτέλεση γεωτρήσεων
εντός της οριοθετημένης κυπριακής
ΑΟΖ ακόμη και σε τεμάχια που έχουν
αδειοδοτηθεί σε διεθνείς πετρελαϊκές
εταιρίες με πιθανότερα τα τεμάχια
2, 3, 8 και 9 στα οποία «βρίσκεται»
η ΕΝΙ ή το τεμάχιο 7, ιδίως εάν δεν
αδειοδοτηθεί άμεσα στην Total. Η
επιλογή αυτή δεν είναι τυχαία η
Τουρκία θεωρεί ότι έχει την ΕΝΙ και
την Ιταλία του χεριού της. Στο τε-
μάχιο 3 το τουρκικό ναυτικό ταπεί-
νωσε τον Φεβρουάριο του 2018 Ρώμη,
Λευκωσία και ΕΝΙ, παρεμποδίζοντας
τη γεώτρηση της ΕΝΙ στο στόχο
«Σουπιά» χωρίς να επιβληθεί στην
Άγκυρα κανένα κόστος πέραν μιας
θετικής δήλωσης που εξέδωσε το
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο στα συμπε-
ράσματα του Μαρτίου 2018. Στη δή-
λωση αυτή δεν προειδοποιείτο καν
η Άγκυρα για την επιβολή κυρώσεων
εναντίον της, εάν συνεχίσει ή κλι-
μακώσει την επιθετικότητά της. Η
δήλωση υποστήριξης που έλαβε η
Κύπρος στο άτυπο συμβούλιο της
9ης Μαΐου 2019 επίσης δεν προει-
δοποιεί με μέτρα κατά της Τουρκίας.
Το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο και η ίδια
η Κύπρος ουσιαστικά θεωρούν δε-
δομένη τη γεώτρηση του «Φατίχ».
Την αποδέχονται ως τετελεσμένο
και επιφυλάσσονται να αντιδράσουν
μολονότι η Λευκωσία έχει κηρύξει
τον εαυτό της «υπό εισβολή». Θα
πρέπει να δούμε σε τι πρακτικά
μέτρα θα προχωρήσει μέσα στους
επόμενους δύο μήνες η Λευκωσία
και το σύνολο του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου για να αξιολογήσουμε αν
θα υπάρξει ουσιαστική αποτρεπτική
επίδραση επί της Τουρκίας. Το συμ-
πέρασμα που έβγαλε η Άγκυρα από
την κρίση της «Σουπιάς» τον Φε-
βρουάριο του 2018, αλλά και την
τότε αντίδραση της Ε.Ε., διευκόλυνε
την επιθετική κίνηση που τώρα επι-

χειρεί σε σημείο εντός της κυπριακής
υφαλοκρηπίδας, το οποίο διεκδικεί
από το 2012. Ωστόσο, από το 2012
η Λευκωσία ουδέποτε διευκρίνισε
τι εκείνη διεκδικεί σε αυτήν την πε-
ριοχή από φόβο μήπως προκαλέσει
την Τουρκία. Το έκανε κατόπιν εορ-
τής στις 4 Μαΐου 2019, την ημέρα
που ανακοινώθηκε ότι ξεκινάει το
«Φατίχ»! Η Λευκωσία γνωρίζει από
το 2014 ότι το σεισμογραφικό
«Μπαρμπαρός» πραγματοποιεί πα-
ράνομες σεισμογραφικές έρευνες
εντός και εκτός της οριοθετημένης
από την ίδια ΑΟΖ της. Ουδέν έκανε
για να το παρεμποδίσει. Ουδέν διε-
θνές ένταλμα σύλληψης εξέδωσε
εναντίον του «Μπαρμπαρός», των
μη τουρκικών συνοδευτικών του
πλοίων και των πληρωμάτων που
τα επάνδρωναν. Ακόμη και τώρα
που το «Μπαρμπαρός», ενεργώντας
ταυτόχρονα με το «Φατίχ», διενεργεί
σεισμογραφικές έρευνες εντός της
οριοθετημένης ΑΟΖ της, η Λευκωσία
δεν το απειλεί με διεθνή εντάλματα
σύλληψης, λες και το «Μπαρμπαρός»
διενεργεί σεισμικές έρευνες για την
ίδια! Η αλλαγή σε ένα δόγμα ανά-
σχεσης και αποτροπής δεν είναι
ούτε αυτόματη, ούτε εύκολη, αλλά
είναι πλέον επιβεβλημένη εάν θέ-
λουμε να αποτρέψουμε την πλήρη
αποθράσυνση της Τουρκίας που θα
αυξήσει δραματικά τις πιθανότητες
μιας ανοικτής πλέον σύρραξης με
όρους που θα ορίσει ο επιτιθέμενος.
Αυτό δεν ισχύει μόνο για την Κύπρο.
Ισχύει και για την Ελλάδα. Διότι τα
λάθη που έκανε η Λευκωσία τα επα-
ναλαμβάνει και η Αθήνα σε ό,τι αφο-
ρά τα όρια της ελλαδικής υφαλο-
κρηπίδας στη Ν.Α. Μεσόγειο. Οι
συντεταγμένες αυτών των ορίων εί-
ναι έτοιμες από το 2012, αλλά και
πάλι δεν κατατέθηκαν από φόβο μή-
πως προκληθεί η Τουρκία. Εάν δεν
επιβληθεί τώρα κόστος στην Τουρκία
μέσω άσκησης βέτο στην έναρξη
της διαπραγμάτευσης για την ανα-
βάθμιση της τελωνειακής της ένωσης
με την Ε.Ε. (κάτι που γίνεται μονο-
μερώς), εάν δεν επιβληθεί κόστος
μέσω της επιδίωξης του παγώματος
εκταμίευσης των προενταξιακών
κονδυλίων για τα έτη 2019-2020, μέ-
σω της επιδίωξης παγώματος των
χρηματοδοτήσεων της Ευρωπαϊκής
Τράπεζας Επενδύσεων προς την
Τουρκία και μέσω της επιβολής κυ-
ρώσεων στα άμεσα εμπλεκόμενα
φυσικά και νομικά πρόσωπα στη
γεώτρηση του «Φατίχ» και την εξε-
ρεύνηση του «Μπαρμπαρός», τότε
θα αποθρασύνουμε δεν θα κατευ-
νάσουμε το «θηρίο».
Ο δρ Θεόδωρος Τσακίρης είναι
επίκουρος καθηγητής Γεωπολιτικής &
Ενεργειακής Πολιτικής του
Πανεπιστημίου Λευκωσίας.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Ελαστική προσφορά
Ελαστική προσφορά πα-
ρουσιάζουν τα αγαθά και
οι υπηρεσίες των οποίων η
μεταβολή στην προσφε-
ρόμενη ποσότητά τους εί-
ναι μεγαλύτερη από τη με-
ταβολή στην τιμή τους. Δη-

λαδή, η αύξηση (μείωση) της τιμής τους
οδηγεί σε αύξηση (μείωση) της προσφε-
ρόμενης ποσότητάς τους, αλλά σε μεγα-
λύτερο βαθμό.  

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

«Μου αρέσει η Κύπρος», δήλωσε το διάσημο ρομπότ Σοφία, και κάπως έτσι η χώρα μας μπήκε
στον χάρτη του κόσμου της τεχνητής νοημοσύνης. Η Σοφία επισκέφθηκε το φεστιβάλ Reflect, το
μεγαλύτερο φεστιβάλ για το μέλλον στη Νότια Ευρώπη και Μέση Ανατολή, που διοργανώθηκε στη
Λεμεσό.

Τεχνητή νοημοσύνη: Τρία ψέματα και μία αλήθεια
Ψέμα #1: Οι υπολογιστές είναι τόσο
έξυπνοι που θα ελέγχουν τους αν-
θρώπους και θα κατακτήσουν τον
πλανήτη. Αυτό το ψέμα αναφέρεται
στη γενική τεχνητή νοημοσύνη,
που αφορά υπολογιστές που σκέ-
φτονται σαν άνθρωποι και αποκτούν
κάποιου είδους «συνείδηση» ή «αυ-
τογνωσία», που τους επιτρέπει να
αναλαμβάνουν πρωτοβουλίες και
να λειτουργούν αυτόνομα. Οσο και
αν αποτελεί ένα καυτό θέμα στην
επιστήμη και στην έρευνα, απέχουμε
δεκαετίες από κάποιου τέτοιου είδους
μηχανή. Αυτό που μας παρασύρει
να νομίζουμε ότι είμαστε κοντά σε
μια τόσο έξυπνη μηχανή, είναι κάτι
που ήδη υλοποιείται με επιτυχία και
αφορά τη λειτουργικότητα των μη-
χανών σε θέματα περιορισμένης τε-
χνητής νοημοσύνης.

Παραδείγματα με καλά αποτελέ-
σματα είναι η αναγνώριση εικόνων,
η αναγνώριση φωνής και μετάφραση,
που στην ουσία απαιτούν αναγνώ-
ριση μοτίβων. Βλέπουμε για παρά-
δειγμα μια μηχανή να κερδίζει τον
παγκόσμιο πρωταθλητή στο σκάκι,
ή να κερδίζει το δημοφιλές (και δύ-
σκολο) Jeopardy ή ακόμα και στο
παιχνίδι Go και νομίζουμε ότι αυτή
είναι μια πολύ έξυπνη μηχανή που
μπορεί να σκέφτεται σαν τον άν-
θρωπο. Σωστό μεν, αλλά μόνο για
το πολύ περιορισμένο πεδίο που
αφορά το συγκεκριμένο παιχνίδι με
τους κανόνες και περιορισμούς του!
Αξίζει να αναφερθεί ότι μέχρι την
πρώτη νίκη της μηχανής, το Go ήταν
ένας από τους πιο δύσκολους αντι-
πάλους της τεχνητής νοημοσύνης
λόγω της μεγάλης πολυπλοκότητάς
του και του τεράστιου αριθμού πι-
θανών κινήσεων.

Το Go είναι ένα στρατηγικό επι-
τραπέζιο παιχνίδι που παίζεται κυ-
ρίως στην Ανατολική Ασία –Κίνα,
Ιαπωνία, Κορέα κ.λπ.– και θεωρείται
ότι ξεπερνά σε βάθος άλλα παιχνίδια
σαν το σκάκι. Μια μηχανή τεχνητής

νοημοσύνης που κερδίζει στο Go
(που υπάρχει), δεν σημαίνει ότι έχει
την ευφυΐα να κερδίσει και στο σκάκι
ή στην ντάμα, γιατί χρειάζεται άλλους
είδους κανόνες και «εκπαίδευση».
Είναι γεγονός ότι η μηχανή μαθαίνει
μόνη της και αυτός είναι ο λόγος
που ο χρόνος εκμάθησης είναι πολύ
μικρός και η «αντίληψή» της εξε-
λίσσεται πολύ γρήγορα. Η μηχανή
μπορεί να κάνει εκατομμύρια προ-
σομοιώσεις, παίζοντας με αντίπαλο
τον εαυτό της μέσα σε μερικές ώρες
και αυτό αποτελεί και το μεγαλύτερο
πλεονέκτημά της. Δεν παύει όμως,
αυτή η νοημοσύνη να περιορίζεται
στο συγκεκριμένο πεδίο εκμάθη-
σης.

Ψέμα #2: Η τεχνητή νοημοσύνη
υλοποιείται πολύ εύκολα, όταν υπάρ-
χουν αρκετά δεδομένα. Πολλοί άν-
θρωποι ισχυρίζονται –λανθασμέ-
να– ότι μια μηχανή τεχνητής νοη-
μοσύνης μπορεί να καταλήξει σε
μια σωστή λύση χρησιμοποιώντας
ισχυρούς αλγόριθμους μηχανικής
μάθησης, αρκεί να την τροφοδοτή-
σουμε με πολλά δεδομένα. Αυτό απέ-
χει πολύ από την αλήθεια, η οποία
είναι ότι η ποιότητα των δεδομένων
είναι πολλαπλάσια πιο σημαντική
από την ποσότητα των δεδομένων.
Κάθε αλγόριθμος είναι σαν μια αυ-
τόνομη εφαρμογή υπολογιστή και
για να λειτουργήσει σωστά απαι-
τούνται σωστά δεδομένα.

Aξίζει να σημειωθεί ότι ένα μεγάλο
μέρος της έρευνας στην τεχνητή
νοημοσύνη στρέφεται σε λύσεις και
μοντέλα που μπορούν να αιτιολο-
γήσουν την απόφασή τους και να
καταδείξουν πώς κατέληξαν σε αυ-
τήν. Επειδή ο τρόπος λήψης απο-
φάσεων δεν σχετίζεται καθόλου με
τον ανθρώπινο τρόπο σκέψης, αν
δεν ξέρουμε πώς σκέφτονται και
πώς καταλήγουν σε κάποιο συμπέ-
ρασμα, αυτό αποτελεί τεράστιο πρό-
βλημα για τις μελλοντικές αποφά-
σεις.

Ψέμα #3: Οι μηχανές τεχνητής
νοημοσύνης θα μας πάρουν τις δου-
λειές. Κάθε φορά που εξελισσόταν
μια βιομηχανική επανάσταση (σή-
μερα βιώνουμε την 4η Βιομηχανική
Επανάσταση), οι άνθρωποι ανησυ-
χούσαν για τις θέσεις εργασίας και
την πιθανή ανεργία στο μέλλον, κάτι
που είναι απολύτως φυσιολογικό.
Τώρα, η αυτοματοποίηση εργασιών
οδηγεί σε αντίστοιχους προβλημα-
τισμούς, ιδιαίτερα για τις εργασίες
που αυτοματοποιούνται εύκολα και
είναι θέσεις χαμηλής ειδίκευσης.
Τα τελευταία 200 χρόνια πολλές από
τις τεχνολογικές εξελίξεις στόχευαν
στην αυτοματοποίηση και αντικα-
τάσταση του εργατικού δυναμικού
(π.χ. τρακτέρ, γραμμές παραγωγής,
υπολογιστές κ.λπ.). Παρ’ όλα αυτά,
το ποσοστό του ενήλικου πληθυσμού
που συμμετέχει στην αγορά εργασίας
αυξάνεται σταθερά, κάθε δεκαετία.

Δύο παραδείγματα από το πα-
ρελθόν καταδεικνύουν πόσο ανε-
πιτυχείς είναι οι προβλέψεις για την
ανεργία από την εξέλιξη της τεχνο-
λογίας. Το πρώτο αφορά την αγρο-
τική παραγωγή. Το 1900 το 40% των
θέσεων εργασίας στις ΗΠΑ ήταν
στην αγροτική παραγωγή. Σήμερα,
το ποσοστό αυτό είναι 2% και αυτό
το μικρό ποσοστό τρέφει 320 εκα-
τομμύρια ανθρώπους. Πού πήγαν
όλοι αυτοί οι αγρότες; Σε άλλες ερ-
γασίες, που δημιούργησαν οι τεχνο-
λογικές εξελίξεις.

Το δεύτερο παράδειγμα αφορά
τις θέσεις εργασίας σε βιβλιοθήκες.
Το 1992 υπήρχαν στις ΗΠΑ 8.946
βιβλιοθήκες που απασχολούσαν
110.000 εργαζομένους, από τους
οποίους 36.000 βιβλιοθηκονόμους.
Μετά ιδρύθηκαν η Amazon (1994),
η Google (1998) και το 2017 παρου-
σιάστηκε το Kindle. Το 2012 υπήρχαν
9.082 βιβλιοθήκες, με 137.000 ερ-
γαζομένους και 47.000 βιβλιοθηκο-
νόμους.

Και η μία αλήθεια για την τεχνητή

νοημοσύνη: Μας απαλλάσσει από
τις εργασίες ρουτίνας και τις επικίν-
δυνες δραστηριότητες, βελτιώνοντας
την καθημερινότητα της ζωής μας
και την αποτελεσματικότητα της
εργασίας μας. Πολύ πρόσφατα χα-
ρακτηριστικά παραδείγματα είναι
το ρομπότ «Κολοσσός» πυροσβέστης
στη Νοτρ Νταμ, η βοήθεια της τε-
χνητής νοημοσύνης στη διάσωση
σπάνιων ειδών, τα ιατρικά επιτεύγ-
ματα από μηχανές τεχνητής νοη-
μοσύνης, οι εφαρμογές μετάφρασης
σε κάθε γλώσσα και μία σειρά άλλα
μικρά ή μεγάλα επιτεύγματα.

Αυτό που είναι εντυπωσιακό,
είναι το εκθετικό αποτέλεσμα που
προκύπτει από τη συνεργασία αν-
θρώπου-μηχανών τεχνητής νοημο-
σύνης. Είναι εύλογο αποτέλεσμα
της χρήσης της τεχνολογίας, υπο-
λογιστών, έξυπνων κινητών και In-
ternet που μας υποβοηθά τις τελευ-
ταίες δεκαετίες να ζούμε καλύτερα,
με μεγαλύτερη ασφάλεια και να εί-
μαστε πιο αποτελεσματικοί στην
εργασία μας. Αυτό μας οδηγεί στη
συλλογική νοημοσύνη ομάδων αν-
θρώπων και ανθρώπων-μηχανών.

Είναι δεδομένο ότι οι άνθρωποι
πρέπει να αποκτούν ολοένα και πε-
ρισσότερες ψηφιακές δεξιότητες,
κάτι απολύτως απαραίτητο σε ένα
κόσμο που γίνεται όλο και πιο ψη-
φιακός. Ας ενισχύσουμε λοιπόν τις
δεξιότητές μας με βάση την πραγ-
ματικότητα που ζούμε και ας δούμε
το μέλλον ούτε ουτοπικά, ούτε δυ-
στοπικά, αλλά ρεαλιστικά και λαμ-
βάνοντας πάντα υπόψη το λεγόμενο
«παράδοξο του Πολάνυι», που ανα-
φέρει ότι «γνωρίζουμε περισσότερα
από αυτά που μπορούμε να εξηγή-
σουμε»!

* Ο κ. Στέλιος Χριστάκος είναι
σύμβουλος επιχειρήσεων και μέλος του
Δ.Σ. του Συνδέσμου Επιχειρήσεων
Πληροφορικής & Επικοινωνιών
Ελλάδος (ΣΕΠΕ).
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ΤΕΡAΣΤΙΑ η δυναμική που παρουσιάζει ο τομέας
των ακινήτων στην Κύπρο, αναφέρει ο Sales
Director της Cybarco Γιώργος Γεωργίου. Μέσα
σε αυτό το ευνοϊκό περιβάλλον για την ανά-
πτυξη ακινήτων, η εταιρεία Cybarco συνεχίζει
τις εργασίες για την ολοκλήρωση του Trilogy,
του Akamas Bay Villas, του Castle Residences
στην μαρίνα Λεμεσού και του Aktea Residences
2. Επόμενο μεγάλο έργο της εταιρείας, το Li-
massol Greens, για το οποίο αναζητούνται
εναλλακτικοί τρόποι χρηματοδότησης σε συ-
νεργασία με επενδυτές. Ο κ. Γεωργίου κάνει
ιδιαίτερη αναφορά στην περίπτωση του Tri-
logy, για το οποίο ήδη οι πωλήσεις έχουν
φτάσει τα 124 εκατ. ευρώ. Όπως αναφέρει,
τα μηνύματα που φτάνουν από το ενδιαφέρον
των αγοραστών, δείχνουν ότι η φετινή χρονιά,
θα είναι χρονιά ρεκόρ για τις πωλήσεις στο
Trilogy. 

-Πώς προχωρούν οι πωλήσεις διαμε-
ρισμάτων και γραφείων στον Trilogy; Ποια
τα μηνύματα που λαμβάνετε από την
αγορά της Κύπρου και του εξωτερικού
για το συγκεκριμένο έργο;  

-Είμαστε πολύ ικανοποιημένοι με την πο-
ρεία των πωλήσεων καθώς, μέσα σε λιγότερο
από ένα χρόνο, έχουν γίνει πωλήσεις και κρα-
τήσεις άνω των €124 εκατομ. για τα πολυτελή
διαμερίσματα και γραφεία, που αντιστοιχούν
σε ένα ποσοστό πάνω από το 40% των ακι-
νήτων των δυο μπροστινών πύργων. Τα εξαι-
ρετικά σχεδιασμένα, ευρύχωρα διαμερίσματα
και γραφεία με θέα στη θάλασσα προσφέρουν
μια μοναδική ευκαιρία επένδυσης σε παρα-
θαλάσσια ακίνητα σε μια προνομιακή τοπο-
θεσία, με κορυφαίες εγκαταστάσεις και σε
πολύ ανταγωνιστικές τιμές. Ενδεικτικά, οι
τιμές των διαμερισμάτων τριών υπνοδωματίων
ξεκινούν από € 1.250.000 (€ 5.500 ανά τετρα-
γωνικό μέτρο). Τα μηνύματα τόσο από την
εγχώρια αγορά, όσο και από το εξωτερικό
είναι θετικά και πολύ ενθαρρυντικά, και θα
έλεγα με βεβαιότητα ότι τη φετινή χρονιά θα
πετύχουμε ρεκόρ πωλήσεων στο Trilogy. 

-Από πού προέρχεται το αγοραστικό
ενδιαφέρον για το έργο; 

-Τα διαμερίσματα και γραφεία του Trilogy
απευθύνονται σε απαιτητικούς αγοραστές,
τόσο από την Κύπρο, όσο και από το εξωτερικό.
Οι μέχρι στιγμής αγοραστές προέρχονται από
την Κύπρο, τη Ρωσία, τη Βορειοανατολική
Ασία, τη Μέση Ανατολή, την Ευρώπη και τη
Βόρειο Αμερική. Οι πλείστοι πελάτες μας θέ-
λουν να επενδύσουν σε ακίνητα που τους δί-
νουν τη δυνατότητα να ζουν, να εργάζονται
και να περνούν τον ελεύθερό τους χρόνο σε
ένα προορισμό στην καρδιά της πόλης, που
τους προσφέρει παράλληλα ασφάλεια και

προστασία της ιδιωτικότητάς τους, μαζί με
όλες τις ανέσεις που χρειάζονται. Οι πελάτες
μας, οι οποίοι επιλέγουν το Trilogy για επέν-
δυση, αναμένεται να επωφεληθούν από το
υψηλό ποσοστό απόδοσης της επένδυσης
που υπολογίζουμε ότι θα έχουν οι ενοικιάσεις
διαμερισμάτων και γραφείων στο Trilogy και
από την άνοδο της αξίας των ακινήτων, αφού
στα αρχικά στάδια του έργου αγοράζουν σε
πολύ ανταγωνιστικές τιμές, που όπως ανέφερα
πιο πάνω ξεκινούν από €5.500 ανά τετραγω-
νικό μέτρο, και με την ωρίμανση του έργου
οι τιμές αυτές θα ανεβούν. Οι επενδύσεις που
συνδέονται με το πρόγραμμα πολιτογραφή-
σεων της Κυπριακής Δημοκρατίας έχουν σί-
γουρα βοηθήσει. Δεν παύει όμως να είναι ση-
μαντικό για τους επενδυτές να αγοράζουν τα
ακίνητά τους στην Κύπρο από εταιρείες που
είναι γνωστές για τη σταθερότητα, τη συνέπεια
και την αξιοπιστία, χαρακτηριστικά για τα
οποία είναι γνωστή η Cybarco, η εταιρεία
που βρίσκεται πίσω από το Trilogy. Η μακρά
ιστορία ακεραιότητας, η φήμη για την έγκαιρη
ολοκλήρωση των έργων και τα υψηλά πρότυπα
ποιότητας της Cybarco έχουν κερδίσει την
εμπιστοσύνη των επενδυτών και όλα αυτά
την έχουν κάνει ξεχωρίζει από τον ανταγω-
νισμό και να πετυχαίνει ρεκόρ πωλήσεων σε
όλα τα έργα της.

-Τι κάνει το Trilogy να διαφέρει από
τα υπόλοιπα ψηλά κτήρια;

-Με τη χρηματοδότηση του έργου να είναι
εξασφαλισμένη και με μια ομάδα έμπειρων
διεθνών συμβούλων να έχουν αναλάβει το
σχεδιασμό και την ανάπτυξή του, το Trilogy
είναι ένα από τα μεγαλύτερα high-rise έργα
στην περιοχή της Μεσογείου και το μοναδικό
έργο μεγάλης κλίμακας στο νησί του οποίου
οι κατασκευαστικές εργασίες ξεκίνησαν πριν
την έναρξη των πωλήσεων ακινήτων. Το έργο
αποτελεί μια μεικτή ανάπτυξη, κόστους €350
εκατομμυρίων, και χαρακτηρίζεται ως το από-
λυτο μέρος για διαβίωση, εργασία και αναψυχή
(live, work & play). Δεν αποτελεί μόνο ένα
οικοσύστημα με πολυτελή διαμερίσματα και
γραφεία, αλλά και ένα παραθαλάσσιο, ελκυ-
στικό προορισμό στην καρδιά της Λεμεσού,
με όλες τις ανέσεις και υπηρεσίες πεντάστερου
ξενοδοχείου. Οι τρεις εντυπωσιακοί πύργοι,
36, 37 και 39 ορόφων, περιλαμβάνουν πολυτελή
διαμερίσματα, ενώ το West Tower διαθέτει
και υπερσύγχρονους, ευρύχωρους γραφειακούς
χώρους, όλα με θέα τη θάλασσα. Ο κάθε
πύργος συμπληρώνεται με ιδιωτικές εγκατα-
στάσεις spa και γυμναστήριο. Οι τρεις πύργοι
μοιράζονται επίσης έναν ιδιωτικό εξωτερικό
χώρο 7.500 τ.μ. με πισίνα, pool-bar, γήπεδο
τένις, παιχνιδότοπο και τοπιοτεχνημένους

κήπους, για αποκλειστική χρήση από τους
ιδιοκτήτες, αλλά και μια δημόσια πλατεία
6.850 τ.μ. με ποιοτικά εστιατόρια και κατα-
στήματα στην οποία θα έχουν πρόσβαση όλοι
οι επισκέπτες. Πρόκειται για μια ανάπτυξη
η οποία καταλαμβάνει μόνο το 12% του συ-
νόλου του οικοπέδου μεγέθους 21.500 τ.μ.
Στο έργο θα προσφέρονται υπηρεσίες con-
cierge για την ικανοποίηση όλων των αναγκών
των ενοίκων, όπως και υπηρεσία η οποία θα
αναλαμβάνει τις ενοικιάσεις των ακινήτων
των ιδιοκτητών. Tέλος η ομάδα του Property
Management θα διασφαλίζει ότι όλα θα κυλούν
ομαλά και θα ελέγχει την κατάσταση των ακι-
νήτων και των εγκαταστάσεων.

-Σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι κατα-
σκευαστικές εργασίες στο Trilogy;

-Οι κατασκευαστικές εργασίες στο Trilogy
Limassol Seafront προχωρούν βάσει χρονο-
διαγράμματος. Μέχρι σήμερα, έχουν ολοκλη-
ρωθεί ο διαφραγματικός τοίχος της πρώτης
φάσης, το σύστημα αποστράγγισης του νερού,
η πασσάλωση του West και East Tower, και
η ανύψωση των δυο οικοδομικών γερανών.
H κατασκευή του διαφραγματικού τοίχου της
δεύτερης φάσης και η πασσάλωση των υπο-
γείων βρίσκονται σε εξέλιξη. Το West Tower
θα είναι ο πρώτος πύργος που θα ολοκληρωθεί
στα τέλη του 2021 και θα ακολουθήσει το
East Tower στις αρχές του 2022. Θα ήθελα
να διευκρινίσω ότι τοTrilogy Limassol Seafront
εκτελεί όλες τις εργασίες εντός και εκτός ερ-
γοταξίου απολύτως νομότυπα και τηρώντας
τους όρους των εκάστοτε αδειών και τις υπο-
δείξεις των Αρμοδίων Αρχών, λαμβάνοντας
όλα τα απαραίτητα μέτρα και προφυλάξεις
σε κάθε στάδιο.

Ολοκληρώνεται το 2020
η μαρίνα Λεμεσού

-Πώς προχωρούν τα άλλα έργα της Cy-
barco;

-Στη Μαρίνα Λεμεσού - τον καθιερωμένο
προορισμό για πολυτελή σκάφη - λιγοστές
επαύλεις και διαμερίσματα είναι πλέον δια-
θέσιμα προς πώληση. Από το σύνολο των 285
οικιστικών μονάδων της εν λόγω ανάπτυξης,
οι τελευταίες 30 παραθαλάσσιες κατοικίες,
ενσαρκώνουν πλήρως την ιδέα του να ζει κα-
νείς «πάνω στη θάλασσα». Οι ετοιμοπαράδοτες
επαύλεις του συγκροτήματος Island Villas
διαθέτουν τις δικές τους θέσεις ελλιμενισμού,
κήπο και πισίνα, ενώ τα πολυτελή διαμερί-
σματα στο Castle Residences, που περιβάλ-
λονται από νερό, βρίσκονται υπό κατασκευή,
με την παράδοσή τους να προγραμματίζεται
τον Απρίλιο του 2020. Η παράδοση του Castle

Residences θα σηματοδοτήσει και την ολο-
κλήρωση του έργου. Στην πιο ειδυλλιακή πε-
ριοχή της Κύπρου, κοντά στη χερσόνησο του
Ακάμα, βρίσκεται το Akamas Bay Villas, ένα
ιδιωτικό καταφύγιο φυσικής ομορφιάς. Η κα-
τασκευή της δεύτερης φάσης του πολυτελούς
έργου βρίσκεται σε εξέλιξη, μετά την επιτυχή
ολοκλήρωση και πώληση της πρώτης φάσης.
Η απρόσκοπτη θέα της καταγάλανης θάλασσας
και του απέραντου ουρανού συνδυάζεται με
την αρμονική αρχιτεκτονική και τον εξαιρετικό
σχεδιασμό των δώδεκα επαύλεων που ανήκουν
στη δεύτερη φάση έργου, τοποθετημένες σε
τοπιοτεχνημένα οικόπεδα μέχρι 1.640m2, με
τιμές που ξεκινούν από περίπου €5.000 ανά
τετραγωνικό. Τέλος, στο Aktea Residences
2, ένα μικρό έργο διαμερισμάτων στην καρδιά
της Λεμεσού και μόλις 250μ. από τη θάλασσα,
έχουμε πωλήσει τα 16 από τα 33 διαμερίσματα,
πριν καν ξεκινήσουμε τις κατασκευαστικές
εργασίες. Πρόκειται για άψογα σχεδιασμένα
διαμερίσματα 1, 2 και 3 υπνοδωματίων, με
μεγάλες βεράντες με θέα προς τη θάλασσα
και με κοινόχρηστη πισίνα στο ισόγειο. Οι
τιμές των διαμερισμάτων στο Aktea Residences
2 ξεκινούν από €360.000.

-Ποια τα επόμενα έργα τα οποία ετοι-
μάζει η εταιρεία; 

-Το επόμενο μεγάλο έργο που σχεδιάζεται
από τον Όμιλο Λανίτη είναι το Limassol
Greens για το οποίο έχουν εξασφαλιστεί οι
αναγκαίες κυβερνητικές αδειοδοτήσεις για
το master plan του έργου και τώρα βρίσκεται
στο στάδιο μελέτης των εναλλακτικών τρόπων
χρηματοδότησής του σε συνεργασία με επεν-
δυτές. Πρόκειται για ένα σύνθετο έργο που
περιλαμβάνει ακίνητα, γήπεδο γκολφ, χώρους
αναψυχής, καθώς και εμπορικούς χώρους με
εστιατόρια και καταστήματα. Το Limassol
Greens θα αναπτυχθεί σε ιδιόκτητη γη του
αγροκτήματος Λανίτη στη Δυτική Λεμεσό
και συνορεύει με άλλες μεγάλες αναπτύξεις
της περιοχής, όπως το καζίνο, το Mall και το
waterpark.

-Ποια τα κύρια χαρακτηριστικά της κυ-
πριακής αγοράς ακινήτων; 

-Η αγορά ακινήτων στην Κύπρο χαρακτη-
ρίζεται από μια σταθερή αναζωογόνηση. Θε-
ωρούμε ότι λόγω των πολλαπλών πλεονεκτη-
μάτων της Κύπρου και του τρόπου ζωής που
προσφέρει, ο τομέας των ακινήτων εξακο-
λουθεί να παρουσιάζει μεγάλη δυναμική. Οι
αναπτύξεις ακινήτων έχουν θετική επίδραση
στην οικονομία, αφού δημιουργούν εκατον-
τάδες θέσεις εργασίας, αναζωογονούν την
περιοχή στην οποία αναπτύσσονται και προ-
σελκύουν υψηλότερης ποιότητας τουρισμό.

Ρεκόρ πωλήσεων για την Cybarco το 2019
Ορόσημο το 2022 για το Trilogy αναφέρει ο Sales Director της Cybarco Γιώργος Γεωργίου και ξεδιπλώνει τα επόμενα βήματα της εταιρείας

Στο Trilogy θα προσφέρονται
υπηρεσίες concierge για την
ικανοποίηση όλων των αναγ-
κών των ενοίκων, όπως και
υπηρεσία η οποία θα ανα-
λαμβάνει τις ενοικιάσεις των
ακινήτων των ιδιοκτητών.

Πέραν των 124 εκατ. ευρώ οι πωλήσεις γραφεί-
ων και διαμερισμάτων στον Trilogy σε λιγότερο
από ένα χρόνο, με τους αγοραστές να προέρ-
χονται από Κύπρο, Ρωσία, Βορειοανατολική
Ασία, Μέση Ανατολή, Ευρώπη και Βόρειο Αμερι-
κή, αναφέρει ο Sales Director της Cybarco Γιώρ-
γος Γεωργίου.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Σε γνώριμαπρόσωπα αναζητεί η Τρά-
πεζα Κύπρου τον νέο της διευθύ-
νοντα σύμβουλο. Ο χρόνος για τον
νυν διευθύνοντα σύμβουλο, Τζον
Πάτρικ Χούρικαν τελειώνει, αφού
τον Σεπτέμβριο του 2019 θα πρέπει
να έχει αποχωρήσει και να «ανηφο-
ρίσει» προς το Ηνωμένο Βασίλειο
για να αναλάβει τα καινούργια του
καθήκοντα στην εταιρεία πιστωτικών
πληρωμών. Ωστόσο, ο ιρλανδός τρα-
πεζίτης έχει αναφέρει πως θα χρει-
αστεί μεταβατική περίοδος, στην
οποία ο ίδιος μαζί με τον νέο διευ-
θύνοντα σύμβουλο θα πρέπει να συ-
νυπάρξουν και να γίνει μια ομαλή

μετάβαση. Αν και η διαδικασία εξεύ-
ρεσης του νέου προσώπου που θα
αντικαταστήσει τον κ. Χούρικαν έχει
ανατεθεί σε ειδική εταιρεία εξεύρεσης
προσώπων για τρίτες εταιρείες, ονό-
ματι EgonZehnder, ο νέος διευθύνων
σύμβουλος της Τράπεζας Κύπρου
μάλλον θα έχει περάσει ξανά τις πόρ-
τες του κτηρίου της Αγίας Παρα-
σκευής. Οι συνεντεύξεις για την
εξεύρεση των κατάλληλων προσώ-
πων γίνονται το τελευταίο διάστημα
στο Λονδίνο, με αρκετά άτομα εντός
της τράπεζας να παρακολουθούν
επίμονα τις αεροπορικές λίστες.
Όποιο ηχηρό «τραπεζικό όνομα» εμ-
περιέχεται στις αεροπορικές λίστες
με κατεύθυνση το Λονδίνο, τότε αυ-
τομάτως θεωρείτο και ως επιλαχών
για να αναλάβει τα ηνία της τράπεζας.
Από ό,τι φαίνεται όμως, ο νέος δι-

ευθύνων σύμβουλος μπορεί να μην
έχει ταξιδέψει τους τελευταίους δύο
με τρεις μήνες στο Λονδίνο, ούτε να
έχει προχωρήσει σε συνεντεύξεις
με την Egon Zehnder.

Σύμφωνα με πληροφορίες, δεν
αποκλείεται την Τρίτη, την ημέρα
δηλαδή που είναι το Ετήσιο Γενικό
Συμβούλιο της Τράπεζας Κύπρου,
να ανακοινωθεί και ο νέος διευθύνων
σύμβουλος της Τρ. Κύπρου, μία ημέ-
ρα μετά την ανακοίνωση των απο-
τελεσμάτων της για το πρώτο τρί-
μηνο του 2019. Τραπεζικές πηγές
σημείωναν στην «Κ» πως το πρό-
σωπο που θα αντικαταστήσει τον
κ. Χούρικαν θα είναι κατά πάσα πι-
θανότητα ή «Κύπριος του εξωτερι-
κού», ή ξένος τραπεζίτης όπως ήταν
ο κ. Χούρικαν. Το τελευταίο διάστημα
υπήρχε συζήτηση σε τραπεζικά πη-
γαδάκια για «μεγάλες λίστες» (lon-
glist), για «μικρές λίστες» (shortlist)
και για λίστα προσώπων που είχαν
προταθεί για πρόεδροι του Συγκρο-
τήματος. Υπενθυμίζεται πως πριν
από την αποχώρηση του κ. Χούρικαν,
είχε προηγηθεί η δήλωση αποχώ-
ρησης του προέδρου της Τράπεζας
Κύπρου τον Αύγουστο του 2018,
Γιόσεφ Άκερμαν. Την Τρίτη αναμέ-
νεται να ανακοινωθεί και επισήμως
το όνομα του κυρίου Τάκη Αράπο-
γλου στη θέση του κ. Άκερμαν.

Παρ’ όλη την εργασία που έχει
προχωρήσει η Egon Zehnder, υπάρ-
χει μεγάλη πιθανότητα να δούμε
στο πηδάλιο της Τράπεζας Κύπρου,
τον Κύπριο τραπεζίτη και μη εκτε-
λεστικό της μέλος, Ιωάννη Ζωγρα-
φάκη. Έχει 20 χρόνια εμπειρίας στη
Citibank σε Αμερική, Ηνωμένο Βα-
σίλειο και Ελλάδα, ενώ είναι και
στην Εθνική Τράπεζα της Ελλάδος
μη εκτελεστικό μέλος, την τράπεζα
όπου διετέλεσε διευθύνων σύμβου-
λος ο νέος πρόεδρος, Τάκης Αράπο-
γλου. Ο κ. Ζωγραφάκης περιλαμβά-

νεται στη λίστα που υπήρχε για πρό-
εδρος της Τράπεζας Κύπρου, πριν
γίνει γνωστό το όνομα του κ. Αρά-
πογλου για πρόεδρος, ενώ με τον
τελευταίο γνωρίζονται αρκετά χρόνια
από την τραπεζική τους δραστηριο-
ποίηση στην Ελλάδα. Άρχισε την
καριέρα του το 1990 στη Citibank
στην Ελλάδα ως management as-
sociate για την περιοχή Ευρώπης,
Μέσης Ανατολής και Αφρικής και
το 2006 αποφάσισε να αναλάβει τη
θέση του γενικού διευθυντή Λιανικής
Τραπεζικής στη Citibank Ελλάδας
όπου παρέμεινε μέχρι το 2011. Έπει-
τα, επέστρεψε στην Κύπρο για να
ασχοληθεί με την παροχή συμβου-
λευτικών υπηρεσιών σε χρηματο-
πιστωτικά ιδρύματα. Το όνομα του
κ. Ζωγραφάκη είναι και αυτό που
προκρίνεται για νέου Διευθύνοντα
Συμβούλου της Τρ. Κύπρου όπως
πληροφορείται η «Κ».

Δεύτερο πρόσωπο το οποίο εξε-

τάστηκε για τη θέση του διευθύνοντα
συμβούλου της Τρ. Κύπρου, είναι ο
νυν διευθύνων σύμβουλος της PQH,
Ξάνθος Βράχας, του Ενιαίου Ειδικού
Εκκαθαριστή για όλα τα πιστωτικά
και χρηματοδοτικά ιδρύματα υπό
ειδική εκκαθάριση στην Ελλάδα. Ο
Ξάνθος Βράχας που από το 2017 που
διορίστηκε σε αυτή τη θέση είχε
στενές επαφές με τον διοικητή της
Τράπεζας της Ελλάδος, Γιάννη Στουρ-
νάρα, αποτέλεσε μέλος του Διοικη-
τικού Συμβουλίου της Τρ. Κύπρου
το 2013 και παραιτήθηκε το 2014.
Διετέλεσε στην Επιτροπή Ελέγχου
της τράπεζας μαζί με τον Ιωάννη
Ζωγραφάκη που ήταν ο πρόεδρός
της, αλλά ήταν και μέλος στην Επι-
τροπή Στρατηγικής και Αναδιάρ-
θρωσης της Τράπεζας. Πριν μπει
στο Δ.Σ. της Τρ. Κύπρου διετέλεσε
οικονομικός διευθυντής (Chief Fi-
nancialOfficer) και διευθυντής Επεν-
δύσεων (Chief Investment Officer)

του ασφαλιστικού ομίλου Universal
Life, ενώ εργάστηκε και στο τμήμα
επενδυτικής τραπεζικής (Corporate
Finance & restructuring team) στην
Merrill Lynch στο Λονδίνο. Προ-
ηγουμένως, ήταν ελεγκτής στην
εταιρεία Deloitte & Touche στις Ηνω-
μένες Πολιτείες.

Τρίτο όνομα –αν και απομακρυ-
σμένο το σενάριο επιλογής τους,
διότι μάλλον θα αναλάβει Κύπριος
τα ηνία– είναι ο διευθυντής Διεύ-
θυνσης Αναδιάρθρωσης & Ανάκτη-
σης Χρεών της Τράπεζας Κύπρου,
Νίκολας Σκοτ Σμιθ. Μέσα από αυτό
τον ρόλο, ηγείται ομάδας ειδικών σε
όλη την Κύπρο, οι οποίοι είναι υπεύ-
θυνοι για τη διαχείριση, αναδιάρ-
θρωση και ανάκτηση προβληματικών
δανείων. Ωστόσο, όπως διαρρέει, δεν
είναι ιδιαίτερα αρεστός μέσα στην
Τράπεζα, γι’ αυτό και οι πιθανότητες
αν και υπάρχουν, είναι λίγες για να
αναλάβει αυτό τον ρόλο.

Παλιός γνώριμος ο CEO της Τράπεζας Κύπρου
Σε Κύπριο τραπεζίτη θα καταλήξει κατά πάσα πιθανότητα η καίρια θέση – Την Τρίτη μάλλον οι ανακοινώσεις

������

Οι απολαβές του απερ-
χόμενου διευθύνοντα
συμβούλου έφτασαν το
2018 στα 2,25 εκατ. 

Μεθαύριο αναμένεται να ανακοινωθεί και επισήμως το όνομα του κυρίου Τάκη Αράπογλου στη θέση του κ. Άκερμαν.

Οι προκλήσεις
Η σχέση διευθύνοντα συμβούλου
και προέδρου του Διοικητικού
Συμβουλίου αποτελεί κρίσιμο πα-
ράγοντα επιτυχίας για την καλή
διακυβέρνηση μια τράπεζας. Μια
καλή χημεία των δύο ανδρών θα
είναι βασική προϋπόθεση για να
μπορεί μια τράπεζα να προχωρά
θέματα και να αντιμετωπίζει προ-
κλήσεις. Σε αντίθετη περίπτωση,
θα υπάρχουν καθυστερήσεις
στην λήψη αποφάσεων, αλλά και
μεγάλες εντάσεις στο επίπεδο
της ανώτατης ηγεσίας που μόνο
προβλήματα θα δημιουργήσουν
μεσοπρόθεσμα. Η συνεργασία για
παράδειγμα Άκερμαν και Χούρι-
καν ήταν υποδειγματική, με κοι-
νούς στόχους και όραμα για την
τράπεζα. Σε πρόσωπο που θα εί-
ναι εύκολο να συνεννοείται θα
έψαχνε και ο κ. Αράπογλου τον
νέο του διευθύνοντα σύμβουλο.
Παράλληλα, ο νέος διευθύνων
σύμβουλος θα πρέπει να ολοκλη-
ρώσει το όραμα του κ. Χούρικαν
για δραστική μείωση των Μη Εξυ-
πηρετούμενων Δανείων της Τρά-
πεζας μέχρι το τέλος του χρόνου
και της ψηφιακής μεταμόρφωσης
της τράπεζας.
Όσον αφορά στον μισθό που ανα-
μένεται να λάβει ο νέος διευθύ-
νων σύμβουλος, θα κυμαίνεται
στα επίπεδα απολαβών του κ.
Χούρικαν. Υπενθυμίζεται πως οι
απολαβές του απερχόμενου διευ-
θύνοντα συμβούλου έφτασαν το
2018 στα 2,25 εκατομμύρια ευρώ.
Το 2017 ο ετήσιος μισθός του κ.
Χούρικαν ήταν 2,1 εκατ. και το
2016 στα 1,65 εκατ. Το 2015 ήταν
στα 910 χιλ. ευρώ και το 2014 στις
844 χιλ. ευρώ.



4 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Σ Υ Ν Ε Ν Τ Ε Υ Ξ Η Κυριακή 12 Μαΐου 2019

Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Το μάτι στην κυπριακή αγορά έχουν
κλείσει αρκετές ξένες εταιρείες
τους τελευταίους μήνες. Στην πε-
ρίπτωση του ΜΕΤΡΟ ΑΕΒΕ η από-
φαση για επέκταση στην Κύπρο
πάει 14 χρόνια πίσω, αφού η ελλη-
νική εταιρεία εντόπισε από νωρίς
τις ευκαιρίες και τις προοπτικές
που προσφέρονται. Τελικά η κίνησή
τους για επένδυση στην Κύπρο,
ύψους 10 εκατ. ευρώ, υλοποιείται
φέτος με την εταιρεία να κατεβαίνει
μέσω της θυγατρικής της MCC Best
Value Ltd . Μέχρι τέλος του 2019
αναμένεται να λειτουργήσει το κα-
τάστημα της εταιρείας στη Λεμεσό,
το οποίο θα απευθύνεται σε επαγ-
γελματίες στον κλάδο της μεταπώ-
λησης και χονδρέμπορους. Στην
πρώτη του συνέντευξη στην Κύπρο,
ο γενικός διευθυντής της εταιρείας
Γιάννης Βλαχονικολέας αναφέρεται
στα πλεονεκτήματα της κυπριακής
αγοράς και τις προκλήσεις που πα-
ρουσιάζει ο κλάδος των HORECA
(εστιατόρια, ξενοδοχεία, καφετέ-
ριες), ενώ ξεκαθαρίζει ότι η δρα-
στηριοποίηση στο λιανικό εμπόριο
δεν είναι στους στόχους της εται-
ρείας επί του παρόντος.
–Βλέπουμε γενικότερα να υπάρ-
χει μία τάση καθόδου ελληνικών
εταιρειών στην Κύπρο. Πρόκειται
για τάση την οποία ακολούθησε
και η δική σας εταιρεία; 

–Η δική μας διερεύνηση ουσια-
στικά ξεκίνησε ουσιαστικά πριν
από 14 χρόνια, άρα προϋπήρχε αυ-
τής της τάσης των τελευταίων χρό-
νων. Από τότε είχαμε προχωρήσει
σε μια έρευνα αγοράς και είχαμε
εντοπίσει την ευκαιρία που υπήρχε
για επένδυση στην Κύπρο. Πρέπει
να πω ότι η κυπριακή αγορά έχει
εξελιχθεί σημαντικά στο πέρασμα
των χρόνων παρά την περίοδο κρί-
σης που πέρασε και σημειώνει με-
γάλη ανάπτυξη τα τελευταία χρόνια.
Αυτό είναι στοιχείο που δημιουργεί
μεγάλο επαγγελματικό ενδιαφέρον
για δραστηριοποίηση εταιρειών,
όχι μόνο ελληνικών, στην Κύπρο.
–Για ποιους λόγους όμως προ-
σελκύει η κυπριακή αγορά ξένες
εταιρείες; Ποια κατά την άποψή
σας είναι τα συγκριτικά πλεο-
νεκτήματα της κυπριακής αγο-
ράς;

–Στον δικό μας κλάδο, αυτόν
του λιανικού και χονδρικού εμπο-
ρίου, η κυπριακή αγορά προσφέρει
σταθερή ανάπτυξη τα τελευταία
δύο χρόνια, και παρά την κρίση
του 2013 φαίνεται ότι υπάρχουν
ευκαιρίες περαιτέρω ανάπτυξης.
Χονδρικό και λιανικό εμπόριο είναι
αλληλένδετα. Αναπτύσσοντας το
χονδρικό εμπόριο αναπτύσσεται
και το λιανικό εμπόριο, και κατά
συνέπεια ενισχύονται οι προμη-
θευτές και τα τοπικά προϊόντα.
Αυτό είναι κάτι που μας ενδιαφέρει
πάρα πολύ ως εταιρεία. Θέλουμε
να δραστηριοποιηθούμε στην το-
πική αγορά και να αναπτύξουμε τα
προϊόντα των τοπικών παραγωγών,

τα οποία μέσα από τη δική μας εται-
ρεία θα μπορούν να μεταπωληθούν
σε άλλα σημεία πώλησης ή να χρη-
σιμοποιηθούν σαν πρώτη ύλη, κάτι
που προσφέρει και σε αυτούς ευ-
καιρίες περαιτέρω ανάπτυξης.
–Έχετε αναφέρει ότι επιλέξατε
τη Λεμεσό λόγω των νέων επεν-
δύσεων στην περιοχή και κατ’
επέκταση τη συγκέντρωση με-
γάλου αριθμού επαγγελματιών
που δυνητικά θα αποτελέσουν
πελάτες σας. Αυτό αφορά μόνο
τη Λεμεσό ή θεωρείτε ότι είναι
χαρακτηριστικό και της υπόλοι-
πης κυπριακής αγοράς; 

–Όντως θεωρούμε ότι είναι χα-
ρακτηριστικό όλης της κυπριακής
αγοράς. Δεδομένου όμως ότι η Λε-
μεσός είναι τα τελευταία χρόνια
το μεγαλύτερο κέντρο τουριστικής
ανάπτυξης και συγκεντρώνει με-
γάλη επισκεψιμότητα καθ’ όλη τη
διάρκεια του χρόνου, θεωρούμε
ότι αυτό δίνει σημαντική ώθηση
στις επιχειρήσεις, είτε μεταποίησης
είτε μεταπώλησης, και δυνατότητα
να λειτουργούν ολόχρονα. Άρα όσο
περισσότερος τουρισμός υπάρχει
τόσο μεγαλύτερη κατανάλωση γί-
νεται και κατ’ επέκταση ευνοείται
η τοπική οικονομία και η κοινωνία
της χώρας. Μέσα από αυτή την
ανάπτυξη μπορούμε εύκολα να
δούμε ότι ανοίγουν νέα σημεία πώ-
λησης, νέα σημεία HORECA (εστια-
τόρια, ξενοδοχεία, καφετέριες), κα-
θώς και νέα μίνι μάρκετ. Εμάς μας
ενδιαφέρει να στηρίξουμε αυτή
την αγορά, της μικρής και χαμηλής
μεταπώλησης, αφού έτσι δίνουμε
τη δυνατότητα σε αυτούς τους ανε-
ξάρτητους επαγγελματίες να έχουν
ανταγωνιστικό πλεονέκτημα έναντι
των μεγάλων αλυσίδων.
–Φυσικά να πούμε ότι φέτος κα-
ταγράφεται μια μικρή ανησυχία
για τον τουριστικό τομέα, τον
οποίο θεωρείτε καθοριστικό πα-

ράγοντα για την εξέλιξη της αγο-
ράς. Αυτό εσάς σας προβλημα-
τίζει; 

–Αυτό που βλέπουμε είναι ότι
τα τελευταία 3-4 χρόνια υπήρξε ση-
μαντική αναβάθμιση στο κομμάτι
του κυπριακού τουρισμού. Αλλά
ακόμα και παλαιότερα που η ανά-
πτυξη δεν ήταν τόσο μεγάλη, τα
σημεία στα οποία εμείς απευθυνό-
μαστε είχαν ευκαιρία ανάπτυξης
και δραστηριοποίησης. Άρα θεω-
ρούμε ότι και στάσιμος να μείνει
ο τουρισμός, αυτό δεν θα εχει ιδι-
αίτερα αρνητικό αντίκτυπο σε επαγ-
γελματίες που είναι εν δυνάμει πε-
λάτες μας.
–Υπάρχει ανταγωνισμός στην
Κύπρο στον τομέα του χονδρικού
εμπορίου; 

–Το δικό μας επιχειρηματικό
μοντέλο είναι κάτι διαφορετικό που
δεν υπάρχει στην Κύπρο αυτή τη
στιγμή. Ουσιαστικά προσφέρουμε
τη δυνατότητα στους επαγγελματίες
να βρουν στο κατάστημά μας όλα
τα προϊόντα τα οποία χρειάζονται,
να βρουν λύσεις, νέες ιδέες και προ-
τάσεις έτσι ώστε να μπορέσουν να
αναπτυχθούν και να δραστηριο-
ποιηθούν μέσα στο ανταγωνιστικό
περιβάλλον με μεγαλύτερο όφελος.
–Πότε αναμένεται το άνοιγμα
στη Λεμεσό; 

–Οι διαδικασίες ολοκλήρωσης
της κατασκευής είναι σε προχω-

ρημένο στάδιο και προγραμματί-
ζουμε το άνοιγμά μας μέσα στο
2019. Δεν οριοθετούμε αυστηρά
την ακριβή χρονική στιγμή, αλλά
θεωρούμε ότι θα είναι μέσα στο τε-
λευταίο τρίμηνο του 2019.
–Ποιο το ύψος της επένδυσης
σας στην κυπριακή αγορά; 

–Πρόκειται για την πρώτη επι-
χειρηματική δραστηριότητα της
εταιρείας εκτός ελληνικών συνόρων.

Η συνολική επένδυση ξεπέρασε τα
δέκα εκατ. ευρώ. Σε αυτό το ποσό
συμπεριλαμβάνεται η αγορά του
ακινήτου στην οδό Μισιαούλη και
Καβάζογλου, η κατασκευή του κτη-
ρίου και οι ενέργειες για την έναρξη
λειτουργίας του καταστήματος.
–Πώς κινήθηκε από οικονομικής
πλευράς το 2018 για την εταιρεία
σας; 

–Το 2018 οι ενοποιημένες πω-

λήσεις της METRO AEBE έφτασαν
το 1,2 δισ. ευρώ σημειώνοντας αύ-
ξηση 1,5%.
–Στην περίπτωση του λιανικού
τομέα, πώς αξιολογείτε την αγο-
ρά της Κύπρου; Είναι η δραστη-
ριοποίησή σας στο κυπριακό
λιανεμπόριο μια επιλογή που
εξετάζετε; 

–Είναι κάτι που τουλάχιστον επί
του παρόντος, δεν περιλαμβάνεται
στους στόχους μας. Κάθε επαγγελ-
ματικό μας βήμα γίνεται μετά από
μελέτες και έρευνες. Εξάλλου αυτή
τη στιγμή ο στόχος μας είναι να
μπορέσουμε να υποστηρίξουμε το
κομμάτι του «Best Value για επαγ-
γελματίες» και μόνο αυτό. Γνωρί-
ζουμε, φυσικά, ότι το λιανικό εμ-
πόριο παρουσιάζει μια σταθερή
ανάπτυξη τα τελευταία χρόνια. Επί-
σης, γνωρίζουμε ότι στο λιανικό
τροφίμων δραστηριοποιούνται πολ-
λοί και μεγάλοι παίκτες. Νομίζω,
λοιπόν, ότι θα χρειαστεί να περάσει
μια περίοδος 2-3 χρόνων ώστε να
ξεκαθαρίσει κατά πόσο υπάρχει
χώρος και για άλλους παίκτες στην
αγορά. Άλλωστε, δεν είναι τυχαίο
που ενώ ο μεγαλύτερος τζίρος μας
στην Ελλάδα προέρχεται από το
χώρο της λιανικής, αποφασίσαμε
να έρθουμε στην Κύπρο με την χον-
δρική, γιατί αυτή τη στιγμή δεν
βλέπουμε κάποια ευκαιρία στη λια-
νική.

Υπάρχει πεδίο για επενδύσεις στην Κύπρο
Μετονομάζεται σε MCC Best Value και ανοίγει τέλος του 2019 στη Λεμεσό η ΜΕΤΡΟ ΑΕΒΕ – Συνέντευξη Γιάννη Βλαχονικολέα

Δεν υπάρχουν επί του παρόντος σχέδια για δραστηριοποίηση της εταιρείας στον τομέα του λιανικού εμπορίου, αναφέρει ο γενικός δ/ντης της MCC Best
Value Γιάννης Βλαχονικολέας. (φωτογράφηση στη Λεβέντειο Πινακοθήκη)

–Ποιες είναι οι επόμενες επιχειρη-
ματικές κινήσεις και σκέψεις για
την κυπριακή αγορά; 
–Αυτή τη στιγμή δεν υπάρχει κάτι
συγκεκριμένο. Θέλουμε να κά-
νουμε το άνοιγμα, να πατήσουμε
στα πόδια μας, να κάνουμε την
είσοδό μας στην τοπική κοινωνία
και τοπική αγορά, να δώσουμε
την ικανότητα στους επαγγελμα-
τίες να συγκρίνουν και να δουν
τα οφέλη και από κει και μετά σι-
γά-σιγά με σταθερά βήματα να
εξετάσουμε οποιαδήποτε ευκαι-
ρία επέκτασης υπάρχει.
–Θεωρείτε ότι υπάρχουν ευκαιρίες
και στις υπόλοιπες πόλεις πέραν της
Λεμεσού; 
–Οι λόγοι για τους οποίους επιλέ-
ξαμε τη Λεμεσό είναι λίγο ή πολύ

γνωστοί και ουσιαστικά ο βασικός
λόγος είναι ότι η επαγγελματική
ανάπτυξη και δραστηριότητα
στην πόλη αυτή την στιγμή προ-
σφέρουν μεγαλύτερες ευκαι-
ρίες. Θα πρέπει να πω όμως ότι
και οι άλλες επαρχίες της Κύ-
πρου παρουσιάζουν ενδιαφέρον.
–Υπάρχουν πλάνα για αναβάθμιση
και στον κλάδο του online shopping; 
–Στην Ελλάδα αυτή τη στιγμή
δραστηριοποιούμαστε στο e-
commerce στο κομμάτι της λιανι-
κής. Παράλληλα, μελετάμε και το
κομμάτι της χονδρικής. Επομέ-
νως για την Κύπρο το e-commer-
ce ακόμη δεν είναι στα σχέδιά
μας, γιατί όπως είπαμε λειτουρ-
γούμε με προσεκτικά και σταθε-
ρά βήματα.

Προοπτικές και εκτός Λεμεσού
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«Ακόμα και αν μείνει
στάσιμος ο τουρισμός
το 2019, αυτό δεν θα δη-
μιουργήσει ιδιαίτερο
πρόβλημα σε επαγγελ-
ματίες του κλάδου του
λιανικού και χονδρικού
εμπορίου».
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Πέραν των 10 εκατ. ευ-
ρώ η επένδυση της εται-
ρείας στην Κύπρο, που
πρόκειται ουσιαστικά 
για το πρώτο άνοιγμα
της εκτός ελληνικών 
συνόρων.

Η Εθνική Πανγαία ανακοίνωσε
ότι σύναψε σύμβαση για την έκ-
δοση ενός κοινού εμπραγμάτως
εξασφαλισμένου ομολογιακού
δανείου επταετούς διάρκειας και
ποσού έως 200 εκατ. ευρώ, το δά-
νειο θα καλυφθεί εξ ολοκλήρου
από τον όμιλο της Alpha Bank.Η
νέα αυτή χρηματοδότηση θα χρη-
σιμοποιηθεί σύμφωνα με το επεν-
δυτικό ταμείο για την περαιτέρω
υλοποίηση του επενδυτικού σχε-
δίου της Πανγαία, καθώς και για
την εξόφληση ανοιχτού αλληλό-
χρεου λογαριασμού της, υπολοί-
που 50 εκατ. ευρώ.

Στα τέλη του 2018 προέβη
στην υπογραφή σύμβασης για
την έκδοση ενός κοινού εμπραγ-
μάτως εξασφαλισμένου ομολο-
γιακού δανείου πενταετούς διάρ-
κειας και ποσού έως 120 εκατ.
ευρώ, το οποίο είχε καλυφθεί από
την Τράπεζα Πειραιώς.

Στο τέλος του 2018 το χαρτο-

φυλάκιο του Ομίλου είχε 349 εμ-
πορικά ακίνητα, τα οποία είναι
κυρίως καταστήματα και γραφεία,
ενώ είναι συνολικής εκμισθώσι-
μης επιφάνειας 1.120 χιλ. τετρα-
γωνικών μέτρων. 

Τα περισσότερα από τα ακί-
νητα βρίσκονται σε περιοχές υψη-
λής εμπορικότητας σε όλη την
Ελλάδα, δεκατέσσερα ακίνητα
είναι στην Ιταλία, δύο στη Ρου-
μανία, δύο στην Κύπρο και δύο
στη Βουλγαρία. Η εύλογη αξία
των επενδύσεων σε ακίνητα του
Ομίλου στα τέλη του 2018 ανέρ-
χονταν στα 1.77 δισ. ευρώ. Στα

τέλη του 2017 η αξία των επεν-
δύσεων σε ακίνητα ανήλθαν στα
1,58 δισ. ευρώ.

Η Πανγαία ανακοίνωσε ότι o
κύκλος εργασιών της για το 2018
αυξήθηκε κατά 2,9% και ανήλθε
σε 121.4 εκατ. ευρώ έναντι 117.9
εκατ. ευρώ το 2017. Τα κέρδη πε-
ριόδου του Ομίλου για το 2018
ανήλθαν σε 115,1 εκατ. ευρώ,
έναντι κερδών 83,7 εκατ. ευρώ
το 2017 καταγράφοντας αύξηση.
Ποσοστιαία μεταφράζεται σε
37,5%. 

Σημειώνεται πως η Invel Real
Estate, που κατέχει ποσοστό 66%
των μετοχών της Πανγαία, έχει
ανακοινώσει και επισήμως την
πρόθεση του για την απόκτηση
και του υπολοίπου μετοχικού με-
ριδίου της εταιρείας που ανέρ-
χεται στο 32,6% και που ανήκει
στην Εθνική Τράπεζα της Ελλά-
δος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ

Νέοι δρόμοι συνεργασίας διανοί-
γονται για τον Σύνδεσμο Εγκεκρι-
μένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ)
σε διεθνές επίπεδο. Σε συνάντηση
που πραγματοποίησε πρόσφατα ο
γενικός διευθυντής του ΣΕΛΚ κ.
Κυριάκος Ιορδάνους, στη Βαλέτα
της Μάλτας υπογράφτηκε Πρωτό-
κολλο Συνεργασίας με το Ινστιτούτο
Λογιστών Μάλτας (Malta Institute
Accountants -ΜΙΑ). Ο πρόεδρος
του Μαλτέζικου Ινστιτούτο Λογι-
στών κ. William Spiteri Bailey μί-
λησε για μια σημαντική νέα στρα-
τηγική συμμαχία με τον ΣΕΛΚ,
αφού και τα δύο Σώματα εργάζονται
με απώτερο σκοπό την προώθηση
και διασφάλιση των συμφερόντων
τόσο των Μελών τους όσο και της
οικονομίας γενικότερα.

Ο κ. Bailey αναγνώρισε παράλ-
ληλα, ότι τόσο το ΜΙΑ όσο και ο
ΣΕΛΚ έχουν πολλές ομοιότητες,
γεγονός που θα διευκολύνει περαι-
τέρω τη διμερή συνεργασία τους.

Από πλευράς του ο κ. Ιορδάνους
είπε ότι η συμφωνία αυτή εμπίπτει
στους στρατηγικούς στόχους του
ΣΕΛΚ για την επέκταση και διεύ-
ρυνση των δράσεών του σε διεθνή
δίκτυα συνεργασίας με επαγγελ-
ματικούς φορείς.

Το Πρωτόκολλο Συνεργασίας
περιέχει νέες ευκαιρίες για κατάρ-
τιση και εκπαίδευση των μελών
των δύο σωμάτων σε μια σειρά από
τεχνικά και επαγγελματικά θέματα,
αποσκοπώντας στη διαμόρφωση
μιας εκπαιδευτικής και ερευνητικής
συνεργασίας για την ενίσχυση και
υποστήριξη του επαγγέλματος και
στις δύο χώρες. Μέσω του Πρωτο-
κόλλου Συνεργασίας, ο ΣΕΛΚ και

το ΜIA θα συνεργαστούν στη διε-
ξαγωγή εκπαιδευτικών δράσεων,
καθώς και σε δραστηριότητες επι-
στημονικής και τεχνικής κατάρτι-
σης σε τομείς πρωταρχικού ενδια-
φέροντος, όπως ο έλεγχος οικονο-
μικών καταστάσεων (audit), τα διε-
θνή λογιστικά πρότυπα (IFRS), η
καταπολέμηση αδικημάτων συγ-
κάλυψης από παράνομες δραστη-
ριότητες, η εταιρική αναφορά (cor-
porate reporting), η τεχνολογία και
η κανονιστική συμμόρφωση, κα.

Όπως επισημαίνει ο Σύνδεσμος,
τόσο τα Μέλη του ΣΕΛΚ και του
ΜΙΑ, όσο και οι επαγγελματίες του
χώρου, θα επωφεληθούν από τη
μεταφορά γνώσεων και την ανταλ-
λαγή βέλτιστων πρακτικών για την
αντιμετώπιση των κοινών προκλή-
σεων. Επιπλέον, τέτοιες συνεργα-
σίες ενισχύουν τις απόψεις και την
παρουσία των μικρότερων χωρών
και Σωμάτων σε διεθνή φόρα και
σώματα.

Η ΠΑΝΓΑΙΑ παίρνει δάνειο ύψους
200 εκατ. ευρώ από την Alpha Bank

Στρατηγική Συμφωνία Συνεργασίας ΣΕΛΚ
και Ινστιτούτου Λογιστών Μάλτας
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Νέα επενδυτικά σχέδια
για το Ταμείο με τα 349
εμπορικά ακίνητα στο
χαρτοφυλάκιό του.
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Ο ΣΕΛΚ επεκτείνει 
το δίκτυο συνεργασίας
του σε διεθνές επίπεδο.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Τ Ο Θ Ε Μ Α  Ι ΙΚυριακή 12 Μαΐου 2019

18:30 - 19:10   

19:10 - 19:15  

  
  

 
 

19:15 - 19:25    
 

19:25 - 19:45   
  

  
19:45 - 19:55  

19:55  

Πρόσκληση δήλωσης ενδιαφέροντος για
στέγαση γραφείων και αιθουσών διδασκαλίας
του Τεχνολογικού Πανεπιστήμιου Κύπρου

Ζητείται υποβολή δήλωσης ενδιαφέροντος από άτομα ή Εταιρείες

που διαθέτουν προς ενοικίαση κτίριο/α σε ακτίνα 1.5 χιλ. περίπου από

το Δημαρχείο Λεμεσού, για την κάλυψη των στεγαστικών αναγκών

του Τεχνολογικού Πανεπιστήμιου Κύπρου.

Οι δηλώσεις ενδιαφέροντος πρέπει να κατατεθούν στο Κιβώτιο

Προσφορών του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου, διεύθυνση

Αρχιεπισκόπου Κυπριανού 31, 2ος όροφος πρώην κτιρίου

Συνεργατικού Ταμιευτηρίου Λεμεσού, 3036 Λεμεσός,  το αργότερο

μέχρι τις 12:30 μμ. Παρασκευή 31/05/2019 σε κλειστό φάκελο. Στο

εξωτερικό του φακέλου να αναγράφεται: «Δήλωση ενδιαφέροντος

για στέγαση του Τεχνολογικού Πανεπιστήμιου Κύπρου».

Για περαιτέρω πληροφορίες/έντυπα/χάρτης, παρακαλείστε όπως

αποτείνεστε στην ιστοσελίδα του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου

Κύπρου https://www.cut.ac.cy

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Αύριο Δευτέρα μπαίνει στην τελική
ευθεία η ετοιμασία της έκθεσης
του ειδικού τμήματος του Συμβου-
λίου της Ευρώπης που εξετάζει
την εφαρμογή των νομοθεσιών
για την καταπολέμηση της νομι-
μοποίησης εσόδων από παράνομες
δραστηριότητες, Moneyval. Ο αγώ-
νας δρόμου που μπορεί να χαρα-
κτηριστεί και ως μαραθώνιος, ξε-
κίνησε πριν από περίπου ενάμιση
χρόνο, όταν το δεύτερο τρίμηνο
του 2018 έφτασε στην Κύπρο το

κλιμάκιο του Συμβουλίου ώστε να
δώσει τις απαιτούμενες γραμμές
που χρειάζονται για να ολοκληρώ-
σει με επιτυχία το τεστ η Κύπρος.
Τότε, έγιναν επίσης εκπαιδεύσεις
Κύπριων τεχνοκρατών για τον τρό-
πο με τον οποίο θα πρέπει να απαν-
τήσουν τα καίρια ερωτηματολόγια.
Η Moneyval ξεκίνησε τον πέμπτο
γύρο αξιολόγησης της Κύπρου με
διήμερη εκπαίδευση, η οποία πραγ-
ματοποιήθηκε στις 4 και 5 Ιουνίου
2018, σχετικά με τη διαδικασία

αξιολόγησης της Κύπρου με συμ-
μετοχή εκπροσώπων των κυπρια-
κών αρχών και του ιδιωτικού τομέα.
Το σεμινάριο παραχωρήθηκε από
τη Γραμματεία της Moneyval προ-
κειμένου να εξοικειωθούν όλες οι
υπηρεσίες που εμπλέκονται στην
αξιολόγηση, με τα βασικά πρότυπα
και διαδικασίες της αξιολόγησης.
Αναμένεται δε ότι η έκθεση αξιο-
λόγησης της Κύπρου θα συζητηθεί
στη συνεδρία της Ολομέλειας της
Moneyval του Δεκεμβρίου 2019.

Η Κύπρος πέρασε ήδη το «πρώτο
τεστ» προ μερικών ημερών, όταν
ο εκπρόσωπος του αμερικανικού
Υπουργείου Οικονομικών Μάρσαλ
Μπίλινγκσλι κατέφθασε στην Κύ-
προ και εν ολίγοις έδωσε τα εύσημά
του για τα μέτρα που έχουν παρθεί
μέχρι στιγμής για την καταπολέ-
μηση τα τελευταία χρόνια. Στην
επικείμενη αξιολόγηση που αρχίζει
από αύριο θα συμμετάσχουν όλες
οι αρμόδιες αρχές της Κυπριακής
Δημοκρατίας  και οι Εποπτικές Αρ-

χές. Επί της ουσίας, το κλιμάκιο
θα έχει συναντήσεις για τις επό-
μενες δύο εβδομάδες με την κυ-
πριακή ομάδα που έχει συσταθεί
από την Κεντρική Τράπεζα της Κύ-
πρου, την Επιτροπή Κεφαλαιαγο-
ράς της Κύπρου, τη ΜΟΚΑΣ, τις
τράπεζες, το Υπουργείο Οικονο-
μικών, τον ΣΕΛΚ και τον Παγκύ-
πριο Δικηγορικό Σύλλογο. Το κλι-
μάκιο από πλευράς του θα εξετάσει
εάν η Κύπρος και οι φορείς της
έχουν υιοθετήσει διάφορα μέτρα

και διαδικασίες προκειμένου να
ενισχυθεί το επίπεδο συμμόρφω-
σης των εποπτευομένων όσον αφο-
ρά τις διαδικασίες και τα μέτρα
που λαμβάνονται για την παρεμ-
πόδιση της νομιμοποίησης εσόδων
από παράνομες δραστηριότητες.

Πηγές από τη ΜΟΚΑΣ σημεί-
ωσαν στην «Κ» πως είναι λανθα-
σμένη η εντύπωση ότι για παρά-
δειγμα στα τέλη Μαΐου θα βγει κά-
ποια έκθεση στη δημοσιότητα που
θα «τραβάει» το αφτί της Κύπρου.
Τόνισαν ότι το προσχέδιο της έκ-
θεσης θα δοθεί στα τέλη Αυγού-
στου ή εντός Σεπτεμβρίου, ώστε
μετά από τις απαιτούμενες δια-
πραγματεύσεις μεταξύ Κύπρου και
Συμβουλίου να οριστικοποιηθεί
στα τέλη του τρέχοντος έτους. Σί-
γουρα θα υπάρξουν εισηγήσεις
και παραινέσεις για τη βελτίωση
του γενικού πλαισίου της Κύπρου,
όπως έγινε σε προηγούμενη έκθε-
ση στα τέλη του 2015, αλλά, επίσης
τόνισαν ότι δεν επισκέπτεται η
Moneyval μόνο την Κύπρο. Είναι
μια διαδικασία αξιολόγησης που
περιλαμβάνει όλα τα κράτη μέλη.

10 δισ. εκτός
Από την τελευταία έκθεση της

Moneyval έχουν γίνει αρκετές νο-
μοθεσίες που έχουν άμεση επί-
δραση στο κυπριακό χρηματοπι-
στωτικό σύστημα, όπως αυτή των
εταιρειών κέλυφος (shellcompa-
nies). Επίσης, από το 2016 κορυ-
φώθηκαν τα κλεισίματα των λο-
γαριασμών που δεν δικαιολογού-
σαν επιχειρηματική δραστηριότητα
στην Κύπρο. 

Συνολικά, έχουν φύγει γύρω
στα 10 δισ. καταθέσεων και έχουν
κλείσει γύρω στους 50 χιλιάδες
τραπεζικούς λογαριασμούς. Οι πλεί-
στοι εξ αυτών ήταν λογαριασμοί
Ρώσων και Ουκρανών. Αυτά τα γε-

γονότα αναμένεται να προσμετρή-
σουν θετικά στην αξιολόγηση του
Συμβουλίου. Εκείνο που εκτιμάται
ότι δεν θα λειτουργήσει και τόσο
θετικά είναι τα «απόνερα» του Σχε-
δίου των Πολιτογραφήσεων Ξένων
Επενδυτών και οι προεκτάσεις του
που έχει στις τράπεζες. Και οι προ-
εκτάσεις αυτές δεν θα αφορούν
σε δανεισμό για την ανέγερση κτη-
ρίων που σχετίζονται με το πρό-
γραμμα. Όπως και να έχει, κράτος,
φορείς και επαγγελματίες ευελπι-
στούν στα καλύτερα αποτελέσματα
της αξιολόγησης, αφού θα συμβά-
λουν στην καλύτερη εικόνα της
χώρας και θα περάσει το μήνυμα
ότι η Κύπρος δεν βαρύνεται από
κακές πρακτικές του παρελθόν-
τος.

Η θέση της ΚΤΚ
Όπως επισημαίνεται στην ετή-

σια έκθεση της Κεντρικής Τράπε-
ζας της Κύπρου, σημαντική είναι
η επικαιροποίηση του σχετικού
νομικού και κανονιστικού πλαισίου
στην οποία η ΚΤΚ λαμβάνει υπόψη
αξιολογήσεις, αποφάσεις και συ-
στάσεις διαφόρων σωμάτων, όπως
της Ευρωπαϊκής Αρχής Τραπεζών,
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, της
Επιτροπής Moneyval του Συμβου-
λίου της Ευρώπης, της Financial
Action Task Force (FATF) κ.ά.

Τον Απρίλιο του 2018 σχολιάζει
πως ψηφίστηκε από τη Βουλή των
Αντιπροσώπων νόμος, ο οποίος
μετέφερε σε εθνικό νομικό δίκαιο
τις πρόνοιες της Οδηγίας του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συμβουλίου της 20ης Μαΐου 2015
σχετικά με την Πρόληψη της Χρη-
σιμοποίησης του Χρηματοπιστω-
τικού Συστήματος για τη Νομιμο-
ποίηση Εσόδων από Παράνομες
Δραστηριότητες ή για τη Χρημα-
τοδότηση της Τρομοκρατίας.

Στην τελική ευθεία η έκθεση της Moneyval
Τον Αύγουστο αναμένεται το προσχέδιο των αποτελεσμάτων της, ενώ θα οριστικοποιηθεί μέχρι το τέλος του έτους
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Το κλιμάκιο θα έχει 
συναντήσεις για τις
επόμενες δύο εβδομά-
δες με την κυπριακή
ομάδα που έχει συστα-
θεί από την ΚΤΚ, τη ΜΟ-
ΚΑΣ, τις τράπεζες, το
Υπουργείο Οικονομι-
κών, τον ΣΕΛΚ, την ΕΚΚ
και τον Παγκύπριο Δικη-
γορικό Σύλλογο.

Πηγές από τη ΜΟΚΑΣ σημείωσαν στην «Κ» πως είναι λανθασμένη η εντύπωση ότι για παράδειγμα στα τέλη Μαΐου θα
βγει κάποια έκθεση στη δημοσιότητα που θα «τραβάει» το αφτί της Κύπρου.
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Του ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

Στον αέρα φαίνεται να βρίσκονται
οι διεργασίες για την ολοκλήρωση
της νέας πτέρυγας του Γενικού
Νοσοκομείου Λάρνακας. Παρά το
γεγονός ότι τον περασμένο Ια-
νουάριο ο υπουργός Υγείας δήλωσε
πως μετά από συνεννόηση που
είχε με τον εργολάβο, το έργο θα
παραδινόταν καθυστερημένα μέχρι

τα τέλη Μαΐου με αρχές Ιουνίου,
τελικώς τα δεδομένα αλλάζουν εκ
νέου και εξετάζονται εναλλακτικές
επιλογές. Συγκεκριμένα. όπως ανα-
φέρει στην «Κ», ο πρόεδρος του
ΟΚΥπΥ Αλέκος Σταμάτης, μετά
από ενημέρωση που έλαβε αυτή
τη βδομάδα από το Υπουργείο Με-
ταφορών, Επικοινωνιών και Έργων
για την πορεία του έργου, διαπί-
στωσε πως μάλλον δεν θα υπάρξει
στο παρόν στάδιο θετική κατάληξη.

Ο κ. Σταμάτης εξηγεί πως δόθηκαν
κάποιες εισηγήσεις από τις αρμό-
διες Υπηρεσίες του Υπουργείου
Μεταφορών, όπως διακοπεί το
συμβόλαιο και επαναπροκηρυχθεί
ο διαγωνισμός για το υπόλοιπο έρ-
γο, εξηγώντας πως θα γίνει λόγω
της καθυστέρησης που παρατη-
ρείται στο έργο, παρά τις διαβε-
βαιώσεις και τα χρονοδιαγράμματα
που δόθηκαν κατά διαστήματα
από τον εργολάβο. 

Εναλλακτική λύση 
Προκειμένου να καλυφθούν οι

ανάγκες που υπάρχουν στην πε-
ριφέρεια Λάρνακας – Αμμοχώστου,
Υπουργείο Υγείας και Οργανισμός
Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥ-
πΥ) ετοιμάζουν εναλλακτική λύση
για να καλυφθούν τα κενά, μέχρι
να ξεκαθαρίσει το σκηνικό σε σχέ-
ση με το έργο της νέας πτέρυγας
του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνα-
κας. Συγκεκριμένα, Υπουργείο Υγεί-
ας και ΟΚΥπΥ αποφάσισαν από
κοινού να προχωρήσουν με την
ολοκλήρωση της Χειρουργικής Πτέ-
ρυγας του Γενικού Νοσοκομείου
Αμμοχώστου, η οποία θα έχει δυ-
ναμικότητα 20 κλινών. Για την ολο-
κλήρωση του εν λόγω έργου, ο κ.
Σταμάτης αναφέρει πως αναμένουν
την αναθεωρημένη οικονομική δα-

πάνη, ούτως ώστε τάχιστα να προ-
κηρυχθούν οι προσφορές, με εκτι-
μώμενη διάρκεια ολοκλήρωσης
του έργου τους επόμενους 10 μήνες.
Συνεπώς το Δ.Σ. του ΟΚΥπΥ ευελ-
πιστεί πως αρχές του 2020 το έργο
αυτό θα έχει ολοκληρωθεί και έτσι
θα προστεθούν επιπλέον υποδομές.
«Πρόκειται για μια εναλλακτική
λύση για να αντιμετωπίσουμε το
πρόβλημα, το οποίο δυστυχώς δεν

είναι στον έλεγχό μας για να επι-
λύσουμε», καταλήγει ο πρόεδρος
του ΟΚΥπΥ. 

Αγροτικά κέντρα υγείας
Κανονικά θα συνεχίσουν να

πραγματοποιούνται σε περιβάλλον
ΓεΣΥ οι περιοδείες στα κέντρα υγεί-
ας που βρίσκονται στις αγροτικές
περιοχές. Εδώ και αρκετά χρόνια
το Υπουργείο Υγείας έχει αποφα-

σίσει πως για να καλυφθούν οι
ανάγκες των ασθενών που διαμέ-
νουν σε χωριά, που είναι μακριά
από το κέντρο της πόλης τους, πα-
ροχείς υγείας θα μεταβαίνουν σε
αυτά. Συγκεκριμένα, παθολόγοι,
νοσηλευτές και φαρμακοποιοί, με-
ταβαίνουν μία φορά την εβδομάδα
ή μία φορά το δεκαπενθήμερο στα
αγροτικά κέντρα υγείας προκειμέ-
νου να παρέχουν πρωτοβάθμια
φροντίδα υγείας στους πολίτες που
διαμένουν σε αυτά τα χωριά. Παρά
το γεγονός ότι από την 1η Ιουνίου,
που θα τεθεί σε εφαρμογή το ΓεΣΥ,
αρκετά πράγματα θα αλλάξουν
στον τρόπο που λειτουργεί ο τομέας
της υγείας, οι περιοδείες θα συνε-
χίζονται κανονικά στα αγροτικά
κέντρα υγείας. Όπως πληροφορεί-
ται η «Κ», οι περιοδείες σε περι-
βάλλον ΓεΣΥ θα συνεχιστούν εκεί
και όπου οι ασθενείς θα εγγραφούν
στις λίστες των παθολόγων γιατρών
που μεταβαίνουν σε αυτά τα κέντρα
υγείας. Δεδομένου ότι οι δικαιούχοι
έχουν τη δυνατότητα να επιλέξουν
οποιοδήποτε συμβεβλημένο γιατρό,
οι κάτοικοι των περιοχών αυτών
θα μπορούν να επιλέξουν είτε τον
γιατρό που κάνει τώρα τις περιο-
δείες από το Δημόσιο ή κάποιον
άλλο που τώρα θεωρείται ιδιώτης.
Σύμφωνα με στοιχεία που εξασφά-

λισε η «Κ» από το Υπουργείο Υγείας,
τα αγροτικά κέντρα που λειτουρ-
γούν αυτή τη στιγμή και θα συνε-
χίσουν οι περιοδείες με την εφαρ-
μογή του ΓεΣΥ είναι τα εξής: 

- Περιφερειακό Νοσοκομείο Κυ-
περούντας

- Κέντρο Υγείας Πλατρών
- Κέντρο Υγείας Αγρού
- Κέντρο Υγείας Ευρύχου
- Κέντρο Υγείας Πεδουλά
- Κέντρο Υγείας Κλήρου
- Κέντρο Υγείας Παλαιχωρίου
- Κέντρο Υγείας Κοφίνου
- Κέντρο Υγείας Λευκάρων
- Κρατικά Φαρμακεία
Υπενθυμίζεται δε, πως με την

εφαρμογή του ΓεΣΥ, από τα 43 κρα-
τικά φαρμακεία που λειτουργούν
σήμερα σε δημόσια νοσοκομεία
και Κέντρα Υγείας σε ολόκληρη
την Κύπρο, 28 θα τερματίσουν τη
λειτουργία τους και σε λειτουργία
θα παραμείνουν 15 μόνο φαρμα-
κεία, τα οποία βρίσκονται σε πε-
ριοχές στις οποίες δεν υπάρχει
ιδιωτική πρωτοβουλία. Ανοικτά θα
παραμείνουν τα φαρμακεία που
βρίσκονται στα κέντρα υγείας: Σα-
λαμιού, Πεδουλά, Φύτης, Ομόδους,
Παναγιάς, Κάτω Πύργου, Αυδήμου,
Λευκάρων, Πλατρών, Πάχνας, Πα-
λαιχωρίου, Αγρού, Ευρύχου, Κοφί-
νου και Κυπερούντας. 

Συνέντευξη στον ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

«Είναι γεγονός πως οι συζητήσεις
για το ΓεΣΥ έφεραν στην επιφάνεια
το υπαρκτό χάσμα εισοδημάτων
μεταξύ των ιατρών του δημόσιου
και του ιδιωτικού τομέα», λέει στην
«Κ» ο πρόεδρος του Οργανισμού
Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥ-
πΥ) Αλέκος Σταμάτης, στην πρώτη
του συνέντευξη στον έντυπο Τύπο,
μετά τον διορισμό του. Ο κ. Στα-
μάτης τονίζει πως οι παραιτήσεις
των ιατρών του Δημοσίου δεν τους
χαροποιούν, αφού χάνουν καλούς
και έμπειρους επαγγελματίες. Πα-
ράλληλα, διευκρινίζει πως οι 10 θέ-
σεις των γενικών ιατρών που προ-
κηρύχθηκαν την περασμένη Δευ-
τέρα είναι τόσο για την πλήρωση
των θέσεων εκείνων που αποχώ-
ρησαν και για την ενίσχυση της
πρωτοβάθμιας φροντίδας υγείας. 
–Τη Δευτέρα ανακοινώσατε
πως εντός Μαΐου θα προσλη-
φθούν 10 γενικοί ιατροί. Αυτές
οι προσλήψεις θα γίνουν για
να στελεχωθούν οι θέσεις των
γιατρών που έφυγαν τους τε-
λευταίους μήνες από το Δημό-
σιο, για να ενταχθούν στο ΓεΣΥ
ως ιδιώτες; 

–Αριθμός από τις 10 θέσεις γε-
νικών ιατρών που προκηρύχθηκαν
την περασμένη Δευτέρα είναι για
πλήρωση των θέσεων ιατρών που
αποχώρησαν και οι υπόλοιπες είναι
για την ενίσχυση της πρωτοβάθμιας
φροντίδας υγείας.
–Λάβατε κάποια μέτρα προκει-
μένου να αντιμετωπίσετε το
φαινόμενο της φυγής γιατρών
από τον δημόσιο τομέα; 

–Είναι γεγονός πως οι συζητή-
σεις για το ΓεΣΥ έφεραν στην επι-
φάνεια το υπαρκτό χάσμα εισοδη-
μάτων μεταξύ των ιατρών του δη-
μόσιου και του ιδιωτικού τομέα,
αν και για να γίνει σωστή σύγκριση
θα πρέπει να σταθμιστούν κι άλλοι
παράγοντες, όπως η ασφάλεια ερ-
γοδότησης, το ωράριο, κοκ. Οι απο-

χωρήσεις από τα δημόσια νοση-
λευτήρια δεν είναι καινούργιο φαι-
νόμενο, είναι κάτι που συνέβαινε
διαχρονικά. Τους τελευταίους μήνες
όντως είχαμε αποχωρήσεις ιατρών,
άλλες λόγω αφυπηρέτησης και ορι-
σμένες λόγω παραιτήσεων. Σίγουρα
οι παραιτήσεις για οποιονδήποτε
λόγο κι αν προκύπτουν, δεν μας
χαροποιούν, αφού χάνουμε καλούς
και έμπειρους ιατρούς. Αυτό το
φαινόμενο είναι ίσως και η κρισι-
μότερη πρόκληση που καλείται να
διαχειριστεί ο ΟΚΥπΥ: πώς να συγ-
κρατήσει ιατρούς και να προσελ-
κύσει επιπρόσθετους καλά εκπαι-
δευμένους και έμπειρους ιατρούς.
Η κυβέρνηση αναγνώρισε το πρό-
βλημα από το 2017 και βελτιώθηκαν
τόσο οι κλίμακες μισθοδοσίας όσο
και τα επιδόματα. Επιπρόσθετα,
εφαρμόζεται τα τελευταία χρόνια
πρόγραμμα υπερωριακής απασχό-
λησης για τη διενέργεια χειρουρ-
γικών επεμβάσεων/εξετάσεων.
Πριν από μερικούς μήνες και στη
βάση ολοκληρωμένης μελέτης, το
Δ.Σ. του ΟΚΥπΥ αποφάσισε ειδικό

κίνητρο (συνάρτηση των εσόδων
από το ΓεΣΥ) για την εγγραφή ασθε-
νών από τους προσωπικούς ιατρούς
των Κέντρων Υγείας. 

Αυτό θα βελτιωθεί, θα συμπλη-
ρωθεί και θα επεκταθεί στους ια-
τρούς των άλλων ειδικοτήτων. Τα
μέτρα θα υλοποιούνται προσεκτικά
και σταδιακά. Στο Δ.Σ. του ΟΚΥπΥ
λαμβάνουμε υπόψη τη συνολική
εικόνα και την οικονομική προ-
οπτική των κρατικών νοσηλευτη-
ρίων. 
–Γιατί δεν έχουν εγγραφεί ακό-
μη όλοι οι γιατροί του δημοσίου
στο ΓεΣΥ;

–Από την ιστοσελίδα του ΟΑΥ
θα διαπιστώσετε ότι στις αρχές
Μαΐου από τους περίπου 300 προ-
σωπικούς ιατρούς ενηλίκων που
εγγράφηκαν στο ΓεΣΥ, 110 είναι
ιατροί του ΟΚΥπΥ. Αντίστοιχα, 35
παιδίατροι έχουν εγγραφεί ως προ-
σωπικοί ιατροί για παιδιά. Η δια-
δικασία εγγραφής των ιατρών άλ-
λων ειδικοτήτων βρίσκεται σε εξέ-
λιξη και θα έχει ολοκληρωθεί πριν
από την 1η Ιουνίου 2019. 

–Η ΠΑΣΥΚΙ προτάσσει πως δεν
έχει ξεκαθαριστεί ακόμη αν οι
γιατροί του Δημοσίου θα συμ-
βληθούν από μόνοι τους στο
ΓεΣΥ ή αν ο ΟΚΥπΥ θα συμβλη-
θεί γι’ αυτούς. Τελικά τι ισχύει;

–Ο ΟΚΥπΥ ως νομικό πρόσωπο
έχει ήδη υπογράψει σύμβαση με
τον ΟΑΥ. Αυτή ρυθμίζει την παροχή
υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα,
δηλαδή από τους ιατρούς τους οποί-
ους εργοδοτεί. 
–Ποιες ενέργειες γίνονται από
τον Οργανισμό για να μικρύ-
νουν οι λίστες αναμονής; 

–Συνεχίζουν οι ρυθμίσεις που
ελήφθησαν το προηγούμενο διά-
στημα, οι οποίες επιδιώκουν την
αύξηση της παραγωγικότητας και
την επέκταση του ωραρίου λει-
τουργίας των νοσηλευτηρίων κατά
τις απογευματινές ώρες. Θεωρώ
ότι οι λίστες αναμονής θα μειωθούν
σε μεγάλο βαθμό με την εισαγωγή
του ΓεΣΥ τον προσεχή Ιούνιο και
τη δυνατότητα που θα έχουν οι
ασθενείς να επιλέγουν τον πάροχο
υγείας.

Το ΓεΣΥ θα  
μειώσει πολύ
τις λίστες 
αναμονής 
Αλέκος Σταμάτης: Οι αποχωρήσεις από 
τα δημ. νοσηλευτήρια δεν είναι κάτι νέο 

Για πρώτη φορά
διευθυντικές ομάδες 
στα δημόσια νοσηλευτήρια 

������

«Οι συζητήσεις για το
ΓεΣΥ έφεραν στην επι-
φάνεια το υπαρκτό χά-
σμα εισοδημάτων μετα-
ξύ των ιατρών του δημό-
σιου και του ιδιωτικού
τομέα».
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Μέχρι στιγμής εγράφη-
σαν στο ΓεΣΥ 110 προ-
σωπικοί ιατροί για ενήλι-
κες και 35 για παιδιά από
αυτούς του Δημοσίου.

Στον αέρα το έργο της νέας πτέρυγας του Γ.Ν. Λάρνακας 
Το Υπουργείο Μεταφορών εισηγείται διακοπή του συμβολαίου και επαναπροκήρυξη διαγωνισμού
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Θα συνεχίσουν κανονι-
κά οι περιοδείες στα
αγροτικά κέντρα υγείας
με την εφαρμογή του
ΓεΣΥ. Προχωρούν με εναλλακτική λύση Υπουργείο Υγείας και ΟΚΥπΥ για κάλυψη

των αναγκών στην περιφέρεια Λάρνακας – Αμμοχώστου. 

Η δημιουργία ξεχωριστής Διεύθυνσης για την Πρωτοβάθμια Φροντίδα Υγείας
τονίζει τη σημασία που ο Οργανισμός αποδίδει στη ραχοκοκαλιά του συστήματος
υγείας της χώρας, τονίζει στην «Κ» ο πρόεδρος του ΟΚΥπΥ, Αλέκος Σταμάτης. 

–Βρισκόμαστε μόλις τρεις βδο-
μάδες πριν από την εφαρμογή
της πρώτης φάσης του ΓεΣΥ.
Θεωρείτε πως τα δημόσια νο-
σοκομεία είναι σε ετοιμότητα
να ανταποκριθούν στις ανάγκες
που θα προκύψουν; 

–Είναι πολλά που πρέπει να γί-
νουν στα κρατικά νοσηλευτήρια
–στις υποδομές, στις δομές, στο
ανθρώπινο δυναμικό, στις διαδι-
κασίες. Δεν μπορεί να γίνουν όλα
ταυτόχρονα και περίπου ως διά
μαγείας.Έχουνιεραρχηθεί οι προ-
τεραιότητες. Το ζητούμενο είναι
να δημιουργηθεί και να συντηρείται
δυναμική βελτιώσεων. Οι αλλαγές
που προωθούνται είναι μεγάλες
και πολύπλευρες και θα μας επη-
ρεάσουν όλους: εγγραφή σε προ-
σωπικό ιατρό της επιλογής του
κάθε ασθενή, υποχρεωτική παρα-
πομπή για δωρεάν πρόσβαση σε
ειδικό, υποχρεωτική τήρηση ηλε-
κτρονικού φακέλου για κάθε ασθε-
νή και ιατρική πράξη, κλείσιμο
των φαρμακείων στα Κέντρα Υγεί-
ας, κ.λπ. Ο ασθενής θα έχει πλέον
επιλογή ιατρού, φαρμακείου και
άλλων παροχέων υπηρεσιών υγεί-
ας. Ακόμη, η μετάβαση σε ηλε-
κτρονικό φάκελο αποτελεί μεγάλη
αλλαγή για όλους. Προσωπικά ανα-
μένω δυσκολίες τόσο στονδημόσιο
όσο και στον ιδιωτικό τομέα. Όμως
είναι βήμα που επιτέλους πρέπει
να γίνει. Ειδικά για τα φάρμακα,
με απόφαση του υπουργού έχει
ανακοινωθεί μεταβατική περίοδος
μέχρι το τέλος Αυγούστου. Μέχρι
τότε θα λειτουργούμε και με τις
σημερινές ρυθμίσεις. Γενικότερα
σκοπός είναι οι ασθενείς να υπο-
στούν τη λιγότερη δυνατή ταλαι-
πωρία. Θα παρακολουθούμε την
κατάσταση και θα ανταποκρινό-
μαστε όπως και όταν χρειάζεται.
–Ποιες σημαντικές αλλαγές
έχουν γίνει στα δημόσια νο-
σηλευτήρια και στα κέντρα
υγείας από τον περασμένο Ια-
νουάριου που άρχισε η αυτο-
νόμηση μέχρι σήμερα; 

–Κατ’ αρχάςπρέπεινα αναγνω-
ρίσουμεότι τα νοσηλευτήριαπρο-
σφέρουν υπηρεσίες σε χιλιάδες
ασθενεις καθημερινά εδώ και δε-
καετίες. Να μη δημιουργούμε την
εικόναότι λίγοπολύ τώρααρχίζουν.
Παρόλο που το χρονικό διάστημα
των πέντε μηνών είναι μικρό, εν
τούτοις αυτό ήταν σημαντικό για
να αρχίσουν να δημιουργούνται
οι προϋποθέσεις για τη διοικητική
και οικονομική αυτονομία των δη-
μόσιων νοσηλευτηρίων. Για πρώτη
φορά λειτουργούν στα νοσηλευ-
τήρια διευθυντικές ομάδες των

τριών Διευθύνσεων Νοσηλευτη-
ρίων, η Διεύθυνση Ψυχικής Υγείας
και η Διεύθυνση Ασθενοφόρων.
Η δημιουργία ξεχωριστής Διεύ-
θυνσης για την Πρωτοβάθμια
Φροντίδα Υγείαςτονίζει τησημασία
που ο Οργανισμός αποδίδει στη
ραχοκοκαλιά του συστήματος υγεί-
ας της χώρας. Το διάστημα αυτό
συνεχίστηκε η αναδιοργάνωσή
της, με έμφαση στη συμπλεγμα-
τοποίηση των κέντρων υγείας της
αστικής περιοχής Λευκωσίας και
στην επέκταση του ωραρίου λει-
τουργίας τους. Ταυτόχρονα συνε-
χίστηκε η αναβάθμιση των υπο-
δομών τους και η συμπλήρωση
του απαραίτητου εξοπλισμού.
–Πότε υπολογίζετε να ολοκλη-
ρωθεί η αυτονόμηση των δη-
μόσιων νοσηλευτηρίων;

–Τι είναι ηαυτονόμηση; Το κάθε
νοσοκομείο να έχει εξουσίες, να
αναλαμβάνει ευθύνες και να λο-
γοδοτεί. Για να είναι όμως αποτε-
λεσματική και ελεγχόμενη η εκ-
χώρηση εξουσιών, πρέπει πρώτα
να εξευρεθούν και να εγκαταστα-
θούν τα κατάλληλα στελέχη, να
δημιουργηθούν οι δομές και οι
ομάδες, να λειτουργήσουν κατάλ-
ληλα συστήματα και διαδικασίες.
Εξάλλου, o νόμος μας δίνει περι-
θώριο μέχρι πέντε χρόνια, ακριβώς
διότι ο σκοπός είναι να ενισχυθεί
η ικανότητα των μονάδων να αν-
ταποκρίνονται, να ανταγωνίζονται
και να αναβαθμίζουν τις υπηρεσίες
τους. Γι’ αυτό και για κάθε νοση-
λευτήριο, υπό όποιο καθεστώς λει-
τουργεί, η πορεία αναβάθμισης
και βελτίωσης είναι συνεχής.
–Από τον Ιούνιο του 2020, οι
δικαιούχοι θα έχουν πρόσβαση
στις υπηρεσίες ενδονοσοκο-
μειακής φροντίδας υγείας. Αν
τελικώς τα μεγάλα ιδιωτικά
νοσηλευτήρια μείνουν εκτός
ΓεΣΥ, όπως δηλώνουν, εκτιμάτε
ότι τα δημόσια νοσοκομεία θα
είναι σε θέση να αντεπεξέλθουν
στον όγκο περιστατικών που
θα προκύψουν; 

–Τα κρατικά νοσηλευτήρια δεν
είχαν ποτέτη δυνατότητα και ούτε
είναι σχεδιασμένα γιανα καλύψουν
το σύνολο του πληθυσμού. Με πε-
ρίπου τις μισές νοσοκομειακές
κλίνες της χώρας και το ένα τρίτο
των ιατρών, κάτι τέτοιο είναι ανέ-
φικτο. Αντίθετα, αρκετές από τις
δυσκολίες των νοσηλευτηρίων εί-
ναι αποτέλεσμα αποσπασματικής
και ενδεχόμενα απερίσκεπτης αύ-
ξησης του αριθμού των δικαιού-
χων, χωρίς αυτά να έχουν την
πραγματική δυνατοτητα να τους
εξυπηρετήσουν.
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Νέες Θέσεις Επαρχιακών Διευθυντών  

Για πλήρη απασχόληση: Λεμεσό, Πάφο

Περιγραφή θέσης εργασίας:

Θα έχει ως κύρια ευθύνη το συντονισμό και την επίβλεψη της ομαλής λειτουργίας του
επαρχιακού γραφείου, την εποπτεία του διοικητικού και γραφειακού προσωπικού, της
εύρυθμης λειτουργία του τομέα εκδηλώσεων οικονομικής ενίσχυσης (Fundraising),
εξεύρεσης πόρων και δημοσίων σχέσεων. Θα είναι επίσης υπεύθυνος/η για τη διατήρηση
της σωστής εικόνας του Συνδέσμου και τη χρηστή διοίκηση των οικονομικών πόρων της
Επαρχίας του/της.  

Απαραίτητα προσόντα και δεξιότητες:

• Πτυχίο αναγνωρισμένου πανεπιστήμιου στη Διοίκηση Επιχειρήσεων ή Κοινωνικών
Σπουδών ή Μάρκετινγκ ή/και Δημοσίων Σχέσεων ή άλλου συναφή κλάδου

• Άριστη γνώση της Ελληνικής και της Αγγλικής γλώσσας
• Άριστη γνώση Η/Υ (Microsoft Office) από αναγνωρισμένο φορέα
• Ηγετικές και Οργανωτικές ικανότητες 
• Άριστες επικοινωνιακές ικανότητες και διαπροσωπικές σχέσεις 
• Ανάληψη πρωτοβουλιών και δυνατότητα λήψης αποφάσεων
• Ικανότητες σε θέματα προβολής, δημοσίων σχέσεων, εξεύρεσης πόρων (fundraising)

και οργάνωσης εκδηλώσεων
• Γνώση σε θέματα οργάνωσης εθελοντών
• Τουλάχιστον πέντε χρόνια (5) εμπειρίας σε εποπτική θέση 
• Εμπειρία σε Μη-Κερδοσκοπικό Οργανισμό θα θεωρηθεί ως επιπρόσθετο προσόν

Μπορείτε να στείλετε το βιογραφικό σας μέχρι τις 17 Μαΐου 2019, με αντίγραφα των
πιστοποιητικών των ακαδημαϊκών και άλλων συναφών προσόντων στην ηλεκτρονική
διεύθυνση jobs@pasykaf.org, διευκρινίζοντας την επαρχία για την οποία ενδιαφέρεστε.

Κατόπιν λήξης της προθεσμίας, οι υποψήφιοι ενδέχεται να κληθούν σε εξέταση
(Reasoning Test) από το ‘Cyprus Examination Center’

Όλες οι αιτήσεις θα  θεωρηθούν άκρως εμπιστευτικές.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Η σκέψη για μείωση των ταχυτήτων
με τις οποίες κινείται ο παγκόσμιος
στόλος εκφράστηκε για πρώτη φορά
στο Cyprus Maritime. Στο διάστημα
που ακολούθησε, η ιδέα ωρίμασε,
καταγράφηκε, και υποβλήθηκε στις
30 Απριλίου, επίσημα πλέον ενώπιον
του Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργα-
νισμού. Πρόκειται για πρωτοβουλία
της Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτη-
τών, η οποία έχει καταφέρει να συγ-
κεντρώσει την υποστήριξη και τις
υπογραφές συνολικά 120 ναυτιλια-

κών εταιρειών μεταξύ τους και ισχυ-
ρές σημαίες στον κόσμο της ναυ-
τιλίας όπως η Σιγκαπούρη, η Κίνα
και η Ελλάδα. Η επιστολή φέρει
επίσης την υπογραφή εννέα παγ-
κόσμιων περιβαλλοντικών οργα-
νώσεων, όπως την Greenpeace και
τη World Wildlife Fund (WWF). Η
πρόταση θα τεθεί προς συζήτηση
στον Διεθνή Ναυτιλιακό Οργανισμό
τις επόμενες ημέρες όπου θα απο-
φασιστεί το κατά πόσο θα υιοθε-
τηθεί και θα τεθεί σε εφαρμογή.
«Σε μια τέτοια περίπτωση μπορεί
να εφαρμοστεί άμεσα, και άρα να
έχει άμεσα αποτελέσματα», εξηγεί
στην «Κ» ο πρόεδρος της Κυπριακής
Ένωσης Πλοιοκτητών Ανδρέας Χα-
τζηγιάννης. Υπενθυμίζεται ότι στό-
χος για τον τομέα της ναυτιλίας

είναι όπως μέχρι το 2030 οι εκπομ-
πές CO2 από τη ναυτιλία να μει-
ωθούν κατά 40% σε σύγκριση με
τις εκπομπές των πλοίων το 2008,
ενώ μέχρι το 2050 η μείωση των
εκπομπών να φτάσει το 50%. Σε
πιο μακροπρόθεσμο επίπεδο, ο στό-
χος είναι όπως οι εκπομπές ρύπων
να είναι μηδαμινές. Πάντως, όπως
σημειώνει ο κ. Χατζηγιάννης ο το-
μέας της ναυτιλίας συγκεντρώνει
μόλις το 1,5% των εκπομπών ρύπων
από το σύνολο των εκπομπών στον
τομέα των μεταφορών.

Το παράδειγμα του 2009
Σύμφωνα με το κείμενο της επι-

στολής την οποία έχει στην κατοχή
της η «Κ», η εισήγηση έχει την
βάση της στο δεδομένο ότι σε χα-
μηλότερες ταχύτητες μειώνεται και
η εκπομπή των ρύπων. Αυτό είναι
κάτι το οποίο διαπιστώθηκε και
στην πράξη το 2009, όταν λόγω της
υψηλής τιμής στο πετρέλαιο, τα
πλοία έριξαν ταχύτητα για λόγους
οικονομίας. Μαζί όμως με εξοικο-
νόμηση, κατάφεραν να πετύχουν
και απότομη πτώση των ρύπων.
«Βασισμένοι σε αυτό, ως πλοιοκτή-
τες συμφωνούμε να μειώσουμε την
ταχύτητα και να ελαφρύνουμε αμέ-
σως το περιβάλλον», επισημαίνει
ο πρόεδρος της Κυπριακής Ένωσης
Πλοιοκτητών.

Ενδιάμεση λύση
Η υιοθέτηση της πρότασης πρό-

κειται στην ουσία για μια ενδιάμεση
λύση, ώστε να δοθεί χρόνος για
εξεύρεση ριζικής λύσης μέσω της
τεχνολογίας. Σε περίπτωση που η
πρόταση πάρει το πράσινο φως από
τον IMO, στη συνέχεια θα πρέπει
να καθοριστεί από αρμόδιες τεχνι-
κές επιτροπές το ποσοστό της μεί-
ωσης της ταχύτητας, το οποίος εκτι-
μάται ότι θα είναι διαφορετικό για

κάθε τύπο πλοίου. Ο δε έλεγχος για
συμμόρφωση με τον κανονισμό θα
γίνεται από ελεγκτές και τα συστή-
ματα ελέγχου ταχύτητας, και κα-
τανάλωσης. Θα ελέγχεται δηλαδή
ο τόνος καυσίμου που καταναλώ-
θηκε ανά μίλι που διανύθηκε.

Θετικός ο IMO
Θα πρέπει πάντως να αναφερθεί

ότι η πρόταση των πλοιοκτητών,
είναι παράμετρος η οποία ήδη πε-
ριλαμβάνεται στο αρχικό πλάνο
της στρατηγικής του IMO για τη
μείωση της εκπομπής ρύπων. Όπως
καταγράφεται σε έγγραφο του παγ-
κόσμιου οργανισμού, μεταξύ των
βραχυπρόθεσμων μέτρων είναι «να
εξεταστεί και να αναλυθεί η χρήση
της βελτιστοποίησης της ταχύτητας
ως μέτρο, λαμβανομένων υπόψη
και των θεμάτων ασφαλείας, της
απόστασης, η οποία διανύεται, την
κατάσταση της αγοράς και του εμ-
πορίου, και ότι το μέτρο αυτό δεν
θα έχει αντίκτυπο στην δυνατότητα
της ναυτιλίας να εξυπηρετεί απο-
μακρυσμένες γεωγραφικά, περιο-
χές.

Ελαττώνουν ταχύτητα και μειώνουν ρύπους
Εισήγηση 120 ναυτιλιακών εταιρειών και παγκόσμιων περιβαλλοντικών οργανώσεων ενώπιον του IMO

Στόχος μέχρι το 2030 να μειωθούν οι εκπομπές CO2 από τον τομέα της ναυτιλίας κατά 40% και μέχρι το 2050 κατά
50%, σε σχέση με τα επίπεδα του 2008.

Η μείωση της εκπομπής των ρύπων
ανάγεται σε μείζον ζήτημα για τον
κλάδο της ναυτιλίας. Ήδη όπως
κατέγραψε η «Κ» σε προηγούμενο
ρεπορτάζ η πρόθεση του διεθνούς
ναυτιλιακού οργανισμού να προ-
ωθήσει συγκεκριμένες αλλαγές
στον τύπο του χρησιμοποιημένου
καυσίμου έχει προκαλέσει τριγμούς
και ανησυχία στις τάξεις των πλοι-
οκτητών. Πρόκειται για αλλαγές
οι οποίες θα ισχύσουν από την 1η
Ιανουαρίου 2020, και θέλουν τα
καύσιμα που χρησιμοποιούν οι μη-

χανές των πλοίων να μην ξεπερ-
νούν σε περιεκτικότητα θείου το
0,5%, έναντι 3,5%. Αριθμός πλοι-
οκτητών εκφράζουν έντονη ανη-
συχία για το κατά πόσο η ποσότητα
στα νέου τύπου καύσιμα θα είναι
επαρκής για να διασφαλίσει σε βά-
θος χρόνου την απρόσκοπτη λει-
τουργία και ως εκ τούτου την κερ-
δοφορία του τομέα. Σημειώνεται
ότι αυτή τη στιγμή οι ανάγκες καυ-
σίμου για τη ναυτιλία κυμαίνονται
γύρωστα τρία εκατομμύρια βαρέλια
πετρελαίου ημερησίως.

Από την άλλη ως μια πρώτη
εναλλακτική, η οποία εντάσσεται
στον κανονισμό του IMO, είναι η
χρήση των συστημάτων scrubber,
στη μηχανή των πλοίων, το οποίο
μπορεί να μειώσει το θείο στην εν-
δεικνυόμενη ποσότητα. Και σε
αυτή την περίπτωση εκφράζονται
επιφυλάξεις τόσο για το κόστος
εγκατάστασής του, όσο και για το
κατά πόσο τελικά η χρήση του δεν
επιφέρει την όποια επίπτωση στο
περιβάλλον. Από την άλλη, πρό-
κειται για πολύ ακριβή τεχνολογία

με το κόστος να αγγίζει το εκατομ-
μύριο. Όπως πληροφορείται η «Κ»
μόλις δύο χιλιάδες πλοία από το
σύνολο των 90 χιλιάδων του παγ-
κόσμιου στόλου εκτιμάται ότι θα
έχουν εγκατεστημένα συστήματα
scrubber με την έναρξη της εφαρ-
μογής του κανονισμού. Φαίνεται,
λοιπόν, ότι οι πλοιοκτήτες, οι οποίοι
διατηρούν τις ενστάσεις τους για
τη λύση μέσω scrubber, να συν-
τάσσονται με την πρωτοβουλία
της Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτη-
τών. 

������

Νεότερα θα υπάρξουν
την προσεχή εβδομάδα
μετά τη συζήτηση του
θέματος σε συνεδρία
του Παγκόσμιου Ναυτι-
λιακού Οργανισμού.

Αντιδρούν στη χρήση των συστημάτων scrubber
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Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Σε νέα χαλάρωση των capital con-
trols έως τα τέλη Μαΐου προσα-
νατολίζεται η κυβέρνηση στο
πλαίσιο της περαιτέρω διευκό-
λυνσης των συναλλαγών των
επιχειρήσεων. Το θέμα συζητή-
θηκε στη συνάντηση που είχαν
οι επικεφαλής των θεσμών με
το οικονομικό επιτελείο, καθώς
και στις συναντήσεις με την Ελ-
ληνική Ενωση Τραπεζών και την
Τράπεζα της Ελλάδος.

Στις διαδοχικές συναντήσεις
που πραγματοποιήθηκαν, τα θέ-
ματα που κυριάρχησαν αφορού-
σαν την ενεργοποίηση της ηλε-
κτρονικής πλατφόρμας για την
προστασία της πρώτης κατοικίας,
την αναθεώρηση του νόμου Κα-
τσέλη και τα δύο εργαλεία για
τη μείωση των κόκκινων δανεί-
ων, με προτεραιότητα την πρό-
ταση του ΤΧΣ, η τελική μορφή
της οποίας θα αποσταλεί προς
έγκριση στην DG Comp, επίσης
έως τα τέλη Μαΐου. 

Σε ό,τι αφορά το θέμα των cap-
ital controls και με δεδομένο ότι
το προεκλογικό κλίμα είναι απα-
γορευτικό για την πλήρη κατάρ-

γηση των περιορισμών στην κί-
νηση κεφαλαίων κυρίως προς
το εξωτερικό, η κυβέρνηση, σύμ-
φωνα με πληροφορίες, προσα-
νατολίζεται σε μικρές κινήσεις
σταδιακής χαλάρωσης. Στο πλαί-
σιο αυτό προτίθεται να διευρύνει
το όριο για τις συναλλαγές των
επιχειρήσεων με το εξωτερικό
και ενδεχομένως το όριο για τα
εμβάσματα ιδιωτών στο εξωτε-
ρικό. 

Σημειώνεται ότι σήμερα οι επι-
χειρήσεις μπορούν να πραγμα-
τοποιούν συναλλαγές με το εξω-
τερικό έως το όριο των 100.000
ευρώ ανά ημέρα και ανά πελάτη,

έπειτα από προσκόμιση των σχε-
τικών τιμολογίων και παραστα-
τικών. Οι συγκεκριμένες συναλ-
λαγές διεκπεραιώνονται απευ-
θείας από το δίκτυο των κατα-
στημάτων των τραπεζών με πί-
στωση του λογαριασμού του αν-
τισυμβαλλομένου και υπολογί-
ζονται εντός του εβδομαδιαίου
ορίου που ορίζεται από την Επι-
τροπή Εγκρισης Τραπεζικών Συ-
ναλλαγών για κάθε τράπεζα. Πρό-
θεση είναι το όριο να διευρυνθεί
και οι τράπεζες να έχουν μεγα-
λύτερες πρωτοβουλίες κινήσεων
έναντι της Επιτροπής Εγκρίσεως
Συναλλαγών.

Διεξοδική ήταν η συζήτηση
μεταξύ των επικεφαλής των θε-
σμών και του οικονομικού επι-
τελείου για τον χρόνο ενεργο-
ποίησης της ηλεκτρονικής πλατ-
φόρμας για την υποβολή αιτή-
σεων όσων θέλουν να προστα-
τεύσουν την πρώτη τους κατοι-
κία. Η πλατφόρμα αναμένεται
να ενεργοποιηθεί στις αρχές Ιου-
λίου, καθώς τότε, σύμφωνα με
το χρονοδιάγραμμα που συμφω-
νήθηκε, θα είναι έτοιμοι οι ανα-
γκαίοι αυτοματισμοί, έτσι ώστε
οι αιτήσεις που θα υποβάλλονται
να ελέγχονται αυτόματα ως προς
την επιλεξιμότητά τους. Υπεν-

θυμίζεται πως η επιλεξιμότητα
αξιολογείται με βάση τα όρια για
το ύψος της οφειλής, την αντι-
κειμενική αξία της πρώτης κα-
τοικίας και τα εισοδηματικά και
τα περιουσιακά κριτήρια.

Από την πλευρά των θεσμών
τέθηκε επιτακτικά το θέμα της
συνολικής αναμόρφωσης του
νόμου Κατσέλη, που αποτελεί
και κυβερνητική δέσμευση στο
πλαίσιο της συμφωνίας για την
προστασία της πρώτης κατοικίας
με τις τράπεζες και τους θεσμούς.
Να σημειωθεί ότι από την πλευρά
της κυβέρνησης δεν έχει ληφθεί
κάποια σχετική πρωτοβουλία
και στη χθεσινή συνάντηση συμ-
φωνήθηκε να συγκροτηθεί ομά-
δα εργασίας, η οποία θα εξετάσει
το νέο πλαίσιο που θα πρέπει να
τεθεί σε εφαρμογή από τις αρχές
του 2020, ενοποιώντας το πλαί-
σιο για την προστασία της πρώ-
της κατοικίας που ψηφίστηκε
πρόσφατα και θα ισχύσει έως τα
τέλη του χρόνου και το πτωχευ-
τικό δίκαιο των ιδιωτών.

Οσον αφορά τα εργαλεία για
τη μείωση των κόκκινων δανείων
των τραπεζών, η κυβέρνηση έχει
προκρίνει το σχέδιο του ΤΧΣ,
δηλαδή τη δημιουργία ενός σχή-
ματος προστασίας ενεργητικού
(APS - Asset Protection Scheme),
χωρίς να έχει απορρίψει την πρό-
ταση της ΤτΕ, η οποία ωστόσο
τοποθετείται σε δεύτερο χρόνο.
Η τελική πρόταση, όπως έχει
εξειδικευθεί από την JP Morgan
ύστερα από συνεχείς διαβουλεύ-
σεις με τη Διεύθυνση Ανταγω-
νισμού (DG Comp) της Ε.Ε. για
τη δημιουργία του APS, στο οποίο
θα μεταφερθούν κόκκινα δάνεια
ύψους 15 - 20 δισ. ευρώ, αναμέ-
νεται να αποσταλεί έως τα τέλη
Μαΐου. 

Η μεθοδολογία που έχει εφαρ-
μόσει η JP Morgan μειώνει την
προμήθεια που θα πληρώνουν
οι τράπεζες προκειμένου να κά-
νουν χρήση της κρατικής εγγύη-
σης μεταξύ 1,5% - 2% τα τρία
πρώτα χρόνια, ενώ μετά την τριε-
τία το κόστος ανεβαίνει πάνω
από το 3%. Ο χρόνος, πάντως,
για την έγκριση της σχετικής
πρότασης μετράει αντίστροφα,
με δεδομένο ότι οι ρυθμοί στους
μηχανισμούς της Ε.Ε. έχουν ήδη
ατονήσει ενόψει των ευρωεκλο-
γών.

Της ΧΡΥΣΑΣ ΛΙΑΓΓΟΥ

Σε οικονομική ασφυξία οδηγείται η
αγορά ηλεκτρισμού καθώς, πέραν
του μεταδοτικού από τη ΔΕΗ ιού
ρευστότητας, η αβελτηρία της κυ-
βέρνησης στην εφαρμογή των διαρ-
θρωτικών μέτρων για το πλήρες
άνοιγμα της αγοράς οδηγεί στην
απώλεια εσόδων ύψους 80 εκατ.
ευρώ για τους ανεξάρτητους ηλε-
κτροπαραγωγούς. Πρόκειται για
έσοδα που έχουν προβλεφθεί από
τον προσωρινό μηχανισμό των ΑΔΙ
(Αποδεικτικά Διαθεσιμότητας
Ισχύος) μέσω του οποίου αποζη-
μιώνονται οι μονάδες φυσικού αε-
ρίου και υδροηλεκτρικών για την
ευελιξία που παρέχουν στο ηλε-
κτρικό σύστημα και ο οποίος έχει
εγκριθεί από την Ε.Ε. με ισχύ μέχρι
το τέλος του 2019. 

Η εγκριτική απόφαση της Κομι-
σιόν έχει θέσει ως προαπαιτούμενο
για την πραγματοποίηση της δεύ-
τερης δημοπρασίας που προβλέπει
ο μηχανισμός τη συμμετοχή και
της ζήτησης (demand response)
αλλά και τη λειτουργία των νέων
αγορών του target model (μοντέλο
διασύνδεσης με τις ευρωπαϊκές
αγορές) που ήταν προγραμματισμέ-
νο να ξεκινήσει αρχικά τον Απρίλιο
του 2019 αλλά έχει μετατεθεί λόγω
καθυστερήσεων για τις αρχές του
2020. 

Η Ε.Ε. «πάγωσε» τη διαδικασία
των δημοπρασιών για την παροχή
υπηρεσιών ευελιξίας, με αποτέλεσμα
οι μονάδες που συμμετέχουν στον

μηχανισμό να στερούνται έσοδα
περί τα 80 εκατ. ευρώ, με συνέπεια
η πλειοψηφία των εταιρειών του
κλάδου να «γυρίζει» σε ζημίες. 

Το υπουργείο Ενέργειας σε μια
προσπάθεια να δώσει λύση στο
πρόβλημα έχει ανοίξει δίαυλο επι-
κοινωνίας με την Κομισιόν για τη

δυνατότητα αποσύνδεσης της διε-
ξαγωγής των δημοπρασιών από το
target model, αφού η έναρξη της
εφαρμογής του δεν προβλέπεται
πριν από τη λήξη του μηχανισμού
(τέλος 2019). Το υπουργείο διαπραγ-
ματεύεται με την Επιτροπή το ξεμ-
πλοκάρισμα των δημοπρασιών
έναντι δέσμευσης για την ένταξη
της ζήτησης και καταρτίζει σύμ-
φωνα με πληροφορίες το σχετικό
πλαίσιο. 

Η στάση της ΔΕΗ
Υπονομευτικά ωστόσο στην προ-

σπάθεια αυτή λειτουργεί η ΔΕΗ, η
οποία από τις 17 Νοεμβρίου 2018
με προσφυγή στο Ευρωπαϊκό Δι-
καστήριο (Υπόθεση Τ-694/18) στρά-
φηκε κατά της απόφασης έγκρισης
της Ε.Ε. του μεταβατικού μηχανι-

σμού και ουσιαστικά κατά του
υπουργείου Ενέργειας που τον ει-
σηγήθηκε ζητώντας την ακύρωσή
του, με βασικό επιχείρημα ότι δεν
τηρεί τα κριτήρια των κατευθυν-
τήριων γραμμών για τις κρατικές
ενισχύσεις της Ε.Ε. Η προσφυγή
της ΔΕΗ προς το Ευρωπαϊκό Δικα-
στήριο όχι μόνο δεν αφήνει τα πε-
ριθώρια ευελιξίας στην Ε.Ε. για μια
πιο χαλαρή αξιολόγηση του μετα-
βατικού μηχανισμού, αλλά δημι-
ουργεί προϋποθέσεις για καθυστέ-
ρηση της έγκρισης του μόνιμου μη-
χανισμού στον οποίο συμμετέχουν
και λιγνιτικές μονάδες και η ΔΕΗ
ζητάει διακαώς την επίσπευση της
έγκρισής του από την Επιτροπή,
καθώς την έχει συνδέσει με την
επιτυχία του εγχειρήματος της απο-
επένδυσης. 

Την ίδια στιγμή δηλαδή που η
ΔΕΗ τρέχει στο Δικαστήριο την
Επιτροπή για τον μεταβατικό μη-
χανισμό εκλιπαρεί για την επίσπευ-
ση της έγκρισης του μόνιμου, χωρίς
η ελληνική αγορά να έχει προσαρ-
μοστεί με το target model που τί-
θεται ως προαπαιτούμενο. Με τη
στάση αυτή κινδυνεύει εκτός των
άλλων να αφήσει χωρίς ΑΔΙ τη νέα
μονάδα της Πτολεμαΐδας, αφού για
να ενταχθεί στον μηχανισμό θα
πρέπει αυτός να έχει εγκριθεί μέσα
στο 2019 και παράλληλα να λει-
τουργήσει και η μονάδα. 

Σχέδιο νέας χαλάρωσης capital 
controls έως τα τέλη Μαΐου
Συζητήθηκε στη συνάντηση θεσμών, οικονομικού επιτελείου, τραπεζιτών, ΤτΕ

«Χτύπημα» 80 εκατ. ευρώ στις εταιρείες ηλεκτρισμού
Λόγω των κυβερνητικών καθυστερήσεων στο άνοιγμα της αγοράς ενέργειας - Δίαυλος επικοινωνίας με την Κομισιόν

������

Το προεκλογικό κλίμα
είναι απαγορευτικό 
για την πλήρη κατάργη-
ση των περιορισμών
στην κίνηση κεφαλαί-
ων, κυρίως προς το
εξωτερικό.

Παρά την αύξηση των ηλεκτρο-
νικών συναλλαγών στη χώρα
μας, που επιβλήθηκε κυρίως λό-
γω των περιορισμών στην κίνη-
ση κεφαλαίων (capital controls),
η Ελλάδα κατατάσσεται πολύ
χαμηλά στην αξιοποίηση του
ψηφιακού χρήματος. Ερευνα της
Citi και του Imperial College
Λονδίνου κατέταξε την Ελλάδα
στην 55η θέση ανάμεσα σε 84
χώρες που αξιολογήθηκαν με
βάση την ετοιμότητά τους στην
αξιοποίησή του.

Ο κατάλογος συντάχθηκε με
βάση τον Δείκτη Ψηφιακού Χρή-
ματος (Digital Money Index, DMI)

που καταρτίζουν τα τελευταία
πέντε χρόνια οι δύο οργανισμοί,
Citi και Imperial College. Με
βάση τον δείκτη DMI, η χώρα
μας κατατάσσεται στην τρίτη
κατηγορία χωρών αναφορικά με
την ετοιμότητά τους να αξιοποι-
ήσουν το ψηφιακό χρήμα. Η κα-
τηγορία αυτή περιλαμβάνει τις
αναδυόμενες (emerging) χώρες
στη χρήση του ηλεκτρονικού/ψη-
φιακού χρήματος.

Με βάση τον κατάλογο που
δημοσιοποίησε η Citi για το 2019,
η Ελλάδα ανταγωνίζεται τη Ρου-
μανία (53η), την Ινδία (54η), το
Μεξικό (56η), την Κολομβία (57η)
και άλλες χώρες του πλανήτη.
Στην κορυφή της αξιοποίησης
του ψηφιακού χρήματος βρίσκε-
ται η Φινλανδία (1η), η Σουηδία
(2η), η Νορβηγία (3η) και οι ΗΠΑ

(4η). Οι χώρες αυτές ανήκουν
στην πρώτη κατηγορία χωρών,
που περιλαμβάνει όλες εκείνες
που βρίσκονται σε μεγάλη ετοι-
μότητα αξιοποίησής του.

Η Πορτογαλία βρίσκεται στην
27η θέση, η Ιταλία στην 30ή θέση
και η Τουρκία στην 35η. Οι δύο
πρώτες ανήκουν στη δεύτερη
κατηγορία χωρών, που περιλαμ-
βάνει εκείνες που βρίσκονται σε
μέτρια ετοιμότητα αξιοποίησης
του ψηφιακού χρήματος. Η Τουρ-
κία κατατάσσεται στην ίδια κα-
τηγορία με την Ελλάδα, με μικρή
ετοιμότητα και τέλος υπάρχει η
τέταρτη κατηγορία χωρών που
βρίσκονται σε αρχικό στάδιο
ετοιμότητας. Αξιοσημείωτο είναι
ότι από το 2014 μέχρι το 2019,
η Ελλάδα υποχώρησε κατά τέσ-
σερις θέσεις με βάση τον δείκτη
DMI. Eτσι, παρά την άνωθεν επι-
βολή των ηλεκτρονικών συναλ-
λαγών (κυρίως λόγω των capital
controls), η χώρα υποχώρησε
στην ετοιμότητά της για αξιο-
ποίηση του ψηφιακού χρήματος.
Στην πράξη δεν είναι η χώρα που
υποχώρησε, αλλά τα μεγαλύτερα
βήματα προόδου που πραγματο-
ποίησαν άλλες χώρες, και οι οποί-
ες, ενώ στο παρελθόν υστερού-
σαν έναντι της χώρας, τώρα υπερ-
τερούν.

Σύμφωνα με την αξιολόγηση,
η χώρα υστερεί κυρίως στις τε-
χνολογικές και χρηματοοικονο-
μικές υποδομές (technology &
financial infrastructure), αφού
κατατάσσεται στην 66η θέση με-
ταξύ 84 χωρών. Επίσης, υστερεί
στον υποδείκτη στήριξης του
ψηφιακού χρήματος από την κυ-
βέρνηση και στην αγορά (go-
vernment and market support)
όπου κατατάσσεται στην 60ή θέ-
ση. Καλύτερες επιδόσεις η χώρα
διαθέτει στη χρήση λύσεων ψη-
φιακού χρήματος (digital money
solutions) και στην τάση υιοθέ-
τησής του (propensity to adopt).
Mε βάση τους δύο τελευταίους
υποδείκτες η Ελλάδα κατετάγη
στην 43η και 54η θέση, αντίστοι-
χα.

Ολα ωστόσο καταδεικνύουν
τη συνολική αδυναμία της χώρας
να αξιοποιήσει τις δυνατότητες
του ψηφιακού χρήματος και τις
ηλεκτρονικές συναλλαγές. Πάν-
τως, η Citi αναφέρει ότι παρά τη
διαπιστωμένη χαμηλή διείσδυση
του ψηφιακού χρήματος σε παγ-
κόσμιο επίπεδο, η χρήση και η
αξιοποίησή του βαίνουν συνεχώς
αυξανόμενες.

Με χαμηλές επιδόσεις
η Ελλάδα στην αξιοποίηση
του ψηφιακού χρήματος

������

Η Eλλάδα κατατάσσεται 
στην 55η θέση ανάμεσα
σε 84 χώρες, σύμφωνα
με παγκόσμια έρευνα.

������

Η πλειοψηφία των 
εταιρειών του κλάδου
κινδυνεύει να «γυρίσει»
σε ζημίες, καθώς χάνει
τα έσοδα που έχουν 
προβλεφθεί από τον
προσωρινό μηχανισμό
των ΑΔΙ.

Επιδίωξη της κυβέρνησης, με τη σχεδιαζόμενη χαλάρωση των capital
controls, είναι η περαιτέρω διευκόλυνση των συναλλαγών των
επιχειρήσεων.

ΑΠ
Ε

Η ελληνική αγορά δεν έχει προσαρμοστεί με το target model (μοντέλο διασύνδεσης με τις ευρωπαϊκές αγορές) που
τίθεται ως προαπαιτούμενο από την Ε.Ε.
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Η αναστολή  
δανεισμού  
μιας εβδομάδας  
με επιτόκιο 24%  
ωθεί τις τράπεζες  
να δανειστούν με  
το ακριβότερο (25,5%) 
επιτόκιο overnihgt.

Εμμεση αύξηση
των επιτοκίων
από κεντρική
τράπεζα Τουρκίας
Υψηλότερο 1,5% το κόστος δανεισμού 
των τραπεζών για να στηριχθεί η λίρα
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Σημαντική 

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

Φυγή επενδυτών

Απειλή για την οικονομία
ο εμπορικός πόλεμος

Μείωση κερδών κατά 7,5% για VW το α΄ τρίμηνο

Ακριβότερο το χοιρινό κρέας, κερδισμένοι οι Ευρωπαίοι παραγωγοί

Η επιδημία αφρικανι-
κής πανώλης μειώνει 
την κινεζική παραγωγή 
χοίρων και ταυτόχρονα 
ρίχνει τις τιμές  
των ζωοτροφών.

Η αποδυνάμωση -

EP
A

Παρά την πτώση 
της κερδοφορίας, 
τα αποτελέσματα 
της εταιρείας ήταν 
καλύτερα των 
εκτιμήσεων αναλυτών 
του κλάδου.
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Η Ελλάδα αποκομίζει 
4,1 δισ. ευρώ από 
την κοινή ευρωπαϊκή 
αγορά, ενώ η Γερμανία 
εξασφαλίζει 86 δισ. 

Ο κερδισμένος
της κοινής αγοράς
τα ανταγωνιστικά
κράτη του Βορρά
Μικρά τα οφέλη για τις εσωστρεφείς 
οικονομίες, όπως αυτή της Ελλάδας
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Ο κλάδος των υπηρεσιών

Το QE δημιούργησε
10 εκατ. θέσεις εργασίας

Οι υποδομές, θυσία στη δημοσιονομική πειθαρχία

Η ιταλική κυβέρνηση αμφισβητεί την ακρίβεια των προβλέψεων της Κομισιόν

Σε πολύ κακή κατά-
σταση το γερμανικό 
σιδηροδρομικό  
δίκτυο και οι αυτοκι-
νητόδρομοι.

Η Ρώμη απορρίπτει  
το ενδεχόμενο αύξησης 
του ΦΠΑ ή λήψης διορ-
θωτικών μέτρων για το 
δημοσιονομικό έλλεμμα.

Οι Γερμανοί
-

Ο πρωθυπουργός -
-

ΕΡ
Α

EP
A
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Εάν έχετε διαθέσιμο 1 εκατ. δολάρια
και θέλετε να τα επενδύσετε σωστά,
ώστε να συγκροτήσετε μία αξιόλογη
συλλογή έργων τέχνης, θα πρέπει
να αποταθείτε στους ειδήμονες και
αναλόγως με την αισθητική σας
να κινηθείτε σε κλασικές δημιουρ-
γίες ή σε νεότερα και σύγχρονα
ονόματα. Πάντως, εάν ανήκετε στη
Γενιά Υ (όσων γεννήθηκαν από τα
μέσα της δεκαετίας του 1980 μέχρι
περίπου το 2000) θα έχετε σίγουρα
μεγάλο ενδιαφέρον για τη δεδομένη
αγορά. Οπως αναφέρεται σε σχετικό

άρθρο του buisnessinsider, η συγ-
κεκριμένη γενιά σε μεγαλύτερο
βαθμό από ό,τι οι άλλες θεωρεί ση-
μαντική επένδυση την τέχνη και
δη τη σύγχρονη. Συχνά την αποκτά
για να τη μεταπωλήσει και να απο-
κομίσει κέρδος, ενώ δεν διστάζει
να κάνει τις αγορές της κατευθείαν
από το Διαδίκτυο.

Επιλογές
Για να δούμε, όμως, τι θα μπο-

ρούσε κάποιος ή κάποια να αγοράσει
με 1 εκατ. δολάρια και να δημιουρ-
γήσει μία ενδιαφέρουσα συλλογή
από έργα, σύμφωνα με σχετικό άρ-
θρο στο Bloomberg. Ο έμπορος έρ-
γων τέχνης Τζόνι βαν Χέφεν, ο οποί-

ος ειδικεύεται στους μεγάλους ζω-
γράφους, προσπαθεί να διαλύσει
τις προκαταλήψεις γύρω από αυτούς.
«Πολλοί θεωρούν τους μεγάλους
ζωγράφους ανιαρούς και σκοτεινούς,
επειδή συνηθίζουν να τους βλέπουν
στα μουσεία, αλλά στην πραγματι-
κότητα έχουν πλάκα». Επιλέγει τρία
έργα διαφορετικών περιόδων συ-
νολικής αξίας άνω του 1 εκατ. δολ.,
αλλά επισημαίνει ότι πάντα υπάρχει
περιθώριο διαπραγμάτευσης. Το
πρώτο του 1620 είναι ένα συλλογικό
έργο βουκολικής εμπνεύσεως, λέ-
γεται «Αρκαδία» και αναπαριστά
βοσκούς και βοσκοπούλες να τρώνε
στην ύπαιθρο. Το υπογράφουν οι
Φρανς και Αμβρόσιος Φράνκεν,
Αβραάμ Γκόβερτς, Χαν Γιόρντενς
και Αλεξάντερ Κάιριντς. Ενδιαφέρον
για τον επενδυτή αποτελεί το σπάνιο
γεγονός πως συναντώνται πέντε
ζωγράφοι σε ένα έργο (710.000 δο-
λάρια). Το δεύτερο είναι του 1800
περίπου από μαθητή του Αντόνιο
Καναλέτο και δείχνει το Παλάτι των
Δόγηδων στη Βενετία (230.000 δο-
λάρια), ενώ το τρίτο του 1910 περί-
που από τον Χοακίν Σορόγια, τον
δημοφιλή Ισπανό ζωγράφο, που πα-
ρουσιάζει μία σκηνή στην παραλία
της Βαλένθιας (365.000 δολάρια).
Τον τελευταίο τον συστήνει, διότι
έχει ωραία χρώματα και αποπνέει
δροσιά.

Για τη σύμβουλο έργων τέχνης,
Λάιζα Σιφ, σημασία έχει η καλλιτε-
χνική δουλειά με μήνυμα, που έχει
ιστορικό στίγμα και σχετίζεται με
τη σύγχρονη προβληματική, όπως
είναι η καταστροφή του πλανήτη.
Επίσης, επισημαίνει στους πελάτες
- επενδυτές, αναφερόμενη στην τιμή
ενός κομματιού, ότι η τέχνη εν συ-
νόλω δεν αξίζει τίποτε, εάν δεν υπάρ-
ξει ανταπόκριση από αγοραστές.

Μεταξύ των έργων που προτείνει
για τη σύμπηξη συλλογής αξίας 1
εκατ. δολαρίων, είναι η φετινή φω-
τογραφία του Ρίτσαρντ Λιρόιντ «Λου-
λούδια, ημέρα πρώτη» στις 50.000
δολάρια, η οποία αναπαριστά ιδιαί-
τερα ζωντανά και ζωηρά μία νεκρή
φύση. Επιπλέον, η φετινή κατασκευή
της Ανίκας Γι στις 65.000 δολάρια
ακούει στο όνομα «Με ποιού το αίμα
φτιάχτηκαν τα μάτια μου;». «Είναι
ανερχόμενο αστέρι της γενιάς της»,
παρατηρεί η Λάιζα Σιφ. «Το δε εν-
διαφέρον της στη βιοτεχνολογία και
στην τεχνητή νοημοσύνη συνδέεται
με τρόπο διαφορετικό με την έμφαση
που δίνω στο θέμα της Φύσης».

Κατά την εκτίμηση του συμβούλου
έργων τέχνης με μεγάλη εμπειρία
σε δημοπρασίες, Ντέιβιντ Νόρμαν,
«ο κάθε συλλέκτης καλό είναι να εξε-
τάσει το ποια κατεύθυνση θα έχει

ως σύνολο η συλλογή του, μιας και
ως κάτι συνεκτικό θα αξίζει περισ-
σότερο παρά ως άθροισμα πραγμά-
των». Με 1 εκατ. δολ. δύσκολα αγο-
ράζει κανείς σημαντικό έργο ζωγρα-
φικής, αλλά μπορεί να αποκτήσει
ενδιαφέροντα προσχέδια, όπως επι-
σημαίνει ο κ. Νόρμαν. Μεταξύ των
όσων προτείνει συμπεριλαμβάνεται
προσχέδιο του Πικάσο του 1923 με
θέμα «Νέοι γυμνοί στον καθρέφτη
παίζοντας τον αυλό του Πανός κι
ένα παιδί». Τιμάται περίπου 150-
250.000 δολάρια, κι όπως εξηγεί ο
κ. Νόμαν, «είναι προτιμότερο ένα
πρώτης ποιότητας προσχέδιο του
Πικάσο από ένα δευτερεύον έργο
του». Τέλος, συστήνει και το προ-
σχέδιο «Τρεις οδαλίσκες» του Ανρί
Ματίς του 1928 με τιμή από 150-
240.000 δολάρια.
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Εξυπνες επιλογές για επένδυση 1 εκατ. δολ. σε πίνακες 
Ειδικοί σύμβουλοι εξηγούν πώς μεγιστοποιείται η αξία μιας συλλογής έργων ζωγραφικής αλλά και προσχεδίων
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Με 1 εκατ. δολ. δύσκολα
αγοράζει κανείς
σημαντικό έργο ζωγρα-
φικής, αλλά μπορεί
να αποκτήσει ενδιαφέ-
ροντα προσχέδια,
αναφέρουν οι ειδικοί.

Τα έργα του Χοακίν Σορόγια είναι λουσμένα στο φως. «Σκηνή στην παρα-
λία της Βαλένθιας».

Μια νεκρή φύση αποτυπωμένη σε φωτογραφία από τον Ρίτσαρντ Λιρόιντ, «Λουλούδια, ημέρα πρώτη» (2019) (αριστερά) αποτιμάται στα 50.000 δολ., κατά τη
σύμβουλο επενδύσεων σε έργα τέχνης, Λάιζα Σιφ. Εξίσου καλή τοποθέτηση, για τον επίσης σύμβουλο επενδύσεων σε έργα τέχνης Ντέιβιντ Νόρμαν, είναι το προ-
σχέδιο του Πάμπλο Πικάσο «Νέοι γυμνοί στον καθρέφτη, παίζοντας τον αυλό του Πανός κι ένα παιδί» (1923) με αποτίμηση στα 150.000-250.000 δολάρια.

Τεράστιο μερίδιο της ρωσικής οι-
κονομίας, περίπου 60%-70% του
ΑΕΠ, ήλεγχαν οι κρατικές επιχει-
ρήσεις κατά το 2017-2018, σύμ-
φωνα με έκθεση της ομοσπονδια-
κής αντιμονοπωλιακής υπηρεσίας
της Ρωσίας (FAS). Η αναφορά της
FAS προειδοποιεί πως το κράτος
ενισχύει τον οικονομικό προστα-
τευτισμό προφυλάσσοντας τις κρα-
τικές εταιρείες από τον διεθνή αν-
ταγωνισμό και παράλληλα παρεμ-
βαίνει διαμορφώνοντας τις σχέσεις
των ρωσικών επιχειρήσεων.

Μάλιστα, οι κρατικές επιχειρή-
σεις ελέγχουν σχεδόν το 50% σε
κάθε βασικό πυλώνα της οικονο-
μίας, ήτοι ενέργεια, μεταφορά, εξό-
ρυξη και χρηματοοικονομικά. Χα-
ρακτηριστικό είναι ότι μόνο οι ρω-
σικοί ενεργειακοί κολοσσοί Gaz-
prom και Rosneft συνεισφέρουν
σχεδόν το 14% του ΑΕΠ, όπως ανα-

φέρει η σχετική έκθεση της FAS.
Αντίστοιχα και οι κρατικές τράπε-
ζες ήλεγχαν το 66% του ρωσικού
τραπεζικού συστήματος το 2018,
ενώ ένα έτος νωρίτερα, το 59%.

«Ολα αυτά σημαίνουν ότι η δια-
δικασία ενδυνάμωσης του ρόλου
του κράτους στην οικονομία έχει
περάσει σε ένα εντελώς διαφορε-
τικό επίπεδο», αναφέρεται στην
έκθεση της FAS. Το κράτος προ-

σπαθεί τώρα «να ρυθμίσει το οι-
κονομικό σύστημα της χώρας σε
βραχυπρόθεσμο αλλά και σε μα-
κροπρόθεσμο επίπεδο», συμπλη-
ρώνεται.

Το μερίδιο των κρατικών εται-
ρειών στη ρωσική οικονομία αυ-
ξήθηκε σημαντικά κατά τα τελευ-
ταία πέντε χρόνια, παρά τις επα-
νειλημμένες εκκλήσεις του Βλαν-
τιμίρ Πούτιν για ενίσχυση του αν-

ταγωνισμού. Το 2013 το μερίδιο
των κρατικά ελεγχόμενων επιχει-
ρήσεων κυμαινόταν στο 50% του
ΑΕΠ, ενώ το 2008 ήταν περίπου
40%-45%. Πριν από την κρίση του
1998 το μερίδιο του κράτους στην
οικονομία άγγιζε περίπου τα 15%,
σύμφωνα με εκτίμηση της FAS.

Την εκτίμηση της ομοσπονδια-
κής αντιμονοπωλιακής υπηρεσίας
της Ρωσίας επιβεβαιώνει σε μεγάλο

βαθμό και το ΔΝΤ, το οποίο υπο-
στηρίζει πως εάν συμπεριληφθεί
η συνεισφορά των ημικρατικών
επιχειρήσεων στο ΑΕΠ, τότε πράγ-
ματι το κράτος ελέγχει το 50%-
70% της παραγωγής, δηλαδή όσο
περίπου υπολογίζει και η FAS. Σύμ-
φωνα με το ΔΝΤ, εάν δεν περιλη-
φθούν οι ημικρατικές επιχειρήσεις,
το μερίδιο των κρατικών εταιρειών
αγγίζει μόλις το 32%-33% του ΑΕΠ.

Πρόβλημα
Λόγω του αυξημένου ελέγχου

που ασκεί το κράτος στο οικονο-
μικό σύστημα της χώρας, υπονο-
μεύεται η προοπτική ανάπτυξης,
προειδοποιεί η FAS. Το συνεχώς
αυξανόμενο μερίδιο των κρατικών
εταιρειών περιορίζει την παρα-
γωγικότητα, την καινοτομία και
την ανάπτυξη των μικρομεσαίων
επιχειρήσεων. Συνεπώς, το κρα-
τικό μονοπώλιο οδηγεί σε χαμη-
λότερους ρυθμούς ανάπτυξης και
–ελλείψει υγιούς ανταγωνισμού–
σε υστέρηση της χώρας στον το-
μέα της τεχνολογίας.

Το Κρεμλίνο είχε ξεκινήσει πρό-
γραμμα ιδιωτικοποιήσεων το 2008,
προκειμένου να ελέγξει το ενισχυ-
μένο μερίδιο των κρατικών εται-
ρειών στο ΑΕΠ. Ωστόσο, εξαιτίας
του ζητήματος της Κριμαίας, που
επιβράδυνε την οικονομία και οδή-
γησε στη μείωση της ζήτησης των
ξένων επενδυτών για τις ρωσικές
ιδιωτικές εταιρείες, η Ρωσία «πά-
τησε φρένο» στο πρόγραμμα ιδιω-
τικοποιήσεων το 2014. Για τα επό-
μενα πέντε χρόνια έχει πλέον δρο-
μολογηθεί επενδυτικό σχέδιο αξίας
400 δισ. δολαρίων, το οποίο εστιά-
ζει κατά κύριο λόγο σε κρατικά
ελεγχόμενα προγράμματα.

Από κρατικές επιχειρήσεις το 70% του ρωσικού ΑΕΠ

Οι κρατικές επιχειρήσεις ελέγχουν σχεδόν το 50% σε κάθε βασικό πυλώ-
να της ρωσικής οικονομίας, δηλαδή ενέργεια, μεταφορές, εξόρυξη και χρη-
ματοοικονομικά.
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Η Μόσχα εξακολουθεί
να προστατεύει 
τις κρατικές επιχει-
ρήσεις από τον διεθνή
ανταγωνισμό.

Εάν μέχρι σήμερα γνωρίζαμε πως
οι μπανάνες δεν φύονται σε ψυ-
χρά κλίματα, όπως αυτό της Ισ-
λανδίας, ίσως ήρθε η ώρα να ανα-
θεωρήσουμε. 

Η αρχιτέκτων και διευθύνουσα
σύμβουλος της εταιρείας Spor i
sandinn ehf Σόρντις Σιγκουρν-
ταντότιρ σκοπεύει να χρησιμο-
ποιήσει την άφθονη γεωθερμική
ενέργεια της Ισλανδίας και να
χτίσει τρεις γυάλινους θόλους,
εντός των οποίων θα δημιουρ-
γηθεί μια «Μεσόγειος του Βορρά»
με καλλιέργειες μπανάνας και άλ-
λων τροπικών φρούτων, αλλά και
με πολυτελή θέρετρα. Οι εν λόγω
κατασκευές, ακολουθώντας τις
αρχές της βιωσιμότητας και της
εξοικονόμησης ενέργειας, θα χρη-
σιμοποιούν την ενέργεια των
ηφαιστείων της χώρας, ενώ η με-
γαλύτερη θα έχει έκταση όσο ένα
γήπεδο ποδοσφαίρου. Επίσης θα
έχουν ύψος όσο ένα εξαώροφο
κτίσμα, ενώ ανάλογο θα είναι και
το βάθος τους.

Εντός των θόλων θα δημιουρ-
γούνται εύκρατες κλιματικές συν-
θήκες, ενώ προβλέπεται και η κα-
τασκευή θερέτρων και λοιπών
εγκαταστάσεων για αθλητικές
και ψυχαγωγικές δραστηριότητες
στην ύπαιθρο. «Δεν έχουμε συ-
νειδητοποιήσει τον πλούτο της
χώρας μας και τις δυνατότητες
που μας παρέχει η γεωθερμική
της ενέργεια», λέει η 49χρονη
επιχειρηματίας. Στόχος της είναι
να τονώσει την τουριστική κίνη-

ση και να κάνει λίγο πιο όμορφη
τη ζωή για τους ντόπιους, που
ζουν ένα μεγάλο χειμώνα διάρ-
κειας εννέα μηνών. Κι αυτό το
βαρύ κλίμα συχνά οδηγεί σε αύ-
ξηση αντικαταθλιπτικών.

Επενδύσεις
Το σχέδιό της, ονόματι ALDIN,

αποτιμάται σε 37 εκατ. δολάρια,
αλλά δεν έχει καλυφθεί πλήρως
σε επίπεδο χρηματοδότησης.
Αναμένεται να προσελκύει 300-
400 χιλιάδες επισκέπτες τον χρό-

νο. Μεταξύ των υποστηρικτών
του ALDIN συγκαταλέγεται η με-
γαλύτερη τράπεζα της Ισλανδίας
Αrion και η αρχιτεκτονική εται-
ρεία WilkinsonEyre, που σχεδίασε
τους παραθαλάσσιους κήπους
της Σιγκαπούρης, ένα υπόδειγμα
αστικού πάρκου και βιοτόπου.
Οι θόλοι θα ανεγερθούν σε πάρκο
του Ρέικιαβικ σε έκταση 4.500
τετραγωνικών μέτρων, θα δοθούν
στο κοινό το 2021 και ο καθένας
θα έχει διαφορετική λειτουργία
και κλίμα.
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Η γεωθερμία μετατρέπει
την παγωμένη Ισλανδία
σε Μεσόγειο του Βορρά
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Σχέδια για καλλιέρ-
γεια μπανάνας και δη-
μιουργία τουριστικών
θερέτρων μέσα σε
γυάλινους θόλους.
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Η απόκτηση ακινήτου αποτελεί
ασφαλώς μία από τις σημαντικό-
τερες οικονομικές αποφάσεις που
θα πάρει κάποιος στη ζωή του,
ωστόσο φαίνεται πως πολλοί άν-
θρωποι έχουν εμμονή με τα ακί-
νητα και μάλιστα σε τέτοιο βαθμό
ώστε να παραμελούν την οικογέ-
νειά τους. 

Σύμφωνα με έρευνα της βρετα-
νικής πολυεθνικής τράπεζας HSBC,
ο μέσος γονέας ξοδεύει 5,4 ώρες
την εβδομάδα ασχολούμενος με
την αγορά ακινήτων, ενώ αφιερώ-
νει μόλις 2 ώρες για να διαβάζει
παραμύθια στα παιδιά του. Μπορεί
να υποθέσει κανείς βάσιμα ότι η
πλειονότητα των γονέων υποστη-
ρίζει πως αγοράζει ένα σπίτι ώστε
να εξασφαλίσει καλύτερη ζωή για
τα παιδιά του, ωστόσο η πλειονό-
τητα των ψυχολόγων θα τους έλεγε
πως τα παιδιά τους θα έχουν πολύ
πιο ευτυχισμένη ζωή αν τους δια-
βάζουν πιο πολλά παραμύθια.

Σύμφωνα με την έρευνα
«Beyond the Bricks» που έγινε σε
δέκα χώρες, ο μέσος άνθρωπος ξο-
δεύει 3,5 ώρες την εβδομάδα ανα-
ζητώντας ακίνητο, διαβάζοντας
περιοδικά σχετικά με ακίνητα ή
κοιτάζοντας φωτογραφίες ακινή-
των σε ηλεκτρονικά μέσα ακόμη
και αν δεν πρόκειται να αγοράσει
ακίνητο. 

Οι κάτοικοι των Ηνωμένων Αρα-
βικών Εμιράτων και των Ηνωμένων

Πολιτειών έχουν τη μεγαλύτερη
«εμμονή», όπως χαρακτηρίζεται
στην έκθεση, με τα ακίνητα, ξο-
δεύοντας 6,6 και 4,95 ώρες την
εβδομάδα, αντίστοιχα. Δικαίως η
ενασχόληση αυτή χαρακτηρίζεται
εμμονή, διότι ο μέσος Αμερικανός
ή κάτοικος των Ηνωμένων Αραβι-
κών Εμιράτων αφιερώνει τον δι-
πλάσιο χρόνο χαζεύοντας ακίνητα
απ’ ό,τι για να συνομιλήσει με τους
γονείς του. Ακολουθούν οι κάτοικοι
της Ταϊβάν (4,54 ώρες), της Μαλαι-
σίας (4,37), του Μεξικού (3,56), της
Σιγκαπούρης (3,29), της Βρετανίας
(2,65), της Αυστραλίας (2,51), του
Καναδά (2,08) και της Γαλλίας (1,74).

Σύμφωνα με την έκθεση υπάρχει
μία ακόμη κατηγορία ανθρώπων,
οι «ακραία εξαρτημένοι κυνηγοί
ακινήτων» που ξοδεύουν περισ-
σότερες από 7 ώρες την εβδομάδα
αναζητώντας ακίνητο ή διαβάζον-
τας ΜΜΕ σχετικά με την αγορά
ακινήτων. Στη συγκεκριμένη κα-
τηγορία ανήκει περίπου το 6,3%
των ανθρώπων παγκοσμίως, ενώ
σχεδόν οι μισοί από αυτούς ελέγ-
χουν κάθε μήνα την αξία του ακι-
νήτου τους. 

Το κατά πόσον αποδίδει η τόσο
έντονη ενασχόληση αυτών των
ανθρώπων με την αγορά ακινήτων,
είναι εξαιρετικά αμφίβολο. Οι ίδιοι
εμφανίζονται ικανοποιημένοι, με
το 74% των «ακραία εξαρτημένων»
να λέει πως αισθάνεται «χαλαρό»

με την αγορά κατοικίας και το 79%
να δηλώνει πως αισθάνεται ότι
«έχει τον έλεγχο» (ό,τι και αν ση-
μαίνει αυτό). Παράλληλα ωστόσο,
οι «ακραία εξαρτημένοι» από την
αγορά ακινήτων καταλήγουν να
αφήνουν τη ζωή τους να περνάει

μάλλον άσκοπα. Παγκοσμίως το
19% αυτής της κατηγορίας καθυ-
στερεί την απόφαση να αποκτήσει
παιδί προκειμένου να αγοράσει
ακίνητο, ποσοστό που είναι το δι-
πλάσιο σε σύγκριση με τον μέσο
άνθρωπο. 

Επίσης, αυτοί οι άνθρωποι είναι
δύο φορές πιο πιθανό να καθυστε-
ρήσουν να παντρευτούν ακριβώς
γιατί αποταμιεύουν χρήματα για
να αγοράσουν ακίνητο. Για την
Ελλάδα δεν υπάρχουν στοιχεία,
δεδομένου πως η έρευνα έγινε σε
άλλες αγορές, ωστόσο ο Στέλιος
Πιρπινιάς, επικεφαλής του τομέα
λιανικής τραπεζικής, διαχείρισης
πλούτου και marketing, δηλώνει
ότι «και στην Ελλάδα παρατηρείται
έπειτα από παρατεταμένη περίοδο
κρίσης ανανεωμένο ενδιαφέρον
για την αγορά κατοικίας».

������

Σύμφωνα με έκθεση
της HSBC, οι κάτοικοι
των Ηνωμένων Αραβι-
κών Εμιράτων και 
των Ηνωμένων Πολιτει-
ών έχουν «μανία» 
με την αναζήτηση ακι-
νήτων.

Παγκόσμια
είναι η εμμονή
για την αγορά
μιας κατοικίας
Ο μέσος άνθρωπος ξοδεύει 3,5 ώρες 
την εβδομάδα αναζητώντας ακίνητα

Αλλο ψάχνουν, άλλο αγοράζουν
Το παράδοξο είναι πως πολλοί από
τους ανθρώπους που ξοδεύουν
τόσο πολλές ώρες αναζητώντας
το τέλειο σπίτι καταλήγουν τελικά
να το αγοράζουν με βάση παρά-
λογα κριτήρια. Το 38% όσων ανα-
ζητούν κατοικία αγοράζει τελικά
με βάση μόνο τις πρώτες εντυ-
πώσεις, δηλαδή μάλλον παρορ-
μητικά. Η πιο κοινή αιτία ώστε
να ματαιώσει ο επίδοξος αγορα-
στής την αγορά κατοικίας είναι
η παρουσία «δύσκολων γειτόνων»,
κριτήριο υποκειμενικό μεν, λογικό
δε. Το ποσοστό ανέρχεται στο
55% των συμμετασχόντων στην
έρευνα στη Μαλαισία και στο 43%
στη Γαλλία και στη Βρετανία.
Ομως πολλές φορές σημαντικό

ρόλο στην αγορά κατοικίας δια-
δραματίζουν δεισιδαιμονίες και
άλλες παραδόσεις. Για παράδειγμα,
στην Ταϊβάν το 50% των ερωτη-
θέντων λέει πως δεν θα αγόραζε
ένα ακίνητο αν αυτό έχει κακό
φενγκ σούι. Στη Σιγκαπούρη το
16% των ερωτηθέντων δεν θα
αγόραζε ένα σπίτι που βρίσκεται
σε οδό και σε αριθμό που θεω-
ρούνται άτυχες. Στον Καναδά και
στα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα
το 21% και το 28% δεν θα αγόραζε
οικία αν υπάρχουν φήμες πως εί-
ναι στοιχειωμένη. Στις ΗΠΑ και
στο Μεξικό το 29% και το 31%
των ερωτηθέντων αντίστοιχα δεν
θα αγόραζε σπίτι στο οποίο έχει
πεθάνει κάποιος άνθρωπος.

Οι «ακραία εξαρτημένοι» από την αγορά ακινήτων καταλήγουν να αφήνουν τη ζωή τους να περνάει μάλλον άσκοπα. Παγκοσμίως το 19% αυτής της κατηγο-
ρίας καθυστερεί την απόφαση να αποκτήσει παιδί προκειμένου να αγοράσει ακίνητο, ποσοστό που είναι διπλάσιο σε σύγκριση με τον μέσο άνθρωπο.

EP
A

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ

Να φοβάται η αγορά ακινήτων τυχόν
ανταγωνισμό από το κράτος; Αυτό
το ερώτημα τίθεται εν μέσω δια-
δικασιών απόκτησης από το κράτος
κάποιων ακινήτων από την ΚΕΔΙ-
ΠΕΣ και κάποιοι –μάλλον αόριστα–
ανησυχούν πως η αγορά μπορεί
να βιώσει «αθέμιτο» ανταγωνισμό.
Είναι βάσιμη μια τέτοια ανησυχία;
Εγώ απαντώ κατηγορηματικά πως
«όχι, καμία σχέση δεν έχει αυτό
με την πραγματικότητα». Το κε-
φάλαιο «Συνεργατισμός» στοίχισε
στον φορολογούμενο είτε έμμεσα
ή άμεσα πέραν των €3,5 δισ. μέσα
σε μια πενταετία. Το κόστος αυτό
εν πολλοίς προϋπήρχε της πεντα-
ετίας, αλλά κανένας δεν το έβλεπε.
Όμως αυτό είναι μια άλλη ιστορία
που είδαμε από αυτό το βήμα, ας
μην επαναλαμβανόμαστε. Το κρά-
τος ως θεματοφύλακας των δημό-
σιων οικονομικών, ως προστάτης
των πολιτών του, αλλά και ως αυτό
που πρέπει να επιδιώκει την ευη-
μερία και την ευμάρεια όλων, οφεί-
λει να διαχειριστεί το κομμάτι του
Συνεργατισμού που έχει μείνει
μετά την πώληση στην Ελληνική
Τράπεζα και να μεγιστοποιήσει τα
έσοδα του έτσι ώστε να μειωθεί το
δημόσιο χρέος, μειώνοντας ανά-
λογα και το βάρος στον φορολο-
γούμενο. Αυτό το εναπομείναν κομ-
μάτι περιλαμβάνει ακίνητα πολλών
εκατοντάδων εκατομμυρίων ευρώ
τα οποία τώρα είναι κάτω από την
ομπρέλα του σχήματος ΣΕΔΙΠΕΣ/
ΚΕΔΙΠΕΣ.

Το κράτος δεν κάνει τη διαχεί-
ριση αυτών των περιουσιακών στοι-
χείων. Αυτή είναι δουλειά της ΚΕ-
ΔΙΠΕΣ και των συμβούλων της. Το
κράτος είναι ο άμεσα ενδιαφερό-
μενος ως ο τελικός ιδιοκτήτης όλων
αυτών των περιουσιακών στοιχείων

και λογοδοτεί στον φορολογούμενο,
ο οποίος είναι αυτός που καλείται
να πληρώνει τους λογαριασμούς.
Το κράτος, λοιπόν, εν μέσω της
ΚΕΔΙΠΕΣ και των συμβούλων της,
θεωρεί πως έχει αυτή τη συνολική
δέσμη ακινήτων με μια συνολική
αποτιμημένη αξία. Αν η αξία αυτή
είναι εφικτή, ρεαλιστική κ.λπ., θα
φανεί στην πορεία. Ο καλύτερος
τρόπος για να μάθουμε πόσο εφικτή
είναι μια τέτοια αξία είναι να ρευ-
στοποιηθούν.

Κάνουμε μια μικρή στάση για

να αναφέρουμε πως αυτή η δέσμη
ακινήτων δεν είναι και από τις κα-
λύτερες ή/ και τις πιο εμπορεύσιμες
δέσμες ακινήτων που μπορεί να
φανταστεί κάποιος. Πολλά από
αυτά τα ακίνητα αφορούν σε υπο-
καταστήματα και καταστήματα
των πρώην Συνεργατικών Εταιρει-
ών που είναι διάσπαρτα σε Δήμους
και Κοινότητες ανά την Κύπρο. Αυ-
τά, φυσιογνωμικά έμοιαζαν των
γνωστών ακινήτων τραπεζών – δη-
λαδή ένα σκαλάκι πριν ή ένα σκα-
λάκι μετά το απόλυτο κιτσαριό με

τους σταχτί γρανίτες και τις κιτρι-
νο-δρύινες ξύλινες επενδύσεις,
αλλά και τις επενδύσεις από επτά
είδη μαρμάρων στην πρόσοψή
τους.

Για όσα από αυτά τα ακίνητα
δεν επέλεξε η Ελληνική Τράπεζα,
ανήκουν σε εμάς τους φορολογού-
μενους. Το ερώτημα είναι τι θα τα
κάνουμε. Σίγουρα δεν μπορούμε
να ευελπιστούμε πως θα τα που-
λήσουμε με ευκολία στην ελεύθερη
αγορά.

Ποιος να τα πάρει και να τα κάνει

τι; Το κράτος από την άλλη μπορεί
να τα αξιοποιήσει με κάποιον τρό-
πο. Έχει άμεσες και συνεχείς ανάγ-
κες στέγασης διαφόρων υπηρεσιών
του. Το ίδιο και διάφορες τοπικές
αρχές. Άρα είναι ηλίου φαεινότερο
πως υπάρχει έδαφος να γίνουν τέ-
τοιες συναλλαγές. Και αυτό είναι
που πάει να γίνει. Κάποια από αυτά
θα περάσουν στο κράτος για ιδία
χρήση και κάποια άλλα θα περά-
σουν στο κράτος, το οποίο θα τα
δώσει με ονομαστικό ενοίκιο σε
τοπικές αρχές. Σε αντάλλαγμα, δια-
γράφεται ανάλογη υποχρέωση από
την ΚΕΔΙΠΕΣ προς το κράτος γι’
αυτά που έχει να του δίνει.

Αυτά τα ακίνητα δεν ήταν ποτέ
ανταγωνίσιμα προς αυτά που διά-
φοροι επιχειρηματίες προσφέρουν
στην ελεύθερη αγορά. Με το να τα
πιάνει το κράτος για να τα βάλει
σε κάποια χρήση είναι η καλύτερη
δυνατή λύση υπό τις περιστάσεις
και για το κράτος και για τα ίδια
τα κτήρια. Το κράτος ήταν και είναι
ο μεγαλύτερος ιδιοκτήτης ακίνητης

περιουσίας στην Κύπρο. Αυτές οι
συναλλαγές δεν θα αλλάξουν το
μέχρι τώρα καθεστώς με οποιον-
δήποτε τρόπο, ούτε και συγκρίνεται
το κράτος με τις τράπεζες που απο-
κτούν περιουσία μέσω των ανταλ-
λαγών χρέους με ακίνητα. Εκείνες,
ναι έχουν μετατραπεί σε μεγαθήρια
κτηματικών εταιρειών που είναι
και επικίνδυνα επειδή σε κάποια
στιγμή θα πρέπει να τα έχουν όλα
αποξενωμένα. Το κράτος δεν θα
μπει ποτέ σε τέτοια διαδικασία,
ούτε και έχει τέτοια ανάγκη.

Αυτό που θα ήταν καλά να έκανε
αν δεν περνούσαμε τα όσα περά-
σαμε –και το έχω πει παλαιότερα–
είναι να απέβαλλε την ανάγκη του
να έχει ιδιόκτητα ακίνητα για να
στεγάζει τις υπηρεσίες του και να
μίσθωνε από τον ιδιωτικό τομέα,
ο οποίος θα είχε και την ευθύνη
συντήρησής τους. 

Αυτό θα ήταν πολύ καλό, αν γι-
νόταν καθώς υποστηρίζεται ο ιδιω-
τικός τομέας, το κράτος δεν κάθεται
πάνω σε κτήρια με θεωρητικές
αξίες, ενθαρρύνεται η δημιουργία
μεγάλων επενδυτικών ταμείων ακι-
νήτων που μπορεί να μπουν και
στο χρηματιστήριο και το κράτος
δεν έχει ανάγκη να διαθέτει πόρους
για τη συντήρησή τους. Φυσικά,
αυτό μπορεί να γίνει ούτως ή άλλως
σε ευθετότερο χρόνο μέσω στρα-
τηγικών sale-and-leaseback ακόμη
και για τα ακίνητα που παίρνει
τώρα έναντι του λαβείν του από
την ΚΕΔΙΠΕΣ. Όμως ότι το κράτος
χρειάζεται εξορθολογισμό στο χαρ-
τοφυλάκιο των ακινήτων που δια-
θέτει είναι δεδομένο.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors..

Απόκτηση ακινήτων από το κράτος

Η αγορά δεν θα βιώσει αθέμιτο ανταγωνισμό από την απόκτηση ορισμένων ακινήτων από το κράτος.

������

Αυτό που θα ήταν καλά
να έκανε το κράτος εί-
ναι να απέβαλλε την
ανάγκη του να έχει ιδιό-
κτητα ακίνητα για να
στεγάζει τις υπηρεσίες
του και να μίσθωνε από
τον ιδιωτικό τομέα, ο
οποίος θα είχε και την
ευθύνη συντήρησής
τους.
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Συνάντησα 
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– Περιγράψτε μας τον κόσμο της 
«Λαίδης Μάκβεθ του Μτσενσκ».

– Πώς επεξεργάζεστε την ιδέα 
των κοστουμιών μιας παραγω-
γής πριν αρχίσετε την υλοποί-
ηση;

-

-

– Πείτε μας για τα κοστούμια της 
πρωταγωνίστριας, της Κατερίνας 
Ισμαΐλοβα.

-

-

-

-

-

-

Κοστούμια για Οσκαρ στη Λυρική
Η «Κ» βρέθηκε στα άδυτα της νέας παραγωγής και συνάντησε την πολυβραβευμένη ενδυματολόγο Μιλένα Κανονέρο

Σκηνή 

Η Καρίν Νιεντερμάν Η ζωγράφος -

Τα βασικά
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Αγοράστηκαν 
περισσότερα από 3.000 
μέτρα υφάσματος, 
όλα από φυσικές ίνες 
ώστε να μοιάζουν 
με τα υφάσματα που 
παράγονταν στα μέσα 
του 19ου αιώνα.

Τέσσερις μέρες 
απαιτούνται  
για να ζωγραφιστεί  
στο χέρι κάθε κοστούμι  
και χρειάστηκαν 
συνολικά πάνω από 
50 κιλά χρώματος για 
βαφές και ζωγραφική.

«Η Κατερίνα είναι 
καλοντυμένη  
με έναν καθωσπρέπει 
συντηρητισμό, μολονότι 
εσωτερικά κρύβει  
μια επαναστάτρια».

Πώς ένα κόκκινο σακάκι και ένας... κορσές καταστέλλουν τα πάθη
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Ατζέντα
12.5.19 -18.5.19

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ταξίδι σε παραδοσιακούς ήχους
Η παράσταση -

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
Πληροφορίες τηλέφωνο 99990778, 

a.vafeajazzprojects@gmail.com

ΚΟΥΚΛΟΘΕΑΤΡΟ

«Αμικέκο», παράσταση Κουκλοθεάτρου
Η βραβευμένη -

-

-

-

-

-

-
-

-

-

Πληροφορίες και κρατήσεις στο 
τηλέφωνο 99300202.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Έκθεση αφιερωμένη στους αγνοούμενους 
Το NiMAC 

-
-

-

-

-
-

Πληροφορίες τηλέφωνο 22797400, www.nimac.org.cy

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Περσεφόνη» του ποιητή Γιάννη Ρίτσου
Ο «χωροΤόπος» -

-

-

- -
-

Πληροφορίες 22666610.

Η Καθημερινή -

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

ΝΕΑ ΕΚΔΟΤΙΚΗ ΣΕΙΡΑ ΤΗΣ «Κ»

Οι εθνικές
κρίσεις σε
επτά τόμους

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Σώστε τα παιδιά
Θ α ήθελα 

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

Απονομή βραβείου 
«Γ.Φ. Πιερίδη»
Η Ένωση -

-

-
-

-
-

Πολιτιστικές Υπηρεσίες (ισό-
γειο), Ιφιγενείας 27, Στρόβολος. 

ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ ΒΙΒΛΙΟΥ

Αρχαία Ελλάδα
Η «Καθημερινή» 

-

-
-

-
-

-
-
-

-

-
Δευτέρα 13 Μαΐου, Πα-

γκύπριο Γυμνάσιο, πλ. Αρχιεπισκόπου Κυ-
πριανού Λευκωσία, ώρα 7:00 μ.μ. 
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Το Νo1 πρωινό 
δίδυμο πάει

ΧΟΡΗΓΟΣ ΤΟΥ ΤΑΞΙΔΙΟΥ

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ 
ΑΡΤΕΜΙΟΥ

ΤΑΣΟΣ 
ΤΡΥΦΩΝΟΣ

+SPECIAL 
EDITION
Σάββατο 
18 Μαΐου

10:00-12:00

Live από το 
Τελ Αβίβ

07:00 – 10:00
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΑ

13 ΜΕ 17 ΜΑΪΟΥ

Παναγιώτη 
Κυριάκου

ΜΕ ΤΟΝ

14:00 - 16:00

LISTEN LIVE
www.mydeejay.com.cy

14:00 - 16:00

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το Tea -

-
-

-
-

-

–Μάριε, κατ’ αρχάς να πούμε τι 
είναι το επινοημένο (devised) το 
και «σωματικό» κείμενο, τεχνικές 
στις οποίες βασίζεται η παράστα-
ση «Tea Ceremony»;

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

–Πόσο απαιτητικό είναι αυτό που 
θα παρουσιάσεις; Τι σε δυσκόλε-
ψε περισσότερο;

-

-
-
-

-

-

–Είσαι από τους ηθοποιούς που 
μιλάει στον θεατή άνετα με το 
σώμα του, άρα θεωρώ ότι ο ρόλος 
της γκέισας ταιριάζει με τη υπο-
κριτική σου ιδιοσυστασία, ισχύει;

-

-
-

-

-

–Γενικά, αρέσκεσαι σε ρόλους πε-
ριθωριακών, αδύναμων ή και ευ-
αίσθητων ανθρώπων, γιατί; Νιώ-
θω ότι κάτι αμφισβητείς.

-
-

-
-
-

–Γιατί η γκέισα είναι ο κατάλλη-
λος χαρακτήρας διά του οποίου 
καταγγέλλονται η κακοποίηση, 
το εμπόριο σώματος και ψυχής, 
η απληστία κτλ.; 

-

-
-

-
-

-
-

–Μετά και τα όσα δυσάρεστα εί-
δαν το φως της δημοσιότητας, με 
τις αγνοούμενες γυναίκες και όλες 
τις δραματικές εξελίξεις αντιμε-
τώπισες διαφορετικά την παρά-
σταση, άλλαξε κάπως η προσέγ-
γισή σου;

-

–Θα μπορούσαμε να θεωρήσου-
με την τελετή του τσαγιού ως τη 
σιωπηλή μας καθημερινότητα, 
στην οποία ανεχόμαστε σχεδόν 
μοιρολατρικά ως κοινωνία πολλά 
κακώς έχοντα;

-

–Είναι τελικά η κοινωνία μας μία 
γκέισα; 

-

-

Η γκέισα βάζει ένα ιδι-
αίτερο μαχαίρι στο πλα-
στικοποιημένο κόκαλο 
της ανθρωπότητας. Ένα 
μαχαίρι καμωμένο από 
δροσερό αεράκι που μυ-
ρίζει ανθισμένες κερα-
σιές σε ιαπωνικό τοπίο.

Απαιτητικό είναι ό,τι δεν με βολεύει
Ο Μάριος Ιωάννου στο «Tea Ceremony» οδηγεί τους θεατές και συνδημιουργούς της «τελετής» στην κάθαρση

Η 
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Λ Ο Γ Ο Τ Ε Χ Ν Ι Α

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Ομάδα Συγγραφέων «Διαβάσεις»,
προγραμματίζει την τρίτη, από σει-
ρά τριών συναντήσεων, με συγ-
γραφείς από συγκεκριμένο κάθε
φορά ελληνικό εκδοτικό οίκο. Αυτή
τη φορά η εκδήλωση έχει τίτλο: «Η
Λογοτεχνικότητα των Συγκυριών».
Θα φιλοξενηθούν οι συγγραφείς
Χρίστος Κυθρεώτης και Γιάννης
Γορανίτης, των εκδόσεων «Πατά-
κης» και μαζί τους θα συνομιλήσει
η Κωνσταντία Σωτηρίου, υπό τον
συντονισμό του Χρίστου Ρ. Τσιαήλη
και της Νάσιας Διονυσίου. Μιλή-
σαμε με τους δύο συγγραφείς για
τα βιβλία τους και τη θεματική της
βραδιάς, καθώς και με την Κων-
σταντία Σωτηρίου, μία εκ των τριών
διοργανωτών της δράσης «Διαβά-
σεις».

Δράσει «Διαβάσεις»
Η πρώτη εκδήλωση, στην οποία

φιλοξενήθηκαν συγγραφείς των εκ-
δόσεων Το Ροδακιό, πραγματοποι-
ήθηκε στις 23 Νοεμβρίου 2018 και
κινήθηκε γύρω από τη θεματική
«Λογοτεχνικότητα της καθημερι-
νότητας» και η δεύτερη, στην οποία
φιλοξενήθηκαν συγγραφείς των εκ-
δόσεων «Γκοβόστης», είχε θέμα
«Λογοτεχνικότητα του τραύματος»

στις 15 Φεβρουαρίου 2019. Αυτές
οι συναντήσεις αποσκοπούν στη
συζήτηση ζητημάτων που αφορούν
στη διαδικασία της γραφής, της έκ-
δοσης και της ευρύτερης λογοτε-
χνικής διαδικασίας, καθώς και στην
παρουσίαση του προσωπικού έργου
των συμμετεχόντων δημιουργών
σε σχέση με το ειδικό θέμα συζή-
τησης της βραδιάς. Οι συναντήσεις
απευθύνονται σε πρόσωπα που επι-
θυμούν να έρθουν σε άμεση επαφή
με τη σύγχρονη λογοτεχνική δρα-
στηριότητα σε Ελλάδα και Κύπρο,
γνωρίζοντας νέους συγγραφείς και
ανακαλύπτοντας τη φυσιογνωμία
σημαντικών εκδοτικών οίκων. Ταυ-
τόχρονα, απευθύνονται σε όλους
όσοι ενδιαφέρονται για τη σύγχρονη
κυπριακή λογοτεχνία και τους τρό-
πους με τους οποίους αυτή συνυ-
πάρχει ισότιμα και δημιουργικά
στα πλαίσια της ελληνικής λογοτε-
χνικής πραγματικότητας. 

Γιάννης Γορανίτης
«Οι τυχαίες διασταυρώσεις και

τα απρόβλεπτα περιστατικά καθο-
ρίζουν και την εξέλιξη των διηγη-
μάτων. Αλλά κάπως έτσι δεν γίνεται
και με τη ζωή;», λέει ο Γιάννης Γο-
ρανίτης για τη συλλογή διηγημάτων
του «24» από τις Εκδόσεις Πατάκη.
Η συλλογή κέρδισε το βραβείο
«Πρωτοεμφανιζόμενος στην Πε-
ζογραφία» του περιοδικού «Ο Ανα-
γνώστης», και συμπεριλήφθηκε
στη βραχεία λίστα για το βραβείο
«Μένης Κουμανταρέας» της Εται-
ρείας Συγγραφέων.

–«24» στάσεις, θα μπορούσες να
αναδιατάξεις τις ιστορίες με τους
σταθμούς;

–Κάθε ιστορία της συλλογής εκ-
κινεί ή εξελίσσεται σε έναν σταθμό
του ηλεκτρικού σιδηροδρόμου της
Αθήνας, οπότε είναι άρρηκτα δε-
μένη τόσο με τη γεωγραφία, όσο
και με την ανθρωπολογία της εκά-
στοτε περιοχής. Γιατί όσο περίεργο
και αν ακούγεται, ο συρμός που
διασχίζει όλη την ελληνική πρω-
τεύουσα, αναδεικνύει μέσω της
μυθοπλασίας και τα ιδιαίτερα χα-
ρακτηριστικά κάθε γειτονιάς. Γι’
αυτό και θα ήμουν διστακτικός να
αλλάξω τη ροή των διηγημάτων.
Ορισμένες δε από τις ιστορίες συ-
νεχίζονται σε επόμενους σταθμούς,
οπότε μια αναδιάταξη των διηγη-
μάτων πιθανώς να λειτουργούσε
αποπροσανατολιστικά – αν και τώ-
ρα που το ξανασκέφτομαι, θα μπο-
ρούσε να εξελιχθεί απολύτως δη-
μιουργικά, ειδικά αν το επιλέξει ο
αναγνώστης. 
–Η συγκυρία ίσως φέρει την ιδέα,
τα υπόλοιπα είναι θέμα συγκυ-
ριών;

–Οι ποικίλες συγκυρίες επηρεά-
ζουν τη συγγραφική διαδικασία σε
όλα τα στάδιά της. Από τη βραχεία
συγγραφική εμπειρία μου, θεωρώ
ότι η αρχική ιδέα, που εν πολλοίς
συνδέεται με συγκυρίες, είναι ιδι-
αίτερα σημαντική αλλά προφανώς
δεν αρκεί. Προκειμένου να ολο-
κληρωθεί ένα βιβλίο, απαιτείται
σκληρή, επίμονη και συστηματική
δουλειά. Δουλειά που επηρεάζεται
μεν από τις συγκυρίες, αλλά εξαρ-
τάται κυρίως από τη αφοσίωση του
συγγραφέα. 
–Τι σημαίνει τελικά συγκυρία;
Τυχαιότητα ή υπομονή και άρ-
παγμα της ευκαιρίας;

–Συνδυασμός αμφοτέρων. Οι
συγκυρίες συγκροτούν τον πυρήνα
κάθε καλλιτεχνικού έργου, και κατ’
επέκταση τον πυρήνα της ίδιας
της ζωής. Όλοι μας άλλωστε είμαστε
καρποί μιας συγκυρίας. Επειδή
όπως προείπαμε, βέβαια, η συγκυρία
δεν είναι αρκετή, προκειμένου να
προχωρήσουμε –τόσο στη ζωή,
όσο και στην τέχνη– είναι απαραί-
τητο να αρπάζουμε τις ευκαιρίες. 

Το πρώτο μου βιβλίο οφείλει
την ύπαρξή του σε μια συγκυρία.
Η ακούσια ακρόαση μιας ιδιωτικής
συνομιλίας μέσα στο τρένο ήταν
η αφορμή για να γεννηθεί η αρχική
ιδέα ενός διηγήματος. Η ιδέα αυτή
ζυμώθηκε με πολλές ακόμη και
κάπως έτσι, προφανώς και μετά
από πολλή δουλειά, μετουσιώθηκε
στη σπονδυλωτή συλλογή διηγη-
μάτων «24». Η τυχαιότητα δια-
τρέχει σχεδόν όλα τα διηγήματα
και σηματοδοτεί τις ιστορίες των
ηρώων. Μια, αρκετά βολική ομο-
λογουμένως, συγκυρία φέρνει εκεί-
νη τη ζεστή καλοκαιρινή μέρα
ετερόκλητους ανθρώπους στα ίδια
βαγόνια και στις ίδιες αποβάθρες:
η απεργία των ταξί συμπίπτει με
την πολυήμερη απεργία των βεν-
ζινάδων. Έτσι, πολλοί από τους
ήρωες που υπό κανονικές συνθή-
κες δεν θα επιβιβάζονταν στο τρέ-
νο, συνωστίζονται στους συρμούς
με τακτικούς επιβάτες. Οι τυχαίες
διασταυρώσεις και τα απρόβλεπτα
περιστατικά καθορίζουν και την
εξέλιξη των διηγημάτων. Αλλά κά-
πως έτσι δεν γίνεται και με τη
ζωή;

Χρίστος Κυθρεώτης
«Νομίζω, όμως, πως σε μικρότερο

ή μεγαλύτερο βαθμό κάθε λογοτε-
χνικός ήρωας βγαίνει μέσα από την

εποχή του, αλλά και στενότερα από
την κοινωνική συγκυρία που τον
δεσμεύει», λέει ο συγγραφέας Χρί-
στος Κυθρεώτης της σειράς διη-
γημάτων «Μια χαρά» από τις Εκ-
δόσεις Πατάκη, ο οποίος συμμετέχει
στην Τρίτη δράση των «Διαβάσε-
ων». 
–Ποιο είναι το συγκυριακό στοι-
χείο στο «Μια χαρά»;

–Οι ήρωες του «Μια χαρά» κι-
νούνται όλοι στο αθηναϊκό περι-
βάλλον της προηγούμενης δεκαε-
τίας, της περιόδου δηλαδή στην
οποία τώρα αναφερόμαστε συνή-
θως ως «πριν από την κρίση». Έχω
την αίσθηση πως από αυτή την
άποψη είναι στενά δεμένοι με την
εποχή τους, με το διανοητικό κλίμα
της και τη γενικότερη περιρρέουσα
ατμόσφαιρα. Νομίζω, όμως, πως
σε μικρότερο ή μεγαλύτερο βαθμό
κάθε λογοτεχνικός ήρωας βγαίνει
μέσα από την εποχή του, αλλά και
στενότερα από την κοινωνική συγ-
κυρία που τον δεσμεύει.

–Είναι η έμπνευση συγκυρία για
έναν λογοτέχνη;

–Δεν είμαι σίγουρος ότι υπάρχει
έμπνευση, και σίγουρα είναι αντι-
παραγωγικό να κάθεσαι και να την
περιμένεις. Υπάρχουν βέβαια εκείνες
οι στιγμές που ένας συγγραφέας
συνδέεται υποσυνείδητα με αφη-
γηματικά κοιτάσματα που πάνε πέρα
από αυτό που θα περίμενε και ο ίδιος
ή που είχε σχεδιάσει. Νομίζω, όμως,
ότι και αυτές οι στιγμές είναι απο-
τέλεσμα συσσωρευμένης δουλειάς
που αποδίδει καρπούς εκεί που δεν
το περιμένεις ή σε κατεύθυνση δια-
φορετική από αυτή που περίμενες.
–Τι σημαίνει τελικά συγκυρία;
Τυχαιότητα ή υπομονή και άρ-
παγμα της ευκαιρίας;

–Υπάρχουν διαφορετικές σημα-
σίες της συγκυρίας – η ευρύτερη
νομίζω πως αναφέρεται σε όλα εκεί-
να τα πράγματα που δεν έχουμε
διαλέξει, και προσπαθούμε εκ των
υστέρων να επηρεάσουμε, ή έστω
να καταλάβουμε.

Λογοτεχνικά
έχουμε
ακόμα πολλά
να πούμε 
«Η Λογοτεχνικότητα των Συγκυριών» είναι 
η τρίτη δράση της ομάδας «Διαβάσεις»

Υπάρχουν διάφορες οπτικές από
τις οποίες μπορούμε να προσεγ-
γίσουμε το θέμα «Λογοτεχνικό-
τητα των συγκυριών». Από τον
ρόλο που παίζει η συγκυρία στη
δημιουργία του λογοτεχνικού έρ-
γου, μέχρι τη σημασία της στην
ανάγνωση ή στην πρόσληψή του,
και από τον βαθμό στον οποίο το
έργο καταπιάνεται με την ανα-
παράσταση των συγκυριών, μέχρι
την προσπάθεια να τις ερμηνεύσει
ή να τις φανταστεί απούσες. Σε
όλα αυτά, η θέση του συγγραφέα
διαμορφώνεται άλλοτε συνειδητά
και άλλοτε υποσυνείδητα, δεν
πρέπει όμως ποτέ να εμφανίζεται
η ίδια ως προϊόν συγκυρίας.

Κωνσταντία Σωτηρίου
«Έχει επιτευχθεί ο στόχος που

είχαμε θέσει ως ‘Διαβάσεις’, όταν
δημιουργούσαμε την ομάδα, να
φέρουμε δηλαδή κοντά συγγρα-
φείς από την Κύπρο και την Ελ-
λάδα και να ανακαλύψουμε τους
κοινούς λογοτεχνικούς άξονες
που μας συνδέουν», λέει η Κων-
σταντία Σωτηρίου, μία από τους
τρεις συγγραφείς, υπεύθυνους
της δράσης «Διαβάσεις».
–Κωνσταντία, αυτή είναι η τρίτη
διοργάνωση, μετά τη λογοτε-
χνικότητα της καθημερινότητας
και του τραύματος, αυτή των
συγκυριών, τι έχει επιτευχθεί
μέχρι σήμερα;

–Αυτό που έχει επιτευχθεί είναι
ο στόχος που είχαμε θέσει ως
«Διαβάσεις» όταν δημιουργού-
σαμε την ομάδα, να φέρουμε δη-
λαδή κοντά συγγραφείς από την
Κύπρο και την Ελλάδα, που στε-
γάζονται σε κοινούς εκδοτικούς
οίκους και να ανακαλύψουμε τους
κοινούς λογοτεχνικούς άξονες
που μας συνδέουν. Νομίζω κατα-
φέραμε να συστήσουμε νέους
συγγραφείς και δυνατά βιβλία και
να συνομιλήσουμε για θέμα που
απασχολούν όσους διαβάζουν και
όσους γράφουν. Η ανταπόκριση
που είχαμε στις συναντήσεις μας
ήταν μεγάλη και συγκινητική και
οι συζητήσεις που κάναμε στις
παρουσιάσεις ήταν ουσιαστικές
με τη συμμετοχή τόσο των συγ-
γραφέων μας όσο και των ανθρώ-
πων που τις παρακολούθησαν.
Τόσο εγώ, όσο και Νάσια (Διονυ-
σίου) και ο Χρίστος (Τσιαήλης)
που αποτελούν τις Διαβάσεις νιώ-
θουμε πως το αποτέλεσμα δικαίω-
σε τις προσπάθειές μας.
–Πώς επιλέγει η ομάδα τις θε-
ματικές κάθε εκδήλωσης;

–Η επιλογή γίνεται κάθε φορά
με βάση τη θεματική των βιβλίων
και τους συγγραφείς που θα πα-
ρουσιάσουμε. Στην πρώτη μας
εκδήλωση με τους συγγραφείς
από «Το Ροδακιό», τόσο η Εύα
Μαθουδιάκη όσο και ο Δημήτρης
Χριστόπουλος κοιτάζουν τα μικρά
θαύματα της καθημερινότητας
που συνιστούν λογοτεχνία. Η Μά-
χη Τζαβέλα και η Τζούλια Γκανά-
σου από τον «Γκοβόστη» μετου-
σιώνουν το τραύμα στη λογοτε-
χνία. Για την τρίτη μας συνάντηση
με τις εκδόσεις «Πατάκη» ο Χρί-
στος Κυθερώτης και ο Γιάννης
Γορανίτης καταπιάνονται με τις
συγκυρίες που τραντάζουν τον
κόσμο μας και μας κάνουν να γρά-
φουμε. 
–Η σύγχρονη ε/κ λογοτεχνία συ-
νομιλεί με την ελλαδική;

–Ασφαλώς και συνομιλεί. Μπο-
ρεί να μη συνομιλεί πάντα θεμα-
τικά, αφού στα δικά μας τα κεί-
μενα δεσπόζει αναπόφευκτα το
Κυπριακό, ωστόσο συνομιλεί δια-
φορετικά: Με τους κοινούς κώ-
δικες ανάγνωσης και γραφής, με
τις κοινές ευαισθησίες και αγω-
νίες. Πιστεύω πως σήμερα κατα-
φέραμε πλέον να συνομιλούμε
καλύτερα από ποτέ και θέλω να
πιστεύω πως έχουμε ακόμα πολλά
να πούμε. 

Πληροφορίες: «Η Λογοτεχνι-
κότητα των Συγκυριών», Πα-

ρασκευή 17 Μαΐου, ώρα 7:00 μ.μ.
στην αίθουσα συνεδρίων και διαλέ-
ξεων Διαλεκτική, (πρώην Πολιτιστι-
κό Κέντρο Αγλαντζιάς - παλιά πλα-
τεία Αγλαντζιάς. Είσοδος ελεύθερη.

Διάφορες οπτικές για 
τον ρόλο των συγκυριών

«Νομίζω πως σε μικρότερο ή μεγαλύτερο βαθμό κάθε λογοτεχνικός ήρωας
βγαίνει μέσα από την εποχή του, αλλά και στενότερα από την κοινωνική συγ-
κυρία που τον δεσμεύει», λέει ο συγγραφέας Χρίστος Κυθρεώτης.

«Οι τυχαίες διασταυρώσεις και τα απρόβλεπτα περιστατικά καθορίζουν και
την εξέλιξη των διηγημάτων. Αλλά κάπως έτσι δεν γίνεται και με τη ζωή;»,
λέει ο Γιάννης Γορανίτης για τη συλλογή διηγημάτων του «24».

�������

«Οι συγκυρίες συγκρο-
τούν τον πυρήνα κάθε
καλλιτεχνικού έργου.
Επειδή βέβαια, η συγκυ-
ρία δεν είναι αρκετή,
προκειμένου να προχω-
ρήσουμε –τόσο στη ζωή,
όσο και στην τέχνη– 
είναι απαραίτητο να αρ-
πάζουμε τις ευκαιρίες».

Κάθε ιστορία της συλλογής  διηγημάτων «24» του Γιάννη Γορανίτη εκκινεί ή εξελίσσεται σε έναν σταθμό του ηλεκτρικού σιδηροδρόμου της Αθήνας, ενώ οι
ήρωες του «Μια χαρά» του  Χρίστου Κυθρεώτη κινούνται όλοι στο αθηναϊκό περιβάλλον της προηγούμενης δεκαετίας.

«Μπορέσαμε να φέρουμε κοντά
συγγραφείς από την Κύπρο και την
Ελλάδα και να ανακαλύψουμε τους
λογοτεχνικούς άξονες που μας συν-
δέουν», λέει η Κωνσταντία Σωτηρί-
ου, μία από τους συγγραφείς, υπεύ-
θυνους της δράσης «Διαβάσεις».
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Δύο μπάντες, ένας επιτυχημένος μουσικός γάμος 
Αυτοσχεδιαστικές διαδρομές στην παράσταση «Μουσική χωρίς σύνορα» για τα 20χρονα του Θεάτρου Ριάλτο στη Λεμεσό

Συνέντευξη στον 
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο μουσικός και καλλιτεχνικός επι-
μελητής της παράστασης Ιωάννης
Βαφέας συστήνει το κουιντέτο του,
το οποίο συγκροτήθηκε για ειδικό
σκοπό, τη συναυλία «Μουσική χω-
ρίς σύνορα», επί τη ευκαιρία των
εορτασμών των 20 χρόνων του θε-
άτρου Ριάλτο. Επί σκηνής θα συ-
ναντηθούν δύο μπάντες: Το Tρίο
Λεβάντε σε συνεργασία με τον Ελ-
λαδίτη Ηλία Μάντικο στο κανονάκι
και η δεύτερη, το Ιωάννης Βαφέας
Quintet, που αποτελείται από Κύ-
πριους καλλιτέχνες της νέας και
παλαιότερης γενιάς μουσικών της
τζαζ. Σκοπός τους να... «παντρέ-
ψουν» επί σκηνής δυο είδη, από
δύο διαφορετικές σχολές με κοινό
παρονομαστή τις αυτοσχεδιαστικές
ικανότητες των καλλιτεχνών. 
–Κατ’ αρχάς, Γιάννη, σύστησέ
μας Ιωάννης Βαφέας Quintet.

–Το κουιντέτο αποτελείται από
τους βασικούς μου συνεργάτες,
τον Χρίστο Γερολατσίτη στο πιάνο
και τον Μιχάλη Μέσσιο στο κον-
τραμπάσο με τους οποίους έχουμε
ένα τρίο που είναι ενεργό εντός
και εκτός συνόρων. Επιπρόσθετα
το τρίο επεκτείνεται σε κουιντέτο,
όταν υπάρχει η δυνατότητα και
ανάγκη ενός μεγαλύτερου σχήμα-
τος με τους καλούς μου φίλους και
συνεργάτες Ιάκωβο Πάρπα στο τε-
νόρο σαξόφωνο και Μιχάλη Μιχαήλ
στην τρομπέτα.
–Θα ήθελα να μου πεις λίγα πε-
ρισσότερα για τους αυτοσχεδια-
σμούς σε αυτή τη συναυλία.

–Η συναυλία «Μουσική χωρίς
σύνορα» είναι βασισμένη στον αυ-
τοσχεδιασμό. Εξ ορισμού αυτοσχε-
διασμός είναι σύνθεση επί σκηνής...

αυτό που αλλάζει στις δύο μπάντες
–την τζαζ μπάντα και την παρα-
δοσιακή– είναι η προσέγγιση στον
αυτοσχεδιασμό... η φρασεολογία
και η επιλογή των ήχων είναι δια-
φορετική από έναν καθαρό παρα-
δοσιακό μουσικό σ’ έναν μουσικό
της τζαζ. Φυσικά, και από τις δύο
προσεγγίσεις δεν παύει να είναι
δημιουργία επί σκηνής. Την ώρα
που ένας μουσικός αυτοσχεδιάζει
εξωτερικεύει εκτός από τα συναι-
σθήματα και τις γνώσεις μιας ζωής.
–Μπορούν να συνυπάρξουν τα
δύο αυτά μουσικά είδη; Ποιο είναι
το σημείο που εφάπτονται;

–Τα δύο είδη μπορούν να συνυ-
πάρξουν... σίγουρα όχι μόνιμα. Ως
μουσική πρόταση για συναυλία,
ναι. Ζούμε στην εποχή που έχουμε
όλα τα είδη και πειραματικά πρό-
τζεκτ και τα όρια του κάθε είδους
έχουν πια συναντηθεί. Τα κοινά
σημεία είναι πρώτον η παράδοση

και δεύτερο ο αυτοσχεδιασμός. Και
όταν λέω παράδοση εννοώ τη σύν-
δεση που έχει ο κάθε πολίτης με
τη μουσική της χώρας του. Αυτό
είναι και το στοιχείο που κάνει τις
μουσικές αυτές (παραδοσιακές) να
αντέχουν στον χρόνο. Ο αυτοσχε-
διασμός είναι το άλλο στοιχείο που
τις χαρακτηρίζει. Προσδίδει στη

μουσική και στον μουσικό που την
εκτελεί φρεσκάδα.
–Ποια η σημασία της εναλλαγής
των οργάνων, π.χ. από βιολί σε
σαξόφωνο και η τρομπέτα; Γιατί
το ακουστικό μπάσο είναι ο συν-
δετικός κρίκος;

–Η προσωπικότητα του μουσικού
είναι που κάνει πρώτιστα τη δια-

φορά και έπειτα η χροιά του οργά-
νου. Στη συναυλία μας συνδετικός
κρίκος στις δύο μπάντες θα είναι
το μπάσο που είναι το όργανο που
καθορίζει την αρμονία την αρμονία
και τον ρυθμό ταυτόχρονα. Στην
παράσταση μας στο μπάσο θα είναι
ένας ταλαντούχος συνεργάτης ο
Μιχάλη Μέσσιος, που είναι παράλ-

ληλα και ο ενορχηστρωτής των
κομματιών που θα παρουσιαστούν.
–Οι παλαιότεροι τζαζίστες συμ-
πράττουν με τους νεότερους, και
αυτοί με τους Tρίο Λεβάντε, φαν-
τάζομαι ότι αυτό είναι ευεργετικό
και για τις δύο πλευρές, τι νιώθεις
ότι κερδίζει ο καθένας;

–Ο καθένας κερδίζει μουσικές
εμπειρίες, παίρνει ενέργεια, αλλά
και δίνει, ανταλλάζει μουσικές προ-
σεγγίσεις και γενικά ωριμάζει σαν
μουσικός. Έτσι όλοι ανυπομονούμε
γι’ αυτό το μουσικό συναπάντημα.
–Υπάρχει κοινό που μπορεί να
υποστηρίξει τις εμφανίσεις μιας
τζαζ μπάντας; 

–Να ξεκαθαρίσω με αφορμή την
ερώτησή σου αυτή ότι η συναυλία
στο Ριάλτο με αφορμή τους εορ-
τασμούς για τα 20χρονά του δεν
είναι τζαζ συναυλία! Θα έλεγα ότι
είναι ένα πειραματικό πρότζεκτ.
Η τζαζ υπάρχει στην Κύπρο τώρα
κυρίως γιατί κάποιοι μουσικοί που
την αγαπούν επιμένουν σε αυτό
το είδος και το στηρίζουν. Παράλ-
ληλα, έχει δημιουργηθεί και κάποιο
κοινό που ακολουθεί αυτό το είδος.
–Πώς βλέπουμε στην Κύπρο την
τζαζ μουσική; 

–Υπάρχουν λάτρεις της μουσικής
αυτής, υπάρχουν και απλοί follo-
wers, υπάρχουν και αυτοί που ακο-
λουθούν το ρεύμα και τη μόδα και
σίγουρα υπάρχουν και αυτοί που
δεν αρέσκονται σε αυτό το είδος.
Εγώ ανήκω στην πρώτη κατηγορία
και μπορώ να πω ότι η μουσική αυ-
τή με κρατά σε εγρήγορση.

Πληροφορίες: Tρίο Λεβάντε,
Κουιντέτο Ιωάννης Βαφέας,

Ηλίας Μάντικος, «Μουσική χωρίς σύ-
νορα»: Θέατρο Ριάλτο, Τετάρτη 15
Μαΐου, ώρα 8:30 μ.μ.

Η προσωπικότητα του
μουσικού είναι που κάνει
πρώτιστα τη διαφορά και
έπειτα η χροιά του οργά-
νου. Στη συναυλία μας
συνδετικός κρίκος στις
δύο μπάντες θα είναι το
μπάσο που είναι το όρ-
γανο που καθορίζει την
αρμονία την αρμονία και
τον ρυθμό ταυτόχρονα.

Η συναυλία «Μουσική χωρίς σύνορα» είναι βασισμένη στον αυτοσχεδιασμό και την ώρα που ένας μουσικός αυτοσχε-
διάζει εξωτερικεύει εκτός από τα συναισθήματα και τις γνώσεις, λέει ο μουσικός Ιωάννης Βαφέας. 
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* Ο κ. Διονύσης Π. Σιμόπουλος είναι 
επίτιμος διευθυντής του Ευγενιδείου 
Πλανηταρίου.

Η Ελένη Πριοβόλου γεννήθηκε 
στο Αγγελόκαστρο Αιτωλίας και 
ζει στην Αθήνα. Σπούδασε πολιτικές 
επιστήμες. Από το 1986 έχει γρά-
ψει 21 βιβλία για παιδιά και εφή-
βους, επτά μυθιστορήματα για με-
γάλους, μία νουβέλα και ένα βιβλίο 
με ιστορίες. Το καινούργιο της μυ-
θιστόρημα «Στη ζωή νωρίς νυχτώ-
νει» κυκλοφορεί από τις εκδόσεις 
Καστανιώτη. 
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;

-
-
-

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

-
-

-

-

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και 
τεθνεώτες;

-

-

-

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

-

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;

 
Και το βιβλίο που έχετε διαβάσει 
τις περισσότερες φορές;

 
Εχετε Facebook, Twitter κ.τ.λ.; 
Εμποδίζουν ή εμπλουτίζουν το γρά-
ψιμο και το διάβασμα;

 
Το «Στη ζωή νωρίς νυχτώνει» είναι 
ένα βιβλίο «για τις γενιές που έρχο-
νται», όπως λέτε. Αν μπορούσατε 
να τους κληροδοτήσετε μόνο ένα 
πράγμα, ποιο θα ήταν αυτό;

-
-

 
Το βιβλίο ακροβατεί ανάμεσα στην 
καταστροφή και στην αναδημιουρ-

γία, στο παρελθόν και στο πα-
ρόν. Το δικό σας στίγμα πού 
βρίσκεται;

-
-

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΠΕΤΣΑ 
Το δέντρο της υπακοής 
εκδ. Πόλις, σελ. 328 
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Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Toυ ΔΙΟΝΥΣΗ Π. ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ*

Oι αυταπάτες και η παρούσα ελπίδα

Νέα βαρυτικά κύματα

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Από τις πέντε νέες 
παρατηρήσεις,  
η τελευταία αφορά 
την αφομοίωση ενός 
άστρου νετρονίων  
από μία μαύρη τρύπα, 
κάτι που παρατηρείται 
για πρώτη φορά.

Ο κ. Σταύρος Κατσανέβας 

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗΝ ΕΛΕΝΗ ΠΡΙΟΒΟΛΟΥ
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Τζοακίνο Ροσίνι: ο καλοφαγάς, και ολίγον τι τεμπελάκος, «σινιόρ Κρεσέντο»

ΗΠΑ
Δύο χρόνια
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ
Το νέο τζαμί στο Ταξίμ
Στην πλατεία -

-

-
-
-

-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Η τέχνη του Τιέπολο που χάθηκε
Στο Μανχάταν,

-
-

-

ΜΑΔΡΙΤΗ
Ο κόσμος του Πιρανέζι
Στην Εθνική Βιβλιοθήκη -

-

-

-

ΛΟΝΔΙΝΟ
Το άστρο του Ιγκόρ Λέβιτ
Για τους φίλους

-

-

-

ΠΑΡΙΣΙ
Το «μαύρο μοντέλο»
Ακολουθώντας -

-

-
-

-
-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Η Ιταλίδα 

Η μεγάλη προσφορά του 
στη γαστρονομία  
είναι το περίφημο 
Τουρνεντό α λα Ροσίνι. 
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Η ψηφιοποίηση
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Το σασπένς των παράλληλων προβολών και η χαμένη μαγεία του φιλμ

Οι τελευταίοι
άρχοντες 
της σκοτεινής
αίθουσας
Η τέχνη του μηχανικού προβολής

«Αν συγκρίνεις «Παλιά, 

Ο 43χρονος Αγγελος -

Ο Αγγελος Σεμελάς, 

«Εχει τύχει να κάνουμε 
40 λεπτά διάλειμμα  
γιατί έχει καθυστερήσει  
να έρθει το μηχανάκι με  
το δεύτερο μέρος. Φώναζε  
ο κόσμος, γινόταν χαμός».
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Της ΛΙΝΑΣ ΓΙΑΝΝΑΡΟΥ

«Οι περισσότεροι  
που δουλεύαμε  
στον χώρο είχαμε  
κάποιον δικό μας  
μέσα ήδη. Οχι επειδή 
ήταν κλειστό επάγγελμα, 
αλλά επειδή δεν το γνώ-
ριζε πολύς κόσμος.
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Αρχαία Ελλάδα: Στο Λυκαυγές Ημιθέων και Ηρώων
Το αρχαίο ελληνικό πνεύμα πρόσφερε στον δυτικό κόσμο τα μέτρα του υπέρτατου ωραίου και του ύψιστου αγαθού

Με αφορμή την παρουσίαση του
νέου βιβλίου με τίτλο «Αρχαία Ελ-
λάδα: Στο Λυκαυγές Ημιθέων και
Ηρώων» ζητήσαμε από τον συγ-
γραφέα του Ματθαίο Οικονομίδη
να μας μιλήσει για το πόνημά του,
για την ανάγκη που τον ώθησε να
συγγράψει ένα βιβλίο 400 και
πλέον σελίδων αρχαίας ιστορίας,
με τον ίδιο να μην είναι ιστορικός.
Το βιβλίο του κ. Οικονομίδη ξεκι-
νάει από την Εποχή του Χαλκού
και φτάνει μέχρι τον δεύτερο π.Χ.
αιώνα, και όπως χαρακτηριστικά
αναφέρει στο προοίμιο «Η οποι-
αδήποτε αποτίμηση των συμβάν-
των ή πράξεων προσώπων και η
κάθε λογής αυστηρή ή επιεικής
κρίση αδυνατούν να απαλείψουν
ένα τραγικό, αλλά όχι ασύνηθες
γνώρισμα στην ιστορία των Ελλή-
νων: τον συγκερασμό του εκπλη-
κτικού, μοναδικού κι έκτακτου με-
γαλείου με την απερίγραπτη κα-
τάπτωση. Της υπερηφάνειας με
την εξαχρείωση».

Του ΜΑΤΘΑΙΟΥ Γ. ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΗ

Η επεξεργασία κι ολοκλήρωση του
παρόντος συγγράμματος έχει επι-
τευχθεί με τη συναίσθηση των εγ-
γενών δυσχερειών, σύμφυτων σε
παρόμοιες απόπειρες και την επί-
γνωση πως η άριστη πρόθεση δεν
είναι επαρκής. Τα χρόνια τούτα,
μονάχος περιπλανήθηκα στο με-
γαλείο της άφθαρτης κοινωνίας
των πνευμάτων της αρχαίας Ελλά-
δας. Στις φαινομενικά οξύτερες αν-
τιθέσεις της. Στο σύθαμπο των
αδιεξόδων, σε καιρούς ανερμάτι-
στους, πρόβαλε θριαμβικά το χά-
ραμα μετά το πιο πυκνό σκοτάδι.
Σε έννοιες διαστατές και σχέσεις
συναλληλίας βυθομέτρησα τις επο-
χές της ελπίδας και της απόγνωσης,
με αναστοχασμούς φωτογενείς,
λογισμούς ελεύθερους, εναγώνια
διλήμματα και υπαρξιακές αναζη-
τήσεις. Το αρχαίο ελληνικό πνεύμα
πρόσφερε στο δυτικό κόσμο τ’ αν-
τικειμενικά μέτρα του υπέρτατου
ωραίου και του ύψιστου αγαθού.
Η αρχαιολογική σκαπάνη επιβε-
βαιώνει την ύπαρξη ζωής στον ελ-
λαδικό χώρο πριν από εκατό χιλιά-
δες χρόνια. Μείζον ιστορικό εν-
διαφέρον παρουσιάζει η περίοδος
μεταξύ της Β΄ π.Χ. χιλιετίας και
του Δ΄ π.Χ. αιώνα, κατά την οποία
και συντελέστηκε η καθαυτή κο-
σμογονία.  

Προτού παρέλθουν πέντε αιώνες,
από τον Η΄ έως τον Δ΄ π.Χ. αιώνα,
δηλαδή από τον αινετό Όμηρο μέ-
χρι τον Μέγα Αλέξανδρο, πραγμα-
τώθηκε ένα εκπληκτικό άλμα στην
εξελικτική ωρίμανση του ανθρώπου
ως λογικού υποκειμένου. Εμφανί-
ζεται για πρώτη φορά η συστημα-
τική κριτική σκέψη και η προσπά-
θεια ερμηνείας του σύμπαντος.

Στην Αθήνα καρποφόρησε η με-
γαλύτερη και λαμπρότερη επανά-
σταση στην ιστορία της τέχνης,
με την έφεση προς το υπερκόσμια
αιώνιο και τη θεία αλήθεια.

Η ένωση, η «ομαιχμίη», όπως
την καταθέτει ο Ηρόδοτος, δεν
ήταν ούτε ακόμη και στους Μηδι-
κούς πολέμους πανελλήνια. Ήταν
μονάχα ελλαδική. Δύο μεγάλα και
συμπαγή τμήματα του ελληνισμού,
στη Δύση και την Ανατολή, δυο
κόσμοι
προικισμέ-
νοι με με-
γάλες
πνευματι-
κές δυνάμεις,
τις στιγμές των
μεγάλων κινδύνων
παρέμειναν εκτός. Η με-
γάλη ανταρσία που εξα-
πλώθηκε σ’ ολόκληρη τη
δυτική Μικρά Ασία, καθώς
και στην Κύπρο και τη Θράκη,
κράτησε έξι μόλις χρόνια. Η
πόλη που ήταν πριν από την
Αθήνα το μέγα κέντρο της ελλη-
νικής παιδείας, χάθηκε από το πρό-
σωπο της γης. Όταν, λοιπόν, σή-
μαναν οι μεγάλες ώρες του Μαρα-
θώνα και της Σαλαμίνας, οι Έλληνες
της Ιωνίας δεν μπόρεσαν να ξεση-
κωθούν.

Οι στιγμές εκείνες καταγράφον-
ται ως οι πιο μεγάλες της αρχαίας
ελληνικής ιστορίας, γιατί ουσιω-
δέστερο για την αλήθεια είναι το
αγαθό παρά το λογικό κριτήριο. Η
επικράτηση κι εκδίωξη των βαρ-
βάρων στη Σαλαμίνα, στις Πλαταιές
και τη Μυκάλη χωρίς την προγε-
νέστερη ετυμηγορία του Λεωνίδα
στα θρυλικά στενά, θ’ αποτελούσε
μεν κατίσχυση εμπειρικά επαρκέ-
στατη, ωστόσο νίκη κάποιας ηθικής

ανεπάρκειας. Το ελληνικό θαύμα
δεν θ’ αποκτούσε αιώνια, παναν-
θρώπινη, πλανητική ακτινοβολία.
Όλα όσα κι αν κατέγραφε μετά η
Ιστορία, από τότε ως τώρα και ως
τη συντέλεια του κόσμου, θα ήταν
αρκούντως ατελέστερα χωρίς τις
Θερμοπύλες του 480 π.Χ. Ο Λεω-
νίδας και οι άνδρες του, διερχόμενοι
τις ηρωικές ατραπούς, συμμερί-
στηκαν τον μύθο μιας μοναδικής
αθανασίας. Βίωσαν, ωστόσο, και

έλαβαν μερίδιο από τη θειότητα
του Εσταυρωμένου. 

Μετά τη μάχη της Πύδνας κι
αφού διήλθε τα πρώτα χρόνια της
ζωής του σ’ ένα περιβάλλον προ-
σωρινού κι εφήμερου μεγαλείου,
κίνησε ο Πολύβιος προς τη Δύση
μη έχοντας εκλογή, αφού τον είχε
περιλάβει ο στυγερός καταδότης
Καλλικράτης στον κατάλογο, με
τους χίλιους επικίνδυνους για τη
Ρώμη άνδρες της Ελλάδας. Γι’ αυ-

τούς, ο υπε-
ρήφανος
Έλλην φι-

λόσοφος
υπήρξε

πνευματικός
οδηγός. Τις νου-

θεσίες του υποχρε-
ωτικά κι ανέγκλητα

υιοθετούσαν. Από τον
έξοχο δάσκαλο, οι κοσμο-

κράτορες αντιλήφθηκαν
στο εσώτατο βάθος και απώ-

τατο ύψος τις δυνατότητές τους.
Ο Πολύβιος ήταν ο τελευταίος

της μεγάλης χαραυγής. Είχε πλήρως
κατανοήσει τις απούσες συνιστα-
μένες στην περίπτωση της Αθήνας,
της Σπάρτης, των Θηβών και της

Μακεδονίας, για μετεξέλιξη στο
κέντρο ενός πανελλήνιου κι αργό-
τερα παγκόσμιου κράτους. 

Σ’ όλα αδιακρίτως τα στάδια της
αιώνιας ζωής της, η Ελλάδα περί-
τρανα κι εμφαντικά αποκάλυπτε
την εκ γενετής αθανασία της. Η
Ρώμη πίστεψε για μια στιγμή πως
ενταφιάστηκε στην Πύδνα. Ο αγώ-
νας, ωστόσο, συνεχίστηκε στον
μητροπολιτικό χώρο, αλλά και πέρα
από αυτόν στην Ασία και την Αφρι-
κή. Απαιτήθηκαν πολύ περισσό-
τερες υπατικές στρατιές, για να
υποταχθεί σχεδόν οριστικά η με-

γάλη αντίπαλός της. Αξιοπερίεργο
και θαυμαστό συνάμα καταγράφε-
ται το γεγονός πως όσο περισσό-
τερο αποδεσμεύονταν οι Ρωμαίοι
και επικρατούσαν στα πεδία των
μαχών και τη σφαίρα της πολιτικής,
τόσο βαθύτερα κι ανέκκλητα συ-
στρέφονταν εγκλωβισμένοι στα
δίκτυα του ελληνικού πνεύματος.    

Η αθάνατη Ελλάδα αντιστά-
θηκε διά μέσου των αιώνων στις
πολυποίκιλτες βαρβαρικές επιδρο-
μές, διατηρώντας αυθεντική κι ανό-
θευτη τη μεγαλοφυΐα της. Όταν η
ημέρα της απολύτρωσης είχε χα-
ράξει, με περίδοξους αγώνες ανέ-
κτησε στην οικουμένη την αρμό-
ζουσα θέση της. Η νίκη της Ελλάδας
ήταν πάντοτε συνυφασμένη με τη
διατήρηση της παγκόσμιας ειρήνης,
τον θρίαμβο των εξόχως ανυπόθε-
των αρχών της ελευθερίας, της δη-
μοκρατίας και του δικαίου.    

Όσοι μαθήτευσαν στον θείο Πλά-
τωνα, ξεπερνώντας στην πολιτική
πράξη τα επί μέρους και την επι-
κράτησή τους εις βάρος των κοινών
και καθολικών συμφερόντων, του
απέλπιδος, δυσοίωνου και καταδι-
κασμένου τοπικισμού, του απομο-
νωτισμού και της εσωστρέφειας,
υψώθηκαν στον οικουμενικό συν-
θετικό οραματισμό της επερχόμε-
νης με καλπασμό Ιστορίας. Στην
ψυχή και το πνεύμα τους, συνταί-
ριαξαν στον αέναο κύκλο τα επερ-
χόμενα με τα παρελθόντα. Προικι-
σμένοι με πολιτική σκέψη, ηθική
κρίση και βαθιά ελληνική διαίσθη-
ση διέβλεψαν σ’ ένα από τα θολά,
ακόμα και δυσδιάκριτα ξημερώμα-
τα. Με την οξυδέρκειά τους ορα-
ματίστηκαν εκείνη τη μακρινή χα-
ραυγή, ύστερα από τετρακόσια πε-
νήντα χρόνια. Τη μεταμόρφωση
του ρωμαϊκού κράτους σ’ ελληνικό. 

�������

Oλα όσα κι αν κατέγραφε
μετά η Ιστορία, 
από τότε ως τώρα και ως
τη συντέλεια του κόσμου,
θα ήταν αρκούντως 
ατελέστερα χωρίς τις 
Θερμοπύλες του 480 π.Χ.

ΤΜΗΜΑ ΑΡΧΑΙΟΤΗΤΩΝ
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07.30
10.10

11.10 Road Trip - (E)

11.40

12.10

13.30

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 ArtCafe, II - (E)

15.15

16.15 

17.30

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20

18.50

19.20

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05
21.30

22.45 

23.30 EIΔHΣEIΣ

01.30 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
02.30
03.00
04.15

07.30

09.50 
10.00 
11.00
11.15
11.45 
15.30
16.00 

16.50

17.50
18.00 Road Trip - (E)

18.30 

19.00 
 A La Carte - (E)

19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00

20.30

21.05 

22.00

23.50 
00.15 EIΔHΣEIΣ - (E)
00.30

05.30

08.45

09.45

12.45
-

14.55

16.05

17.20

18.00 ΟΜΕGA NEWS 
18.10

19.20 
-

20.10 ΟΜΕGA NEWS 
21.00

21.45

22.45

01.00

02.00

03.00 

05.00

06.10
06.40

07.30

08.30

09.30

11.10

12.00

12.50

13.30

15.00

16.30

17.20

17.55

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10
18.30

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

-

23.30
-

00.10 Τίτλοι ειδήσεων
01.10

02.00
02.50
04.30

05.20

06.00

06.40

07.00

07.40

08.20

09.00

10.00

11.40

12.20

14.00

16.20

18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10

19.40

-
-

20.15  Τομές στα γεγονότα
21.15

01.00  Γεγονότα σε τίτλους 
01.10

01.50

03.00

06.00

07.30 

08.30

10.00 

13.00 

13.35

14.45 

16.15

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00  

19.30

-

20.15 ALPHA NEWS
21.15

22.00

23.15

00.45 

02.45

03.40

08.30

10.00
11.45
14.00
18.00
19.00

21.00
22.45
00.20
02.00
03.30
05.00 

05.55
07.25
08.55

10.30
12.20 
13.45
15.20
16.50 
18.30 
20.15
22.00

23.50

01.20

07.05
09.10
10.35
12.25 
14.00
15.00
17.00
19.20
21.00
23.00
00.55
02.25

05.00
07.35
08.35
10.00

13.00

16.20
20.10 EIΔHΣEIΣ
20.30
21.30
22.30
23.35
01.15
02.10

12.00
13.00
14.00
15.00
15.30
16.00 Heidi
16.30
17.00
17.30
18.00
18.30
19.00
19.30 
20.00
21.00 
22.00 
23.00

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 22200200 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA CAPITAL

TV PLUS

SMILE TV 

MOVIES BEST

GREEK CINEMA

22.45 22.00 21.45 21.20 21.15 21.15 21.00

20.15

Η πιο μεγάλη απάτη 
ΔΡΑΜΑ (2018)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 

Μια αληθινή 

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

Η ψυχογραφία
-

-

-

-

-
-

-
-
-

Το αγόρι που δάμασε 
τον άνεμο 
ΔΡΑΜΑ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 

 

Ο υποψήφιος -

-

-

-

-

-
-

-

-

-

Παράλληλη πραγματικότητα
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

O νεαρός -
-

Φόρος τιμής στην Αφρική του λιμού και των θαυμάτων

Η ιδιοφυΐα
που δοξάστηκε
κρυπτόμενη
Η ιστορία του «φανταστικού» συγγραφέα
Τζ. Τ. Λιρόι διά χειρός Τζάστιν Κέλι

H Κρίστεν Στιούαρτ

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA
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Ο Λάσλο Κρασναχορκάι 
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

 
– Στο «Τανγκό του Σατανά», γραμ-
μένο λίγο πριν από την πτώση του 
υπαρκτού σοσιαλισμού, περιγρά-
φετε μια κοινωνία χωρίς όραμα, 
φοβισμένη, γεμάτη υπαρξιακές 
αγωνίες, μια κοινωνία σε αναμο-
νή. Τι έχει αλλάξει, αν έχει αλλά-
ξει, στη σημερινή Ουγγαρία;

-

-

-
-

 
– «...γιατί το κάθε τι από δω σε 
βλέπει, η κάθε μια γωνιά. Ζωή να 
αλλάξεις πρέπει». Κάνοντας τη 
σύνδεση με τον στίχο του Ρίλκε, 
στην τελευταία παράγραφο του 
«Τανγκό του Σατανά» περιγρά-
φετε μια σκηνή όπου ο άνθρωπος 
στέκεται ακίνητος και τα πράγμα-
τα γύρω του αρχίζουν μια ζωηρή 
συζήτηση.

-

 
– Κοιτάμε τα πράγματα, αλλά μας 
κοιτούν και αυτά;

-
-

 
– Αν κοιτάξετε πίσω, ποιες ήταν 
οι πιο σημαντικές διαδρομές για 
εσάς;

-
-

-

 
– Υπάρχει ένα αόρατο νήμα που 
συνδέει την Εστι, τον Βάλουσκα 
και τον Κόριμ. Είναι τα χρήσιμα 
θύματα που μια κοινωνία πρέ-
πει να έχει προκειμένου να νιώ-
θει ανωτερότητα ακόμη και στην 
πτώση της;

-

-

-

-

-

  
– Μερικές φορές έμμεσα και κά-
τω από την επιφάνεια και άλλες 
φορές άμεσα –στο επεισόδιο με 

την Ελευση του Ησαΐα για παρά-
δειγμα– υποθέτετε πως και ο Θε-
ός είναι υπεύθυνος για την εικόνα 
του κόσμου, για την καταστροφή 
του. Είναι απλώς μια διαπίστωση; 
Μου φέρνει στον νου ένα επεισό-
διο από τη Βίβλο, από τη Γένεση 
όμως, και όχι από την Αποκάλυ-
ψη, όπου ο Αβραάμ μιλώντας με 
τον Θεό εκφωνεί ίσως από τα πιο 
τολμηρά και φωτεινά λόγια της 
Βίβλου: «Δεν πρέπει ο δικαστής 
όλης της γης να κρίνει δίκαια;». 
Μήπως συνειδητά ή ασυνείδητα 
είναι μια επιθυμία να τον αντι-
μετωπίσετε;

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

 
– Εχω την αίσθηση πως ενώ τα 
μυθιστορήματά σας είναι τόσο 
ανθρωποκεντρικά, την ίδια στιγ-
μή εσείς παίρνετε μια απόστα-
ση. Οι άνθρωποι είναι αυτοί που 
φέρνουν το κακό στον κόσμο, όχι 
μόνον επειδή είναι ικανοί αλλά 
επειδή είναι ελεύθεροι να το κά-
νουν, επειδή μπορούν. Ποιες εί-
ναι τότε εκείνες οι δυνάμεις που 
ταπεινώνουν και καταστρέφουν 
τον άνθρωπο;

-
-

-

-

 
– Ο ορισμός του Ντοστογέφσκι 
για τον άνθρωπο παρουσιάζει το 
άτομο ως την ύπαρξη που συνη-
θίζει σε όλα.

-
-
-

-

 
– Πού νομίζετε ότι ο Ντοστο-
γέφσκι συνάντησε τον Κάφκα; 
Υπάρχει ένα σημείο, ένα μέρος, 
στα βιβλία σας όπου και οι τρεις 
έχετε συναντηθεί;

-
-

 
Ο Λάσλο Κρασναχορκάι θα μιλή-
σει στο ελληνικό κοινό μεθαύριο 

Τρίτη, 14 Μαΐου, στις 8 μ.μ., στην αίθουσα 
συνεδριάσεων του Βιοτεχνικού Επιμελη-
τηρίου Αθηνών. Με τον συγγραφέα θα 
συνομιλήσουν οι: Γιώργος-Ικαρος Μπα-
μπασάκης, Μικέλα Χαρτουλάρη και Κρυ-
στάλλη Γλυνιαδάκη. Τα βιβλία του Λάσλο 
Κρασναχορκάι κυκλοφορούν στα ελληνι-
κά από τις εκδόσεις Πόλις σε εξαιρετικές 
μεταφράσεις της Ιωάννας Αβραμίδου. 
Αυτές τις μέρες κυκλοφορεί και το τε-
λευταίο του βιβλίο, «Ο Σέιομπο πέρασε 
από εκεί κάτω», αυτή τη φορά σε μετά-
φραση από τα ουγγρικά της Μανουέλα 
Μπέρκι, πάντοτε από τις εκδόσεις Πόλις.

Είμαστε και εμείς 
αντικείμενα. Αντικείμενα 
αυτού που ονομάζουμε 
το Ολον. Αυτό το Ολον 
δεν έχει σύνορα, δεν έχει 
ορισμό, είναι ανέγγιχτο.

Οι άνθρωποι, αν πρέπει 
να προσαρμοστούν σε μια 
ταπεινωτική κατάσταση 
και επιβιώσουν αυτής, 
είναι σε θέση να 
ξεχάσουν πόσο βαθιά 
εξευτελίστηκαν.  
Τα ζώα όχι. Η φήμη 
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Συνέντευξη στη ΛΕΝΑ ΜΑΤΣΙΩΡΗ

Δεν χρειαζόμαστε την ύπαρξη του Κακού
Ο Ούγγρος συγγραφέας Λάσλο Κρασναχορκάι μιλάει στην «Κ» για το ανθρώπινο είδος, τον κόσμο, την τέχνη και τον Θεό

Τις δύο «σχολές»

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Eργα των δύο «σχολών» της Βιέννης από το Τρίο Ελ Γκρέκο

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Υπερβολικά ορμητικές 
και «γωνιώδεις» 
ερμηνείες επισκίασαν 
τον λυρισμό  
των συνθέσεων.

Στο πλαίσιο
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Το εξώφυλλο 
-
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